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Διέξοδος οι επενδύσεις για καταθέτες
Η μείωση επιτοκίων φέρνει νέα πραγματικότητα
στις αποδόσεις των καταθέσεων. Τα χαμηλά
καταθετικά επιτόκια κάνουν λιγότερο ελκυ-
στικές τις καταθέσεις. Αν οι καταθέτες θέλουν

να αυξήσουν τις αποδόσεις των «παρκαρι-
σμένων» χρημάτων τους, ενδεχομένως θα
πρέπει να στραφούν σε επενδυτικές επιλογές
και επενδυτικά προϊόντα. Οικονομική, σελ. 3

Α λα καρτ 
νομιμότητα 

Οι πολεοδομικές παρανομίες
και μάλιστα με τρόπο απρο-
κάλυπτα προκλητικό δεν αρ-
μόζουν σε ένα σοβαρό κράτος.
Χαρακτηριστικό παράδειγμα
είναι η περίπτωση με την οποία
ασχολείται ξανά σήμερα η «Κ»,
στο Λατσί, στην Πόλη Χρυσο-
χούς, όπου παρά τις διαπιστω-
μένες αυθαιρεσίες η ανέγερση
συνεχίστηκε κανονικά, και εκ
των υστέρων νομιμοποιήθηκε
από τον ΕΟΑ Πάφου. Προσπά-
θειες παρέμβασης, ασυνεν-
νοησία και κρατικές δυσλει-
τουργίες εγείρουν ερωτηματικά
για το πώς διασφαλίζεται η νο-
μιμότητα και αν το κράτος μπο-
ρεί να επιβληθεί και να στα-
ματάει εν τη γενέσει τους τις
παρανομίες.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το υπό ανέγερση τουριστικό συγκρότημα ισραηλινών συμ-
φερόντων σε χώρο όπου λειτουργούσε το Elia Latchi Holiday
Village, που μετονομάστηκε σε Zening Hotel Eco Resort,
ίσως να αποτελεί σύμφωνα με επιστολή που έχει στη διάθεσή
της η «Κ» την επιτομή των παρανομιών και αυθαιρεσιών
που συντελέστηκαν στην περιοχή από τον ιδιοκτήτη του

έργου. Παρά τις διαπιστωμένες παρανομίες από κρατικούς
φορείς, η αρμόδια πολεοδομική αρχή, που είναι ο ΕΟΑ Πάφου,
προχώρησε στη νομιμοποίησή του. Εξέλιξη που εγείρει
ζήτημα τεράστιων ευθυνών, πολιτικών, υπηρεσιακών αλλά
το κυριότερο, έφερε στην επιφάνεια την απουσία ελέγχου
επί των οργάνων που έλαβαν τις τελικές αποφάσεις. Σελ. 3

ΑΚΕΛ

Στο σταυροδρόμι
της ιστορίας του
Η Εζεκία Παπαϊωάννου ετοιμάζεται
για το εκλογικό συνέδριο, μελετών-
τας τα επόμενα βήματα του κόμ-
ματος, τις θέσεις του και το μέλλον
στελεχών. Σελ. 6

ΦΑΚΕΛΟΣ ΣΙΝΑ

Καλό το κλίμα
στο Κάιρο

Τα αποτελέσματα της συνάντησης
των ΥΠΕΞ της Ελλάδας και της Αι-
γύπτου σχετικά με το θέμα της μο-
νής Σινά. Σελ. 22

ΠΑΡΑΝΟΜΙΕΣ ΣΤΟ ΛΑΤΣΙ ΤΗΣ ΠΑΦΟΥ

Πρώτα χτίζουν και
μετά νομιμοποιούν 

Προκύπτει σωρεία παρατυπιών - Ερωτήματα γύρω από τον ρόλο του ΕΟΑ 

ΕΥΘΑΝΑΣΙΑ 

Eρωτηματολόγιο
μιας δύσκολης 

απόφασης 
Η πρόταση νόμου της βουλεύτριας Ει-
ρήνης Χαραλαμπίδου για τον υποβοη-
θούμενο θάνατο επανέφερε στο προ-
σκήνιο ένα μεγάλο και θεμελιώδες ζή-
τημα που απασχολεί πολλές χώρες,
αυτό του δικαιώματος στη ζωή και
τον θάνατο. Σελ. 7

ΕΚΛΟΓΕΣ ΣΤΗΝ ΠΟΛΩΝΙΑ

Ευρωπαϊκό SOS
από τη Βαρσοβία
λόγω Ναβρότσκι

Η νίκη του Κάρολ Ναβρότσκι το περα-
σμένο Σαββατοκύριακο θα έχει άμεσες
συνέπειες στην Πολωνία. Η υπουργός
Εσωτερικής Ασφάλειας των ΗΠΑ υπο-
σχέθηκε στους Πολωνούς υποστήριξη
στον τομέα της ασφάλειας, εφόσον
ψήφιζαν τον Ναβρότσκι. Σελ. 20

Το αρχικά «συναινετικό διαζύγιο» του ιδρυτή της Τesla
Ελον Μασκ από τον Αμερικανό πρόεδρο Ντόναλντ
Τραμπ εξελίχθηκε σε τοξική διένεξη με βαρύτατες αλ-
ληλοκατηγορίες. Οι βασικές αιτίες της αποχώρησης
του Μασκ από το πλευρό του Τραμπ ήταν η κατρακύλα

της μετοχής της Τesla, οι αντιρρήσεις του για την πο-
λιτική δασμών, αλλά και η αθέτηση των στόχων του
Μασκ για περικοπές δύο τρισ. δολαρίων στις δημόσιες
δαπάνες από το υπουργείο του για την κυβερνητική
αποτελεσματικότητα (DoGE). Σελ. 16

ΟΙ ΑΜΟΙΒΑIΟΙ ΕΚΒΙΑΣΜΟI ΕIΝΑΙ ΚΑΤΑΙΓΙΣΤΙΚΟI

Η τρικυμιώδης σχέση Τραμπ και Μασκ
Από το διαζύγιό τους οι δύο ισχυροί άνδρες των Ηνωμένων Πολιτειών έχουν να χάσουν πολλά

ΘΕΑΤΡΟ

Παραδίδονται 
«Μαθήματα
κωμωδίας»

Ο Θοδωρής Αθερίδης, συγγραφέας και σκη-
νοθέτης του έργου «Μαθήματα κωμωδίας»,
η οποία έρχεται στην Κύπρο, μιλάει στην
«Κ» και απαντάει αν μπορούν να παραδοθούν
μαθήματα κωμωδίας. Τέχνες, σελ. 3

ΙΣΤΟΡΙΑ

Κατακλυσμός 1884
και το εύδρομο

«Μιαούλης»
Η έλευση στην Κύπρο του πλοίου «Ναύαρχος
Μιαούλης», τον Ιούνιο 1884, έφερε δάκρυα
χαράς. Η παρουσία του πλοίου στη Λάρνακα
διπλασίασε τους πανηγυριστές του Κατα-
κλυσμού. Τέχνες, σελ. 4

n Στην «Κ» μιλούν ο ακαδημαϊκός
Τίμοθι Σνάιντερ και ο καθηγη-
τής Διακυβέρνησης του Χάρ-
βαρντ και συγγραφέας Ντάνιελ
Ζίμπλατ. Σελ. 18, 19
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Παραίτηση: Ο κ. Ράμσαιη Μακντόναλδ [φωτ.], συνοδευό-
μενος υπό του ιδιαιτέρου γραμματέως του Βασιλέως σερ
Κλάϊβ Βίγκραμ, κατηυθύνθη εκ της επισήμου πρωθυ-
πουργικής κατοικίας της Ντώουνηγκ Στρητ εις το ανάκτο-
ρον του Βούκιγχαμ, όπου εγένετο αμέσως δεκτός εις
ακρόασιν υπό του Βασιλέως προς τον οποίον υπέβαλε την
παραίτησίν του από των προεδρικών καθηκόντων. [...] Ο κ.
Μπάλντουϊν εδέχθη την προταθείσαν εις αυτόν ανάληψιν
των πρωθυπουργικών καθηκόντων.

Φόρος αμαθείας: Μετά την 1ην Μαΐου 1936 όλοι οι Κινέ-
ζοι οίτινες δεν θα γνωρίζουν ανάγνωσιν, θα πληρώνουν
πρόστιμον, το οποίον θα ονομάζεται «φόρος της αμαθεί-
ας». Προς τον σκοπόν αυτόν αι αρχαί κατήρτισαν ένα ανα-
γνωσματάριον περιλαμβάνον 1.000 κινεζικάς λέξεις. Η
εξέτασις θα γίνεται αιφνι-διαστικώς εις τους δρόμους και
υπό των αστυφυλάκων.

Απελπισμένες: Η μόδα θέλει τα χείλη χονδρά, αισθησια-
κά, ζωντανά. Και τη μόδα εδημιούργησεν ο κινηματογρά-
φος, από τον οποίον προέρχονται όλες οι μόδες και όλες οι
ωραιότητες. Και οι καϋμένες οι γυναίκες με τα λεπτά χεί-
λια απελπισμένες μακιγιάρουν τα γύρω από το στόμα τους
μέρη, για να φανή ότι έχουν χείλια όπως τα θέλει η μόδα...

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
08.6.1935

Κυριακή 8 Ιουνίου 2025

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Το καρέ έπαθε Σαλακά! Και εξη-
γούμαι γιατί πολύ φοβάμαι ότι κά-
ποιοι αναγνώστες δεν γνωρίζουν
τους αστέρες του TikTok. Η Κατερί-
να Σαλακά είναι Ελληνίδα life coa-
ch, τα βίντεο της οποίας γίνονται vi-
ral λόγω της υπερχειλίζουσας θετι-
κής της ενέργειας. «Είμαι όμορφη
και γεμάτη αυτοπεποίθηση!» λέει
με κάτασπρα δόντια και κατάξανθα
μαλλιά κοιτώντας κατάματα τους
followers της. «Πρόκειται για είδω-
λο» εξήγησε η Ιουλία στις φιλενά-
δες της. « Ένα πρότυπο θετικότητας
στους δυστοπικούς καιρούς που
ζούμε».

«Τουτέστιν;» αναρωτήθηκε η συ-
νήθης ύποπτη συνταξιούχος θεολό-
γος Θεοπίστη Θεοδούλου. «Τουτέ-
στιν, για να παραφράσω τον βάρδο:
είμαι στα πάνω μου, όλα είναι τέ-
λεια, ο έρωτας μωρό μου είναι ψυ-
χεδέλεια. Ενίοτε και η πολιτική εί-
ναι ψυχεδέλεια... Για να το πω λαϊ-
κά ώστε να το αντιληφθούμε όλες –
συγκεντρώσου Θεοπίστη!– δεν θα
επιτρέψουμε σε κανένα δημόσιο
πρόσωπο να μας τρελάνει. Όλα εί-
ναι τέλεια!».

Συνέβησαν διάφορα περιστατικά
μέσα στη βδομάδα. Το πιο βαρύ
όμως περιστατικό έφερε την υπο-
γραφή του δημάρχου Πάφου Φαί-
δωνα Φαίδωνoς, ο οποίος επανήλ-
θε με το πιασάρικο θέμα των ναρ-
κωτικών. Συγκεκριμένα, δύο χρόνια
πριν, τον Μάιο του 2023, ο ιδιοσυγ-
κρασιακός (sic) Φαίδωνας δήλωσε
ότι η μεταφορά ναρκωτικών γίνεται
με… πεζούνια! «Τουτέστιν», πρόλα-
βε η Ιουλία τη Θεοπίστη, «οι ναρ-
κέμποροι κάνουν τη βρώμικη δου-
λειά, τοποθετώντας δόσεις ναρκω-
τικών στα πόδια των περιστεριών».
«Υπάρχει κάτι πιο προωθημένο απ’
αυτό;». «Βεβαίως, καθότι μιλάμε
για τον Φαίδωνα».

«Μια εξτραβαγκάντζα! Ο Φαίδω-
νας δήλωσε πως καταναλώνονται
στην Κύπρο 30 τόνοι ναρκωτικά τον

χρόνο κι έριξε τη βόμβα: Εταιρείες
Forex που εδρεύουν στην Κύπρο
κάνουν ξέπλυμα χρήματος των καρ-
τέλ ναρκωτικών της Λατινικής Αμε-
ρικής». «Μήπως τα λέει λίγο φλου ο
Φαίδων;». «Γι’ αυτό τον κάλεσε η
Αστυνομία να δώσει γραπτή κατά-
θεση αλλά ο Δήμαρχος… δεν ευκαι-
ρούσε. Ας μην αγχωνόμαστε όμως,
όλα είναι τέλεια! Η πολιτική με ορί-
ζοντα το 2028 μάς επιφυλάσσει
πολλά επεισόδια».

«Μπορεί να πάθαμε Σαλακά, αλλά
αν πρόκειται για την ΕΔΕΚ η αισιο-
δοξία σηκώνει τα χέρια ψηλά» είπε
η Καλαμαρού. «Ο συμπαθής κατά τ’
άλλα Νίκος Αναστασίου εξελέγη με
το μυθώδες νούμερο των 1.474 ψή-

φων. Κατ’ αρχάς από τη φωτογρα-
φία και μόνο, καθότι χίλιες λέξεις,
φαίνεται ότι είδε φως και μπήκε».
«Επί του περιεχομένου;». « Έχουμε
ευθύνη να γίνουμε ξανά μια γρο-
θιά, η γροθιά σύμβολο του κόμμα-
τός μας, δήλωσε». «Ας κόψει κάτι κι
αυτός. Μόνο το κάθε σπίτι και κά-
στρο δεν θυμήθηκε».

«Ο Οδυσσέας, πάντως, που είναι
πιο της δημοσιότητας, δεν δίστασε
να εκτεθεί στα μαρμαρένια αλώνια
του lifestyle», σχολίασε η Ιουλία.
Αλλά όταν αντίκρισε το άδειο βλέμ-
μα της Θεοπίστης έδωσε τις απα-
ραίτητες εξηγήσεις: «Βγήκε στην
εκπομπή της Χριστιάνας και δεν δί-
στασε να τσαλακωθεί. Όχι Θεοπί-

στη δεν εννοώ το πουκάμισό του
που ήθελε όντως ένα πέρασμα στο
σίδερο παραπάνω (και ένα size μι-
κρότερο τολμώ να πω). Αναφέρο-
μαι στο σαν έτοιμος από καιρό στυ-
λάκι, είτε μίλαγε για τη γυναίκα του,
είτε για την αμφιλεγόμενη επίσκε-
ψή του στην κρεβατοκάμαρα του
Προεδρικού». 

«Επιμένετε ότι όλα είναι τέλεια;»
ρώτησε η αριστερή (με την καλή
έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού, υπο-
νοώντας προφανώς κάτι ιδιαιτέρως
πικάντικο. «Εδώ που φτάσαμε πρέ-
πει να το πούμε ξανά και ξανά
ώσπου να το πιστέψουμε». Και
προτού προλάβει να μιλήσει η Θεο-
πίστη θέτοντας το αμείλικτο ερώτη-

μα («Τουτέστιν;»), η κόκκινη χήρα
άνοιξε το πονεμένο κεφάλαιο Νί-
κος Πελετιέ: «Οι γυναικείες οργα-
νώσεις τον κατήγγειλαν για σεξισμό
και υποκίνηση βίας, εκδόθηκε έν-
ταλμα σύλληψης, κατηγορήθηκε
γραπτώς κι αφέθηκε ελεύθερος».
«Μιλάμε για τον ίδιο Πελετιέ που
απειλεί ότι θα κατέλθει ως υποψή-
φιος στις βουλευτικές εκλογές;».
«Ακριβώς. Και για να μη γενικολο-
γούμε, ιδού δείγμα γραφής λαμπρό
από το παραλήρημά του στο περι-
βόητο βίντεο: Θα εκπαιδεύσω τη
γυναίκα σου για 1.000 ευρώ… θα τη
μεταμορφώσω… θα την τιθασεύ-
σω… θα την κάνω υπάκουη». «Από
το όλα είναι τέλεια, κρατάω την ψυ-
χεδέλεια». «Και πού ν’ ακούσεις

την κατακλείδα: δεν αναλαμβάνω
γυναίκες άνω των 35 ετών ή 80 κι-
λών, είπε». «Άλαλα τα χείλη των
χαρτοπαιχτρών» ψέλλισε σοκαρι-
σμένη η Θεοπίστη.

«Για τα έπιπλα της Βουλής και το
ταξίδι στο Λονδίνο που κόστισε ο
κούκος αηδόνι, τι λέτε; Όλα είναι
τέλεια;» προκάλεσε το Team Sala-
ka η σιεροκουτάλα η Κούταλου.
«Αφού το σοβαρεύεις ας μιλήσου-
με σοβαρά Φώφη» σήκωσε το γάν-
τι η Ευγενία. «Θα δεχτώ ότι υπάρ-
χει θέμα με τη διαδικασία γιατί η
αγορά των επίπλων έγινε από εται-
ρεία που συνδέεται με τον αρχιτέ-
κτονα. Όλα τ’ άλλα όμως είναι
υπερβολές. Και γιατί 77.500 δεν εί-
ναι πολλά λεφτά για να ανακαινι-
στεί η χάλια καντίνα και γιατί η συ-
ζήτηση για 15.172 ευρώ κόστος δια-
μονής στο Λονδίνο είναι λαϊκι-
σμός». Η Ιουλία για να αποφορτίσει
κάπως την ατμόσφαιρα τούς διάβα-
σε δήλωση της Σάβιας Ορφανίδου
όπως την απέδωσε site (προτού
την αλλάξουν): «Πραγματικά αυτό
που προϋπήρχε ήταν έκτρωμα για
τη Βουλή. Δεν περί ήπιε τιμή για
κανένα μας»! Πετά και η δημοσιο-
γραφία!

Με τούτα και μ’ εκείνα το ηθικό
των κυριών κλονίστηκε τόσο ώστε
ένα κτύπημα χρειαζόταν για να το
αποτελειώσει. Ηθικός αυτουργός
ήταν το βίντεο του Φειδία με τους
influencers που επισκέφθηκαν το
Ευρωκοινοβούλιο. Απολαύστε
υπεύθυνα δηλώσεις μιας εξ αυτών
(επηρεάζει και κόσμο τρομάρα
της): « Ένιωσα όλα τα συναισθήμα-
τα ταυτόχρονα. Εθύμωσα, εσυγκι-
νήθηκα, ενθουσιάστηκα με το κτί-
ριο. Εσυνειδητοποίησα ότι δεν εί-
ναι πολιτικοποιημένο τούτο το πρά-
μα. Νιώθω ότι είμαι πιο μελετημέ-
νη». «Ηθικόν;» σάρκασε η Φώφη
Κούταλου. «Αθλιότατον» απάντησε
εν χορώ το καρέ.

Όλα είναι τέλεια

stavros.christodoulou@gmail.com

Τι είδε η Κύπρια influencer στο Ευρωκοινοβούλιο; Τα πάντα και τίποτα! «Δεν είναι πολιτικοποιημένο τούτο το πράμα» αποφάνθηκε.

Σήκου πάνω, Ελον Μασκ και προδομένες φιλίες
Υπήρξαν ζευγάρια τόσο αγαπημένα
που νομίζαμε πως θα έμεναν best
friends forever. Δυστυχώς η άτιμη ζωή
τα ’φερε όλα τούμπα. Τσακώθηκε ο
Τορναρίτης με τον Φειδία, ο Αβέρωφ
με την Αννίτα, ο μικρός Πρίγκιπας με
τον Οδυσσέα Μιχαηλίδη και ο Έλον
Μασκ με τον Ντόναλντ Τραμπ. Φίλοι
για πάντα, ΝΟΤ. 

Από στιγμή σε στιγμή λοιπόν ο Μασκ
θα κάνει βίντεο για να μας λέει πως
στην προεκλογική ο Τραμπ το παλιό-
παιδο κοιμόταν σπίτι του και η αδερφή
του χρησιμοποιούσε την τουαλέτα
του. Μετά η γνωστή Νανά θα τους πά-
ρει σε πόντκαστ για να συμφιλιωθούν
ή να σκοτωθούν περισσότερο. Είναι
προφανές πως η φιλία στην εποχή
μας περνά κρίση. 

Είπα κρίση και θυμήθηκα τον Νίκαρο
που μας έλεγε πως η κρίση θέλει ηγέ-
τη. Είπα ηγέτη και θυμήθηκα τον Μα-
κάριο και μετά θυμήθηκα τον μακαρι-
στό Αρχιεπίσκοπο που χαρακτήρισε
«νέο Μακάριο» τον Νίκο Χριστοδουλί-
δη. Σίγουρα υπάρχει Θεός και μάλιστα
με αίσθηση του χιούμορ, γιατί αλλιώς
δεν εξηγούνται όσα βιώνουμε. Είμα-
στε μια ωραία ατμόσφαιρα είμαστε.

Ήταν δίκαιο και έγινε πράξη με μια
σεμνή ανάρτηση που έλεγε μεταξύ
άλλων: «Σήκου πάνω. Το Κίνημα της
εμπειρίας, της λογικής, της μαγκιάς,
της αξιοκρατίας. Νεβερσαρέντερ». Ει-
σηγούμαι για ύμνο του νέου κινήμα-
τος το γνωστό άσμα «σήκω πάνω, κά-
τσε κάτω, όλο με διάταζε και τη γνώμη

τη δικιά μου ούτε τη λογάριαζε». 

Κάπως λαϊκό το όνομα –όχι τόσο χαϊ-
κλέ όσο το Άλμα– όμως το πιάσαμε το
υπονοούμενο. Ρώτησα γιατί Σήκου και
όχι Σήκω και μου είπαν ότι έτσι είναι
πιο αυθεντικά… κυπριακό. Επίσης κά-
ποιοι ανορθόγραφοι θα έμπλεκαν το
Σήκω με το Σύκο, που θα θύμιζε και
την παροιμία «ήβρες το σύκο σήκωσ’
το» και μετά το «και σήκωσέ το, το… τι-
μημένο» κ.λπ. κ.λπ. Αφήνω δε ασχο-
λίαστη την κακεντρεχή ανάρτηση με
την πονηρή απορία γιατί αντί Σήκου

δεν έγραψε Κάτσε. You filthy minds. 
Άλμα και Σήκου Πάνω –βασικά Οδυσ-
σέας και Τόρνος– αναμένεται να κον-
ταροχτυπηθούν στα μαρμαρένια αλώ-
νια, αλλά και στα σόσιαλ, με αναρτή-
σεις φωτιά που θα κάνουν τον πρό-
σφατο καβγά ανάμεσα σε Μασκ και
Τραμπ να φαίνεται καβγαδάκι πεντά-
χρονων σε νηπιαγωγείο. Ετοιμασθείτε
για άκσιον. Όσο για τον αδελφό Νίκο
Τορναρίτη, η γκάφα με τη συγκινητική
ανάρτηση για την εκδήλωση τιμής
προς τον παππού τους, στην οποία ξέ-
χασε να αφαιρέσει την ένδειξη πως

είχε γραφτεί από ΑΙ, έγινε αφορμή για
ανελέητο τρολάρισμα. Έδωσε όμως
και ιδέες στο επιτελείο Χριστοδουλίδη
ώστε στην επόμενη προεκλογική να
μη χρειαστεί να αντιγράψουν από την
ομιλία Κασουλίδη. Λατρεία αυτό το Ch-
at GPT, λατρεία! 

Ο κακός χαμός στα social με φωτο-
γραφία που έγινε βάιραλ και δείχνει
εκτρωματικό τεράστιο κτήριο στην
επαρχία Λεμεσού να κτίζεται κυριολε-
κτικά μέσα στα κύματα. Οι αντιδράσεις
ανάγκασαν τον αρμόδιο υπουργό να
διευκρινίσει πως η περιοχή υπάγεται
στον έλεγχο των Βρετανικών Βάσεων,
οπότε δεν έχουμε δικαιοδοσία. Για να
συνοψίσουμε λοιπόν: Στα κατεχόμενα
κτίζονται εκτρώματα, διότι δεν έχου-
με δικαιοδοσία. Στις βάσεις κτίζονται
εκτρώματα, διότι δεν έχουμε δικαιο-
δοσία. Και στις ελεύθερες περιοχές
κτίζονται εκτρώματα, διότι παρόλο
που έχουμε δικαιοδοσία, this is Cy-
prus. Καλά θα πάει κι αυτό, ΝΟΤ. 

Αν ήταν όμως ενεργά στην πολιτική ο
Ματσάκης, θα έβαζε στρατιωτική στο-
λή, θα πήγαινε στις Βάσεις –αφού
πρώτα ειδοποιούσε τα κανάλια– και
θα έδενε τον εαυτό του σε κολώνα
του κτηρίου μέχρι η θάλασσα φτάσει
στον λαιμό του. Διότι τώρα έχουμε
Φειδίες μα τότε είχαμε πραγματικούς
πολεμιστές, ΟΥΚάδες που τιμούσαν τα
παντελόνια αλλά και τη στολή κατάδυ-
σής τους. Και κάθομαι και απελπίζομαι
τώρα εδώ, εγώ ο μεσήλικας, διότι κα-
νένας και τίποτα δεν υπακούει, όταν
λέω Σήκου Πάνω. 

Σήκου πάνω, stand up, ungrateful Trump. 

EP
A



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Τ Ο  Θ Ε Μ ΑΚυριακή 8 Ιουνίου 2025

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σχεδόν ένα χρόνο μετά την εφαρ-
μογή της μεταρρύθμισης στην το-
πική αυτοδιοίκηση τα κενά που
παρατηρούνται σε νομοθετικό πλαί-
σιο προκαλούν εύλογες απορίες
για το επιδιωκόμενο αποτέλεσμα,
που μεταξύ άλλων είναι και η θω-
ράκιση που πλαισίου απέναντι σε
παρανομίες και αυθαιρεσίες. Και
ενώ η νέα τοπική αυτοδιοίκηση ει-
σήλθε στη ζωή των πολιτών με τε-
ράστιες προσδοκίες προκειμένου
να διορθώσει χρόνιες στρεβλώσεις
που υπήρχαν, π.χ. σε πολεοδομικά
θέματα, μια περίπτωση τουριστικής
ανάπτυξης στο Λατσί της Πόλης
Χρυσοχούς αποκάλυψε πως το
«νέο» ζήλεψε τη «δόξα» του παλαι-
ού. Πρόκειται για το υπό ανέγερση
τουριστικό συγκρότημα ισραηλινών
συμφερόντων σε χώρο που λει-
τουργούσε το Elia Latchi Holiday
Village που μετονομάστηκε σε Ze-
ning Hotel Eco Resort.

Με βάση τον φάκελο της συγ-
κεκριμένης ανάπτυξης που έχει
στη διάθεσή της η «Κ», αλλά και
εκθέσεις αρμόδιων τμημάτων όπως
του Τμήματος Περιβάλλοντος, η
εν λόγω περίπτωση ίσως να απο-
τελεί την επιτομή των παρανομιών
και αυθαιρεσιών που συντελέστη-
καν στην περιοχή από τον ιδιοκτή-
τη του έργου, χωρίς ωστόσο τα αρ-
μόδια όργανα του κράτους, τα οποία
ήταν γνώστες των παρανομιών, να
τον επαναφέρουν στη νομιμότητα.
Μια εξέλιξη που εξόφθαλμα κατα-
πατά κάθε έννοια αξιοκρατίας, ισο-
νομίας και χρηστής διοίκησης. Πα-
ρά τις έντονες διαμαρτυρίες και
καταγγελίες που υπήρχαν από κα-
τοίκους πέριξ της περιοχής ανά-
πτυξης, παρά τις διαπιστωμένες
παρανομίες από κρατικούς φορείς
και παρά την τεράστια δημοσιότητα
που δόθηκε, η αρμόδια πολεοδομική
αρχή που είναι ο ΕΟΑ Πάφου προ-
χώρησε στη νομιμοποίηση των πα-
ρανομιών, αγνοώντας προκλητικά
την προϊστορία της ανάπτυξης, μη
λαμβάνοντας υπόψη τη συμπερι-
φορά του ιδιοκτήτη να αγνοεί τα
αρμόδια όργανα του κράτους, να
καθυστερεί στη λήψη μέτρων σε
βαθμό που να προκαλούνται εύλο-
γες υποψίες και τέλος να επιβρα-
βεύει την παρανομία στηριζόμενη
στο νομότυπο. Μια εξέλιξη που
εγείρει ζήτημα τεράστιων ευθυνών,
πολιτικών, υπηρεσιακών αλλά το
κυριότερο έφερε στην επιφάνεια
την απουσία ελέγχου επί των ορ-
γάνων που έλαβαν τις τελικές απο-
φάσεις. 

Μνημείο ασυδοσίας
Με τη συγκεκριμένη περίπτωση

η «Κ» έχει ασχοληθεί επανειλημ-
μένα από το 2023 που ξεκίνησε η

ανάπτυξη, αποκαλύπτοντας με επί-
σημα στοιχεία πως ο ιδιοκτήτης
του έργου από τότε μέχρι και το
2025 που ο ΕΟΑ Πάφου νομιμοποί-
ησε στην ουσία τις παρανομίες του,
ουδέποτε κινήθηκε εντός του πλαι-
σίου που καθορίζει ο νόμος, κατά
περιόδους, για πολεοδομικά ζητή-
ματα. Εκείνο όμως που αποτελεί
το «κερασάκι στην τούρτα» είναι
αλληλογραφία που είχε ο ιδιοκτήτης
της ανάπτυξης με κρατικούς λει-
τουργούς, αλληλογραφία την οποία
έχει στην κατοχή της η «Κ». Από
το περιεχόμενο μιας τουλάχιστον
επιστολής προκύπτει πως ο ιδιο-
κτήτης του έργου προσπαθούσε
να αποκρούσει τις ενοχλήσεις που
δεχόταν, από κρατικά όργανα με
πλάγιο τρόπο.

Όπως προκύπτει από την επι-
στολή ο ιδιοκτήτης του έργου μέσω
εκπροσώπου, το όνομα της οποίας
έχουμε στη διάθεσή μας, προσπα-
θούσε να ξεπεράσει τα «εμπόδια»,
επικαλούμενος αρνητικό επενδυ-
τικό περιβάλλον. «Ελπίζω όταν ανα-
φέρεστε σε αποθάρρυνση επενδυ-
τών και δυσκολία τους, να μην ανα-
φέρεστε στο γεγονός ότι ξεκινήσατε
χωρίς τις απαιτούμενες άδειες η
αρμόδια Αρχή να το αγνοούσε και
να μην έστελνε την εν λόγω επι-
στολή!!» αναφέρεται στην απαν-
τητική επιστολή. Σε δύο σημεία
της επιστολής γίνεται αναφορά
στην προηγούμενη δημοτική αρχή
της Πόλης Χρυσοχούς, η οποία είχε
ενημερωθεί για επιστολή της πο-
λεοδομικής αρχής στις 29 Σεπτεμ-
βρίου 2023 για τερματισμό των πα-
ράνομων εργασιών, χωρίς ωστόσο
να αντιδράσει. Όλα αυτά και ενώ
όπως παρατίθεται στην επιστολή
υπήρχαν ενυπόγραφες καταγγελίες
και από κατοίκους της περιοχής.
Συγκεκριμένα, στην επιστολή γί-
νεται αναφορά σε τρεις καταγγελίες
κατά της εν λόγω ανάπτυξης και
των συνεχιζόμενων εργασιών, ημε-
ρομηνίας 21/4/2023, κατά την εξέ-
ταση της αρχικής πολεοδομικής
αίτησης, 9/4/2024, και η τρίτη Ιού-
νιος 2024. 

Ευθύνες
Από το περιεχόμενο της επιστο-

λής που αποκαλύπτει η «Κ» προ-
κύπτει πως η τότε πολεοδομική
αρχή που ήταν το Τμήμα Πολεο-
δομίας και Οικήσεως, Επαρχιακό
Γραφείο Πάφου, από τις 20 Σεπτεμ-
βρίου 2023 ζητούσε από τον ιδιο-
κτήτη του έργου να τερματίσει τις
παράνομες εργασίες και να περιο-
ριστεί εντός της πολεοδομικής άδει-
ας που του χορηγήθηκε στις 27
Οκτωβρίου 2023, δηλαδή ένα μήνα
μετά την έναρξη των παράνομων
εργασιών. Η τελευταία επιστολή
απεστάλη μια μέρα πριν από την
εφαρμογή της νέας τοπικής αυτο-
διοίκησης (30/05/2024) και αφο-

ρούσε Ειδοποίηση Επιβολής με την
οποία καλούσε τον ιδιοκτήτη του
έργου να τερματίσει τις κατασκευα-
στικές εργασίες και να επαναφέρει
την ανάπτυξη ως εγκρίθηκε με την
πολεοδομική άδεια. Ειδοποίηση
Επιβολής με την οποία ουδέποτε
συμμορφώθηκε ο ιδιοκτήτης του
έργου, μιας και από την επομένη
της αποστολής της,οι πολεοδομικές
αρμοδιότητες μεταφέρθηκαν στους
Επαρχιακούς Οργανισμούς Αυτο-
διοίκησης (ΕΟΑ), στην εν λόγω πε-
ρίπτωση στον ΕΟΑ Πάφου. Ωστόσο,
αυτό που επίσης προκαλεί εύλογες
υποψίες και γίνεται αναφορά στην
επιστολή ήταν η αντίδραση του
ιδιοκτήτη στην Ειδοποίηση Επι-
βολής. Συγκεκριμένα αναφέρεται.
«Αντιλαμβάνεστε ότι έχοντας και

αντιδράσεις περιοίκων αλλά και
καταγγελίες η Αρμόδια Αρχή (ΤΟΠ)
δεν είχε επιλογή από το να στείλει
Ειδοποίηση Επιβολής. Έχετε τη
δυνατότητα υποβολής Ιεραρχικής
Προσφυγής κάτι που δεν πράξα-
τε!!».

Τμήμα Πολεοδομίας
Όπως προκύπτει από την επι-

στολή, το Τμήμα Πολεοδομίας και
Οικήσεως που ήταν αρμόδιο μέχρι
και τις 30 Μαΐου 2024 προέβη στις
απαιτούμενες ενέργειες προκειμέ-
νου να τερματίσει τις πολεοδομικές
παρανομίες, πλην όμως σημειώθηκε
καθυστέρηση που είχε ως αποτέ-
λεσμα η εφαρμογή του νόμου να
μην υλοποιηθεί ποτέ επειδή συνέ-
πεσε με τις αλλαγές στην τοπική
αυτοδιοίκηση (01/06/2024). Εδώ
πρέπει να υπενθυμίσουμε πως σε
ανάλογη περίπτωση και πάλι στο
Λατσί το 2017 το ΤΠΟ είχε ολοκλη-
ρώσει την προβλεπόμενη από τον
νόμο διαδικασία, η οποία οδήγησε
στην κατεδάφιση των παράνομων
κτισμάτων. Στην προκειμένη πε-
ρίπτωση το Επαρχιακό Γραφείο
του ΤΠΟ στην Πάφο απέστειλε την
πρώτη επιστολή για τερματισμό
των εργασιών χωρίς άδεια στις 27

Σεπτεμβρίου 2023 και την τελευταία
στις 30 Μαΐου 2024. Αυτό που δη-
μιουργεί απορίες και θέτει ενώπιον
ευθυνών το ΤΠΟ είναι γιατί χρει-
άστηκαν έξι μήνες για την απο-
στολή Ειδοποίησης Επιβολής, μιας
και ήταν γνωστό πως ο ιδιοκτήτης
του έργου αρχικά είχε ξεκινήσει
εργασίες χωρίς την Πολεοδομική
Άδεια και στη συνέχεια χωρίς από-
φαση επί της τροποποιητικής αί-
τησης που υπέβαλε στις 19 Δεκεμ-
βρίου 2023, και αφορούσε την τρο-
ποποίηση των οργανωμένων του-
ριστικών διαμερισμάτων σε Ξενο-
δοχειακή Μονάδα, ξεκίνησε τις ερ-
γασίες ανέγερσης τρίτου ορόφου
κατά παρέκκλιση των τότε προνοι-
ών του Τοπικού Σχεδίου Κόλπου
Χρυσοχούς. 

Δήμος Πόλης Χρυσοχούς
Από τα γεγονότα και την εξέλιξη

της υπόθεσης στο κάδρο των ευ-
θυνών μπαίνει και η τοπική αρχή,
προηγούμενη και νέα. Στην επι-
στολή που αποκαλύπτει η «Κ» ανα-
φέρεται πως η πρώτη επιστολή του
ΤΠΟ κοινοποιήθηκε στον Δήμο
Πόλης Χρυσοχούς για δικές του
ενέργειες. Προφανώς για έλεγχο
και τερματισμό των παράνομων
εργασιών, κάτι που εκ του αποτε-
λέσματος δεν έγινε ποτέ. Η ίδια τα-
κτική ακολουθήθηκε από τον Δήμο
Πόλης Χρυσοχούςκαι για αποστολή
απόψεων κατά τη μελέτη της αί-
τησης για παρεκκλίσεις από την
Πολεοδομική Αρχή. Αυτό όμως που
εντείνει τις υποψίες που υπάρχουν
για τη στάση της τοπικής αρχής
και τυγχάνει αναφοράς στην αλ-
ληλογραφία ήταν η χρονική στιγμή
δημοσίευσης του εγκεκριμένου Το-
πικού Σχεδίου Κόλπου Χρυσοχούς
2024 (δημοσίευση στις 7/6/2024),
δηλαδή μερικές μέρες μετά την εκ-
χώρηση των πολεοδομικών εξου-
σιών στους ΕΟΑ.

Το σκηνικό ξεκαθάρισε πλήρως
οκτώ μήνες αργότερα, όταν το Συμ-
βούλιο του ΕΟΑ συνεδρίασε για να
αποφασίσει αν θα εγκρίνει την ανέ-
γερση τρίτου ορόφου και άλλων
παρεκκλίσεων που είχε αιτηθεί ο
ιδιοκτήτης του έργου. Μάλιστα, σε
μία από τις συνεδρίες σημειώθηκε
φραστικό επεισόδιο του δημάρχου
Πόλης Χρυσοχούς με τον δήμαρχο
Πάφου, ο οποίος ήταν αντίθετος
με την έγκριση της Πολεοδομικής
Άδειας. Επιπλέον πληροφορίες από
την Πόλη Χρυσοχούς θέλουν την
τοπική αρχή ή κάποιους τοπικούς
άρχοντες να ενθάρρυναν τον ιδιο-
κτήτη του έργου να συνεχίσει τις
εργασίες θεωρώντας βέβαιο πως
θα εξασφάλιζαν εκ των υστέρων
τις άδειες.

ΕΟΑ Πάφου
Αν στην περίπτωση του ΤΠΟ

μπορεί να γίνει λόγος για καθυστέ-

ρηση στις διαδικασίες, η διάδοχος
κατάσταση, ο ΕΟΑ Πάφου, φέρει
βαρύτατες ευθύνες για τη νομιμο-
ποίηση παρανομιών σχεδόν δύο
χρόνων.

Η υπεύθυνη πολεοδομική αρχή
με βάση τη μεταρρύθμιση της το-
πικής αυτοδιοίκησης δεν έπραξε
όσα της αναλογούσαν, αφήνοντας
το συγκεκριμένο θέμα να σέρνεται
για 10 μήνες. Ακόμα και δύο μήνες
πριν από τη έγκριση-νομιμοποίηση
των παρανομιών στο Λατσί, ο ΕΟΑ
Πάφου είχε επιβεβαιωμένες πλη-
ροφορίες πως ο ιδιοκτήτης του έρ-
γου συνέχιζε τις εργασίες χωρίς
την απαιτούμενη άδεια. Παρά ταύτα
η αρμόδια πολεοδομική αρχή του
ΕΟΑ Πάφου περιορίστηκε σε χλια-
ρές αντιδράσεις, ενώ δεν υλοποίησε
ποτέ τις απειλές λήψης μέτρων για
τερματισμό των εργασιών και απο-
κατάσταση της νομιμότητας. Του-
ναντίον, όταν ο φάκελος της ανά-
πτυξης ήλθε ενώπιον του Συμβου-
λίου για απόφαση, υπήρξαν αντεγ-
κλήσεις με τον δήμαρχο Πάφου να
υποστηρίζει πως «έκτιζαν ουσια-
στικά χωρίς καμία άδεια, ούτε πο-
λεοδομική ούτε άδεια οικοδομής.
Ακόμα πιο εκπληκτικό και πιο πα-
ράνομο ήταν ότι για εννέα μήνες
έκτιζαν τελικά ξενοδοχείο με τρεις
ορόφους, ενώ κρατούσαν μόνο πο-
λεοδομική άδεια για οικοδομές δύο
ορόφων».

Όπως προκύπτει από την έκθε-
ση του Τμήματος Περιβάλλοντος,
ο ΕΟΑ Πάφου ενώ γνώριζε για τις
παρανομίες και κανονικά θα έπρεπε
να κινήσει τις διαδικασίες άρσης
τους, για ανεξήγητο λόγο υπέβαλε
στο Τμήμα Περιβάλλοντος έκθεση
πληροφοριών από την οποία προ-
κύπτει πως συναινούσε «στη χο-
ρήγηση της αιτούμενης ανάπτυξης
και κρίνει απαραίτητη την αξιολό-
γηση και άποψη του Τμήματος Πε-
ριβάλλοντος». Το οξύμωρο της υπό-
θεσης είναι πως η επιστολή εστάλη
σε μια περίοδο όπου ο ΕΟΑ Πάφου
είχε αποστείλει δεύτερη ειδοποίηση
επιβολής διακοπής εργασιών που
αφορούσαν την ανέγερση τρίτου
ορόφου χωρίς την απαιτούμενη
άδεια, εργασίες οι οποίες διαπι-
στωμένα συνεχίστηκαν μέχρι τέλη
Ιανουαρίου του 2025, αναγκάζοντας
τον ΕΟΑ Πάφου να στείλει και τρίτη
ειδοποίηση επιβολής τερματισμού
των εργασιών χωρίς αντίκρισμα
και στη συνέχεια να εγκρίνει κατά
πλειοψηφία τις αλλαγές που ζητού-
σε ο επενδυτής. Ο πρόεδρος του
ΕΟΑ Πάφου Χαράλαμπος Πιττοκο-
πίτης σε δηλώσεις του στην «Κ»
απέδωσε την ικανοποίηση του ιδιο-
κτήτη του έργου στις αλλαγές του
Τοπικού Σχεδίου Πόλης Χρυσοχούς,
αλλά και στη θετική γνωμάτευση
της Επιτροπής Αισθητικού Ελέγχου,
η οποία, όπως είπε, είναι ανεξάρ-
τητη.

Η κυβέρνηση
νίπτει τας
χείρας της 

Η κατάληξη που είχε μια σοβα-
ρή περίπτωση πολεοδομικών

παρανομιών εκ των πραγμάτων
δεν βγάζει από το κάδρο τις πο-
λιτικές ευθύνες. Κυβερνητικές

πηγές επιμένουν πως το
υπουργείο Εσωτερικών ήταν

αρμόδιο για πολεοδομικά ζητή-
ματα μέχρι και τις 30 Μαΐου

2024. Από την επομένη οι αρ-
μοδιότητες που είχε το ΤΠΟ με-

ταβιβάστηκαν στους ΕΟΑ, οι
οποίοι είναι ανεξάρτητοι και

δεν εμπίπτουν στον έλεγχο της
κεντρικής κυβέρνησης. Εάν η
κυβερνητική θέση έχει βάση,

σε αυτή την περίπτωση η απου-
σία μηχανισμού ελέγχου των
ΕΟΑ για πολύ σοβαρά θέματα

όπως είναι τα πολεοδομικά συ-
νιστούν ένα τεράστιο κενό στο
πλαίσιο της πολυδιαφημισμέ-
νης νέας τοπικής αυτοδιοίκη-

σης. Εάν επίσης ληφθεί υπόψη
η παρουσία τοπικών συμφερόν-
των, όπως στην περίπτωση στο
Λατσί, το όλο θέμα λαμβάνει

ανησυχητικές διαστάσεις, μιας
και τοπικές αρχές στο όνομα
της ανάπτυξης των περιοχών

τους βάζουν σε δεύτερη μοίρα
τα εξίσου σοβαρά θέματα όπως
είναι η προστασία ευαίσθητων
περιβαλλοντικά περιοχών με

επιπτώσεις κοινωνικές και οικο-
νομικές. Στο υπουργείο Εσωτε-
ρικών επιμένουν πως υπάρχει

κενό με τους μηχανισμούς
ελέγχου των ΕΟΑ σε πολεοδο-
μικά ζητήματα τα οποία, όπως
λένε, χρήζουν αλλαγής του νο-
μοθετικού πλαισίου, ενώ δέ-

νουν τα χέρια της κυβέρνησης.
Ωστόσο, αυτό που δημιουργεί
ερωτηματικά είναι αν όλα αυτά
τα θέματα είχαν εντοπιστεί την
περίοδο που η Βουλή έθετε τις
βάσεις για τη νέα τοπική αυτο-
διοίκηση και αν οι ενστάσεις

που υπάρχουν για διορθωτικές
παρεμβάσεις αποσκοπούν στο
να μην απολέσουν τα κόμματα
το πάνω χέρι που έχουν μέσω

τοπικών παραγόντων.

Η Επιτροπή
Αισθητικού

Ελέγχου
Το παζλ των ευθυνών για τη νο-

μιμοποίηση των παρανομιών
στο Λατσί συμπληρώνει η Επι-
τροπή Αισθητικού Ελέγχου,
ενός μηχανισμού που εκτός

από τις πρόνοιες Τοπικών Σχε-
δίων η άποψή του έχει βαρύ-

νουσα σημασία σε πολεοδομικά
θέματα. Στην προκειμένη περί-
πτωση η άποψη της Επιτροπής
Αισθητικού Ελέγχου όπως κα-
ταγράφεται στην έκθεση του

Τμήματος Περιβάλλοντος ήταν
θετική, με τον πρόεδρο του

ΕΟΑ να αναφέρει στην «Κ» πως
η θετική άποψη που εξέφρασε
η Επιτροπή ήταν υπό προϋπο-
θέσεις, οι οποίες ωστόσο δεν
προσδιορίζονται. Παρά ταύτα

άγνωστο παραμένει το σκεπτι-
κό της Επιτροπής, η σύμφωνη
γνώμη της οποίας με βάση το
Τοπικό Σχέδιο Πόλης Χρυσο-

χούς 2024 έχει βαρύνουσα ση-
μασία.

Αθωράκιστη πολιτεία
σε πολεοδομικές παρανομίες

Χωρίς πλαίσιο ελέγχου οι ΕΟΑ στους οποίους εκχωρήθηκαν οι αρμοδιότητες
των πολεοδομικών αρχών, βουνό και οι πολιτικές ευθύνες

<<<<<<<

Η πληθώρα των παρα-
νομιών που έγιναν στο
Λατσί για την ανάπτυ-
ξη ξενοδοχειακής μο-

νάδας ισραηλινών
συμφερόντων προκύ-
πτει και από αλληλο-

γραφία που είχε ο
ιδιοκτήτης με κρατι-

κούς λειτουργούς, την
οποία έχει στη διάθε-

σή της η «Κ».

Από την επιστολή που κατέχει η «Κ» προκύπτει σαφέστατα πως επιχειρήθηκαν και πολιτικές πιέσεις προκειμένου να ξεπεραστούν τα όποια εμπόδια υπήρχαν με τις πολεοδομικές
παρανομίες στο υπό ανέγερση Zening Hotel Eco Resort.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Πόσους Φειδίες αντέχει η χώρα; 
Ζούμε σε μια εποχή που ευδοκιμούν
στον πολιτικό στίβο πρόσωπα που
μπορούν να ενταχθούν σε μια κα-
τηγορία που, για χάριν οικονομίας
χώρου και χρόνου στην περιγραφή
τους, θα την ονομάσουμε «Φειδίες».
Η κατηγορία «Φειδίες» πιάνει όλους
όσοι έχουν αποκτήσει αναγνωρι-
σιμότητα και δημοφιλία κυρίως
από τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης,
λειτουργώντας αλλοπρόσαλλα και
στον λόγο και στις πράξεις τους
και θέλουν να ασχοληθούν με την
πολιτική. Οι εγχώριοι «Φειδίες»,
που δεν είναι κυπριακή πατέντα,
αναπτύσσουν τον τακτικισμό τους
ενόψει βουλευτικών ακολουθώντας
κατά πόδας όσα έπραξε ο αυθεν-
τικός Φειδίας πέρυσι. Χθες είχαμε
τις ανακοινώσεις του Χριστόφορου
Τορναρίτη, Προηγήθηκαν βεβαίως
κι άλλοι. Και πιθανόν να ακολου-
θήσουν άλλοι. 

Θα προσπαθήσω να αξιολογήσω
αντικειμενικά, τον Φειδία, τον Τορ-
ναρίτη και τους άλλους αυτής της
κατηγορίας. Ποια είναι τα στοιχεία
που προσελκύουν τους πολίτες να
τους ακούσουν ή και να τους ψη-
φίσουν; Η πρώτη αυθόρμητη απάν-
τηση είναι πως λειτουργούν με μια
αυθεντικότητα. Δηλώνουν πως
είναι ειλικρινείς ή εν πάση περι-
πτώσει πείθουν σε πρώτο χρόνο
πως είναι. Σε δεύτερη ανάγνωση
λένε πράγματα που αρέσουν στους
πολίτες, χωρίς φίλτρο, χωρίς τα βα-
ρίδια ενός παραδοσιακού κόμματος
που πιθανόν η ιστορία του έχει και
τα μελανά της σημεία. Σε τρίτο
χρόνο, η κούραση των πολιτών
από τον ξύλινο πολιτικό λόγο τους
στέλνει στο να «στήσουν αφτί»
στους ινφλουένσερς που προσφέ-
ρουν ταυτόχρονα και πλάκα και
μια ανάλαφρη ανάγνωση των ζη-

τημάτων. Βεβαίως για να φτάσουμε
ώς εδώ, και να αλώνουν τον ορθο-
λογισμό, την κοινή λογική και τη
δομημένη πολιτική πρακτική οι
«Φειδίες», όπως και άλλα άτομα και
κινήματα με ένα μανδύα σοβαρο-
φάνειας, φταίμε και εμείς. Κουρά-
σαμε με τις κοκορομαχίες. Η λογική
του διαμοιρασμού της ευθύνης σε
0 - 100, ότι δηλαδή εμείς τα κάναμε
όλα σωστά και οι απέναντι όλα λά-

θος, σπρώχνει τους πολίτες μακριά
από μας. Η έλλειψη ειλικρίνειας, η
προσπάθεια να δικαιολογήσουμε
πολλές φορές τα αδικαιολόγητα, η
σχεδόν μόνιμη έκλειψη της αυθεν-
τικότητας από μια υποκριτική στά-
ση δεν βοηθούν. Δυστυχώς, φαί-
νεται πως ο πανικός κάποιων πο-
λιτικών που βλέπουν να υποσκε-
λίζονται από τους νεοφερμένους
ινφλουένσερς τούς οδηγεί σε φαι-
νόμενα μιμητισμού των τακτικών
και των μεθόδων τους. Δεν κατα-
νοούν πως σε μια τέτοια σύγκριση,
σχεδόν πάντοτε επιλέγεται το πρω-
τότυπο από την απομίμηση. 

Η πολιτική σκηνή της χώρας
κινδυνεύει να κατακλειστεί από
«Φειδίες». Από ανθρώπους, όπως
και του πρωτότυπου Φειδία, που
η οικονομική τους επιφάνεια εγείρει
ερωτηματικά και επιβάλλει έλεγχο
από τις αρμόδιες αρχές. Από αν-

θρώπους, που όπως και ο Φειδίας,
δημιουργούν με όσα λένε και όσα
πράττουν ζητήματα στη χώρα. Που
η συνολική τους συμπεριφορά και
στάση σε σειρά ζητημάτων απο-
τελεί μυστήριο για τη μεριά της
ιστορίας που διαλέγουν και ποιανού
τα συμφέροντα υπηρετούν. Δεν εί-
ναι μόνο ο Φειδίας και ο Τορναρίτης.
Και δεν είναι μόνο τα πρόσωπα.
Είναι η λογική, η νοοτροπία η οποία
καλλιεργείται. Ας μην ξεχνάμε και
τον Οδυσσέα Μιχαηλίδη και το Άλ-
μα. Που μπορεί να μην είναι αμιγώς
μέρος των «Φειδίων», αλλά προσο-
μοιάζει σε αρκετά σημεία. 

Για τη Βαβυλωνία που ενδεχο-
μένως να δημιουργηθεί σε ένα χρό-
νο, δεν μπορεί να φταίνε οι πολίτες.
Οι πολίτες επιλέγουν ανάμεσα στις
επιλογές που έχουν ενώπιόν τους.
Κινούνται μεταξύ αυτών που μπο-
ρούν να ταυτιστούν καλύτερα και

αυτών που θέλουν να τιμωρήσουν.
Δεν θέλω να είμαι απαισιόδοξος.
Και λέω πως υπάρχει χρόνος, για
να σώσουμε λίγο τα πράγματα. Να
κοιτάξουμε τους πολίτες με ενσυ-
ναίσθηση, να μιλήσουμε με ειλικρί-
νεια και αυθεντικότητα, να κάνουμε
παραδοχές. Να εξηγήσουμε πως τα
προβλήματα δεν μπορούν να τα λύ-
σουν οι Φειδίες, πως χρειάζεται μια
πολιτική προσέγγιση στα πράγματα.
Να μιλήσουμε με γλώσσα απλή, να
προσπαθήσουμε να δώσουμε απαν-
τήσεις μα και λύσεις έστω σε μικρά
ζητήματα, σε προβλήματα της κα-
θημερινότητας. Και να προσπαθή-
σουμε να πείσουμε πως η χώρα μας
δε σηκώνει άλλους Φειδίες. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Η Επιτροπή Νομικών Υποθέσεων
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, JU-
RI, αναμένεται να εξετάσει στις 23-
24 Ιουνίου, το ενδεχόμενο παρα-
πομπής στο Δικαστήριο της Ε.Ε.
της απόφασης έγκρισης του Κανο-
νισμού SAFE από το Συμβούλιο της
Ε.Ε., για τη νέα ευρωπαϊκή αρχι-
τεκτονική άμυνας και ασφάλειας.
Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι η ηγεσία του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου «αισθάνεται εξαιρετικά
έντονα»και αποδίδει «επιτηδευμένη
προσπάθεια παράκαμψης του Σώ-
ματος» από την Κομισιόν και από
το Συμβούλιο της Ε.Ε., διά της χρή-
σης μιας νομικής βάσης, η οποία
εξετάστηκε ήδη στις 23 Απριλίου
στην Επιτροπή JURI και κρίθηκε
ως «ακατάλληλη». Καθώς η Κομι-
σιόν απέκλεισε την Ευρωβουλή
από τη διαδικασία διαπραγμάτευ-
σης, παρακάμπτοντάς την και προ-
τάσσοντας ως «έκτακτο μέτρο» την
ενίσχυση της άμυνας της Ε.Ε., στην
ίδια ακριβώς λογική λήψης έκτα-
κτων μέτρων, που είχε επικρατήσει
στην περίπτωση της πανδημίας
Covid-19. 

Το «πολιτικό ατόπημα» της πα-
ράκαμψης των διαδικασιών δια-
βούλευσης με την Ευρωβουλή, σε
ένα ζήτημα κεφαλαιώδους σημα-
σίας, όπως η νέα ευρωπαϊκή αρχι-
τεκτονική άμυνας και ασφάλειας,
προδιαθέτει μεν την ηγεσία του
Σώματος να παραπέμψει το ζήτημα
στο Δικαστήριο της Ε.Ε. Αλλά, όπως
μας ανέφερε άριστα ενημερωμένη
πηγή, στην απόφαση θα συνυπο-
λογιστεί και η πραγματική δυνα-
τότητα εξασφάλισης μιας θετικής
δικαστικής απόφασης. Με άλλα λό-
για, παρά τη διαθεσμική κόντρα
και την εμφανή παράκαμψη της
Ευρωβουλής που προκάλεσε η νο-
μική βάση που επέλεξε η Κομισιόν
(άρθρο 122 ΣΛΕΕ), καθώς και η επι-
κύρωσή του Κανονισμού SAFE από
το Συμβούλιο των κρατών-μελών
της Ε.Ε., η προσφυγή στο Δικαστή-
ριο της Ε.Ε. δεν μπορεί να θεωρείται
δεδομένη. Καθώς, το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο θα συνυπολογίσει
όλους τους παράγοντες, περιλαμ-
βανομένου βεβαίως και του ενδε-
χόμενου μιας δικαστικής ήττας, ως
επίσης και των συνεπειών της.

Η γνωμοδότηση της Επιτροπής
JURI θα βασιστεί στο άρθρο 155
ΣΛΕΕ σε συνδυασμό με το άρθρο
138 (2) ΣΛΕΕ, ενώ όπως πληροφο-
ρείται η «Κ», αναμένεται να ακο-

λουθηθούν τα εξής βήματα:
• Ετοιμασία σημειώματος-γνω-

μάτευσης από τη Νομική Υπηρεσία
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ανα-
φορικά με το διαθεσμικό ζήτημα
που προέκυψε, τη νομική βάση
που επέλεξε η Κομισιόν για το SAFE
και την απόφαση του Συμβουλίου
Ε.Ε.

• Λήψη απόφασης από την Επι-
τροπή JURI το διήμερο 23-24 Ιου-

νίου, κατά κύριο λόγο στη βάση
του άρθρου 155 ΣΛΕΕ αναφορικά
με το ενδεχόμενο άσκησης προ-
σφυγής, «με σκοπό τη διασφάλιση
της πλήρους τήρησης των Συνθη-
κών, ιδίως όσον αφορά τα δικαιώ-
ματα του Κοινοβουλίου».

• Παραπομπή της σύστασης της
JURI στην πρόεδρο του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου, η οποία μπορεί να

τη θέσει ενώπιον της Διάσκεψης
των Προέδρων του Σώματος ή ενώ-
πιον της ολομέλειας.

• Εάν η Ευρωβουλή αποφασίσει
θετικά, τότε η προσφυγή θα ασκη-
θεί από την πρόεδρο Ρομπέρτα Μέ-
τσολα, «εξ ονόματος του Κοινο-
βουλίου, σύμφωνα με σύσταση της
αρμόδιας για νομικά θέματα επι-
τροπής», όπως ορίζεται στο άρθρο
155 (3).

Εντός η Τουρκία
Η διαθεσμική αντιπαράθεση

που έχει ξεσπάσει με φόντο τον
Κανονισμό SAFE, εκτιμάται πάντως
ότι δεν είναι σε θέση να διαφορο-
ποιήσει ουσιαστικά τα δεδομένα
που έχουν δρομολογηθεί με την
απόφαση του Συμβουλίου Γενικών
Υποθέσεων, στις 27 Μαΐου, ανα-
φορικά με τη νέα δομή άμυνας και
ασφάλειας της Ε.Ε. Άρα, ακόμη κι
αν θεωρητικά η Ευρωβουλή απο-
φασίσει να «σύρει» στο Δικαστήριο
της Ε.Ε. την απόφαση του Συμβου-
λίου για τον Κανονισμό SAFE, αμ-
φισβητώντας την όντως αμφιλε-
γόμενη νομική του βάση και ακόμη
και εάν κερδίσει την υπόθεση, τα
δεδομένα που αφορούν στη συμ-
μετοχή τρίτων και υποψηφίων χω-
ρών, και δη της Τουρκίας, δεν ανα-
μένεται να διαφοροποιηθούν. Κι
αυτό, γιατί σύμφωνα με το «πλαίσιο
συνοπτικών διαδικασιών, fast-
track», που έχει δρομολογήσει η
Κομισιόν, η εκταμίευση των κον-

δυλίων του προγράμματος SAFE,
συνολικού ύψους 150 δισεκατομ-
μυρίων ευρώ, εκτιμάται ότι θα είναι
σε θέση να λάβει χώρα πριν το
τέλος του τρέχοντος έτους. Δηλαδή,
πολύ πριν ληφθεί η οποιαδήποτε
απόφαση του Δικαστηρίου της Ε.Ε.,
σε μια ενδεχόμενη προσφυγή του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Σε κάθε δε περίπτωση, η Τουρκία
είναι πλέον εντός της νέας αρχι-
τεκτονικής άμυνας και ασφάλειας
της Ε.Ε., παρά το γεγονός ότι κατέχει
έδαφος κράτους-μέλους της Ε.Ε.
και ενώ το Κυπριακό παραμένει
άλυτο, με εξαιρετικά δυσοίωνες
προοπτικές.Την ίδια ώρα, η είσοδος
της Τουρκίας στη νέα ευρωπαϊκή
δομή άμυνας, προσφέρει εκ των
πραγμάτων σημαντικά πολιτικά

οφέλη στην Άγκυρα, αναβαθμίζον-
τας περαιτέρω το καθεστώς της σε
σχέση με την Ε.Ε. Ενώ παράλληλα
δημιουργεί προοπτική συμμετοχής,
«διά της πλαγίας», στη διάθεση
εξοπλιστικών προγραμμάτων, σε
ποσοστό 65% του Κανονισμού SAFE
(97,5 δισεκατομμυρίων ευρώ), μέσω
εξαγορών ευρωπαϊκών εταιρειών
και κοινοπραξιών που έχουν εγκα-
θιδρυθεί σε ευρωπαϊκό έδαφος.
Ενώ δεδομένη θεωρείται η συμμε-
τοχή της Τουρκίας στο μεγαλύτερο
πακέτο των 650 δισεκατομμυρίων
ευρώ που αναμένεται να διατεθούν
απευθείας, από εθνικούς πόρους
των κρατών-μελών για την ενίσχυ-
ση της άμυνάς τους, χωρίς καμιά
απαγόρευση για τη συμμετοχή τρί-
των και υποψηφίων χωρών. 

Κατά συνέπεια, με βάση τα υφι-
στάμενα δεδομένα, θεωρείται εξαι-
ρετικά απίθανο να επωφεληθεί η
Κύπρος, τουλάχιστον άμεσα από
μια ενδεχόμενη προσφυγή ή/και δι-
καίωση της Ευρωβουλής στο Δικα-
στήριο της Ε.Ε. Άλλωστε, εάν η Ευ-
ρωβουλή αποφασίσει να προσφύγει
στο Δικαστήριο της Ε.Ε., η ενδεχό-
μενη αυτή προσφυγή, δεν θα έχει
ως στόχο τον αποκλεισμό της Τουρ-
κίας από τον Κανονισμό SAFE. Αλλά,
στην πραγματικότητα, όπως ανα-
γνώριζαν έγκυροι κύκλοι στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο, θα γίνειπρο-
κειμένου να στείλει ένα σαφές πο-
λιτικό μήνυμα, «φρεναρίσματος εν-
δεχόμενων ανάλογων μελλοντικών
προσπαθειών αποκλεισμού του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου από τις δια-
δικασίες διαπραγμάτευσης και λή-
ψης αποφάσεων, με τις αλχημείες
της Κομισιόν και με την ανοχή, αν
όχι και την ενθάρρυνση, του Συμ-
βουλίου της Ε.Ε.». 

Υπενθυμίζεται πάντως ότι η Κύ-
προς εξασφάλισε δέσμευση της
Κομισιόν στα πρακτικά της CORE-
PER, σύμφωνα με την οποία η διά-
θεση εξοπλισμών από αμυντικές
βιομηχανίες υποψηφίων χωρών,
σε ποσοστό 35% του SAFE (52,5
δισ. ευρώ), θα προϋποθέτει συμ-
φωνία του υποψήφιου κράτους και
της Ε.Ε., ενώ η απόφαση θα πρέπει
να λαμβάνεται ομόφωνα από τα 27
κράτη-μέλη της Ε.Ε. Σημειώνεται
πάντως ότι ακόμη κι αυτός ο εν μέ-
ρει περιορισμός της συμμετοχής
της Τουρκίας που εξαντλείται στο
35% του προγράμματος SAFE, έχει
προκαλέσει δυσφορία στην Άγκυρα,
η οποία προσβλέπει σε άνευ όρων
εμπλοκή της σε όλο το φάσμα της
νέας αρχιτεκτονικής άμυνας και
ασφάλειας της Ε.Ε. 

Ώρα αποφάσεων
για προσφυγή
κατά του SAFE

στο Δικαστήριο Ε.Ε.
Η Επιτροπή JURI της Ευρωβουλής αποφασίζει στις 23-24

Ιουνίου – Δεν αλλάζουν τα δεδομένα για την Τουρκία

Επιλέγοντας τη νομική βάση του άρθρου
122 της Συνθήκης Λειτουργίας της Ε.Ε., η
Κομισιόν εξασφάλισε ουσιαστικά την έγ-
κριση του Κανονισμού για το SAFE, στη
βάση των δικών της όρων και προτάσεων,
με ελάχιστες αλλαγές. Προβάλλοντας ένα
αφήγημα που αναδεικνύει τον «έκτακτο»
χαρακτήρα της ενίσχυσης της ευρωπαϊκής
άμυνας, υπό το φως της ρωσικής επιθετι-
κότητας, αλλά και της αποστασιοποίησης
των ΗΠΑ από την ευρωπαϊκή ομπρέλα
άμυνας, για πρώτη φορά μετά τον Β΄ Παγ-
κόσμιο Πόλεμο. Δεν είναι προφανώς τυχαία
η τοποθέτηση της προέδρου της Κομισιόν
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, ότι «οι έκτακτοι
καιροί απαιτούν έκτακτα μέτρα». 

Σε κάθε περίπτωση, η νομική βάση του
άρθρου 122 ΣΛΕΕ, αφενός αφαίρεσε την
υποχρέωση λήψης ομόφωνης απόφασης

για ένα ζήτημα που άπτεται και της εξω-
τερικής πολιτικής της Ε.Ε. και εκ των πραγ-
μάτων τα κράτη-μέλη θα έπρεπε να δια-
τηρούν δικαίωμα άσκησης βέτο. Το δι-
καίωμα λοιπόν αυτό, «απαλείφθηκε», προ-
φανώς παράτυπα, διά της αμφιλεγόμενης
νομικής βάσης που επιστράτευσε η Κομι-
σιόν, οδηγώντας στη λήψη απόφασης, με
ειδική πλειοψηφία.

Και αφετέρου, η εν λόγω νομική βάση,
στέρησε και από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
τη δυνατότητα διαπραγμάτευσης επί του
Κανονισμού SAFE, για ένα θέμα που συ-
νεπάγεται τεράστιο οικονομικό κόστος
για τους Ευρωπαίους φορολογούμενους.
Η δυσφορία της Ευρωβουλής για τον με-
θοδευμένο αποκλεισμό της, αντανακλάται
και στην επιστολή της προέδρου της Ρομ-
πέρτα Μέτσολα προς τον προεδρεύοντα

του Συμβουλίου της Ε.Ε., υπουργό Ευρω-
παϊκών Υποθέσεων της Πολωνίας, Adam
Szlapka. Η κα Μέτσολα αναφέρει στην
επιστολή της ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
«εκφράζει τη βαθιά του ανησυχία», καθώς
η πρόταση Κανονισμού δρομολογήθηκε
«χωρίς την κατάλληλη νομική βάση και
νομοθετική διαδικασία, θέτοντας σε κίνδυνο
τη δημοκρατική νομιμότητα και υπονο-
μεύοντας τις νομοθετικές και ελεγκτικές
λειτουργίες του Κοινοβουλίου. Επιπλέον,
το Κοινοβούλιο θεωρεί ότι η χρήση του
άρθρου 122 της ΣΛΕΕ στη συγκεκριμένη
περίπτωση δεν συνάδει με την αρχή της
καλόπιστης συνεργασίας που κατοχυρώ-
νεται στη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή
Ένωση», αναφέρει χαρακτηριστικά η Ρομ-
πέρτα Μέτσολα στην εν λόγω επιστολή
της. 

Αλχημείες Κομισιόν

<<<<<<

Η διαθεσμική αντιπαρά-
θεση που έχει ξεσπάσει
με φόντο τον Κανονισμό
SAFE, εκτιμάται πάντως
ότι δεν είναι σε θέση να
διαφοροποιήσει ουσια-
στικά τα δεδομένα που

έχουν δρομολογηθεί για
τη νέα δομή άμυνας και

ασφάλειας της Ε.Ε.

Η ηγεσία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου αποδίδει «επιτηδευμένη προσπάθεια παράκαμψης του Σώ-
ματος» από την Κομισιόν και από το Συμβούλιο της Ε.Ε., διά της χρήσης μιας νομικής βάσης, η οποία
εξετάστηκε ήδη στις 23 Απριλίου στην Επιτροπή JURI και κρίθηκε ως «ακατάλληλη».

EP
A

<<<<<<

Η λογική του διαμοιρα-
σμού της ευθύνης σε 0 -
100, ότι δηλαδή εμείς τα
κάναμε όλα σωστά και οι
απέναντι όλα λάθος,
σπρώχνει τους πολίτες
μακριά από μας.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Oταν την περασμένη εβδομάδα ο
Τομ Μπάρακ, ο νέος Αμερικανός
πρέσβης στην Τουρκία, διαπιστευ-
μένος παράλληλα ως ειδικός απε-
σταλμένος για τη Συρία, δήλωνε
προς τουρκικά ΜΜΕ πως «η Τουρ-
κία είναι χώρα υπόδειγμα», η φύση
της δήλωσης όχι μόνο εντυπωσίαζε
έμπειρους παρατηρητές των αμε-
ρικανοτουρκικών σχέσεων αλλά
εμπεριείχε και βαθύτατα πολιτικά
σινιάλα. Ο κ. Μπάρακ αναφέρθηκε
εκτενώς στο μεγαλύτερο αγκάθι
των αμερικανοτουρκικών σχέσεων,
το ζήτημα των ρωσικών πυραύλων
S-400, λέγοντας ουσιαστικά πως

το όλο ζήτημα γιγαντώθηκε από
το Κογκρέσο, έναν άλλο πόλο έλξης
της αμερικανικής εξωτερικής πο-
λιτικής από τον Λευκό Οίκο. Ο κ.
Μπάρακ, όμως, αναφέρθηκε και
στο ότι «η Τουρκία πλοηγείται θαυ-
μάσια περιτριγυρισμένη από τη
Ρωσία, το Ουκρανικό, την Κίνα, το
Ιράν, την Ελλάδα και την Κύπρο»,
εντάσσοντας ουσιαστικά τις ελλη-
νοτουρκικές διαφορές και το Κυ-
πριακό σαν μέρη ενός γενικευμένου
σετ προβλημάτων της χώρας. 

Και ενώ σε Κύπρο και Ελλάδα
το αντικείμενο συζήτησης μονο-
πώλησε το τελευταίο διάστημα η
ένταξη της Τουρκίας στο πρόγραμ-

μα SAFE της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική
άμυνας, συχνά συζητιέται η ανα-
βάθμιση των σχέσεων με τις ΗΠΑ,
ορατή φυσικά, η Τουρκία του Ερν-
τογάν δείχνει κι αυτή να επανα-
κάμπτει και να αναβαθμίζεται ση-
μαντικά γεωπολιτικά με αποτύπωμα
από τις σχέσεις της με τις ΗΠΑ και
την Ε.Ε., μέχρι καταλυτικά ζητή-
ματα διεθνών σχέσεων όπως η έκ-
βαση του Ουκρανικού και η αλλαγή
παραδείγματος στη Συρία. 

Από Συρία στην Ουκρανία
Τρεις παράγοντες δείχνουν να

επηρεάζουν άμεσα τη σημαντική
αναβάθμιση ΗΠΑ-Τουρκίας και
Ε.Ε.-Τουρκίας. Στο πρώτο επίπεδο,
η Τουρκία πρωταγωνιστεί στις δι-
πλωματικές προσπάθειες ειρήνευ-
σης για τον πόλεμο στην Ουκρανία,
φιλοξενώντας το φορμάτ συνομι-
λιών Κιέβου-Μόσχας επί εδάφους
της και τις συνομιλίες για την επί-
τευξη εκεχειρίας και ανταλλαγής
αιχμαλώτων. Μετά το 2022, η Άγ-
κυρα διασφάλισε ρόλο και λόγο
στο Ουκρανικό όχι μόνο στις απευ-
θείας συνομιλίες Κιέβου-Ρωσίας,
αλλά και στην πολυμερή διπλωμα-
τία για το επισιτιστικό ζήτημα με
φόντο τις εξαγωγές σιτηρών της
Ουκρανίας. Συνομιλητές της «Κ»
εκτιμούν πως η Τουρκία θα ενι-
σχύσει περαιτέρω τον εν λόγω δια-
μεσολαβητικό ρόλο στην Ουκρανία
ακόμη και αν οι συνομιλίες Πού-
τιν-Ζελένσκι και Πούτιν-Τραμπ κο-
ρυφωθούν στους επόμενους μήνες. 

Στο Συριακό, όπου οι ΗΠΑ κα-
νονικοποίησαν πλήρως το νέο κα-
θεστώς της Δαμασκού υπό τον αλ
Σαραά (αλ-Τζολάνι) διαμέσου της
άρσης των κυρώσεων, της επανα-
λειτουργίας της πρεσβείας τους και
της αφαίρεσης της χώρας από τον
κατάλογο των ταξιδιωτικών απα-

γορεύσεων, η Τουρκία δείχνει να
κερδίζει απτά ανταλλάγματα μέσω
της οικονομικής, στρατιωτικής και
πολιτικής επιρροής. 

Το Κυπριακό υπό τον Τραμπ
Η Λευκωσία παρακολουθεί τις

εξελίξεις στην περιοχή δεδομένου
πως μετά την εκλογή Τραμπ βρέ-
θηκε σε αμηχανία λόγω και του
χρονισμού της ιστορικής επίσκεψης
του προέδρου Χριστοδουλίδη στον
Λευκό Οίκο. Στο επίπεδο της Ε.Ε.,
επίσης, καθίσταται σαφές πως η
Τουρκία μπορεί το αμέσως επόμενο
διάστημα να διασφαλίσει ανταλ-
λάγματα (καθεστώς απελευθέρωσης
βίζας, τελωνειακή αναβάθμιση) πέ-
ραν του SAFE με το να έχει εμπε-
δωθεί, πλέον, τόσο στις Βρυξέλλες
όσο και στην Άγκυρα η ρεαλιστική
(και κυνική)διάσταση τηςπρόταξης
της ειδικής σχέσης Τουρκίας-Ε.Ε.
έναντι της προοπτικής πλήρους
ένταξης ως κράτος-μέλος. Συνομι-
λητές της «Κ» στην Ε.Ε. σχολίασαν
τις πρόσφατες κινήσεις της Λευ-
κωσίας για πρόταση διασύνδεσης

των ευρωτουρκικών σχέσεων με
το ζήτημα της άρσης του τουρκικού
εμπάργκο στα κυπριακά πλοία ως
«ανεπιτυχείς» σε επίπεδο αποτε-
λεσματικότητας, ενώ και η προ-
σέγγιση του «more for more» της
Λευκωσίας στο Συριακό μπορεί μεν
να συνέπεσε χρονικά με προσεγ-
γίσεις της Ε.Ε. για το πώς θέτει προ-
ϋποθέσεις στην κανονικοποίηση
της νέας κατάστασης στη Συρία,
στην περίπτωση των ΗΠΑ όμως
διαφαίνεται πως η σχέση είναι
«άνευ προϋποθέσεων» ως προς επι-
μέρους γεωπολιτικές πτυχές, με
τον κίνδυνο η Κύπρος, η πιο εγγύς
γεωγραφικά χώρα της Ε.Ε. στη Συ-
ρία, να περιοριστεί, αποκλειστικά,
σε θέματα low politics, όπως π.χ.
ο διαθρησκευτικός διάλογος που
έθεσε προ μηνών, έναντι πιο ση-
μαντικών διακυβευμάτων, όπως η
συμμετοχή της στη μεταπολεμική
ανοικοδόμηση της χώρας. 

Αυτό που μένει να διαφανεί,
πάντως, είναι πώς και σε τι βαθμό
η σχέση Τραμπ-Ερντογάν (και πώς
αυτή επηρεάζει το Κυπριακό) θα

εξελιχθεί τους επόμενους μήνες
δεδομένων και κάποιων ιδιαιτερο-
τήτων. Tης «συγγένειας» Τραμπ-
Ερντογάν ως προς κάποια επιμέρους
ποιοτικά, πολιτικά, χαρακτηριστικά
που έχουν ως ηγέτες και τα οποία
μοιάζουν και δεδομένου του ανορ-
θολογισμού του Αμερικανού προ-
έδρου που συχνά εκφράζεται δη-
μόσια για διεθνή θέματα όπως το
Κυπριακό.

Τι να αναμένουμε
Η Κ.Δ. θα συνεχίσει να αποστέλ-

λει πολιτικά σινιάλα προς τις ΗΠΑ
σε σχέση με όσα τεκταίνονται στην
περιοχή, το Κυπριακό καθώς και τη
γεωπολιτική αναβάθμιση της Τουρ-
κίας, αντιλαμβανόμενη και τα μεγέθη
σε αυτό το επίπεδο. Η κύρια προ-
σέγγιση που σημειώνεται, σύμφωνα
με πηγές που συνομίλησαν με την
«Κ», είναι πως η κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη εστιάζει στη διάσταση
της συνέπειας σε σχέση με τον δυ-
τικό της προσανατολισμό στην εξω-
τερική πολιτική, χωρίς αποκλίσεις
του παρελθόντος σε σχέση με τον

ρωσικό (και κινεζικό, πλέον, λόγω
Τραμπ) παράγοντα. Επιπλέον, η
Λευκωσία διαθέτει κανάλια επικοι-
νωνίας με λήπτες αποφάσεων σε
Ουάσιγκτον και Κογκρέσο διαμέσου
και της αγοράς υπηρεσιών συγκε-
κριμένης PR εταιρείας που ασχο-
λείται με θέματα άσκησης πίεσης
(lobbying) σε αυτό το επίπεδο. Μέρος
της εστίασης εδράζεται, επιπλέον,
και στα παραδοτέα στο επίπεδο των
διμερών σχέσεων με τις ΗΠΑ, αρχής
γενομένης από τα ζητήματα που
συνδέονται με το πρόγραμμα για
την κατάργηση της βίζας, την ενί-
σχυση της διμερούς αμυντικής συ-
νεργασίας και πτυχές που άπτονται
της απόφασης για άρση του εμπάργ-
κο όπλων από τις ΗΠΑ προς τηΛευ-
κωσία. 

Στον αντίποδα, μια βασική ανη-
συχία της Λευκωσίας, ιδίως υπό το
βάρος των δηλώσεων Μπάρακ,
είναι αν αυτές αντικατοπτρίζουν
προσωπικές του θέσεις ή έχουν ου-
ρά που πηγαίνει πίσω σε συγκε-
κριμένες οδηγίες του Τραμπ για
σκοπούς αποστολής πολιτικού σι-
νιάλου στον Ερντογάν. Υπό το βά-
ρος αυτού, η Λευκωσία σταθμίζει
τον κίνδυνο τού να βρεθεί στη δυ-
σάρεστη θέση όπου ο «λαλίστατος»
Τραμπ θα ενέτασσε την Κύπρο σε
μια δήλωση που θα ικανοποιούσε
τις επιδιώξεις της Τουρκίας. Το
ερώτημα πάντως που διαμορφώ-
νεται, σε κάθε περίπτωση, είναι αν
τελικά το Κυπριακό, για τη αμερι-
κανική εξωτερική πολιτική στην
περιοχή υπό τον Τραμπ, σε μια πε-
ρίοδο παρατεταμένων συγκρούσε-
ων, από την Ουκρανία έως τη Μέση
Ανατολή, θα αποτελέσει «αγκάθι»
και ως τέτοιο θα οδηγηθεί σε κλεί-
σιμο ή αλλαγή παραδείγματος ή
αν θα υπάρξουν προϋποθέσεις επί-
λυσής του με τη σταδιακή επάνοδο
στις συνομιλίες. 

Κυπριακό εν μέσω τουρκικής αναβάθμισης 
Πώς οι σχέσεις Άγκυρας με τις ΗΠΑ και την Ευρωπαϊκή Ενωση επηρεάζουν τη Λευκωσία 

<<<<<<<

Από το Συριακό και
το Ουκρανικό μέχρι

την ευρωπαϊκή άμυνα,
η Τουρκία του Ερντογάν

δείχνει να διεκδικεί
ρόλο με ανταλλάγματα. 

Η Κυπριακή Δημοκρατία θα συνεχίσει να αποστέλλει πολιτικά σινιάλα προς τις ΗΠΑ σε σχέση με όσα
τεκταίνονται στην περιοχή, το Κυπριακό καθώς και τη γεωπολιτική αναβάθμιση της Τουρκίας.

ΚΥ
Π

Ε
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Κομβικό σημείο για τη μετέπειτα πο-
ρεία του ΑΚΕΛ χαρακτηρίζεται το
24ο τακτικό συνέδριο του κόμματος
που θα διεξαχθεί από τις 20 έως τις
22 Ιουνίου. Ένα συνέδριο που θα
πρέπει, όπως επισημαίνουν ηγετικά
στελέχη, να οδηγήσει το κόμμα στη
σύγχρονη εποχή θέτοντας προτε-
ραιότητες αλλά και λύσεις στις με-
γάλες προκλήσεις. Άλλωστε το γε-
γονός ότι το συνέδριο θα πραγμα-
τοποιηθεί στο κατώφλι της συμπλή-
ρωσης 100 χρόνων από το ιδρυτικό
συνέδριο του Κομμουνιστικού Κόμ-
ματος Κύπρου-ΑΚΕΛ προσδίδει μεν
έναν ιστορικό χαρακτήρα, προσθέτει
όμως και ένα επιπλέον βάρος στην
ηγεσία σε ό,τι αφορά την επόμενη
μέρα, ειδικά σε μία περίοδο αμφι-
σβήτησης των παραδοσιακών κομ-
μάτων από τους πολίτες.

Η ομιλία του γ.γ. του κόμματος
Στέφανου Στεφάνου κρίνεται ως ιδι-
αίτερα σημαντική μιας και θα δώσει
το πολιτικό στίγμα, ενώ αναμένεται
να περιλαμβάνει και μηνύματα με
πολλαπλούς αποδέκτες. Μία ομιλία
που φέρεται πως θα θέσει προτεραι-
ότητες και στόχους που αν δεν κα-
ταφέρει το κόμμα να υλοποιήσει, πι-
θανώς να προκαλέσουν περισσότερα
προβλήματα με κυριότερο την πε-
ραιτέρω μείωση του ποσοστού στις
επερχόμενες βουλευτικές εκλογές.
Όπως αναμένεται, ο κ. Στεφάνου θα
αναφερθεί σε σημαντικά ζητήματα
που αφορούν τον τόπο και τους πο-

λίτες παρουσιάζοντας τις ξεκάθαρες
και τεκμηριωμένες προτάσεις του
κόμματος.

Το Κυπριακό και η ανάγκη για πε-
ραιτέρω ενέργειες και βήματα προς
τα εμπρός, τα θέματα ενέργειας και
οι λανθασμένοι σε κάποιες των πε-
ριπτώσεων χειρισμοί που γίνονται,
η κλιματική κρίση με όλες τις συνέ-
πειες για την Κύπρο, αλλά και το
θέμα της μαζικής πώλησης γης σε
ξένους επενδυτές είναι μερικά από
τα ζητήματα στα οποία, σύμφωνα
με πληροφορίες, θα αναφερθεί. Πα-
ράλληλα θα τονιστεί η υποχρέωση
του ΑΚΕΛ να συνεχίσει τη στήριξη
και προσφορά προς τους εργαζόμε-
νους, ένα κομμάτι του DNA του κόμ-
ματος –όπως λέγεται χαρακτηριστι-
κά– στην εκατοντάχρονη πορεία
του, όπως και το να κρατά ψηλά τις
αξίες και τα ιδανικά του συνενώνον-
τας δυνάμεις.

Με ιδιαίτερο ενδιαφέρον αναμέ-
νονται και πιθανές αναφορές σε σχέ-
ση με τους χειρισμούς του κόμματος
ενόψει βουλευτικών, το ευρύτερο
άνοιγμα που πιθανώς θα θελήσει να
κάνει μέσα από την Κοινωνική Συμ-
μαχία, αλλά και οι προοπτικές που
υπάρχουν με ορίζοντα τις προεδρικές
του 2028.Βέβαια, στελέχη της πρώτης
γραμμής δεν θα παραλείψουν να
αναφερθούν και σε διαχρονικά ορ-
γανωτικά προβλήματα του κόμματος,
όπως και την αδυναμία του να πα-
ρεμβαίνει άμεσα και δραστικά.

Χαραλαμπίδου
και Κώστα

Πάντως, είναι αρκετοί στα ψηλά
δώματα της Εζεκία Παπαϊωάννου

που επισημαίνουν πως ο γ.γ. μετά
και το συνέδριο όπου θα επανεκλεγεί
–χωρίς ανθυποψήφιο όπως όλα δεί-
χνουν– θα πρέπει να σπάσει αβγά,
πιθανώς δυσαρεστώντας κάποια στε-
λέχη, δίδοντας ωστόσο το μήνυμα
πως το κόμμα προχωρά, αφήνοντας
στην άκρη κομματικά κατεστημένα.
Άλλωστε εντός φθινοπώρου το κόμμα
θα κληθεί να συμπληρώσει τα ψη-
φοδέλτια για τις βουλευτικές, με το
δικαίωμα της Κ.Ε. να εγκρίνει παρά-
ταση θητειών του 15% του συνολικού
αριθμού των βουλευτών –δηλαδή
δύο– για σκοπούς ύπαρξης ισχυρού
πολιτικού πυρήνα, να κρέμεται ως
Δαμόκλειος σπάθη πάνω από το κε-
φάλι του Στέφανου Στεφάνου.

Το γεγονός ότι στα κομματικά πη-
γαδάκια συζητείται έντονα πως το
δικαίωμα πιθανώς να λάβουν οι Άρι-
στος Δαμιανού και Γιώργος Λουκαΐ-

δης φέρεται να προκαλεί αντιδράσεις
κυρίως στη συμπρωτεύουσα, μιας
και τίθεται το ερώτημα γιατί να μην
δεχτεί εξαίρεση ένας εκ Λευκωσίας
και ένας εκ Λεμεσού με καθαρή ανα-
φορά προς τον βουλευτή Κώστα Κώ-
στα, με τους γνώστες του θέματος
να κάνουν λόγο για δυσαρέσκεια του
ιδίου σε σχέση με χειρισμούς της
ηγεσίας τα τελευταία χρόνια. Στην
αντίπερα όχθη, τονίζεται πως ο κ.
Κώστα δεν μπορεί να ενταχθεί στις
εξαιρέσεις αφού με δική του επιλογή
δεν περιλαμβάνεται στον ισχυρό πο-
λιτικό πυρήνα μιας και αποχώρησε
από τα όργανα του κόμματος. Πάν-
τως, φέρεται να είναι συνεχής η προ-
σπάθεια στελεχών για επικοινωνία
με τον βουλευτή ώστε να λυθεί η
όποια αντιπαράθεση, μιας και τονί-
ζεται πως το έργο που έχει να επιδείξει
από τα βουλευτικά έδρανα αλλά και

το μεγάλο έρεισμα στο κόμμα της
Αριστεράς αναγνωρίζεται και σε κα-
μία περίπτωση δεν υπάρχει επιμύθια
να προκαλέσει δυσαρέσκεια που θα
επηρεάσει και μερίδα ψηφοφόρων.

Βέβαια στο ψηφοδέλτιο του κόμ-
ματος στη Λεμεσό θα υπάρχει και
δεύτερη αποχώρηση –λόγω συμπλή-
ρωσης θητειών– του Άντρου Καυ-
καλιά, που επίσης θεωρείται μεγάλη
απώλεια. Αυτό πάντως που διαμη-
νύεται είναι πως το κόμμα γνωρί-
ζοντας τα δεδομένα έχει ήδη αρχίσει
επαφές και μέχρι αυτή την ώρα φαί-
νεται πως το ψηφοδέλτιο της Λεμεσού
είναι ιδιαίτερα δυνατό – σε αυτό
συμπεριλαμβάνεται και η νυν βου-
λεύτρια Μαρίνα Νικολάου που θα
επαναδιεκδικήσει.

Με το ίδιο σκεπτικό σε ό,τι αφορά
τον πολιτικό πυρήνα είναι και η από-
φαση για την Ειρήνη Χαραλαμπίδου

μιας και δεν είναι μέλος του ΑΚΕΛ.
Βέβαια και αυτό σύμφωνα με ορι-
σμένους μπορούσε να επιλυθεί, όμως
κανείς δεν μπορεί να παραβλέψει
τις μεγάλες διαφορές και εντάσεις
που έχουν προκύψει ανά διαστήματα
μεταξύ των δύο μερών. Βέβαια και
σε αυτή την περίπτωση το ΑΚΕΛ δεν
θέλει να υπάρχει οριστική ρήξη μιας
και υπάρχει έντονη φημολογία ότι
πιθανώς η κ. Χαραλαμπίδου να εν-
ταχθεί στις τάξεις του κόμματος του
Οδυσσέα Μιχαηλίδη και αυτό πιθα-
νόν να στοιχίσει σε ψήφους στο
ΑΚΕΛ. Φέρεται μάλιστα η ηγεσία να
προχωρά στη διαμόρφωση συγκε-
κριμένης θέσης σε σχέση με τον
ρόλο που μπορεί να διαδραματίσει
η κ. Χαραλαμπίδου εντός του κόμ-
ματος μετά τον Μάιο του 2026 –πι-
θανόν να έχει να κάνει με θέματα
διαφθοράς– ώστε να βρίσκεται στο
πλευρό του ΑΚΕΛ και μετέπειτα,
ωστόσο η οποιαδήποτε συζήτηση
με την ίδια αναμένεται να γίνει μετά
το συνέδριο.

Πάντως, όπως επισημαίνεται, η
απόφαση της Κ.Ε., με νέα πλέον σύν-
θεση, σε σχέση με το αν θα επιτρέψει
εξαιρέσεις ή όχι θα είναι καθοριστική
σε σχέση με τη διαμόρφωση του ψη-
φοδελτίου.

Μάλιστα, οι πιο τολμηροί σημει-
ώνουν πως από τη στιγμή που το
κόμμα επιθυμεί να μπει σε νέα τροχιά
ίσως θα ήταν προτιμότερο να μην
δώσει καμία εξαίρεση και να επεν-
δύσει σε νέα πρόσωπα, με τον αντί-
λογο να κάνει λόγο για αποδυνάμωση
–που πιθανώς να δημιουργήσει και
προβλήματα– της κοινοβουλευτικής
ομάδας σε περίπτωση που δεν θα
είναι εντός Άριστος Δαμιανού και
Γιώργος Λουκαΐδης.

Την ίδια ώρα βέβαια σημειώνεται
και το πλεονέκτημα που έχει ηηγεσία
για ένταξη εντός ψηφοδελτίου έξι
προσωπικοτήτων χωρίς να λάβουν
έγκριση από τα όργανα του κόμματος.
Μία ευκαιρία που σύμφωνα με τους
πλείστους θα πρέπει να την εκμε-
ταλλευτούν ορθά κάνοντας πράξη
τη θέληση για άνοιγμα προς την ευ-
ρύτερη κοινωνία.

Ψηφιακό
συνέδριο

Αξίζει να αναφερθεί ότι το 24ο
συνέδριο του ΑΚΕΛ, πέραν της έγ-
κρισης της διακήρυξης για το Κυ-
πριακό αλλά και του σχεδίου πολι-
τικής απόφασης που εγκρίθηκε από
την Κ.Ε και θα πάει ως εισήγηση με
τους συνέδρους να έχουν δικαίωμα
παρέμβασης, θα είναι το πρώτο ψη-
φιακό συνέδριο του κόμματος.

Όλα θα είναι ψηφιοποιημένα, με
μία οθόνη τεραστίων διαστάσεων
να προβάλλει αυτομάτως τα αποτε-
λέσματα της ψηφοφορίας, ενώ ο κάθε
σύνεδρος θα έχει την ευχέρεια να
διαβάζει τα βιογραφικά των υποψη-
φίων της Κ.Ε. σε ηλεκτρονική μορφή
πριν προχωρήσει στη διαδικασία
της ψηφοφορίας.

Κάθε σύνεδρος θα έχει δικό του
barcode που θα ενεργοποιείται μόνο
με την προσέλευσή του στον χώρο,
ενώ έχουν ληφθεί όλα τα μέτρα για
να παραμένει κρυφή η ταυτότητα
των κατόχωνενόψει της ψηφοφορίας.
Μιας και η περίοδος ψηφιοποίησης
είναι στα αρχικά στάδια θα υπάρχει
ευχέρεια και για ψηφοφορία με τον
παραδοσιακό τρόπο, αφού στόχος
είναι να κυλήσει όσο το δυνατόν κα-
λύτερα η διαδικασία.

Στο συνέδριο αναμένεται να προ-
σέλθουν πέραν των 1.000 αντιπρο-
σώπων, ενώ θα υπάρχουν επίσημοι
προσκεκλημένοι, μεταξύ των οποίων
εκπρόσωποι των προοδευτικώντουρ-
κοκυπριακών κομμάτων όπως και
προσωπικότητες κοντά στο ΑΚΕΛ
με το στάτους του παρατηρητή.

ΑΚΕΛ: Συνέδριο
στο σταυροδρόμι
της ιστορίας του

Το πολιτικό στίγμα από τον Στέφανο Στεφάνου
και η ψηφιοποίηση της διαδικασίας

Η ομιλία του Στέφανου Στεφάνου κρίνεται ως ιδιαίτερα σημαντική μιας και θα δώσει το πολιτικό στίγμα,
ενώ θα θέσει προτεραιότητες και στόχους που αν δεν καταφέρει το κόμμα να υλοποιήσει πιθανώς να προ-
καλέσουν μείωση του ποσοστού στις επερχόμενες βουλευτικές εκλογές.

<<<<<<<<

Εντός φθινοπώρου το ΑΚΕΛ
θα κληθεί να συμπληρώσει τα ψη-
φοδέλτια, με το δικαίωμα της Κ.Ε.

να εγκρίνει παράταση θητειών
του 15% των βουλευτών, να κρέμεται

ως Δαμόκλειος σπάθη πάνω από
το κεφάλι του Στέφανου Στεφάνου.
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ΑΡΘΡΟ /  Του δρος ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΕΤΑΞΑ

ΙΥΤΖ: Διάλογος στην άμμο – Η χαρτογράφηση ενός ηθικού λαβυρίνθου

Ο Ιατρικώς Υποβοηθούμενος
Τερματισμός Ζωής (ΙΥΤΖ)
αποτελεί ένα δίπολο ηθικό

δίλημμα της σύγχρονης εποχής,
όπου ο σεβασμός της ιερότητας
της ζωής αντιπαρατίθεται με την
προστασία της ανθρώπινης αξιο-
πρέπειας. Στην Κύπρο, όπου κοι-
νωνικές ταυτότητες (ηλικία, θρη-
σκεία) χρωματίζουν διαφορετικά
το ζήτημα, η συζήτηση κινείται σε
έναν λαβύρινθο χωρίς έτοιμες εξό-
δους. Το ερώτημα του θανάτου δεν
είναι αποκλειστικά ατομικό, ιδίως
σε μια κοινωνία όπως η κυπριακή,
όπου η συλλογική κουλτούρα συμ-
βαδίζει με δυτικές ατομικιστικές
επιρροές. Εδώ, ο θάνατος αφορά
και τους «Άλλους», αυξάνοντας τον
κίνδυνο η απόφαση για ΙΥΤΖ να
λάβει τη μορφή αυτοθυσίας. 

Έρευνες από χώρες με νομιμο-
ποιημένο ΙΥΤΖ υποδεικνύουν ότι
άτομα χαμηλής κοινωνικοοικονο-
μικής κατάστασης έχουν 2,5 φορές
μεγαλύτερη πιθανότητα να υπο-
βάλουν αίτηση, κυρίως για να απο-
φύγουν το «βάρος» που επιβαρύνει

τους οικείους τους. Αυτό μετατρέπει
την επιλογή σε εξαναγκασμό για
τους ευάλωτους, θέτοντας το ζή-
τημα της πραγματικής ελευθερίας
επιλογής και περιορίζοντας τη δυ-
νατότητα ελεύθερης επιλογής σε
αυτό το κομμάτι της κοινωνίας που
απολαμβάνει ευρύτερα προνομιακές
συνθήκες και μετατρέποντας τη
συζήτηση σε ένα δίπολο ηθικό δί-
λημμα (ζωή vs αξιοπρέπεια) μόνο
για τους προνομιούχους, αφού για
τους ευάλωτους, στις συνθήκες του
συστήματος που επικρατεί στην
Κύπρο, το δίλημμα είναι ζωή vs
αξιοπρέπεια των οικείων.

Το ψυχολογικό δίλημμα
και το ηθικό παράδοξο  

Για ασθενείς με ανίατες παθή-
σεις, η απώλεια λειτουργιών ή η
χρόνια εξάρτηση συχνά μετατρέ-
πεται σε ταπείνωση. Κλινικές με-
λέτες καταγράφουν ότι πάνω από
30% ασθενών με νευρολογικές πα-
θήσεις αναφέρουν την «απώλεια
αξιοπρέπειας» ως κύριο κίνητρο
για ΙΥΤΖ (Maessen et al., 2009). Το

Σύνδρομο Εξαθλίωσης (Kissane,
2001) προκαλεί υπαρξιακή απελ-
πισία, όπου ο θάνατος θεωρείται
«απελευθέρωση». Εδώ έγκειται το
ηθικό παράδοξο: η επιλογή του θα-
νάτου ως πράξη διαφύλαξης του
αυτοειδώλου μπορεί να ερμηνευτεί
ως απόρριψη της ίδιας της ζωής.
Όπως αναφέρθηκε και προηγου-
μένως, όμως, για να υπάρχει αυτή
η δυνατότητα επιλογής του θανάτου
ως πράξης διαφύλαξης της αξιο-
πρέπειας της προσωπικότητας οφεί-
λουμε να διασφαλίσουμε την ύπαρ-
ξη εναλλακτικών επιλογών, περι-
λαμβανομένης της ανακουφιστικής
φροντίδας, της δυνατότητας ψυ-
χοθεραπευτικής υποστήριξης κ.λπ. 

Η ψευδαίσθηση της αυτονομίας  
Ενώ η θεωρία της Αυτοδιάθεσης

(Ryan & Deci) επισημαίνει ότι ο
έλεγχος ενισχύει την ψυχολογική
ευεξία, η πραγματικότητα είναι γε-
μάτη παγίδες. Το 25% των αιτήσεων
για ΙΥΤΖ προέρχεται από ασθενείς
με μη διαγνωσμένη κατάθλιψη
(Ganzini et al., 2008), που διαστρε-

βλώνει την αντίληψη. Παράλληλα,
κοινωνικές πιέσεις (οικονομικοί
φόβοι, έλλειψη υποστήριξης) με-
ταμορφώνουν την «επιλογή» σε
«υποχρέωση». Όπως επισημαίνει
η Ισπανική Ένωση Ψυχολόγων
(2022): «Η επιλογή της αξιοπρέπειας
δεν σημαίνει θάνατο, αλλά το δι-
καίωμα σε ένα τέλος που σέβεται
την ταυτότητά σου». Παράλληλα,
έρευνες επιδεικνύουν πως ένα ση-
μαντικό ποσοστό ατόμων (40%)
που υπέβαλαν αίτηση για ΙΥΤΖ απέ-
συραν το αίτημά τους μετά από
την παροχή ψυχοθεραπευτικών
υπηρεσιών, υποδεικνύοντας πως
η λήψη απόφασης δεν επαρκεί να
βασίζεται σε «σώας τας φρένας»,
αλλά περιλαμβάνει και το ψυχικό
σθένος του ατόμου.

Το βάρος των επαγγελματιών υγείας  
Για τους ιατρούς και νοσηλευτές,

η σύγκρουση μεταξύ του «Μη βλά-
ψεις» και της παροχής ανακούφισης
από την υπαρξιακή εξαθλίωση είναι
συναισθηματικό πεδίο μάχης. Σε
χώρες με νόμιμο ΙΥΤΖ, το 68% των

ιατρών αναφέρουν βαριά συναι-
σθηματική φόρτωση (Georges et
al., 2007), ενώ 1 στους 3 αντιμετω-
πίζει κρίση επαγγελματικής ταυ-
τότητας («Είμαι γιατρός ή εκτελε-
στής;»). Έρευνες καταγράφουν αυ-
ξημένο μετατραυματικό στρες και
ενοχές σε νοσηλευτικό προσωπικό
(Dees et al., 2011).

Κύπρος: Προκλήσεις και προοπτικές  
Στο κυπριακό πλαίσιο, οι ευά-

λωτες ομάδες (ηλικιωμένοι, άτομα
με αναπηρίες) κινδυνεύουν από
πιέσεις, ενώ οι διχασμένες κοινω-
νικές απόψεις απαιτούν πολιτισμικά
ευαίσθητα πρωτόκολλα. Το μέλλον
του ΙΥΤΖ στην Κύπρο δεν χρειάζεται
να παραμένει «διάλογος στην άμ-
μο». Αν αποδεχτούμε ότι η ζωή και
η αξιοπρέπεια είναι συμπληρωμα-
τικές πτυχές της ανθρώπινης αξίας
και ότι η πολυφωνία (ιατρών, θεο-
λόγων, ψυχολόγων, πολιτών) απο-
τελεί εργαλείο και όχι εμπόδιο, τότε
ο ηθικός λαβύρινθος μπορεί να με-
τατραπεί σε διαδρομή προς μια
ωριμότερη κοινωνική συμφωνία.

Προς το παρόν όμως επικρατούν
μονοδιάστατες απόψεις και αδυ-
ναμία διαλεκτικής σύνθεσης των
θέσεων. Το ζήτημα αντιμετωπί-
στηκε ως αμιγώς νομοθετικό και
στο πλαίσιο των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων και εκτός των πολιτι-
σμικών ιδιαιτεροτήτων της κυπρια-
κής πραγματικότητας, της απουσίας
επαρκούς πλαισίου ανακουφιστικής
φροντίδας, της αδυναμίας αντα-
πόκρισης των υπηρεσιών σε ζητή-
ματα ψυχοκοινωνικής ευεξίας και
ευημερίας, της επαρκούς ενίσχυσης
των ευάλωτων ομάδων. Συνεπώς,
η συζήτηση πρέπει να διευρυνθεί
με συμπερίληψη της διαλεκτικής
σύνθεσης των θέσεων των διάφο-
ρων κοινωνικών και πολιτισμικών
ομάδων με εξισορρόπηση της ανα-
γκαιότητας για απόλυτο σεβασμό
τόσο στην αξία της ζωής, όσο και
στην αξία της αξιοπρέπειας της
προσωπικότητας στον μέγιστο δυ-
νατό βαθμό.

Ο δρ Γιώργος Μεταξάς είναι συμβουλευ-
τικός ψυχολόγος.

Του ΕΚΤΟΡΑ ΓΕΩΡΓΊΟΥ

Πού σταματά το δικαίωμα στη ζωή
και πού ξεκινά το δικαίωμα στον
θάνατο; Το ερώτημα αυτό που συν-
δέεται με την ευθανασία απασχολεί
εδώ και χρόνια την κοινωνία, προ-
καλώντας συζητήσεις και αντιδρά-
σεις. Στην Κύπρο επανήλθε επίσημα
στον δημόσιο διάλογο με την πρό-
ταση νόμου που άνοιξε τη συζήτηση
για θέσπιση νομικού πλαισίου του
ιατρικώς υποβοηθούμενου τερμα-
τισμού της ζωής. Η πρωτοβουλία
της βουλεύτριας του ΑΚΕΛ Ειρήνης
Χαραλαμπίδου να επαναφέρει την
πρόταση στην κοινοβουλευτική
Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμά-
των, πυροδότησε αντιδράσεις στην
κοινωνία, τον ιατρικό κόσμο, αλλά
και τους εκκλησιαστικούς κύκλους.

Οι ανησυχίες, οι αντιδράσεις και
η επιχειρηματολογία υπέρ και κατά
δεν ξεκίνησε βεβαίως στην Κύπρο.
Αντιθέτως, απασχολεί πολλές χώρες.
Κάποιες από αυτές την έχουν θε-
σμοθετήσει υπό αυστηρές προϋπο-
θέσεις, άλλες βρίσκονται αντιμέ-
τωπες με σωρεία αντιδράσεων κατά
την πορεία θεσμοθέτησης και άλλες
το σκέφτονται. Επί του παρόντος
η ευθανασία έχει θεσμοθετηθεί σε
Αυστραλία, Αυστρία, Βέλγιο, Ισπα-
νία, Καναδά, Ολλανδία, Πορτογαλία,
και Ελβετία, ενώ στην Αγγλία, Γαλλία
Ιρλανδία και Σλοβενία βρίσκεται
σε εξέλιξη σχετική κοινοβουλευτική
συζήτηση.

Το επόμενο διάστημα, η κυπρια-

κή Βουλή καλείται να αρχίσει την
κατ’ άρθρο συζήτηση για την πρό-
ταση νόμου. Με αφορμή λοιπόν
την επικείμενη κοινοβουλευτική
συζήτηση, η «Κ» παραθέτει μερικά
κρίσιμα ερωτήματα που αφορούν
την πρόταση νόμου και τις απαν-
τήσεις που δίδονται. 

1) Ποιες είναι οι προϋποθέσεις
που πρέπει να πληροί ο ασθενής;

Ο ασθενής θα πρέπει να πάσχει
από ανίατη ασθένεια, με προσδό-
κιμο ζωής που να μην υπερβαίνει
τους 6 μήνες και να έχει επιβεβαι-
ωθεί από ιατρό. Θα πρέπει να είναι
άτομο που έχει συμπληρώσει το
18ο έτος της ηλικίας του, να είναι
Κύπριος πολίτης είτε να διαμένει
στην Κ.Δ. και να μην είναι ψυχικά
ασθενής.

2) Ποια είναι η διαδικασία αξιο-
λόγησης της ψυχικής κατάστασης
του ασθενή;

Ο πάσχοντας θα πρέπει να αξιο-
λογηθεί με ομόφωνο πόρισμα από
δύο κλινικούς ψυχολόγους και από
έναν ανεξάρτητο ψυχίατρο, επιβε-

βαιώνοντας ότι μπορεί να λαμβάνει
αποφάσεις με διαύγεια, ανεπηρέ-
αστος.

3) Ποια διαδικασία ακολουθείται;
Ο ασθενής θα πρέπει να εκφρά-

σει στον ιατρό την επιθυμία του να
προχωρήσει σε ευθανασία τουλά-
χιστον δύο φορές, όχι σε διάστημα
μικρότερο των 15 ημερών. Στη συ-
νέχεια, να επικυρώσει την επιθυμία
του με γραπτή δήλωση, η οποία θα
πρέπει να υπογραφεί από τον ίδιο
ενώπιον δύο μαρτύρων. Σε περί-
πτωση που ο ασθενής περιέλθει σε
κώμα η διαδικασία της ευθανασίας
ολοκληρώνεται. 

4) Ποιες μέθοδοι προβλέπονται;
α) Μέσω ενεργητικής ευθανα-

σίας: Με τη χορήγηση νόμιμου φαρ-
μακευτικού προϊόντος, το οποίο
συνταγογραφείται ειδικά για την
ευθανασία και επιφέρει ανώδυνο
θάνατο.

β) Μέσω ιατρικώς υποβοηθού-
μενης αυτοκτονίας: Με την προ-
μήθεια αδειοδοτημένου φαρμακευ-
τικού προϊόντος στον πάσχοντα,

το οποίο συνταγογραφείται για τον
ασθενή ώστε να προβεί σε αυτο-
χειριασμό.

5) Ποιος είναι ο ρόλος του θερά-
ποντος ιατρού;

Ο ιατρός θα πρέπει να ενημε-
ρώσει τον ασθενή για όλες τις πα-
ρεχόμενες υπηρεσίες στήριξης και
φροντίδας, με τον πάσχοντα να
εξακολουθεί να θέλει να προβεί σε
ευθανασία. Ενώ στη συνέχεια, ο
ιατρός θα πρέπει να το βεβαιώσει
γραπτώς. Παράλληλα, θα πρέπει
να ενημερώσει την οικογένεια για
την απόφαση του πάσχοντα. Επίσης,
σε περίπτωση που αμελήσει τη συμ-
πλήρωση των εντύπων της διαδι-
κασίας υπόκειται σε ποινή φυλά-
κισης μέχρι ενός έτους ή/και σε
χρηματική ποινή 5.000 ευρώ.

6) Ποιοι ιατροί θα πραγματοποιούν
τη διαδικασία;

Θα δημιουργηθεί ειδικό μητρώο
όπου θα μπορούν να εγγραφούν οι
ενδιαφερόμενοι, ούτως ώστε να
μπορούν να πραγματοποιούν τη
διαδικασία.

7) Τι προβλέπεται σε περίπτωση
άρνησης του ιατρού;

Στην περίπτωση άρνησης του
θεράποντα ιατρού να προβεί στην
πράξη, εξασφαλίζονται οι υπηρεσίες
άλλου εγγεγραμμένου ιατρού ή κατ’
επιλογή ιατρού από τον πάσχοντα
ή σε άλλη περίπτωση επιλέγει το
νοσηλευτήριο όπου νοσηλεύεται
ο ασθενής.

8) Ποιες είναι οι νομικές συνέπειες
για τα άτομα που επηρεάζουν τον
ασθενή;

Οποιοσδήποτε υποκινεί τον πά-
σχοντα να προχωρήσει σε ευθανα-
σία είναι ένοχος αδικήματος και σε
περίπτωση καταδίκης του υπόκειται
σε ποινή φυλάκισης μέχρι δύο έτη
ή/και σε χρηματική ποινή μέχρι
10.000 ευρώ. Επίσης, οποιοσδήποτε
διαφημίζει υπηρεσίες ευθανασίας
είναι ένοχος αδικήματος και σε πε-
ρίπτωση καταδίκης του, υπόκειται
σε ποινή φυλάκισης μέχρι δύο έτη
ή/και σε χρηματική ποινή που δεν
υπερβαίνει τις 10.000 ευρώ.

9) Θα είναι εντός ΓεΣΥ η διαδικα-

σία της ευθανασίας;
Οι υπηρεσίες της ευθανασίας

θα παρέχονται από δημόσιο ή ιδιω-
τικό νοσηλευτήριο ή κατ’ οίκον,
εντός ΓεΣΥ.

Έξι στους δέκα λένε
«ναι» στη νομιμοποίηση

Σε έρευνα που πραγματοποιήθη-
κε τον Μάρτιο του 2022 από την
εταιρεία IMR για την Εθνική Επι-
τροπή Βιοηθικής Κύπρου, με δείγμα
700 ατόμων, στην ερώτηση αν συμ-
φωνείτε ή διαφωνείτε με την εξής
δήλωση, «Οι άνθρωποι έχουν δι-
καίωμα στο να επιλέξουν τον θάνατο
μέσω της ευθανασίας ή τον υπο-
βοηθούμενο από τον γιατρό θάνατο
ή την υποβοηθούμενη από γιατρό
αυτοκτονία;» το 39% απάντησε συμ-
φωνεί, το 22% μάλλον συμφωνεί,
το 17% ούτε συμφωνεί ούτε διαφω-
νεί, το 9% μάλλον διαφωνεί και το
13% διαφωνεί. Επιπλέον, το 59%
συμφωνεί με τη νομιμοποίηση της
ευθανασίας ή της υποβοηθούμενης
από γιατρό αυτοκτονίας ή του θα-
νάτου στην Κύπρο. Επίσης το 79%
συμφωνεί να παρέχεται το δικαίωμα

του ιατρικώς υποβοηθούμενου θα-
νάτου σε ασθενείς με ανίατες και
βασανιστικές χρόνιες ασθένειες ή
όταν έχουν εξαντληθεί όλα τα πε-
ριθώρια και οι επιλογές για ανακού-
φιση του πόνου.

Πρώτα ανακουφιστική
φροντίδα 

Με βάση τα σημερινά δεδομένα,
δεν φαίνεται να προκρίνεται η πρό-
ταση της βουλεύτριας του ΑΚΕΛ
για τη νομοθέτηση της ευθανασίας.
Η πλειοψηφία κατά τη διάρκεια της
Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμά-
των τόνισε ότι πρώτα θα πρέπει να
ρυθμιστεί το θέμα της ανακουφι-
στικής φροντίδας. Σημειώθηκε ότι
παρέχεται σχεδόν αποκλειστικά σε
καρκινοπαθείς και η επέκτασή της
αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση
για οποιαδήποτε συζήτηση γύρω
από την ευθανασία.

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός τέ-
θηκε εναντίον της πρότασης νόμου,
γιατί θεωρεί ότι δεν κατοχυρώνεται
όπως έπρεπε το συγκεκριμένο ζή-
τημα. Το ΑΚΕΛ αναμένεται να κα-
θορίσει την ενιαία και τελική του
θέση το προσεχές διάστημα, με βα-
σικά κριτήρια επιστημονικά και ια-
τρικά δεδομένα. Το κόμμα επιση-
μαίνει, παράλληλα, ότι είναι θετικό
το γεγονός πως μέσα από τη συζή-
τηση για την ευθανασία άνοιξε και
το ζήτημα για την ανακουφιστική
φροντίδα. Όσον αφορά το ΔΗΚΟ,
τόνισε ότι πρώτα θα πρέπει να προ-
ηγηθεί η θεσμοθέτηση της ανα-
κουφιστικής φροντίδας και στη συ-
νέχεια διαβούλευση.

Στην ίδια κατεύθυνση κινούνται
τόσο η Ομοσπονδία Συνδέσμων
Ασθενών Κύπρου όσο και ο Παγ-
κύπριος Ιατρικός Σύλλογος. Αμφό-
τεροι τονίζουν ότι το πρώτο βήμα
θα πρέπει να είναι η ψήφιση νομο-
θεσιών, οι οποίες θα βοηθούν στην
ανακούφιση των ασθενών, προτού
συζητηθεί οποιοδήποτε άλλο εν-
δεχόμενο για την ευθανασία.

Εκ μέρους του υπουργείου Υγείας
λέχθηκε πως το νομοσχέδιο για την
ανακουφιστική φροντίδα έχει ήδη
ολοκληρωθεί και εντός των επόμε-
νων ημερών αναμένεται να κατα-
τεθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο, με
σκοπό να αρχίσει η διαβούλευση
στη Βουλή. Τι προνοεί ωστόσο η
ανακουφιστική φροντίδα που θέ-
τουν ως προτεραιότητα η πλειοψη-
φία των κομμάτων και των αρμόδιων
φορέων;

Αποσκοπεί στη βελτίωση της
ποιότητας ζωής των ασθενών όπως
επίσης και τη στήριξη των οικογε-
νειών τους. Απευθύνεται σε άτομα
όλων των ηλικιών και αφορά όλες
τις ασθένειες σε όλα τα στάδια, όχι
μόνο στο τέλος της ζωής. Περιλαμ-
βάνει διαχείριση πόνου, υποστη-
ρικτική αγωγή, φυσιοθεραπείες,
εναλλακτικές μεθόδους όπως αρω-
ματοθεραπεία και μασάζ. Παρέχεται
ψυχική και σωματική στήριξη τόσο
του ασθενή όσο και της οικογένειάς
του με ψυχολόγους και πνευματικό.
Επιπλέον, προσφέρεται και εξοπλι-
σμός για το σπίτι, όπως καρέκλες
για το μπάνιο ή μηχανήματα οξυ-
γόνου, ώστε να διευκολύνεται η
καθημερινότητα των ασθενών στο
οικείο τους περιβάλλον.

<<<<<<<

Το υπουργείο Υγείας
διαμήνυσε ότι έχει έτοι-
μο νομοσχέδιο για την

ανακουφιστική φροντί-
δα και εντός ημερών θα

το παρουσιάσει στο
Υπουργικό Συμβούλιο.

Σύμφωνα με έρευνα της εταιρείας IMR για την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής Κύπρου, το 79% συμφωνεί να παρέχεται το δικαίωμα του ιατρι-
κώς υποβοηθούμενου θανάτου σε ασθενείς με ανίατες και βασανιστικές χρόνιες ασθένειες ή όταν έχουν εξαντληθεί όλα τα περιθώρια και οι
επιλογές για ανακούφιση του πόνου.

Ακροβατώντας
στο δικαίωμα της ζωής

και του θανάτου 
Η πρόταση νόμου για την ευθανασία επανήλθε

στη δημόσια συζήτηση – Μέση λύση η ανακουφιστική φροντίδα 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Εντονες αντιδράσεις έφερε στη δη-
μόσια σφαίρα την περασμένη εβδο-
μάδα η έκδοση και κυκλοφορία του
βιβλίου με τίτλο «Ta lara | Στες πέ-
τρες | to the stones», η οποία συ-
νόδευε την κυπριακή συμμετοχή
στη 19η Μπιενάλε Αρχιτεκτονικής
στη Βενετία, με τίτλο «(Στες πέτρες)
εδώκαμεν σας την αναπνοή μας τζαι
εψιθυρίσετε την πίσω στο χώμα»,
σε επιμέλεια Σεβίνας Φλωρίδου, και
συνεπιμέλεια Νίκολας Μητροπούλου
& Clara Zinecker. Τον χορό των αν-
τιδράσεων άνοιξε ο πρόεδρος της
Επιτροπής Παιδείας της Βουλής των
Αντιπροσώπων Παύλος Μυλωνάς,
με δημόσια παρέμβασή του σε μέσο
κοινωνικής δικτύωσης, όταν εντό-
πισε φράσεις και λέξεις που κατά
τη θέση του διαστρεβλώνουν την
ιστορία και βλάπτουν το εθνικό μας
θέμα. Ο κ. Μυλωνάς σημείωνε στην
ανάρτησή του τις φράσεις «πολιτική
σύρραξη», «υποχρεωτικήν ανταλ-
λαγήν πληθυσμών», «σχέδιον αν-
ταλλαγής πληθυσμών» και για τις
«θκυο πλευρές (της μιας που εν τυ-
πικά αναγνωρισμένη, ενώ η άλλη
όι», με τις οποίες διαφώνησε σφόδρα.
Ο κ. Μυλωνάς στην ανάρτησή του
έγραφε, μεταξύ άλλων, πως «το εν
λόγω βιβλίο, γραμμένο στην κυπρια-
κή διάλεκτο, βρίθει ιστορικών ανα-
κριβειών, κάτι που εγείρει σοβαρά
ζητήματα ελέγχου από την εκτελε-
στική εξουσία του τι χρηματοδοτεί-
ται», ανακοινώνοντας πως το υφυ-
πουργείο Πολιτισμού θα κληθεί άμε-
σα στην Επιτροπή Παιδείας για να
απαντήσει «κατά πόσο συμφωνεί
τέτοιες αδιανόητες στρεβλώσεις να
κυκλοφορούν στο εξωτερικό, χρη-
ματοδοτημένες από τον φορολο-
γούμενο πολίτη, και να εκθέτουν
ανεπανόρθωτα την Κυπριακή Δη-
μοκρατία».

Το ζήτημα πήρε αμέσως διαστά-
σεις, αναγκάζοντας την υφυπουργό
Πολιτισμού κα Λίνα Κασσιανίδου,
η οποία αναχωρούσε για το εξωτε-
ρικό, να ζητήσει την άμεση από-
συρση του βιβλίου και έκθεση γε-
γονότων για το συμβάν από την επι-
μελητική ομάδα και το Τμήμα Σύγ-
χρονου Πολιτισμού. Στη γραπτή δή-
λωσε που εξέδωσε το Υφυπουργείο
σημειώνεται πως η έκδοση δεν είχε
λάβει ποτέ την έγκριση του Υφυ-
πουργείου, τονίζοντας πως «ως άτομο
και ως υφυπουργός διαφωνώ κάθετα
με τις αναφορές αυτές». Για το ζή-
τημα ερωτήθηκε και ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας, Νίκος Χριστοδου-
λίδης, κατά την προσέλευσή του
στο γεύμα της Πολωνικής Προεδρίας
της Ε.Ε., στη Λευκωσία. Ο κ. Χρι-
στοδουλίδης είπε ότι δεν υπάρχει
θέμα που εγκρίθηκε από την υφυ-
πουργό Πολιτισμού και πρόσθεσε
πως το βιβλίο και οι αναφορές είναι
απαράδεκτες και για αυτό τον λόγο
ζητήθηκε η απόσυρσή του. Όπως
μαθαίνει η «Κ» από έγκυρες πηγές,
ο κ. Χριστοδουλίδης ζήτησε ενημέ-
ρωση, όταν ξέσπασε ο ντόρος και
δεν είχε καμία άλλη εμπλοκή στο
ζήτημα, αφήνοντας τον χειρισμό
του θέματος στην καθ’ ύλην αρμόδια
υφυπουργό. 

Πάντως, σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ», για το περιεχόμενο του
εν λόγω βιβλίου δεν είχε ενημερωθεί
η πολιτική ηγεσία του Υφυπουργείου,
ούτε και το Τμήμα Σύγχρονου Πο-
λιτισμού και αυτή εκδόθηκε με την
ευθύνη της ομάδας που είχε αναλάβει
την έκδοση. Το ερώτημα που εγεί-
ρεται βέβαια είναι κατά πόσο έπρεπε
ή όχι να είχαν ενημερωθεί οι παρα-
πάνω. Όπως λέχθηκε στην «Κ», αν
είχαν ενημερωθεί ίσως να είχαν
προληφθεί οι σημερινές καταστά-
σεις, τονίζοντάς μας ωστόσο πως
σε καμία περίπτωση δεν υπήρχε
πρόθεση να λογοκριθεί η έκδοση.
Άλλοι, ωστόσο, είπαν πως δεν υπήρ-
χε η υποχρέωση να ενημερωθεί το
υφυπουργείο Πολιτισμού, μιας και

αναφερόταν πως οι απόψεις που εκ-
φράζονται στην εν λόγω έκδοση
δεν εξυπακούεται πως γίνονται απο-
δεκτές από αυτό. 

Οπωσδήποτε η απόσυρση του
βιβλίου κρίθηκε από πολλούς ακόμα
και μέσα στο υφυπουργείο Πολιτι-
σμού ως σπασμωδική αντίδραση,
η οποία έφερε αναστάτωση, που θα
μπορούσε να είχε αποφευχθεί. Όπως
ειπώθηκε στην «Κ», το ζήτημα αυτό
χρησιμοποιήθηκε εύστοχα και για
μικροκομματικούς λόγους, αφού
πλησιάζουμε στις εκλογές. Για την
ώρα το ζήτημα της έκδοσης θα το
εξετάσει αυτεπάγγελτα η Επιτροπή
Παιδείας της Βουλής στη συνεδρίασή
της την Τετάρτη 11 Ιουνίου, ύστερα
από εισήγηση των βουλευτών Παύ-
λου Μυλωνά (προέδρου της Επιτρο-
πής), Χρύσανθου Σαββίδη του ΔΗΚΟ,
Γιώργου Κάρουλλα του ΔΗΣΥ, Αλέ-
κου Τρυφωνίδη της ΔΗΠΑ και Ζα-
χαρία Κουλία του ΔΗΚΟ, με το θέμα
να τιτλοφορείται «Η συμμετοχή της
Κύπρου στη 19η Διεθνή Μπιενάλε
Αρχιτεκτονικής 2025 στη Βενετία».
Η έκθεση γεγονότων, που ζητήθηκε

από την κα υφυπουργό όπως πλη-
ροφορείται η «Κ», θα είναι έτοιμη
έως την Τετάρτη, ώστε η κα Κασ-
σιανίδου να είναι προετοιμασμένη
για τη συζήτηση στην Επιτροπή.

Χρονίζοντα
προβλήματα

Το ζήτημα που ανέκυψε έφερε
στην επιφάνεια δομικά προβλήματα
στις πρώην Πολιτιστικές Υπηρεσίες
και νυν Τμήμα Σύγχρονου Πολιτι-
σμού, και ιδιαίτερα στον τομέα των
Εικαστικών. Υπενθυμίζουμε πως και
το 2021 είχε προκύψει ζήτημα με
την κυπριακή συμμετοχή στην 59η
Μπιενάλε της Βενετίας, όταν η Δη-
μοκρατία δεν κατέθεσε πρόταση,
γιατί δεν έγινε σωστή προετοιμασία
και χάθηκαν οι ημερομηνίες υπο-
βολής πρότασης, με τον τότε υπουρ-
γό Παιδείας Πρόδρομο Προδρόμου
να ζητάει επίσης έκθεση γεγονότων,
που πάλι δεν κατέληξε πουθενά.
Επίσης, υπενθυμίζουμε πως και το
2024, οπότε και η Κύπρος συμμετείχε

στην 60ή Μπιενάλε Βενετίας, πάλι
ο κ. Μυλωνάς είχε θέσει ζήτημα σχε-
τικά με τη συγγραφή του καταλόγου
πάλι στα ελληνοκυπριακά ή τουρ-
κοκυπριακά, κάνοντας τότε λόγο
για «παντελώς απαράδεκτη η ανα-
φορά του Υφυπουργείου, σε επίσημο
έντυπο του κράτους, σε ελληνοκυ-
πριακή και τουρκοκυπριακή γλώσ-
σα». Και τότε η κα Κασσιανίδου είχε
απαντήσει πως «δεν αποτελεί θέση
του η ύπαρξη ελληνοκυπριακής ή
τουρκοκυπριακής “γλώσσας”» και
πως δεν υπάρχει οποιαδήποτε ανα-
φορά σε «γλώσσα». Βέβαια, και τότε
η κα Κασσιανίδου είχε πει πως το
υφυπουργείο Πολιτισμού θα αξιο-
λογήσει με κάθε σοβαρότητα και
υπευθυνότητα όχι μόνο τη φετινή
παρουσία της Κύπρου στην Μπιε-
νάλε, αλλά κι αυτές των προηγού-
μενων χρόνων, διαβεβαιώνοντας
ότι θα επανεξετάσει το όλο θέμα
αναγνωρίζοντας δυνατότητες βελ-
τίωσης. Όπως φαίνεται αυτή η επα-
ναξιολόγηση δεν έγινε, και για τούτο
βρισκόμαστε στον ίδιο παρονομα-
στή. Η συζήτηση που εγείρεται είναι
κατά πόσο το υφυπουργείο Πολιτι-
σμού και σε ποιο βαθμό μπορεί να
εμπλέκεται σε παρόμοια ζητήματα,
ακόμη και αν είναι χρηματοδότης.
Όπως σημειώθηκε στην «Κ», ο στό-
χος δεν είναι ο έλεγχος των προτά-
σεων και ο περιορισμός της καλλι-
τεχνικής έκφρασης, αλλά η ενημέ-
ρωση των αρμοδίων υπηρεσιών,
ώστε να προλαμβάνονται καταστά-
σεις που δεν είναι προς το συμφέρον
κανενός.

Το βιβλίο και
η πρόταση

Για το βιβλίο και τις επιλογές που
έκαναν οι συντελεστές του Σέτα
Αστραίου-Καρύδη, Μίριαμ Γκατ και
Ιουλίτα Τουμαζή σε ανακοίνωσή
τους αναφέρουν μεταξύ άλλων πως
«Τωρά βλέπουμε υπογραμμισμένα
αποσπάσματα του βιβλίου μας να
κυκλοφορούν, έξω που τα συμφρα-
ζόμενα τους τζιαι παραλείποντας
άλλα κομμάθκια του, για να εξυπη-
ρετήσουν πολιτικές σκοπιμότητες»
και θεωρούν πως η απόσυρση της
έκδοσης είναι πράξη κρατικής λο-
γοκρισίας, διευκρινίζοντας πως οι
απόψεις που εκφράζονται αντιπρο-
σωπεύουν αποκλειστικά και μόνο
την άποψη των συγγραφέων.

Οι εκδότριες του βιβλίου υπο-
στηρίζουν πως η επιλογή των ελλη-
νοκυπριακών και των τουρκοκυ-
πριακών γίνεται επειδή η χρήση
τους προκαλεί κατακραυγή, κάτι
που καθιστά πιο επιτακτική από
ποτέ την επιμονή στη χρήση τους,
σημειώνοντας: «Επιμένουμε στις
αποφάσεις μας να δημοσιεύουμε σε
τούvτες γλώσσες αφού τούτο επι-
τρέπει μας να γυρίσουμε τη συζή-
τηση πίσω στη γλώσσα των κοινο-
τήτων που εμοιραστήκαν μαζί μας
τες λέξεις τζιαι τες γνώσεις που πα-
ρουσιάζουνται στη συγκεκριμένη
έκδοση. Θέλουμεν να συνεχίσουμε
να εξασκούμε τες γλώσσες μας τζαι
να γυρεύκουμε λέξεις που μπορούν
να αποτυπώσουν νοήματα, τζιαι-
νούρκα τζιαι παλιά».

Σημειώνεται πως η έκδοση δια-
τίθετο στο κυπριακό περίπτερο προς
πώληση, μαζί με άλλα αντικείμενα,
και ταυτόχρονα μοιραζόταν δωρεάν
σχετικό φυλλάδιο που αφορούσε
την κυπριακή συμμετοχή, η οποία
είχε στο επίκεντρό της την τέχνη
της ξερολιθιάς και όπως αναφερόταν
στο δελτίο Τύπου η έκθεση παρου-
σιάζει ως βασικό έκθεμα τη σταδια-
κή, συλλογική κατασκευή μιας κυ-
κλικής ξερολιθιάς, επεξηγώντας δια-
δοχικά μέσα από τους εκθεσιακούς
χώρους τη συλλογή των υλικών, τη
διαβάθμισή τους, τους τρόπους, κα-
θώς και τα βήματα που χρειάζονται,
για να μπορέσει να ολοκληρωθεί
μια ξερολιθιά. 

Πράξη
λογοκρισίας
θεωρήθηκε
η απόσυρση 

Η έκδοση που συνόδευε την κυπριακή
συμμετοχή στη 19η Μπιενάλε Αρχιτεκτονικής

έφερε αναταραχή και σε πολιτικό επίπεδο

<<<<<<

Το ζήτημα που ανέκυψε
έφερε στην επιφάνεια

δομικά προβλήματα στις
πρώην Πολιτιστικές

Υπηρεσίες και νυν Τμή-
μα Σύγχρονου Πολιτι-

σμού, και ιδιαίτερα στον
τομέα των Εικαστικών.

Η απόσυρση του βιβλίου «Ta lara | Στες πέτρες | to the stones», η οποία συνόδευε την κυπριακή συμ-
μετοχή στη 19η Μπιενάλε Αρχιτεκτονικής στη Βενετία κρίθηκε από πολλούς ακόμα και μέσα στο
υφυπουργείο Πολιτισμού ως σπασμωδική αντίδραση, η οποία έφερε αναστάτωση, που θα μπορούσε
να είχε αποφευχθεί. 



Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

« Έδωσα οδηγίες να αποσυρθούν
οι όποιες δικαστικές υποθέσεις
υπήρχαν έναντι στελεχών του κόμ-
ματος», δηλώνει στην «Κ» ο νέος
πρόεδρος της ΕΔΕΚ Νίκος Αναστα-
σίου. Ήταν μια πρώτη κίνηση, το-
νίζει, για να δείξει ότι όντως είναι
ενωτικός πρόεδρος. Ερωτηθείς για
το ζήτημα των διαγραφών, είπε ότι
θα ζητήσει εξουσιοδότηση από την
Κεντρική Επιτροπή να χειριστεί το
θέμα και να φέρει εισήγηση για επι-
στροφή στο κόμμα στελεχών που
είχαν διαγραφεί, την οποία θα επι-
κυρώσει η Κεντρική Επιτροπή. Ανα-
φερόμενος στη σχέση της ΕΔΕΚ με
την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη, ο
κ. Αναστασίου σημείωσε ότι το κόμ-
μα παραμένει στη συγκυβέρνηση,
επισημαίνοντας, όμως, ότι η ΕΔΕΚ
θα απαιτήσει περισσότερη συμμε-
τοχή με υπουργούς στο κυβερνητικό
σχήμα γιατί σε αυτό τον τομέα είναι
αδικημένη και πρέπει να πάρει αυτό
που αξίζει. Σχολιάζοντας το πολιτικό
σκηνικό, τόνισε πως η ΕΔΕΚ είχε
πάντα καλές σχέσεις με το ΔΗΚΟ
και τους Οικολόγους, αλλά αυτή τη
στιγμή πρέπει να τραβήξει τον δρό-
μο της, δηλώνοντας ταυτόχρονα,
πως ιδεολογικά είναι πιο κοντά με
το ΑΚΕΛ παρά με τον ΔΗΣΥ.
–Εκλεγήκατε νέος πρόεδρος της
ΕΔΕΚ με μεγάλη πλειοψηφία. Τι
σημαίνει αυτό για εσάς; 

–Είναι τεράστια ευθύνη και τιμή.
Οφείλω να υλοποιήσω αυτά που
υποσχέθηκα στον κόσμο και να δώ-
σω το άπαν των δυνάμεών μου ώστε
να πετύχουμε τη μεγαλύτερη δυ-
νατή συσπείρωση της ΕΔΕΚ. 
–Η συμμετοχή των μελών στις
εκλογές ήταν πολύ χαμηλή. Είναι
κι αυτό ενδεικτικό της κατάστασης
που επικρατεί στην ΕΔΕΚ; 

–Υπάρχουν αρκετά αδρανοποι-
ημένα μέλη, επομένως πρέπει να
δούμε το μητρώο μελών του κόμ-
ματος, να το επικαιροποιήσουμε
και να γνωρίζουμε επακριβώς πόσα
είναι τα μέλη που μας στηρίζουν. 
–Πολυσυζητημένο θέμα το μητρώο
μελών της ΕΔΕΚ. Σκέφτεστε να
κάνετε κάτι; 

–Θα ορίσω μια επιτροπή που θα
πρέπει να δει όλα τα μητρώα ούτως
ώστε να γίνει μια σωστή επικαιρο-
ποίηση. 
–Ποιες είναι οι προτεραιότητές
σας; 

–Η ενότητα και η ανασυγκρό-
τηση του κόμματος. 
–Ποια ήταν η πρώτη σας απόφαση
σχετικά με το κόμμα μετά την εκλο-
γή σας στην προεδρία της ΕΔΕΚ; 

–Απέσυρα τις δικαστικές υπο-
θέσεις κατά στελεχών της ΕΔΕΚ.
Έχω εκλεγεί με στόχο να πετύχω
τη μέγιστη δυνατή ενότητα στο
κόμμα. Ως εκ τούτου, έδωσα οδηγίες
να αποσυρθούν οι όποιες δικαστικές
υποθέσεις υπήρχαν έναντι στελεχών
του κόμματος. Ήταν μια πρώτη κί-
νηση για να δώσω το στίγμα ότι
όντως είμαι ενωτικός πρόεδρος και

επιδιώκω να φέρω πίσω στο κόμμα
στελέχη που είτε έχουν αδρανο-
ποιηθεί ή έχουν απομακρυνθεί.  
–Υπήρξε κάποια αντίδραση από
τον κ. Σιζόπουλο γι’ αυτή την κί-
νηση; 

–Καμία απολύτως. 
–Είπατε και προεκλογικά ότι η
πόρτα της ΕΔΕΚ είναι ανοικτή για
την επιστροφή όλων. Πρακτικά τι
θα κάνετε; Πώς θα τους φέρετε πί-
σω; 

–Έχω ήδη έρθει σε επαφή με
αρκετά στελέχη. Βλέπω ότι υπάρχει
πολύ θετικό κλίμα. Θα θεσμοθετήσω
μια ομάδα επαφών και επανένταξης
με προσωπικότητες του κόμματος
που είναι διατεθειμένοι να αναλά-
βουν αυτό το έργο, αλλά θα συνε-
χίσω κι εγώ ως πρόεδρος τις δικές
μου επαφές. Πρέπει τώρα να δω
ένα-ένα και τα επώνυμα στελέχη
που είτε διαγράφηκαν ή απομα-
κρύνθηκαν. 
–Δεν μιλήσατε ακόμη μαζί τους; 

–Είχα τηλεφωνική επικοινωνία
με τους περισσότερους. Μίλησα με
τον πρώην πρόεδρο του κόμματος
Γιαννάκη Ομήρου, τον Νίκο Νικο-
λαΐδη, τον Κωστή Ευσταθίου και
με αρκετούς άλλους και το κλίμα
ήταν πάρα πολύ θετικό. 
–Με τον κ. Παπαδάκη; 

–Όχι ακόμη, αλλά θα μιλήσουμε.
Είδα όμως αρκετά στελέχη που είναι
μαζί του και υπάρχει θετική διάθεση
για επιστροφή.  

–Στην πρώτη συζήτηση που είχατε
μαζί τους έθεσαν όρους; 

–Όχι. Το κλίμα ήταν πολύ θετικό. 
–Με τον Κωστή Ευσταθίου συζη-
τήσατε το ενδεχόμενο επιστροφής
του στην ομάδα της ΕΔΕΚ στη Βου-
λή; 

–Όχι ακόμη, αλλά είναι στις προ-
θέσεις μου. 
–Πρακτικά πώς θα επιστρέψουν;
Ποιος θα αποφασίσει; 

–Θα συγκαλέσω Κεντρική Επι-
τροπή και θα ζητήσω να μου δοθεί
εξουσιοδότηση να χειριστώ το θέμα
και να φέρω εισήγηση για επιστρο-
φή στο κόμμα στελεχών που δια-
γράφηκαν την οποία θα επικυρώσει
η Κεντρική Επιτροπή.
–Προβλέπεται κάτι τέτοιο από το
καταστατικό; 

–Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν
συγκεκριμένες πρόνοιες στο κατα-
στατικό, αλλά αυτή τη στιγμή ση-
μασία έχει το αποτέλεσμα και όχι
η τυπικότητα. 
–Ανάμεσα στον Μαρίνο Σιζόπουλο
και αυτά τα άτομα υπήρξε ανταλ-
λαγή σκληρών κατηγοριών. Εσείς
πού στέκεστε σε σχέση με όλα
αυτά; 

–Όντως λέχθηκαν σκληρές
κουβέντες και από τις δύο πλευ-
ρές. Δεν θα ήθελα τώρα να αρχίσω
να μοιράζω ευθύνες. Ότι ο ένας
φταίει 70% και ο άλλος 30%. Δεν
είναι αυτός ο ρόλος μου. Εγώ θα
ήθελα να είμαι ένας ενωτικός πρό-

εδρος και θα προσπαθήσω να γε-
φυρώσω τις διαφορές. Σίγουρα
δεν θα μείνουν όλοι ευχαριστη-
μένοι. 
–Τίθεται όμως θέμα ηθικής απο-
κατάστασης κάποιων ατόμων. 

–Όλοι έχουν ευθύνες για όσα
έγιναν. Αυτό το ζήτημα είναι πολύ
λεπτό και χρειάζεται ιδιαίτερο χει-
ρισμό. 
–Ο κ. Σιζόπουλος σχολίασε αυτές
τις πρώτες κινήσεις; 

–Δεν είχαμε κάποια συζήτηση
επί του θέματος, αλλά η εντολή που
έλαβα από τον κόσμο και τους τρεις
συναγωνιστές που αποχώρησαν
από την εκλογική κούρσα για να
προωθήσουν εμένα στην προεδρία
του κόμματος είναι να επιδιώξω τη
μέγιστη δυνατή συναίνεση στο
κόμμα. 
–Είχατε επαφή αυτές τις μέρες; 

–Δεν είχαμε καμία επαφή με
τον αγαπητό Μαρίνο, τον οποίο
θεωρώ έναν άξιο πολιτικό που έχει
προσφέρει τα μέγιστα στην ΕΔΕΚ. 
–Σας ταυτίζουν πάντως μαζί του. 

–Έχω συγκρουστεί με τον Μα-
ρίνο Σιζόπουλο αρκετές φορές και
το γνωρίζουν όσοι προεκλογικά
διέδιδαν αυτά τα πράγματα. Για
παράδειγμα όταν ο Δημήτρης Πα-
παδάκης διεκδίκησε για δεύτερη
φορά θέση στο Ευρωκοινοβούλιο,
εγώ τάχθηκα ανοιχτά υπέρ του.  
–Τα επώνυμα στελέχη στα οποία
αναφερθήκατε μπορούν να είναι

στα ψηφοδέλτια του κόμματος ή
λόγω ορίου θητειών δεν γίνεται; 

–Υπάρχει πρόνοια καταστατικού
για δύο θητείες με την οποία συμ-
φωνώ. Ήταν μια σοφή απόφαση
για να δίδεται το δικαίωμα και σε
νέους ανθρώπους να βγαίνουν μπρο-
στά. Μπορούν όμως να είναι υπο-
ψήφιοι άτομα από το περιβάλλον
αυτών των στελεχών. 
–Τελικά πότε θα γίνουν οι επόμενες
εκλογές στην ΕΔΕΚ; 

–Μετά τις βουλευτικές εκλογές
θα έχουμε συνέδριο τακτικό που
θα είναι και εκλογικό. Στόχος είναι
να πραγματοποιηθεί τέλη του 2026,
αρχές του 2027. 
–Θα επαναδιεκδικήσετε; 

–Δεν είναι αυτοσκοπός.
–Πότε θα αρχίσουν οι διεργασίες
στην ΕΔΕΚ για τις βουλευτικές
εκλογές; 

–Έδωσα ήδη οδηγίες στις επαρ-
χιακές επιτροπές να καταρτίσουν
τους πρώτους καταλόγους για υπο-
ψηφίους, όμως, από τις επαφές μου
με στελέχη αποστασιοποιημένα,
παραπονεμένα, αποβλημένα, θα
προκύψει ενδιαφέρον για τις βου-
λευτικές και άρα κάποιες θέσεις
στα ψηφοδέλτια θα συμπληρωθούν
από αυτά τα άτομα για να στείλουμε
το μήνυμα ότι η ΕΔΕΚ είναι ενω-
μένη. 
–Πότε περίπου θα είναι έτοιμα τα
ψηφοδέλτια; 

–Τέλη Σεπτεμβρίου, αρχές Οκτω-
βρίου. 
–Εσείς σε ποια επαρχία θα είστε
υποψήφιος; 

–Εάν θα πρέπει να ηγηθώ του
ψηφοδελτίου του κόμματος, τότε
θα κατέλθω ως υποψήφιος στην
επαρχία Κερύνειας. 
–Δεν βγάζει έδρα η ΕΔΕΚ στην Κε-
ρύνεια. 

–Δεν είναι στόχος μου να γίνω
βουλευτής, αλλά θέλουμε να στεί-
λουμε το μήνυμα ότι ο ηγέτης της
ΕΔΕΚ και για συμβολικούς λόγους
θέτει υποψηφιότητα στην Κερύνεια.  
–Θα λάβετε και σταυρό προτίμη-
σης; 

–Εννοείται. 
–Ποιος είναι ο στόχος σε αυτές τις
εκλογές που μπορεί να είναι και
κομβικές για την ύπαρξη του Κι-
νήματος;

–Ένας ρεαλιστικός στόχος είναι
να ξεπεράσουμε το 7,2% ούτως
ώστε να μπορέσει η ΕΔΕΚ να έχει
ουσιαστική εκπροσώπηση στη Βου-
λή και να επανακτήσει τον ρυθμι-
στικό της ρόλο. 
–Θα επιδιώξετε αυτόνομη κάθοδο
στις βουλευτικές ή θα εξετάσετε
το ενδεχόμενο κοινού ψηφοδελτίου
με άλλα κόμματα του Κέντρου;

–Αυτόνομη κάθοδος. Δεν είναι
καν προς συζήτηση η συνεργασία
με άλλο κόμμα στις βουλευτικές
εκλογές. 
–Γιατί; 

–Αυτή τη στιγμή προσπαθούμε
να ανυψώσουμε το ηθικό του Εδε-
κίτη και να δείξουμε ότι πάμε μπρο-
στά ενωμένοι και γι’ αυτό θέλουμε
να έχουμε καθαρά ψηφοδέλτια.
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ΝΙΚΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ, πρόεδρος ΕΔΕΚ 

Απέσυρα τις δικαστικές υποθέσεις
κατά στελεχών του κόμματος  

Hταν μια πρώτη κίνηση για να δώσω το στίγμα ότι είμαι ενωτικός πρόεδρος

–Είχατε επικοινωνία με τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας; 

–Επικοινώνησε μαζί μου ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας αμέσως
μετά την εκλογή μου και με συνε-
χάρη και το επόμενο διάστημα θα
πάμε να τον δούμε. 
–Αλλάζει κάτι στη σχέση της
ΕΔΕΚ με την κυβέρνηση από δω
και πέρα; 

–Παραμένουμε στη συγκυβέρ-
νηση, θα στηρίζουμε τις αποφάσεις
της κυβέρνησης που θεωρούμε
ότι είναι προς την ορθή κατεύθυν-
ση και θα ασκούμε κριτική εκεί
και όπου διαφωνούμε. 
–Υπάρχει πάντως αντίδραση για
τη στάση του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας έναντι των κομμάτων
που τον εξέλεξαν ότι δεν υπάρχει
η συνεννόηση που πρέπει και η

αναγνώριση της στήριξης που
τού παρέχουν, αλλά ούτε και η
συμμετοχή τους στον βαθμό που
θα ήθελαν στην κυβέρνηση. Θα
ζητήσετε ισχυρότερη παρουσία
με υπουργούς στο κυβερνητικό
σχήμα; 

–Η ΕΔΕΚ είναι αδικημένη και
πρέπει να πάρει αυτό που αξίζει.
Θα απαιτήσουμε περισσότερη συμ-
μετοχή με υπουργούς στο κυβερ-
νητικό σχήμα. 
–Με ποιες πολιτικές δυνάμεις εί-
ναι πιο κοντά η ΕΔΕΚ; 

–Πάντα είχαμε καλές σχέσεις
με το ΔΗΚΟ και τους Οικολόγους.
Αλλά θεωρώ ότι αυτή τη στιγμή
η ΕΔΕΚ πρέπει να τραβήξει τον
δικό της δρόμο. 
–Ανάμεσα σε ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ; 

–Μην ξεχνάμε ότι ιδεολογικά

είμαστε πιο κοντά στο ΑΚΕΛ παρά
στον Συναγερμό. 
–Ο κόσμος πάντως αισθάνεται
ότι η σοσιαλδημοκρατία στην Κύ-
προ έχει χαθεί. 

–Έχει δίκιο ο κόσμος και πρέπει
αυτή την εικόνα να την ανατρέ-
ψουμε. 
–Πώς θα γίνει αυτό; 

–Ο κόσμος υποφέρει και αυτό
που έχει σημασία είναι το σοσια-
λιστικό κόμμα της Κύπρου να στέ-
κει δίπλα από τον εργαζόμενο. 
–Τι προτίθεστε να πράξετε; 

–Θα βγούμε δυναμικά μπροστά
για κοινωνικά θέματα με φιλολαϊ-
κές προτάσεις, όπως πρέπει να κά-
νει ένα σωστό σοσιαλιστικό κόμμα.
Πρέπει να γίνουν περισσότερες
παρεμβάσεις για αντιμετώπιση
της ακρίβειας. 

–Η ΕΔΕΚ πάντως δέχθηκε κριτική
για τη στάση της έναντι του ΓεΣΥ. 

–Το ΓεΣΥ πρέπει να το διαφυ-
λάξουμε ως κόρην οφθαλμού και
θα στηρίξουμε κάθε προσπάθεια
για βελτίωσή του. Είναι μια μεγάλη
κατάκτηση. Και αν πάμε πίσω θα
δούμε ότι ήταν μια εισήγηση του
ιστορικού μας ηγέτη Βάσου Λυσ-
σαρίδη το 1967. 
–Ένα από τα ζητήματα που είτε
έδιωξε κόσμο από την ΕΔΕΚ ή
αποτρέπει κόσμο από το να έρ-
θει κοντά είναι η θέση του κόμ-
ματος στο Κυπριακό που απορ-
ρίπτει τη συμφωνημένη βάση
λύσης. Πιστεύετε ότι θα μπο-
ρούσε να υπάρξει κάποια δια-
φοροποίηση; 

–Η ΕΔΕΚ έχει διαχρονικά πα-
τριωτική πορεία στο Κυπριακό.

Είμαστε ενάντια στη ΔΔΟ και έχου-
με παραθέσει τους λόγους. Αν το
Κυπριακό δεν τοποθετηθεί στη
σωστή του βάση ως θέμα εισβολής
και συνεχιζόμενης κατοχής από
την Τουρκία και συνεχίζουμε να
συμπεριφερόμαστε ωσάν και το
Κυπριακό είναι μια δικοινοτική
διαφορά, δεν θα οδηγηθούμε που-
θενά. 
–Άρα παραμένει η ΕΔΕΚ στη θέση
απόρριψης του συμφωνημένου
πλαισίου επίλυσης του Κυπρια-
κού. 

–Αυτή η απόφαση έχει ληφθεί
από το συνέδριο του κόμματος και
είναι κάτι που δεν εξαρτάται από
τον πρόεδρο του Κινήματος. Όταν
θα πάμε στο συνέδριο, μπορεί να
επανεξεταστεί και αυτή η θέση,
αν κριθεί αναγκαίο.

Θα απαιτήσουμε περισσότερους υπουργούς στο κυβερνητικό σχήμα 

Εάν θα πρέπει να ηγηθώ του ψηφοδελτίου του κόμματος, τότε θα κατέλθω ως υποψήφιος στην επαρχία
Κερύνειας και για συμβολικούς λόγους.

Θα ζητήσω
εξουσιοδό-
τηση από

την Κεντρι-
κή Επιτρο-
πή να φέρω
εισήγηση
για επι-
στροφή

στελεχών
που διαγρά-
φηκαν, την
οποία θα

επικυρώσει
το Σώμα.

Ρεαλιστι-
κός στόχος
στις βου-
λευτικές 
είναι να 

ξεπεράσου-
με το 7,2%
ούτως ώστε

η ΕΔΕΚ 
να επανα-
κτήσει τον
ρυθμιστικό
της ρόλο.

Μίλησα με
τον πρώην
πρόεδρο

του κόμμα-
τος Γιαννά-

κη Ομή-
ρου, τον

Νικολαΐδη,
τον Ευστα-

θίου και 
με άλλους
και το κλί-

μα ήταν
πάρα πολύ

θετικό. 

Το ΓεΣΥ 
είναι μια

μεγάλη κα-
τάκτηση

και πρέπει
να το δια-

φυλάξουμε
ως κόρη

οφθαλμού
και θα στη-

ρίξουμε
κάθε προ-
σπάθεια

για βελτίω-
σή του.

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ



Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η10 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Κυριακή 8 Ιουνίου 2025

Γερμανία
και Ελλάδα

Τα τελευταία 

δέκα χρό-

νια είχαμε 

100.000 αν-

θρώπους, οι 

οποίοι εξα-

σφάλισαν μεν 

άσυλο στην 

Ελλάδα, αλ-

λά συνέχισαν 

στη Γερμα-

νία. Δεν πι-

στεύω παρ’ 

όλα αυτά ότι 

είναι εφικτό 

να επιστρέ-

ψουν μαζικά 

στη χώρα.

Η «μέθοδος»
του Τραμπ

Η Ακροδε-

ξιά κάθεται 

και περιμέ-

νει. Λέει «ας 

το κάνου-

με όπως ο 

Τραμπ. Τρο-

μοκρατού-

με κάποιους 

ανθρώπους 

και μετά στα-

ματούν να 

έρχονται όλοι 

γιατί φοβού-

νται». Αυτό 

φυσικά αντί-

κειται στα αν-

θρώπινα δι-

καιώματα.

Ο αρχιτέκτονας της συμφωνίας 
Τουρκίας - Ε.Ε. το 2016, Γκέραλντ 
Κνάους, έχει βαριά ατζέντα αυτές 
τις μέρες. Την Τρίτη έπεσε η κυ-
βέρνηση της Ολλανδίας μετά την 
απόσυρση του ακροδεξιού κόμμα-
τος του Γκερτ Βίλντερς λόγω με-
ταναστευτικού, ενώ στη Γερμανία 
δικαστήριο ανέτρεψε ως παράνο-
μες τις προεκλογικές υποσχέσεις 
του καγκελαρίου Φρίντριχ Μερτς 
ότι θα κλείσει ερμητικά τα σύνο-
ρα της χώρας και θα απωθεί όλους 
τους μετανάστες. Η αμηχανία δι-
αχείρισης του μεταναστευτικού 
από τις ευρωπαϊκές κυβερνήσεις 
είναι έκδηλη. Από τη μια υπόσχο-
νται σκληρά αντιμεταναστευτικά, 
ενίοτε παράνομα, μέτρα και από 
την άλλη κινδυνεύουν να κατη-
γορηθούν για δικαιωματικό εν-
δοτισμό από την Ακροδεξιά και 
να ανοίξουν τον δρόμο για την 
άνοδό της στην εξουσία. Ο Κνά-
ους διατείνεται ότι έχει τη λύση: 
Συμφωνίες της Ε.Ε. με ασφαλείς 
τρίτες χώρες παντού στον κόσμο, 
χωρίς να είναι προαπαιτούμενο 
οι μετανάστες να έχουν κάποια 
σχέση με τις χώρες αυτές. 

Μιλήσαμε λίγα λεπτά αφό-
του η δικαστική απόφαση τίνα-
ξε στον αέρα τη μεταναστευτική 
πολιτική Μερτς και το τηλέφωνό 
του δεν σταμάτησε να χτυπάει. 
«Ημουν σίγουρος ότι θα συνέ-
βαινε αυτό. ∆εν μπορείς να επι-
στρέφεις τους ανθρώπους στη 
γειτονική χώρα χωρίς διαδικασί-
ες. Προφανώς είναι παραβίαση 
της νομοθεσίας», ήταν το άμεσο 
σχόλιό του. 

Οχι εντός Σένγκεν

«Υπάρχουν κίνδυνοι που 
απορρέουν από την ακολουθού-
μενη μεταναστευτική πολιτική 
στην Ευρώπη, αν και δεν βλέπω 
αυτό να αφορά την Ελλάδα. Ο 
πρώτος είναι ότι θα δυναμιτίσει 
την κοινοτική νομοθεσία και τις 
θέσεις όλων των κεντροδεξιών 
κομμάτων της Ευρώπης. Η Ακρο-
δεξιά θα ενισχυθεί. Είναι πολύ 
χειρότερη εξέλιξη να κερδίσει η 
Ακροδεξιά τις εκλογές στη Γερ-
μανία από μερικούς μετανάστες 
παραπάνω στην Ελλάδα, στην 
Αυστρία... Αυτό συμβαίνει όταν η 
κυβέρνηση προτείνει μέτρα που 
δεν μπορούν να εφαρμοστούν. 
∆εν μπορεί να ελεγχθεί η μετα-
νάστευση στα εσωτερικά σύνορα 
της Σένγκεν. ∆εν έχει δουλέψει 
ποτέ τα τελευταία δέκα χρόνια. 
Ούτε στη Γαλλία ούτε στην Αυ-
στρία και δεν πρόκειται να λει-
τουργήσει ούτε στη Γερμανία». 

Τον ρωτάω για τις εντάσεις 
που δημιουργεί το ζήτημα στις 
διμερείς σχέσεις Βερολίνου - 
Αθήνας: «Η Ελλάδα έδωσε προ-
στασία σε κάποιους αιτούντες 
άσυλο, άρα θα πρέπει να παρα-
μείνουν στη χώρα σας. Τα τε-
λευταία δέκα χρόνια, όμως, εί-
χαμε 100.000 ανθρώπους, οι 
οποίοι εξασφάλισαν μεν άσυλο 
στην Ελλάδα, αλλά συνέχισαν 

στη Γερμανία. ∆εν πιστεύω παρ’ 
όλα αυτά ότι είναι εφικτό να επι-
στρέψουν μαζικά στη χώρα ούτε 
από πολιτικής ούτε από γραφει-
οκρατικής απόψεως, ειδικά αν 
σκεφτεί κανείς ότι αρκετοί εξ αυ-
τών έχουν πάρει άσυλο και στη 
Γερμανία. Η πολιτική που χρειά-
ζονται τόσο η Γερμανία όσο και 
η Ελλάδα είναι να μειώσουν την 
παράτυπη μετανάστευση προς 
την Ελλάδα κι αυτό μπορεί να 
γίνει νόμιμα μόνο αν συμφωνή-
σουν και οι δύο χώρες. Επομέ-
νως, ο μόνος εποικοδομητικός 
τρόπος για να αρθεί το αδιέξο-
δο χωρίς να εκμεταλλευθεί την 
κατάσταση η Ακροδεξιά είναι αν 
χώρες που έχουν κοινά συμφέ-
ροντα από απόψεως κράτους δι-
καίου επεξεργαστούν μια κοινή 
πρόταση. Η μόνη εναλλακτική 
πρόταση, χωρίς pushbacks, είναι 
η διαπραγμάτευση με ασφαλείς, 
τρίτες χώρες. Ξέρουμε ότι αυτό 
είναι δύσκολο». 

Το ντιλ του 2016

Γνώρισα τον Κνάους το 2016 
σε ένα διαμέρισμα στο Κολωνά-
κι, όπου ενημέρωνε Ελληνες και 
ξένους δημοσιογράφους για την 
–καινοφανή τότε– ιδέα του να 
συναφθεί μια συμφωνία μεταξύ 
Ε.Ε. και Τουρκίας. Σήμερα ανα-
γνωρίζει ότι η Τουρκία δεν είναι 
πλέον ασφαλής τρίτη χώρα. «Τα 
ελληνικά δικαστήρια έκριναν ότι 
η Τουρκία δεν είναι ασφαλής χώ-
ρα. ∆ικαίως, κατά τη γνώμη μου. 
Αυτό δεν σημαίνει, όμως, ότι δεν 
πρέπει να συνεχίσουμε να ανα-
ζητούμε αντίστοιχες συμφωνίες 
με ασφαλείς τρίτες χώρες. Είναι 
η μόνη λύση γι’ αυτό το πολιτικό 
θέατρο που διαδραματίζεται με 
λύσεις, είτε αναποτελεσματικές 
είτε παράνομες, ή και τα δύο». 

«Ωραία», λέω. «Τις ξέρουμε τις 
χώρες αυτές. Η Τουρκία δεν είναι 
ασφαλής, ούτε η Λιβύη, ούτε η 
Τυνησία». «Οχι, όχι. Εχετε δίκιο, 
καμία από αυτές δεν είναι ασφα-
λής. Ομως δεν μιλάω για χώρες-
τράνζιτ, ενδιάμεσους σταθμούς. 

Μπορεί να είναι οποιαδήποτε 
χώρα στον κόσμο  πρόθυμη να 
συνάψει τέτοια συμφωνία. Η Κο-
μισιόν άνοιξε τη νομική πόρτα, 
λέγοντας ότι δεν χρειάζεται να 
υπάρχει σχέση μεταξύ του μετα-
νάστη που μεταφέρεται σε μια 
χώρα και της χώρας αυτής. Η αλ-
λαγή αυτή μένει να εγκριθεί από 
τους ευρωπαϊκούς θεσμούς, αλ-
λά έχει διατυπωθεί ως πρόταση. 
Είναι η μόνη λύση που θα μπο-
ρούσε να βοηθήσει». Του θυμίζω 
τις επιφυλάξεις ανθρωπιστικών 
οργανώσεων.  Εκείνος επιμένει: 
«Η Ελλάδα ήταν ανέκαθεν υπέρ 
αυτής της πρότασης, η Γερμανία 
υπό την προηγούμενη κυβέρνη-
σή της, του Ολαφ Σολτς, ήταν 
αντίθετη. Αν παραμείνει το κρι-
τήριο της σχέσης των αιτούντων 
άσυλο με τις χώρες στις οποίες 
θα καταλήξουν, τότε συμφωνί-
ες μπορούν δυνητικά να γίνουν 
μόνο με τις χώρες από τις οποίες 
προήλθαν ή διήλθαν (Τουρκία, 
Τυνησία, Λιβύη κ.λπ.), οι οποίες 

όμως δεν είναι ασφαλείς». Αρα 
ποιες είναι οι υποψήφιες ασφα-
λείς χώρες; Η Ρουάντα; «Το πρό-
βλημα με τη Ρουάντα είναι ότι 
απαξιώθηκε από την ανικανότη-
τα της βρετανικής κυβέρνησης. 
Αλλά πρέπει να ξέρετε ότι στη 
Ρουάντα γίνονται αιτήσεις ασύ-
λου, τις οποίες επεξεργάζεται η 
Υπατη Αρμοστεία για τους Πρό-
σφυγες (UNHCR). ∆εν είναι μόνο 
η Ρουάντα. Είναι οποιαδήποτε 
χώρα, π.χ. στην ανατολική ή στη 
δυτική Αφρική που είναι πρόθυ-
μη να υποδεχθεί έναν αριθμό 
αιτούντων άσυλο με αντάλλαγ-
μα κάποιο κίνητρο (αναπτυξια-
κή βοήθεια, ελεύθερη μετακίνη-
ση των υπηκόων της στην Ε.Ε., 
επανεγκατάσταση). Χίλιους, δύο 
χιλιάδες. Οπως έγινε το 2016 με 
την Τουρκία. Πρέπει όμως να 
έχουμε μια συμμαχία Αθήνας, 
Βιέννης, Βερολίνου, Βαρσοβίας. 
Ολοι έχουν συμφέρον να δουλέ-
ψει μια τέτοια λύση».

«Θέατρο» Ιταλίας - Αλβανίας

Πώς του φαίνεται η συμφωνία 
Ιταλίας - Αλβανίας; Είναι αυτό το 
μοντέλο που οραματίζεται; «Οχι, 
αυτό είναι θέατρο. Γιατί να απο-
τελεί αποτρεπτικό λόγο για έναν 
αιτούντα άσυλο να καταλήξει 
στην Αλβανία; Είναι μέλος του 
ΝΑΤΟ, είναι στα σύνορα με την 
Ελλάδα, για την ακρίβεια είναι 
εγγύτερα στη Γερμανία απ’ ό,τι 
στην Ελλάδα. Αυτές οι συμφω-
νίες δεν πρέπει να λειτουργούν 
με βάση την κακή μεταχείριση, 
γιατί τότε είναι παράνομες. Πρέ-
πει να λειτουργούν με βάση το 
δικαίωμα στο άσυλο σε χώρες 
που εγγυώνται τα ανθρώπινα 
δικαιώματα». Αρα θα πρέπει να 
δοθεί έμφαση στη διαπραγμά-
τευση τέτοιων συμφωνιών και 
όχι στην απώθηση των ανθρώ-
πων στα εξωτερικά και τα εσω-
τερικά σύνορα της Ε.Ε. Η ΜΚΟ 
του, European Stability Initiative 
(Ευρωπαϊκή Πρωτοβουλία Στα-
θερότητας), έχει συζητήσει το 
θέμα με διάφορες χώρες. «Εχου-

με γυρίσει τον κόσμο και έχουμε 
μιλήσει μαζί τους». Πρέπει όμως 
πρώτα να αλλάξει η κοινοτική 
νομοθεσία που προτάθηκε στα 
τέλη Μαΐου. 

Την ίδια στιγμή, «η Ακροδε-
ξιά κάθεται και περιμένει. Λέει 
“είστε όλοι ηλίθιοι. Υπάρχει μια 
πολύ απλή λύση: Ας το κάνουμε 
όπως ο Τραμπ. Τρομοκρατού-
με κάποιους ανθρώπους και με-
τά σταματούν να έρχονται όλοι 
γιατί φοβούνται”. Αυτό φυσικά 
αντίκειται στα ανθρώπινα δικαι-
ώματα και στο κράτος δικαίου. 
Οι άνθρωποι αυτοί θέλουν να 
καταστρέψουν την Ε.Ε.». 

Αυτήν την εβδομάδα ο Κνά-
ους σκόπευε να μιλήσει με στε-
λέχη της κυβέρνησης στη Γερ-
μανία και τον αρμόδιο επίτροπο 
της Ε.Ε. «προκειμένου να βρεθεί 
ένας ανθρωπιστικός τρόπος μεί-
ωσης της παράτυπης μετανά-
στευσης». «Είναι η ύστατη ελ-
πίδα, αλλιώς θα καταλήξουμε 
με την πολιτική Τραμπ, δηλαδή 
το τέλος του κράτους δικαίου», 
προειδοποιεί. Συνοψίζοντας τη 
δική του πρόταση, ο γκουρού 
του μεταναστευτικού προβλέπει: 
«Πρώτον, η Γερμανία θα επιχει-
ρήσει να επιστρέψει ανθρώπους 
που έχουν εξασφαλίσει προστα-
σία στην Ελλάδα, δεν πιστεύω 
όμως ότι αυτό θα γίνει μαζικά και 
δεν αποτελεί λύση. Το δεύτερο 
είναι η προσπάθεια να εμποδί-
σει τους ανθρώπους να εισέρ-
χονται από όλα τα σύνορά της. 
Αυτό είναι παράνομο, θα απο-
τύχει. Το τρίτο είναι το στάτους 
κβο. Η Ακροδεξιά κέρδισε στην 
Αυστρία και ίσως σύντομα και 
στη Γερμανία. Αυτό θα πρέπει 
να ανησυχήσει τους πάντες στην 
Ευρώπη. Χρειαζόμαστε, λοιπόν, 
μια νέα πολιτική, δεν μπορούμε 
να συνεχίσουμε ως έχει. Κι έτσι 
φτάνουμε στην τέταρτη λύση, 
που είναι συμφωνίες με ασφα-
λείς τρίτες χώρες. Η Ε.Ε. δεν συ-
νήψε τέτοιες πέρα από το 2016 
με την Τουρκία». 

Οργανωμένη μετανάστευση

Το δημογραφικό πρόβλημα, 
οι ελλείψεις στην αγορά εργασί-
ας, το ασφαλιστικό σύστημα θα 
μπορούσαν να είναι επιχειρήμα-
τα προκειμένου να πειστεί η κοι-
νή γνώμη για τις θετικές πτυχές 
της μετανάστευσης, αντιτείνω. 
«Ολα αυτά ισχύουν, όχι όμως για 
την παράτυπη μετανάστευση. 
Είναι μόνο επιχείρημα για την 
οργανωμένη μετανάστευση. Αν 
π.χ. προσφέρουμε σε Κενυάτες 
την ευκαιρία να έρθουν και να 
εργαστούν νόμιμα, είναι πολύ 
θετικό βήμα. Αλλά αυτό θα πρέ-
πει να γίνει οργανωμένα, όπως 
το κάνει ο Καναδάς. Οι πολίτες 
φοβούνται πολύ περισσότερο 
έναν μικρό αριθμό παράτυπων 
μεταναστών από έναν μεγαλύ-
τερο αριθμό νομίμων». Παράλ-
ληλα τονίζει ότι υπάρχει και μια 
ηθική διάσταση στην παράτυπη 
μετανάστευση: σκοτώνει, αφού 
στοιχίζει αμέτρητες ζωές. 

Συνέντευξη στην ΞΕΝΙΑ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ
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Χρειαζόμαστε
«προωθήσεις» 
σε τρίτες χώρες

Γκέραλντ Κνάους, επικεφαλής του European Stability Initiative, αρχιτέκτονας 
της συμφωνίας Τουρκίας - Ε.Ε. του 2016 για το Προσφυγικό 

Μετανάστες από το Τσαντ αναμένουν λεωφορεία που θα τους μεταφέρουν από την Τρίπολη της Λιβύης πίσω στην πατρίδα τους. Η μετανάστευση δεν μπορεί να ελεγχθεί στα εσωτερικά σύνορα της 
Σένγκεν, σύμφωνα με τον Γκέραλντ Κνάους. «∆εν έχει δουλέψει ποτέ τα τελευταία δέκα χρόνια. Ούτε στη Γαλλία ούτε στην Αυστρία και δεν πρόκειται να λειτουργήσει ούτε στη Γερμανία», τονίζει.

Η Ευρώπη πρέπει να διαπραγματευθεί με ασφαλή κράτη, 
πρόθυμα να δεχθούν αιτούντες άσυλο, χωρίς τον όρο να 

προέρχονται ή να έχουν διέλθει από αυτά

«Η Ακροδεξιά κέρδισε στην 
Αυστρία και ίσως σύντομα και 
στη Γερμανία. Αυτό θα πρέπει 
να ανησυχήσει τους πάντες 
στην Ευρώπη. Χρειαζόμαστε, 
λοιπόν, μια νέα πολιτική, δεν 
μπορούμε να συνεχίσουμε 
ως έχει», λέει στην «Κ» ο Γκέ-
ραλντ Κνάους, ειδικός σε θέ-
ματα μετανάστευσης.
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Είναι «φίλη» του προέδρου
Χριστοδουλίδη η Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν. Η πολιτική
τους «φιλία», όχι μόνο δεν
αμφισβητείται, αλλά τυγχάνει
και διαφήμισης από τον πε-

ρίγυρο του Προέδρου μας. Τον ίδιο περίγυρο
που προ δύο ετών ισχυριζόταν, ότι η πρό-
εδρος της Κομισιόν και ο τότε πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ,
«έριζαν», διεκδικώντας και οι δύο «να εν-
σωματώσουν (endorse)», τις ιδέες του προ-
έδρου Χριστοδουλίδη, για αξιοποίηση της
ευρωπαϊκής εργαλειοθήκης, προκειμένου
να δημιουργηθούν συνθήκες για λύση του
Κυπριακού. Έκτοτε πέρασαν δύο χρόνια,
αλλά ευρωπαϊκή εργαλειοθήκη δεν είδαμε.
Όπως δεν είδαμε επιστράτευση της ανα-
βάθμισης της Τελωνειακής Ένωσης της
Τουρκίας, ως εργαλείου στήριξης των προ-
σπαθειών λύσης του Κυπριακού, κάτι που
ζητούσε ο Πρόεδρός μας και βρισκόταν
στην κορυφή της ευρωπαϊκής εργαλειοθή-

κης. Τα δεδομένα άλλωστε βοούν. Το Κυ-
πριακό είναι εκεί που έχει αφεθεί, όπως
έχει αφεθεί. Με ευθύνη της Τουρκίας λέω
εγώ. Αλλά, και της Ε.Ε. και κυρίως της «φίλης»
του Προέδρου μας, που δεν έχουν κουνήσει
δακτυλάκι, επί της ουσίας, ώστε να εξα-
σφαλιστεί μετακίνηση της Άγκυρας από
τις γνωστές της θέσεις, για «κυριαρχική
ισότητα» του ψευδοκράτους. Θέση που
πλέον θεωρείται προαπαιτούμενο, όχι μόνο
για τη λύση, αλλά ακόμη και για την επα-
νέναρξη συνομιλιών. Κάποιοι ίσως πουν
να μην είμαστε αγνώμονες. Διότι, είναι αλή-
θεια, η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν έκανε
μια κίνηση, προχωρώντας στον διορισμό
του Γιοχάνες Χαν ως ειδικού απεσταλμένου
της Ε.Ε. για το Κυπριακό.

Έναν διορισμό «μεσαίου βεληνεκούς»
που δεν προδικάζει τίποτε, καθώς όπως
υπενθύμισε η «Κ», ο κ. Χαν ήταν μεν ο πρώ-
τος επίτροπος που είχε υποστηρίξει ότι η
προοπτική ένταξης της Τουρκίας στην Ε.Ε.
καθίστατο ολοένα και λιγότερο ρεαλιστική,

υπό την ηγεσία του Ταγίπ Ερντογάν. Αλλά,
ο Γιοχάνες Χαν ήταν επίσης ο επίτροπος
που αποενοχοποίησε την Τουρκία στο Κυ-
πριακό, δίνοντας θετικό στίγμα για τον ρόλο
της Άγκυρας, με βάση τα όσα διαδραματί-
στηκαν στο Κραν Μοντανά, το 2017. 

Στην ετήσια έκθεση που εξέδωσαν οι
υπηρεσίες διεύρυνσης τον Απρίλιο 2018,
υπό την καθοδήγηση του κ. Χαν, η Κομισιόν
διατύπωσε με κάθε επισημότητα την άποψη
ότι «η Τουρκία εξέφρασε στήριξη στις συ-
νομιλίες για λύση του Κυπριακού», δημι-
ουργώντας την εντύπωση ότι «άλλος» φταίει
για την κατάρρευση της διαδικασίας. Θέση
που είχε προκαλέσει διαβήματα της Λευ-
κωσίας προς τις Βρυξέλλες για ευνόητους
λόγους. 

Αυτό, όμως, που αποκτά ιδιαίτερη ση-
μασία, είναι το χρονικό σημείο που επιλέγηκε
για τη δημοσιοποίηση του διορισμού Χαν
από την Κομισιόν, στα μέσα Μαΐου. Το
οποίο συνέπεσε, «όλως τυχαίως», με τη δρο-
μολόγηση της λήψης αποφάσεων για το

SAFE, τον Κανονισμό των κοινών εξοπλι-
στικών προγραμμάτων της Ε.Ε., για τη νέα
ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική άμυνας και ασφά-
λειας. Στην οποία νέα δομή άμυνας της Ε.Ε.,
η Τουρκία κατάφερε να εισέλθει από την
«κεντρική είσοδο», στη βάση των προτάσεων
της Κομισιόν και της προέδρου Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν, που επέλεξαν μια αμφιλε-
γόμενη νομική βάση, λήψης αποφάσεων
με ειδική πλειοψηφία και όχι με ομοφωνία. 

Κάτι που δεν επέτρεψε στον «φίλο» της
κας φον ντερ Λάιεν, πρόεδρο Χριστοδουλίδη,
να επικαλεστεί καν το δικαίωμα βέτο. Πόσο
μάλλον να το ασκήσει. Αντίθετα, η επιλογή
της εν λόγω νομικής βάσης από την ηγεσία
της Κομισιόν, αφαίρεσε το δικαίωμα άσκησης
βέτο από τα κράτη-μέλη και κυρίως από
αυτά των οποίων τα εθνικά συμφέροντα
διακυβεύονται, μέσα από την εμπλοκή της
Τουρκίας στη νέα ευρωπαϊκή δομή άμυνας.
Με πρώτη την ημικατεχόμενη Κύπρο. 

Κι έτσι, λοιπόν, η Τουρκία είναι πλέον
μέρος της νέας αρχιτεκτονικής άμυνας και

ασφάλειας της Ε.Ε. και η Λευκωσία (με τη
συμβολή της Αθήνας), επιχειρεί να περιορίσει
την εμφανή πολιτική ζημιά που έγινε, με
κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες. Όχι για να
την αφήσει «εκτός», διότι είναι πλέον «εντός».
Αλλά, απλώς για να «μετριάσει» το εύρος
της συμμετοχής της Τουρκίας στη νέα δομή
άμυνας της Ε.Ε. 

Όμως, η κυβέρνησή μας χαίρεται γιατί
εξασφαλίσαμε, σχεδόν ταυτόχρονα με όλα
αυτά που χάσαμε, τον διορισμό του Γιοχάνες
Χαν ως ειδικού απεσταλμένου της Ε.Ε. στο
Κυπριακό. Χωρίς καμιά διασφάλιση για αλ-
λαγή πλεύσης της Τουρκίας, η οποία πλέον
μπορεί αποενοχοποιημένα να συμμετέχει
στην αρχιτεκτονική ευρωπαϊκής άμυνας
και ασφάλειας. Διά χειρός της Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν, την οποία ευχαριστούμε
που είναι «φίλη» του Προέδρου μας. Διότι
δεν ξέρουμε τι άλλο θα έκανε, εάν δεν ήταν
«φίλη» του. 

«Danke» Ursula
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Σε σχέση με το συνεχιζόμενο λουκέτο στην
Πύλη Αμμοχώστου (επί 7 συναπτά έτη παρα-
καλώ), που γράφαμε την περασμένη Κυριακή,
υπάρχουν καλά και κακά νέα. Ξεκινώντας από
τα δυσάρεστα, το πρόβλημα δυστυχώς φαίνεται
ότι είναι βαθύτερο κι αφορά σε άλλους επίσης

σημαντικούς χώρους πολιτισμού της πρωτεύουσας. Όσο για
τις ευθύνες, αυτές αγγίζουν το Τμήμα Αρχαιοτήτων και το
υφυπουργείο Πολιτισμού, οπότε μοιραία έχουν ονοματεπώνυμο.
Τα καλά νέα είναι ότι ο Δήμος Λευκωσίας και ο δήμαρχος
επέλεξαν να μην καταπιεί το θέμα η μαύρη τρύπα της δη-
μοσιότητας. Ακολουθεί απόσπασμα από την ανακοίνωση
που στάλθηκε στην Καθημερινή, αρκετά διαφωτιστική εκτιμώ
για ν’ αντιληφθούμε το εύρος του προβλήματος: 

«Αναφορικά με το πρόσφατο δημοσίευμα με τίτλο “Εφτά
Χρόνια Φαγούρας”, κρίνουμε σκόπιμο να διευκρινιστεί ότι
ο Δήμος Λευκωσίας έχει επανειλημμένα θέσει ενώπιον των
αρμοδίων αρχών το θέμα της αποκατάστασης και συντήρησης
του συγκεκριμένου μνημείου, καθώς και άλλων σημαντικών
πολιτιστικών και θρησκευτικών χώρων της πρωτεύουσας.
Ο Δήμος απευθύνεται συστηματικά, εδώ και χρόνια, στο αρ-
μόδιο υφυπουργείο Πολιτισμού και στο Τμήμα Αρχαιοτήτων,
με στόχο να διασφαλιστούν οι απαιτούμενοι πόροι για την
υλοποίηση των απαραίτητων εργασιών συντήρησης και
αποκατάστασης. Αντίστοιχες ενέργειες έχουν γίνει και για
τα τεμένη Ομεριέ και Μπαϊρακτάρη, καθώς και για την αν-
τιμετώπιση φαινομένων κατολισθήσεων σε περιοχές όπως
οι Σπηλιές και το Σκαλί Αγλαντζιάς. Ειδικότερα, με επιστολή
του τέως δημάρχου Λευκωσίας, ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου
2023, επαναδιατυπώθηκε το αίτημα προς την υφυπουργό
Πολιτισμού για ενημέρωση σχετικά με τη διασφάλιση των
απαραίτητων πόρων προς το Τμήμα Αρχαιοτήτων, ώστε να
προχωρήσουν οι απαιτούμενες παρεμβάσεις. Η επιστολή
αυτή παραπέμπει σε δύο προηγούμενες επιστολές του Δήμου,
ημερομηνιών 13 Οκτωβρίου και 28 Νοεμβρίου 2023, που
έθιγαν το ίδιο ζήτημα. Επιπρόσθετα, στις 24 Φεβρουαρίου
2024 στάλθηκε εκ νέου επιστολή προς την υφυπουργό Πο-
λιτισμού, με την οποία τονιζόταν η σημασία της άμεσης
ενεργοποίησης των διαδικασιών συντήρησης, ενόψει και
της επικείμενης ανάληψης της Προεδρίας από την πρωτεύουσα.
(…) Αξίζει, επίσης, να σημειωθεί ότι στις 13 Φεβρουαρίου
2024 στάλθηκε και πάλι επιστολή, με αίτημα την αναβάθμιση
της αίθουσας Μελίνας Μερκούρη, ενός χώρου ιδιαίτερης
πολιτιστικής σημασίας για την πόλη».

Είναι φανερό ότι το ερώτημα «για ποιον κτυπά η καμπάνα;»
δείχνει προς την κατεύθυνση του αρμόδιου Υφυπουργείου.
Η ευθύνη λοιπόν ανήκει στην κυβέρνηση για να δώσει απαν-
τήσεις γι’ αυτή τη μνημειώδη περίπτωση κρατικής ολιγωρίας.
Αν πάλι δεν υπάρχουν πειστικές απαντήσεις, τότε το πιο
φρόνιμο είναι η κυρία υφυπουργός να φωνάξει τους συνεργάτες
της, να ζητήσει την κατάρτιση ενός χρονοδιαγράμματος και
να ενημερώσει τους πολίτες. Αν μη τι άλλο, εν όψει της Προ-
εδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης το πρώτο
εξάμηνο του 2026, το άνοιγμα της Πύλης Αμμοχώστου
φαντάζει επιβεβλημένο. Κι ας μη βιαστούν κάποιοι να ξε-
στομίσουν το «έχουμε καιρό ώς τότε» γιατί ο χρόνος απο-
δείχτηκε όχι μόνο εχθρικός αλλά και αμείλικτος.

Υγ. Παραμένουμε στην ατζέντα του υφυπουργείου Πολιτι-
σμού και στο θέμα που ανέκυψε με την έκδοση της συμμετο-
χής της Κύπρου στη 19η Διεθνή Μπιενάλε Αρχιτεκτονικής.
Σπεύδω να ξεκαθαρίσω πως προσωπικά διαφωνώ με συγκε-
κριμένες αναφορές στο βιβλίο, όπως π.χ. ότι στην Κύπρο υφί-
στανται «θκυο πλευρές» πολιτικής σύρραξης, η μία «τυπικά
αναγνωρισμένη, ενώ η άλλη όι». Το γιατί διαφωνώ είναι μια
μεγάλη συζήτηση που αφορά στην ιστορική μνήμη, η οποία
όμως δεν είναι του παρόντος. Το ευαίσθητο ζήτημα που προ-
κύπτει με την απόφαση του υφυπουργείου Πολιτισμού να
αποσύρει την έκδοση, αφορά στην ελευθερία της καλλιτεχνι-
κής έκφρασης. Η ομάδα των Αρχιτεκτόνων στην Μπιενάλε δεν
εκπροσωπεί το κυπριακό κράτος αλλά τον εαυτό της. Μόνο σε
ολοκληρωτικά καθεστώτα η τέχνη αποτελεί εργαλείο στα χέ-
ρια των κυβερνώντων. Γι’ αυτό, δικαιούται βεβαίως ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας και η υφυπουργός του να έχουν την
άποψή τους, όμως είναι αδιανόητο εν έτει 2025 να λειτουρ-
γούν ως λογοκριτές. Ο Μυλωνάς κι όσοι ολοφύρονται κάθε
φορά που θεωρούν ότι θίγονται τα ιερά και τα όσια, θα πρέπει
να συμβιβαστούν με το γεγονός ότι η ελεύθερη έκφραση
υπερβαίνει τις απόψεις του οποιουδήποτε. 

Λίγη «φαγούρα»
ακόμα

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Πέρασαν αρκετοί μήνες (συγκεκριμένα
τον περασμένο Οκτώβριο) από τότε που
στελέχη των συγκυβερνώντων κομμάτων
ανηφόριζαν τον Λόφο προκειμένου να συ-
ζητήσουν για τρόπους βελτίωσης των σχέ-
σεών τους με τον Πρόεδρο και την κυβέρ-

νηση. Αυτοί οι τρόποι προφανώς δεν βρέθηκαν ούτε
και «εφευρέθηκαν» (για να θυμηθούμε την αγαπημένη
λέξη του κ. Παπαδόπουλου), αφού στο σήμερα που βρι-
σκόμαστε ο αρχηγός του ΔΗΚΟ δήλωσε προ ημερών
πως «δεν είναι καθόλου ικανοποιημένοι από τον τρόπο
που λειτουργεί η συνεργασία τους και πως πρέπει να
υπάρξει καλύτερη προσυννενόηση, προδιαβούλευση
και συναπόφαση για σημαντικά πολιτικά θέματα». Υπο-
στήριξε μάλιστα πως «εξαρτάται από τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας η βελτίωση αυτής της συνεργασίας», θέση
η οποία αναπόφευκτα εγείρει ερωτήματα.

Πρώτο και καλύτερο, το γιατί εξακολουθεί να μένει
στη συγκυβέρνηση το ΔΗΚΟ περιμένοντας από τον
Πρόεδρο να του δώσει ρόλο και σημασία και δεν προ-
σπαθεί να διασώσει όση αξιοπιστία τυχόν του απέμεινε
αποχωρώντας με αξιοπρέπεια. Τις προάλλες, ο κ. Παν-
τελίδης –ο στενότερος συνεργάτης του κ. Παπαδόπου-
λου– είπε σε συνέντευξη στην «Κ» πως η κυβέρνηση
επιδεικνύει αδικαιολόγητη ανοχή σε πολιτικά θέματα
που συνδέονται με ΕΛΑΜ και σ’ αυτό ήρθε να επαυξήσει
ο κ. Παπαδόπουλος, λέγοντας πως όντως ξένισε η δήλωση
του Προέδρου σε σχέση με την ανεύθυνη πρωτοβουλία
του ΕΛΑΜ στο Ευρωκοινοβούλιο. Εκτός αυτού, ο κ. Παν-
τελίδης άφησε ανοιχτό το ενδεχόμενο συνεργασίας με
τον ΔΗΣΥ, γεγονός που θορύβησε το Προεδρικό εντεί-
νοντας τις μη αγαστές σχέσεις τους. Δεν υπάρχει ιδιαίτερο
νόημα να χαραμίσουμε χρόνο και χώρο για να κάνουμε
αναδρομή σε όλα εκείνα τα περιστατικά που συνέβησαν
από την απαρχή αυτής της οπορτουνιστικής (και από
τα δύο μέρη) σύμπραξης και τα οποία καταδεικνύουν
πως το ΔΗΚΟ –καθώς και τα υπόλοιπα συγκυβερνώντα
κόμματα (τα οποία τώρα κινδυνεύουν να μετατραπούν
σε είδος προς εξαφάνιση)– αγνοείτο επιδεικτικά σε ένα
σωρό ζητήματα της διακυβέρνησης. Θεωρώ σαφώς πιο
σημαντικό να εστιάσουμε στα ερωτήματα που εγείρονται
από την παραδοχή του ίδιου του κ. Παπαδόπουλου ότι
η συνεργασία παραμένει προβληματική και πως είναι
στο χέρι του Προέδρου να τη βελτιώσει, θέση που επί
της ουσίας δεν περιποιεί καμία τιμή στο ΔΗΚΟ, το οποίο
μέσα από τέτοιες δηλώσεις, στα μάτια του κάθε νοήμονα
πολίτη φαντάζει σαν την απατημένη σύζυγο που εκλιπαρεί
εμμονικά για λίγη σημασία.

Γιατί λοιπόν δεν αποχωρεί το ΔΗΚΟ από τη συγκυ-
βέρνηση; Γιατί δεν διαχωρίζει τη θέση του εφόσον δια-
φωνεί σε χειρισμούς για θέματα που τα θεωρεί επικίνδυνες
ενέργειες οι οποίες, όπως υποστήριξε και ο κ. Παντελίδης,
εκθέτουν τη χώρα (όπως στο θέμα του ΕΛΑΜ); Γιατί ενώ
απαιτεί από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να μην δείχνει
αυτή την αδικαιολόγητη ανοχή απέναντι σε πολιτικά
θέματα που το ΔΗΚΟ θεωρεί καίρια (και ομολογουμένως
είναι), το ίδιο επιδεικνύει τόση ανοχή στη συνεχόμενη
υποβάθμιση του ρόλου του στη συγκυβέρνηση, γεγονός
που αυξάνει τη δυσπιστία του σκεπτόμενου πολίτη απέ-
ναντι στον τρόπο που πολιτεύεται πλέον ή και ανέκαθεν
το συγκεκριμένο κόμμα; Πόσο αξιόπιστο το καθιστά η
παραμονή του, δεδομένου ότι είναι γνωστό τοις πάσι
πως δεν τα βρίσκει με το Προεδρικό; Και ναι μεν η σχέση
τους ουδέποτε στηρίχτηκε σε κοινές πολιτικές θέσεις
και οράματα, αλλά θα μπορούσαν ωστόσο να κρατούν
τα προσχήματα και όχι να μας «τρίβουν» μες στα μούτρα
μας αυτή την τόσο έκδηλη καιροσκοπική συνδιαλλαγή
τους. Πόσο μάλλον σε τέτοιους χαλεπούς καιρούς, όπου
οι πολίτες έφτασαν στο σημείο να μην εμπιστεύονται
ούτε τη σκιά τους και κάτι τέτοιους συμφεροντολογικούς
πολιτικούς ελιγμούς τους μυρίζονται από μακριά.

Τι ακριβώς περιμένει λοιπόν το ΔΗΚΟ για να αποχω-
ρήσει από τη συγκυβέρνηση επανακτώντας την προ
πολλού χαμένη του αξιοπρέπεια; Μήπως περιμένει να
«εφεύρει» πρώτα την επόμενη ευκαιριακή σύμπραξη
που θα πιστέψει ότι μπορεί να το σώσει από τη συνεχι-
ζόμενή του κατρακύλα; Κι αν όντως αυτό περιμένει,
τότε τι άλλο πρέπει αλήθεια να συμβεί ώστε το πάθημα
να του γίνει μάθημα; 

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Αξιοπρέπεια
και αξιοπιστία

elenixenou11@gmail.com
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Τον Μάιο που πέρασε ο Δημο-
κρατικός Συναγερμός ανακοί-
νωνε πως μετά από πολύμηνη
μελέτη θα παρουσίαζε μία ολο-
κληρωμένη δέσμη προτάσεων
για την πάταξη της διαφθοράς.

Στόχος, όπως υποστήριζαν στελέχη, ήταν να
καταστεί το κράτος, «πρότυπο θεσμικής ακε-
ραιότητας, θωρακίζοντάς το με τα πιο απο-
τελεσματικά εργαλεία διαφάνειας, λογοδοσίας
και αξιοκρατίας», για την πάταξη της δια-
φθοράς. Ήταν μία κίνηση που προετοίμαζε
πως η νέα ηγεσία του κόμματος ήθελε να
αποβάλει τις παθογένειες του παρελθόντος.
Να μιλήσει πολιτικά, να απαντήσει με προ-
τάσεις στον λαϊκισμό των αντισυστημικών,
να θέσει τέρμα στη σωρεία σκανδάλων του
παρελθόντος που απομάκρυναν κόσμο από
την κάλπη και να αποτινάξει από πάνω της
τις σκιές που προκάλεσε η δεκαετής διακυ-
βέρνηση Νίκου Αναστασιάδη. 

Και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, πολλοί
ήταν εκείνοι που είτε υποβάθμισαν είτε αγνόη-
σαν συνειδητά τα ομολογουμένως σκανδα-
λώδη ευρήματα της έκθεσης της Ελεγκτικής
Υπηρεσίας που δημοσιοποιήθηκαν λίγες
μέρες αργότερα. Ευρήματα που ενίσχυαν
την αίσθηση της διαπλοκής, καθώς πρόσωπα
που πολιτογραφήθηκαν αλλά και τα δικηγορικά
τους γραφεία έκαναν γενναιόδωρες εισφορές
στο τότε κυβερνών κόμμα ΔΗΣΥ αμέσως
μετά την κατοχή κυπριακού διαβατηρίου.
Ήταν μία κίνηση που δικαίως δεν μπορούσε
να τη χρεωθεί η νέα ηγεσία, καθώς αυτή
έπρεπε να κριθεί για τις δικές της πράξεις
και πολιτικές.  

Χρειάστηκε να περάσουν λίγες μέρες,
ώστε μία νέα έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας
να θέσει εν αμφιβόλω τις πραγματικές προ-
θέσεις του ΔΗΣΥ για διαφάνεια. Και να εγείρει
ερωτήματα για το πώς η Πινδάρου ερμηνεύει
τέλος πάντων τη λογοδοσία. Αφορμή αντι-
δράσεων υπήρξε το υπηρεσιακό ταξίδι της
προέδρου της Βουλής στο Λονδίνο, κατά το
οποίο τη συνόδευαν υπηρεσιακά οκτώ άτομα.
Και επειδή όλοι μαζί διανυκτέρευσαν στο
ίδιο πολυτελές ξενοδοχείο με την κα Δημη-
τρίου, το συνολικό κόστος ανήλθε στα 15.172
ευρώ. Η έκθεση δεν περιοριζόταν όμως εκεί,
καθώς αποκάλυπτε και την αγορά επίπλων
ύψους 77.500 ευρώ για το εστιατόριο της
Βουλής με απευθείας ανάθεση. Η συζήτηση
θα έκλεινε συνοπτικά, αν η πρόεδρος του
Σώματος αναλάμβανε την ευθύνη και ενη-
μέρωνε πως θα διερευνήσει το ζήτημα της
ανακαίνισης. Για τον ΔΗΣΥ όμως, που μόλις
προχτές υποσχόταν αποτελεσματικά εργαλεία
διαφάνειας, η έκθεση ισοδυναμούσε με κα-
νιβαλισμό, με άκρατο λαϊκισμό και κυρίως

με μία προσπάθεια προσωπικής αποδόμησης
της Αννίτας Δημητρίου. Διερωτώντο σκωπτικά
στελέχη και ανώνυμοι λογαριασμοί που ξε-
φύτρωσαν στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
αν αυτό το ταξίδι ήταν το μεγαλύτερο πρό-
βλημα του τόπου και αν η πρόεδρος της
Βουλής όφειλε να μένει σε Airbnbγια να ικα-
νοποιήσει το «Κολοσσαίο». Και κάποιοι άλλοι
το πήραν ένα βήμα πιο πέρα απαιτώντας να
της αποδοθούν εύσημα για τη μετατροπή
της «τρώγλης-καντίνας» σε έναν καθωσπρέπει
χώρο εστίασης. Στο ίδιο περίπου πλαίσιο
όμως κινήθηκε δυστυχώς και η Αννίτα Δη-
μητρίου, όταν τοποθετήθηκε, αποσείοντας
από πάνω της την όποια ευθύνη για τους χει-
ρισμούς του Σώματος του οποίου άλλωστε
ηγείται, μίλησε για κίνδυνο μετατροπής της
Βουλής των Αντιπροσώπων σε «θέατρο εν-
τυπώσεων, κυριαρχία της μικροπολιτικής,
του εκχυδαϊσμού και του λαϊκισμού».

Μόνο που κανείς δεν ζήτησε από τη Βουλή
να μην κάνει ανακαίνιση χώρου, όπως πονηρά
κάποιοι παρουσίασαν. Ή να μη συνοδεύεται
η πρόεδρος στα υπηρεσιακά ταξίδια από τους
συνεργάτες της. Ζητήθηκε να τηρούνται οι
διαδικασίες. Ζητήθηκε να υπάρξει ένα μέτρο
στις πολυάριθμες και δαπανηρές αποστολές.
Όχι μόνο στο πώς λειτουργεί η Βουλή, αλλά
και ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 

Ένα κόμμα λοιπόν που λίγες μέρες πριν
υποσχόταν πάταξη της διαφθοράς, αγνοούσε
βολικά την ουσία. Ότι ούτε ηθικό ούτε νόμιμο
είναι να βαφτίζονται τα έπιπλα έργα τέχνης
για να μη ζητηθούν προσφορές και να γίνει
απευθείας ανάθεση. Ούτε λογικό μπορεί να
θεωρηθεί ένας αρχιτέκτονας να προμηθεύει
ο ίδιος τα έπιπλα που καθόρισε στις εισηγήσεις
του. Η οικονομική, πολιτική και θεσμική
κρίση των τελευταίων χρόνων άλλαξε άρδην
την εκλογική συμπεριφορά. Αντικατέστησε
την παλιά φρουρά πολιτικών με νέα πρόσωπα.
Νέα πρόσωπα που θα πρέπει να αποδείξουν
ότι θα αλλάξουν τις παθογένειες του παρελ-
θόντος για να επανακτηθεί η εμπιστοσύνη
των πολιτών στο πολιτικό σύστημα. Όχι με
υπερβολές και θεάματα. Αλλά μέσα από τη
διαφάνεια, τη λογοδοσία και την υπευθυνό-
τητα. Αυτό μόνο θα αποτρέψει την επέλαση
λαϊκιστών που φλερτάρουν επικίνδυνα με
την εξουσία. Προς το παρόν βρεθήκαμε δυ-
στυχώς στο κενό. Είμαστε θεατές μιας ακραίας
θυματοποίησης κάθε φορά που επικρίνονται
αξιωματούχοι για τα λάθη τους. Και όταν ζη-
τείται η αναγκαία λογοδοσία μας κουνούν
το δάκτυλο καταγγέλλοντάς μας άκριτα για
κανιβαλισμό. Αυτό δεν νομίζω να μας βγει
σε καλό. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Μεταξύ συρμού και αποβάθρας 

economidoum@kathimerini.com.cy

Εικόνα του χωριού Blatten της Ελβετίας μετά την κατάρρευση του παγετώνα Birch, που έθαψε
το χωριό. Η κατάρρευση δημιούργησε όγκο συντριμμιών εννέα εκατομμυρίων τόνων. 
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Μου είναι δύσκολο να γράψω για
τον Βασίλη Παπαβασιλείου. Πρώ-
τον, διότι ακόμη κι αν ήξερα ότι
τους τελευταίους μήνες ταλαιπω-
ρήθηκε από την υγεία του, η είδηση
του θανάτου του αποσυντόνισε
τη σκέψη μου. Θα μου πείτε, στις
ηλικίες μας οφείλουμε, ακόμη κι
αν δεν έχουμε εξοικειωθεί με την
ιδέα της απώλειας, είμαστε υπο-
χρεωμένοι να έχουμε οργανώσει
πνευματικά αντισώματα απέναντι
στο αναπόφευκτο. Με τον Βασίλη
ήμασταν φίλοι. Μπορεί να μη βλε-
πόμασταν συχνά, όμως, όσος και-
ρός κι αν είχε περάσει απ’ την προ-
ηγούμενη συνάντησή μας, ήταν
σαν να συνεχίζαμε τη συζήτηση
εκεί όπου την είχαμε αφήσει. Κι
όταν θέλεις να αποχαιρετίσεις έναν
φίλο, οι λέξεις σε προδίδουν. Ο,τι
κι αν πεις, αισθάνεσαι πως κάτι
δεν έχεις πει. Ειδικά όταν έχεις να
κάνεις με μια προσωπικότητα σαν
τον Βασίλη, ο οποίος, ακόμη κι αν
τρώγαμε και πίναμε μαζί, με τον
τρίτο της παρέας, τον Πέτρο Μάρ-
καρη, είχε την ικανότητα να με-
τατρέπει ακόμη και την πιο απλή
ιστορία σε ένα ευφυές μονόπρακτο.
Να μιλήσω για τον αυτοσαρκασμό
του; Για την καυστική ειρωνεία
του; «Είμαι άνεργος κωμικός. Την
τέχνη μού την έχουν κλέψει οι πο-
λιτικοί». Να μιλήσω για τις ατέλει-
ωτες ιστορίες που είχε πάντα να

διηγηθεί. «Βασίλη, παιδί μου, μή-
πως σε ξύπνησα;» ήταν ο Χορν
στις δύο η ώρα τη νύχτα. « Οχι,
κύριε Χορν». «Βασίλη, παιδί μου,
αν σε ξύπνησα να μου το πεις να
κλείσω αμέσως». «Οχι, κύριε Χορν».
«Βασίλη, παιδί μου, έρχονται. Ποιοι
είναι αυτοί που έρχονται;». Ηταν
μερικές ημέρες πριν από την εκλο-
γή του ΠΑΣΟΚ το 1981. Τον θαύ-
μαζε τον Χορν. Ηταν ο Τάκης που
ανέφερε ο ήρωάς του Φωκίων στο
«Σιχτίρ ευρώ μπατίρ δραχμή» –
έργο που έγραψε και ερμήνευσε
μόνος του. Ο Παπαβασιλείου είχε
το ταλέντο να μεταπλάθει την ευ-
φυΐα του σε τέχνη. Παρά τα στι-
βαρά πνευματικά του εργαλεία δεν
συμπεριφερόταν στη σκηνή σαν
να είναι εξυπνότερος από το έργο.
Είναι ο μόνος που αντιστάθηκε
στη «σκηνοθετίτιδα», την αρρώ-
στια που υπονομεύει τη «θεατρο-
πραξία» –όρος δικός του– όπου ο
σκηνοθέτης προσπαθεί να απο-
δείξει ότι είναι εξυπνότερος από
το έργο του. Αρρώστια του θεάτρου,
αρρώστια των καιρών μας. Δεν πα-
ράγουμε έργα, διότι αισθανόμαστε
εξυπνότεροι απ’ αυτά. Γι’ αυτό ο
Παπαβασιλείου ήταν μοναδικός.

Ταλαντούχος ηθοποιός, κωμικός
που θαύμαζε τον Αυλωνίτη, δια-
νοούμενος πάντα ικανός να μετα-
φράζει τη διάνοιά του στη σκηνή
του κόσμου μας. Πολιτικός με την

κλασική σημασία του όρου, ο άν-
θρωπος που ασχολείται με τη συγ-
κρότηση της κοινότητας – είτε
είναι το θεατρικό κοινό είτε το κοι-
νό της τρέχουσας πολιτικής. «Στην
Ελλάδα ώς τα πενήντα σου θεω-
ρείσαι πολλά υποσχόμενος. Αν κα-
ταφέρεις και πατήσεις τα εξήντα
σε θεωρούν καταξιωμένο. Κι αν
με το καλό φτάσεις τα εβδομήντα,
είσαι διάνοια, μεγάλος ηθοποιός».
Τα ευφυολογήματά του πάντα κέν-
τριζαν τη σκέψη. Οπως εκείνο το
περίφημο «τα πρώτα διακόσια χρό-
νια είναι δύσκολα» για το 2021,
που με την άδειά του το χρησιμο-
ποίησα ως τίτλο σε ένα βιβλίο μου.
Ιδιοφυής σκηνοθέτης. Πάντα κάτι
είχε να σου πει, έχοντας συνείδηση
ότι η σκηνή δεν είναι έδρα διδα-
σκαλίας. Η δύναμή της είναι η
αθωότητα της πράξης. Η τελευταία
παράστασή του που είδα ήταν η
«Ελένη» του Ευριπίδη, μια απο-
λαυστική κωμωδία, που στηριζόταν
όμως στο κείμενο του τραγικού
χωρίς εκείνα τα περίφημα ευρή-
ματα που προδίδουν την αμηχανία
του σκηνοθέτη απέναντι στην
πρώτη ύλη. Παρεμβατικός διανο-
ούμενος ο οποίος δεν κούνησε
ποτέ το δάχτυλο. Είχα την εντύ-
πωση ότι από την ώρα που ξυπνού-
σε ώς την ώρα που κοιμόταν ορ-
γάνωνε το μυαλό του για να βγάλει
ένα δημιουργικό απόφθεγμα. Φι-

λοσοφούσε «άνευ μαλακίας».
Δεν πέρασε εύκολα ο Βασίλης.

Η απόπειρά του να φτιάξει δικό
του θίασο απέτυχε, αφήνοντάς
του μόνο χρέη. Η θητεία του ως
καλλιτεχνικού διευθυντή στο ΚΘΒΕ
τελείωσε άδοξα. Η αλήθεια είναι
ότι η διοίκηση δεν ήταν το δυνατό
του σημείο. Δεν είμαι σε θέση να
κάνω μια ολοκληρωμένη αποτί-
μηση του έργου του. Ελπίζω ότι
κάποιοι θα το αναλάβουν, αν και
η περίφημη άνθηση του θεάτρου
τα τελευταία χρόνια συμβαδίζει
περισσότερο με την εξάπλωση των
τραπεζοκαθισμάτων και αναρω-
τιέμαι ειλικρινά πόσοι από τους
νεότερους είναι σε θέση να ανα-
γνωρίσουν την αξία του έργου του.
Και πόσοι τον γνωρίζουν;

Συνηθίζουμε να μιλάμε για με-
γάλη απώλεια. Στην περίπτωσή
του ισχύει στην κυριολεξία. Οχι
μόνο για το έργο που αφήνει πίσω
του, αλλά επειδή έως το τέλος πα-
ρέμεινε δημιουργικός. Πόσο θα
ήθελα να δω τη συνέχεια του Φω-
κίωνα, που πήρε το βραβείο της
χρονιάς στο άσυλο των ψεκασμέ-
νων; Για να είμαι ειλικρινής, την
περίμενα. Αλλά ο φίλος Βασίλης
μού τη στέρησε. Και τον αποχαι-
ρετώ με όλη μου την αγάπη και
τον θαυμασμό που του πρέπει.

ttheodoropoulos@kathimerini.gr

Γεια σου, Βασίλη
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Δ ιαβάζοντας στην «Καθημε-
ρινή» για την αφηγηματική
περιήγηση στη Δίκη των Εξι,

που επιμελείται ο εξαίρετος Ηλίας
Μαγκλίνης, η σκέψη μου πήγε ξανά
στις συνέπειες αυτού του δραμα-
τικού περιστατικού της νεότερης
ελληνικής Ιστορίας. Οχι άδικα, συ-
νήθως επικεντρωνόμαστε στο γε-
γονός ότι η εκτέλεση των έξι (πέντε
πολιτικών, των Δημήτριου Γούναρη,
Νικόλαου Θεοτόκη, Γεώργιου Μπαλ-
τατζή, Πέτρου Πρωτοπαπαδάκη
και Νικόλαου Στράτου, και ενός
στρατιωτικού, του Γεώργιου Χα-
τζανέστη) ως υπεύθυνων για τη
Μικρασιατική Καταστροφή ανα-
μόχλευσε τα πάθη του Εθνικού Δι-
χασμού. Οι αντιβενιζελικοί τη θε-
ώρησαν μια ακραία εκδήλωση της
εκδικητικής και αιμοσταγούς εχ-
θροπάθειας των βενιζελικών εις
βάρος των επιφανέστερων από τους
πολιτικούς τους αντιπάλους.

Η συντήρηση του Εθνικού Δι-
χασμού ήταν οπωσδήποτε μια δρα-
ματική επίπτωση της Δίκης των
Εξι. Ομως, υπήρχε τουλάχιστον
ακόμα μία, που παραμένει κάπως
παραγνωρισμένη, αλλά που θα μπο-
ρούσε να αξιολογηθεί ως τουλάχι-
στον εξίσου σημαντική. Με τις εκτε-
λέσεις που έγιναν στο τέλος του
1922, δεν αφαιρέθηκε μόνο η ζωή
ανθρώπων, αλλά μια ολόκληρη πα-
ράταξη στερήθηκε τη φυσική της
ηγεσία. Ο Γούναρης, ο Θεοτόκης,
ο Μπαλτατζής, ο Πρωτοπαπαδάκης
και ο Στράτος δεν ήταν απλώς τα
πιο προβεβλημένα στελέχη του αν-

τιβενιζελισμού. Ηταν οι αδιαμφι-
σβήτητοι επικεφαλής του. Ηταν οι
ταγοί ενός πολιτικού οργανισμού
που έχασε ξαφνικά (και βίαια) την
καθοδήγησή του. Χωρίς τους ικα-
νότερους ηγήτορές του, το αντιβε-
νιζελικό στρατόπεδο είχε απόλυτη
ανάγκη να βρει αντικαταστάτες.
Μόνο που αυτό ήταν εξαιρετικά
δύσκολο. Δεν υπήρχε κάποιος στο
προσκήνιο που να μπορούσε να
θεωρηθεί φυσικός διάδοχος στην
ηγεσία. Η επιλογή του Παναγή
Τσαλδάρη ως αρχηγού του Λαϊκού
Κόμματος ήταν απολύτως χαρα-
κτηριστική του κενού, αλλά και της
αμηχανίας που επικράτησε στις
τάξεις του αντιβενιζελισμού την
επαύριον της Δίκης των Εξι. Ο Τσαλ-
δάρης δεν είχε επικοινωνιακό χά-
ρισμα, δεν ήταν αρκετά δυναμικός
και –το κυριότερο– σχεδόν κανένα
από τα στελέχη πρώτης γραμμής
της δικής του παράταξης δεν τον
αναγνώριζε ως πραγματικό της ηγέ-
τη, αλλά μάλλον ως προσωρινό το-
ποτηρητή ενός θρόνου που δεν του
ανήκε δικαιωματικά. Η αρχηγία
του βασιζόταν περισσότερο στην
ανοχή των πολλών αυτοπροσδιο-
ριζομένων ως υπαρχηγών του, οι
οποίοι δεν έχαναν την ευκαιρία να
τον αμφισβητούν και ενίοτε να κα-
ταγγέλλουν τη διαλλακτικότητά
του ως ασυγχώρητη υποχωρητικό-
τητα έναντι μισητών αντιπάλων.
Δεν είναι τυχαίο ότι ο Τσαλδάρης
επιβίωσε από δύο βενιζελικά κινή-
ματα (του 1933 και του 1935), αλλά
ανατράπηκε από την πρωθυπουργία

τον Οκτώβριο του 1935 από φανα-
τικούς βασιλόφρονες που ανήκαν
στον δικό του πολιτικό χώρο. Αν
χωρίς τις εκτελέσεις των πέντε ο
Τσαλδάρης δεν θα είχε γίνει ποτέ
ηγέτης της κύριας έκφρασης του
αντιβενιζελισμού κατά τη διάρκεια
του Μεσοπολέμου, ο Ιωάννης Με-
ταξάς δεν θα είχε καταστεί ο δεύ-
τερος σημαντικότερος αντιβενιζε-
λικός πολιτικός αρχηγός. Το Κόμμα
των Ελευθεροφρόνων, το οποίο ο
ίδιος ίδρυσε, είχε έτσι κι αλλιώς μι-
κρή εκλογική επιρροή κατά τη διάρ-
κεια του μεγαλύτερου μέρους της
εν λόγω χρονικής περιόδου. Θα
ήταν ακόμη πιο δύσκολο να επι-
βιώσει πολιτικά εάν απέναντί του
βρίσκονταν οι πέντε εκτελεσθέντες
και όχι ο Τσαλδάρης. Ο δρόμος που
κατέληξε στην 4η Αυγούστου 1936
το πιθανότερο είναι να μην είχε εν
τέλει ακολουθηθεί – τουλάχιστον
όχι με τον Μεταξά στη θέση του
οδηγού. Το ακόμη χειρότερο ήταν
ότι τα προβλήματα που εκ των πραγ-
μάτων δημιούργησε στην αντιβε-
νιζελική παράταξη η εκτέλεση των
πέντε ηγετικών στελεχών της, μοι-
ραία βρήκαν αντανάκλαση στο σύ-
νολο της ελληνικής πολιτικής σκη-
νής. Από τη στιγμή που το ένα από
τα δύο μείζονα στρατόπεδα υπέφερε
από την απώλεια της φυσικής του
ηγεσίας, ολόκληρο το πολιτικό σύ-
στημα αισθανόταν τις αρνητικές
συνέπειες. Στον βαθμό που οι δη-
μοκρατικές διαδικασίες λειτουρ-
γούσαν αποτελεσματικά, αργά ή
γρήγορα οι αντιβενιζελικοί θα βρί-

σκονταν να διεκδικούν αυτοτελώς
τη διακυβέρνηση της χώρας – και
τελικά την κέρδισαν το 1933.

Η εμπειρία του ελληνικού Με-
σοπολέμου επιβεβαίωσε κάτι που
είναι σχεδόν αυταπόδεικτο, αλλά
που στην καθημερινή πολιτική ρου-
τίνα συχνά δεν αξιολογείται όσο
θα έπρεπε: οι κοινοβουλευτικές δη-
μοκρατίες βασίζονται, ανάμεσα στα
άλλα, στην ομαλή εναλλαγή κομ-
μάτων στην εξουσία, η οποία, με
τη σειρά της, θεμελιώνεται στην
ύπαρξη περισσότερων της μιας
αξιόπιστων εναλλακτικών λύσεων.
Σε ένα τέτοιο σύστημα, όταν η μία
πλευρά έχει δυσκολίες στο βάδισμα,
σχεδόν αναπόφευκτα και η άλλη
θα αναπτύξει ροπή προς την καρ-
κινοβασία, ακόμη κι αν η δική της
ηγεσία είναι κατά μέσον όρο πιο
ικανή. Οι βενιζελικοί το βίωσαν και
λόγω και των δικών τους μεγάλων
αστοχιών (ιδίως μετά το 1932) η
Ελλάδα βρέθηκε παγιδευμένη σε
ένα καταστροφικό πολιτικό σπιράλ.
«Εί χολώ παροικήσει και σύ υπο-
σκάζειν μαθήσει» (Αν κατοικήσεις
κοντά σε κουτσό κι εσύ θα μάθεις
να κουτσαίνεις): το αρχαίο ελληνικό
ρητό πρόβαλε σαν ένα είδος ιδιό-
τυπης νέμεσης απέναντι στους
υπεύθυνους για τις εκτελέσεις του
1922 – με δραματικές επιπτώσεις
για ολόκληρη τη χώρα.

Ο κ. Αντώνης Κλάψης είναι αναπληρω-
τής καθηγητής στο Πανεπιστήμιο Πελο-
ποννήσου και συνιδρυτής του Strategic
Governance Lab.

Μια παραγνωρισμένη συνέπεια της Δίκης των Eξι
Του ΑΝΤΩΝΗ ΚΛΑΨΗ 

Ο λήθαργός μας
κράτησε πάρα πολύ

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Μία από τις σημαν-
τικότερες, αλλά και
δραματικότερες, αλ-
λαγές που συντε-
λούνται στην εποχή
μας είναι το πώς αλ-

λάζει ο πόλεμος. Οι Χούθι, ναι οι
Χούθι, προκάλεσαν απίστευτα επι-
χειρησιακά προβλήματα στο αμε-
ρικανικό ναυτικό. Πολλοί σοβαροί
αναλυτές μιλούν είτε για ήττα είτε
για ισοπαλία, στην καλύτερη πε-
ρίπτωση, ανάμεσα στη μεγαλύτερη
ναυτική δύναμη και στους «ξυπό-
λυτους» Χούθι. Είναι σοκαριστικό
για τους υπευθύνους του Πεντα-
γώνου να διαπιστώνουν πόσο ευά-
λωτα μπορεί να είναι τα αεροπλα-
νοφόρα τους ή τα F-35, τα οποία
τώρα σχεδιάζονται για την επό-

μενη φάση τους... χωρίς πιλότους.
Το ίδιο, βέβαια, συνέβη και με

την Ουκρανία. Ειδικά μετά την
τελευταία ευρηματική επίθεση
των Ουκρανών στη Ρωσία, τα κα-
λύτερα μυαλά των ισχυρών κρατών
προσπαθούν να αποκωδικοποι-
ήσουν τα συμπεράσματα για το
τι πρέπει να αλλάξει στον τρόπο
που λειτουργούν και σκέπτονται.
Αυτά που αλλάζουν δεν είναι αλ-
λαγές ρουτίνας, δεν είναι κάτι δευ-
τερεύον. Η τεχνολογία μπορεί να
εξασφαλίσει στον ανίσχυρο ση-
μαντικά προτερήματα. Οι γραφει-
οκρατίες, οι περίπλοκοι μηχανισμοί
και τα σκουριασμένα μυαλά δεν
μπορούν εύκολα να προσαρμο-
στούν στη νέα πραγματικότητα.
Ο κύκλος της καινοτομίας είναι
πολύ πιο σύντομος σε σχέση με

το παρελθόν. Ολα αλλάζουν πολύ
γρήγορα και τα περιθώρια προ-
σαρμογής είναι ελάχιστα.

Σε ό,τι αφορά την Ελλάδα, έχου-
με και καλά και κακά νέα σε αυτόν
τον τομέα. Τα κακά νέα είναι ότι
οι Ενοπλες Δυνάμεις μας και οι
υπηρεσίες ασφαλείας της είχαν
μείνει στην εποχή πριν από το τέ-
λος του 20ού αιώνα. Η καινοτομία
που σχετιζόταν με την άμυνα ήταν
ανάθεμα, οι καθηγητές απαγο-
ρευόταν να ετοιμάσουν μελέτες
που μπορεί να είχαν πρακτική,
εμπορική εφαρμογή σε αυτόν τον
τομέα. Αμυντική βιομηχανία δεν
είχαμε ή την αφήναμε στα χέρια
άθλιων πολιτικών, που διόριζαν
απλώς συντοπίτες τους στα εργο-
στάσια. Τα καλά νέα είναι ότι αρ-
χίσαμε να ξυπνάμε από τον λή-
θαργό μας. Αργά, αλλά ξυπνάμε.
Οι αλλαγές που πραγματοποιούνται
στις δομές των Ενόπλων Δυνάμεων
από τον αρμόδιο υπουργό είναι
ουσιαστικές και πρέπει να πάνε
ακόμη πιο βαθιά. Η έμφαση στις
νέες τεχνολογίες, η ίδρυση κέντρου
καινοτομίας, η συνεργασία με το
Ισραήλ, η προτεραιότητα στην
αμυντική βιομηχανία, οι προσπά-
θειες της ΕΑΒ είναι πάρα πολύ θε-
τικές εξελίξεις. Ακόμη και το γε-
γονός ότι ο ίδιος ο πρωθυπουργός
ασχολείται με αυτό το εθνικό pro-
ject είναι σημαντικό, γιατί καθιστά
τις προθεσμίες που επιβάλλονται
πιο πιεστικές. Δεν έχουμε, όμως,
πολλά περιθώρια για άλλες φαυ-
λότητες ή καθυστερήσεις, επειδή
ο ένας υπουργός δεν υπογράφει
κάποια ΚΥΑ που δεν τον ενδια-
φέρει. Χρειαζόμαστε βέβαια και
άλλους μισθούς, για να προσελ-
κύσουμε στελέχη που θα μπορούν
να τελειώσουν το Πολυτεχνείο ή
ένα ΜΒΑ με άριστα. Ο λήθαργός
μας κράτησε πάρα πολύ και μας
άφησε πολύ πίσω, με ευθύνη και
των πολιτικών, αλλά και των στρα-
τιωτικών μας, που δεν είχαν τη
θεσμική αυτοπεποίθηση που απαι-
τείται. Το «αλλάζουμε ή βουλιά-
ζουμε» δεν είναι εντελώς αλληγο-
ρικό στην εποχή μας, το βιώνουν
Αμερικανοί, Ρώσοι, όλοι.

Το εμβληματικόΟβάλ
Γραφείο, όπου και
γίνεται δεκτός κάθε
«υψηλός» επισκέ-
πτης της Ουάσιγ-
κτον, κατέστη «ναρ-

κοπέδιο» επί της προεδρίας του
κ. Ντόναλντ Τραμπ και ήταν λογικό
να ανησυχούν οι σύμβουλοι του
Γερμανού καγκελαρίου Φρίντριχ
Μερτς, μήπως ο αντισυμβατικός
στη συμπεριφορά ηγέτης του Ελευ-
θέρου Κόσμου τού έστηνε κάποια
ενέδρα. Μάλιστα, σε μία προσπά-
θεια δημιουργίας κλίματος οικειό-
τητος, και παλαιάς φυλετικής συ-
νάφειας, ο κ. Μερτς παρέδωσε
στον κ. Τραμπ το πιστοποιητικό
γεννήσεως του παππού του, Φρίν-
τριχ Τραμπ, ο οποίος είχε γεννηθεί
στην πόλη Κάρλισταντ της Βαυα-
ρίας, από όπου μετανάστευσε στις
ΗΠΑ το 1885, σε ηλικία 16 ετών,
για να αποφύγει μάλλον την υπο-
χρεωτική του στράτευση. Ισως
για αυτό ο κ. Τραμπ χαμογελούσε
και η διάθεσή του ήταν ευγενική
και εγκάρδια. Ενίοτε μάλιστα και
περιπαικτική. Ετσι, όταν ο καγκε-
λάριος ζήτησε από των πρόεδρο
των ΗΠΑ να ασκήσει μεγαλύτερη
πίεση στη Μόσχα, ο κ. Τραμπ,
αφού παρομοίασε τον πόλεμο Ρω-
σίας - Ουκρανίας σαν μια σύγκρου-
ση δύο παιδιών σε αλάνα, προσέ-
θεσε πως «μερικές φορές είναι
καλό να τα αφήσεις να μαλώνουν
για λίγο ακόμη». Και όταν ερωτήθη
εάν υποστηρίζει το νομοσχέδιο
του γερουσιαστή Λίντσεϊ Γκράχαμ
περί υποβολής κυρώσεων στη Ρω-
σία, απάντησε πως δεν το διάβασε,
αλλά είπε πώς είναι «ένα πολύ
σκληρό νομοσχέδιο».

Ενδιαφέρον είναι ότι την προ-
ηγουμένη της συναντήσεώς του
με τον κ. Μερτς, ο κ. Τραμπ σε
ανάρτησή του είχε αναφέρει ότι

συζήτησε τηλεφωνικά με τον Ρώσο
ομόλογό του τις επιθέσεις εναντίον
σταθμευμένων ρωσικών αεροσκα-
φών από τους Ουκρανούς και προ-
σέθεσε ότι «ο πρόεδρος Πούτιν
είπε, και μάλιστα πολύ εμφατικά,
ότι θα πρέπει να ανταπαντήσει
στις πρόσφατες επιθέσεις εναντίον
των αεροδρομίων». Καμία αναφορά
σε παιδιά που μαλώνουν στις αλά-
νες. Με τον Πούτιν οι συνομιλίες
είναι ουσιαστικές και δεν περιο-
ρίζονται ασφαλώς στο Ουκρανικό.
Ενδεικτικό είναι ότι στην ίδια
ανάρτηση ανέφερε, επίσης, ότι οι
δύο ηγέτες συμφώνησαν πως «το
Ιράν δεν πρέπει να αποκτήσει πυ-
ρηνικά όπλα» και μάλιστα ότι «ο
κ. Πούτιν πρότεινε να συζητήσει
με τους Ιρανούς το θέμα και ίσως
μπορούσε να συμβάλει σε μία τα-
χεία λύση». Από την ανάρτηση
του κ. Τραμπ μάθαμε ακόμη ότι ο
πρόεδρος Πούτιν επικοινώνησε
με τον Πάπα Λέοντα, με τον οποίο
συζήτησε το Ουκρανικό.

Ως καλός οικοδεσπότης ο πρό-
εδρος των ΗΠΑ χαρακτήρισε «θε-
τική» την αύξηση των αμυντικών
δαπανών από τη Γερμανία και πρό-
σθεσε: «Ελεγαν μην αφήσεις τη
Γερμανία να εξοπλισθεί ξανά». Συ-
νέχισε χαμογελώντας και είπε:
«Είναι καλό να επανεξοπλίζεται η
Γερμανία, μέχρις ενός σημείου βε-
βαίως. Θα την παρακολουθούμε»,
κατέληξε αστειευόμενος.

Πέρασε καλά ο κ. Τραμπ στη
συνάντηση αυτή, με χαριτωμένους
υπαινιγμούς, σε μία ωραία ατμό-
σφαιρα. Αγνωστο πόσο ικανοποι-
ημένος πράγματι έφυγε από την
Ουάσιγκτον ο κ. Μερτς. Πήρε το
πρώτο βάπτισμα, ωστόσο. Νέος
στην καγκελαρία, δίχως μακρά
πολιτική εμπειρία. Σιγά σιγά θα
συνηθίσει και θα τον μάθουμε και
εμείς καλύτερα.

«Ωραία ατμόσφαιρα»
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 8 Ιουνίου 2025

<<<<<<

Οι αλλαγές που γίνον-
ται στις δομές των Ενό-
πλων Δυνάμεων είναι
ουσιαστικές και πρέπει
να πάνε ακόμη πιο βα-
θιά. Δεν έχουμε περι-
θώρια για άλλες φαυλό-
τητες ή καθυστερήσεις.

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Το Κόμμα Εθνικής Ενό-
τητας (ΚΕΕ), το Κόμμα
Αναγέννησης (Κ.Α.), και
το Δημοκρατικό Κόμμα
(ΔΗΚΟ) ανακοίνωσαν
(2/6) ότι στηρίζουν την

υποψηφιότητα Ερσίν Τατάρ για την
εκλογή ηγέτη της τ/κ κοινότητας τον
Οκτώβριο. Σύμφωνα με το ΓΤΠ, ο Ερσίν
Τατάρ υποστήριξε ότι «τα συνεργαζό-
μενα κόμματα μοιράζονται κοινές αρχές,
εγκαθίδρυση των βασικών ανθρωπίνων
δικαιωμάτων, κατοχύρωση των εγγενών
δικαιωμάτων και συνέχιση της αντί-
ληψης που αφορά στην κυριαρχική
ισότητα και το ισότιμο διεθνές καθε-
στώς».

Εκλογικά και επικοινωνιακά: 1) Ο
κ. Τατάρ για να διευκολύνει τη συμμαχία
του με ΚΕΕ, Κ.Α. και ΔΗΚΟ, αξιοποίησε
ε/κ τεχνικές: βάφτισε τον εαυτό του
«ανεξάρτητο» και με αυτήν την ιδιότητα
μίλησε στην πρώτη κοινή εκδήλωση
της συμμαχίας στις 2 Ιουνίου. 2) Ο συ-
νασπισμός διαθέτει επικοινωνιακή υπο-
στήριξη. Αιφνιδιάζει ο τίτλος του συ-
νασπισμού: «Συμφωνία Κοινής Λογι-
κής». 3) Η μέθοδος αλλάζει: όσα συ-
νεργαζόμενα με τον Ερσίν Τατάρ κόμ-
ματα θα ήθελαν να τρέξουν τον πρώτο
γύρο μόνα τους και στον δεύτερο να
ψηφίσουν Τατάρ, άλλαξαν στάση και
όλα μαζί από τον πρώτο γύρο. 4) Ση-
μαντική κίνηση που επηρεάζει και τη
στρατηγική της αντιπολίτευσης, καθώς
όλα θα παιχτούν στον πρώτο γύρο εκτός
και αν ο Σερντάρ Ντενκτάς κατέβει ως
υποψήφιος σε ρήξη με το κόμμα του

(ΔΗΚΟ) που ήδη αποφάσισε Τατάρ. 5)
Ο συνασπισμός της αντιπολίτευσης
υπό τον Ερχιουρμάν, εκ των πραγμάτων,
δεν έχει επιλογές, θα πάει σε εκλογές
«ενός γύρου» 

Ο ηγέτης του κόμματος της Αναγέν-
νησης (YDP, έποικοι) Ερχάν Αρικλί
έθεσε με πιο επιθετικό τρόπο το εκλο-
γικό δίλημμα στο όνομα Τατάρ: «Αυτές
οι εκλογές πρέπει να γίνουν μεταξύ
εκείνων που θέλουν να πορευτούν μαζί
με την Τουρκία και εκείνων που θέλουν
να πορευτούν με την Αμερική, τα Η.Ε.
και την Ε.Ε. Είμαστε ένα πολιτικό κίνημα
που λέει, “αν υπάρχει ζήτημα έθνους,
πατρίδας και ιδιαίτερα της μητέρας
μας πατρίδας, τα υπόλοιπα είναι απλώς
λεπτομέρειες”»... 

Ο Ε. Αρικλί απευθύνεται σε ένα κοινό
που ψηφίζει εσωστρέφεια, που διακα-
τέχεται από φοβία απέναντι στον έξω
κόσμο. Η ρητορική του είναι βαθιά ανα-
χρονιστική. Όμως, έτσι το είπε: «Η πα-
τρίδα από τη μια» και «όσοι θέλουν
ομοσπονδία» από την άλλη. Ένας λόγος
από το βαθύ παρελθόν, ντυμένος αν-
τιευρωπαϊσμό και μισαλλοδοξία για
τους «ομοσπονδιακούς» που εκφράζει
ο κ. Ερχιουρμάν «από την άλλη». 

Ύστερα απευθύνεται βέβαια στους
Τ/κ ψηφοφόρους, αλλά το ακροατήριό
του αφορά και μέρος της ε/κ κοινότητας:
«Μετά το σχέδιο Ανάν, μετά το Κραν
Μοντανά, δεν έχει μείνει τίποτα να συ-
ζητήσουμε. [Ο πρώην Τ/κ ηγέτης Μ.
Ακιντζί παρέδωσε έναν χάρτη στο Κραν
Μοντανά και προσέφερε “μηδέν στρα-
τιώτες και μηδέν εγγυήσεις”. Παρά

ταύτα, ο Ε/κ ηγέτης [Ν. Αναστασιάδης]
αναποδογύρισε το τραπέζι. Τι περισ-
σότερο μπορούμε να δώσουμε; Ως εκ
τούτου, το βιβλίο της ομοσπονδίας
είναι κλειστό» (πηγή ΚΥΠΕ, 3/6). Ό,τι
αφήνει ένα αποτύπωμα στα πράγματα
δεν φεύγει από την εκλογική μνήμη.
Ένας δεδηλωμένος οπαδός της ακινη-
σίας, ο Ε. Αρικλί, επιτίθεται στον Τουφάν
Ερχιουρμάν με εργαλεία από τη δια-
χείριση του Κυπριακού από Ε/κ ηγέτες
για να πείσει ότι ο εκλογικός στόχος
Ερχιουρμάν είναι ανέφικτος. Πιο καθαρά
δεν γίνεται. Καταθέτει χάρτη επί του
εδαφικού ο Μ. Ακιντζί και οι «Αναστα-
σιάδης και συνεργάτες», διαλύουν το
τοπίο. Σήμερα ο Ε. Τατάρ με τη βοήθεια
Αρικλί, ψαρεύει από τη δεξαμενή εκεί-
νων των Τ/κ που θα άλλαζαν τόπο δια-
μονής στο πλαίσιο των εδαφικών ανα-
προσαρμογών – γνωρίζει χάρτες και
στοιχεία και τα παίρνει περιοδεία! 

Ο Ν. Χριστοδουλίδης σχολίασε (4/5)
ότι «εκλογική διαδικασία στις κατεχό-
μενες περιοχές, το κλίμα όπως διαμορ-
φώνεται, η ρητορική του κ. Τατάρ που
γίνεται ακόμα πιο διχοτομική. Θα ακο-
λουθήσει μια καθημερινή διχοτομική
ρητορική, με στόχο να εξυπηρετηθούν
κάποιες δικές τους σκοπιμότητες». Προ-
φανώς, εν μέρει αυτό είναι σωστό, με
δύο προϋποθέσεις όμως. Πώς βρέθηκε
στην εξουσία ο Ε. Τατάρ απέναντι στον
ακέραιο Ακιντζί; Πρώτο, ο Ε. Τατάρ
ήταν το μέσο να «απαντήσει» η Άγκυρα
στους χειρισμούς «Αναστασιάδη και
συνεργάτες» στο Κραν Μοντανά. Δεύ-
τερον, ο Ε. Τατάρ, στη συνέχεια, ήταν

το μέσο για να θέσει η Άγκυρα τον
Ακιντζί εκτός μάχης. Ο Μ. Τσαβούσο-
γλου είπε στον Μ. Ακιντζί: «Οι Ε/κ δεν
αποδέχονται την ομοσπονδία. Υπό αυ-
τές τις συνθήκες θα ήταν προτιμητέο
ένα μοντέλο σαν την ομοσπονδία ή τη
λύση δύο κρατών». Ο Μ. Ακιντζί τού
απάντησε: «Εγώ δεν μεταβιβάζω τέτοιου
είδους πρόταση στο τραπέζι (των συ-
νομιλιών). Δεν τίθεται τέτοιου είδους
ζήτημα» (20/4/18). Αντίθετα, ο Ε. Τατάρ
δήλωσε ότι «πιστεύω ειλικρινά ότι το
Πλαίσιο Γκουτέρες μάς αναγκάζει να
χάσουμε πολλά», ΚΥΠΕ (27/2/20). Ο Ν.
Χριστοδουλίδης, σε παράλληλη γραμμή,
μιλώντας σε τ/κ ιστοσελίδα (Ιούνιος
2023), απέρριψε δύο από τα έξι κεφάλαια
του Πλαισίου, διακυβέρνηση, περιου-
σιακό. Αν ο Ν. Χριστοδουλίδης είχε μια
υποτυπώδη συνέπεια σε αυτά που δια-
κηρύττει τώρα («συνομιλίες χθες»), θα
είχε προτείνει στον Ν. Αναστασιάδη
να γίνει δεκτή η πρόταση Ακιντζί (2/5/18)
ώστε το Πλαίσιο Γκουτέρες να υπογρα-
φεί ως «στρατηγική συμφωνία για τη
λύση». Έτσι ο Τατάρ θα ήταν σπίτι του
και ο Μ. Ακιντζί στα πράγματα. Ο Ν.
Χριστοδουλίδης με Ακιντζί σηκώθηκε
και έφυγε και τώρα με Τατάρ θέλει συ-
νομιλίες «από εκεί που μείναμε»! Η ρη-
τορεία της ανευθυνότητας, η προεκλο-
γική πλειοδοσία, έχουν οδηγήσει στο
σημερινό κλίμα παραίτησης στην ε/κ
κοινότητα, παραίτησης από τα μεγάλα
που παραμένουν ανοικτά «στοιχήματα»
για ηγεσίες και πολίτες.

Εκλογές ενός γύρου
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Διασώστες στο σημείο βιομηχανικής εγκατάστασης που επλήγη από νυχτερινή επιδρομή στο Τερνόμπιλ της Ουκρανίας, στις 6 Ιουνίου 2025, εν μέσω
της συνεχιζόμενης ρωσικής εισβολής.
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Οι απόψεις των στοχαστών συχνά
αποδείχθηκαν επικίνδυνες για την
πολιτική. Ο Σωκράτης καταδικά-
στηκε γιατί οι Αθηναίοι πίστευαν
πως υπονόμευε την πόλη έναντι
της προσωπικής του αναζήτησης,

και μπορεί να είχαν δίκιο. Ο Ρουσσώ ενέπνευσε
τους Ιακωβίνους που στη Γαλλική Τρομοκρατία
αποκεφάλιζαν αντιπάλους μαζικά. Ο Λένιν και ο
Μάο στο όνομα του Μαρξισμού βασίστηκαν στη
γενικευμένη βία για να διατηρηθούν στην εξουσία,
ενώ ο Πλάτωνας και ο Μαρξ κατηγορήθηκαν, και
όχι άδικα, για ολοκληρωτισμό. 

Το τι αναζητούμε φιλοσοφικά ή το τι αναλύουμε,
θεωρητικολογώντας, για την πολιτική μπορεί να
είναι καταστροφικό, όταν δεν είναι ωφέλιμο.
Υπάρχει μια αμφίδρομη σχέση, η οποία πρέπει
να μας κάνει να προσέχουμε τι λέμε. Όχι από τη
σκοπιά της λογοκρισίας αλλά από την πλευρά της
υπευθυνότητας, κυρίως όταν δημοσιολογούμε
προκειμένου αυτό που εκφράζουμε να βοηθά την
πολιτική και να μην την καθιστά, μακροπρόθεσμα,
επικίνδυνη. 

Οι πολιτικοί στην Κύπρο συχνά δεν ξέρουν τι
λένε. Και δεν προσέχουν όταν μιλάνε. Οι πρώτοι
είναι αυτοί που διατηρούν το ισχύον πολιτικό σύ-
στημα ως πελατοκεντρικό, όπου εξασφαλίζουν
τους ημέτερους όταν κυβερνούν και ασκούν
δριμεία κριτική για την ίδια πρακτική των αντι-
πάλων τους όταν βρίσκονται στην αντιπολίτευση
– σε έναν  τέλειο, περιοδικά, κύκλο. Οι δεύτεροι
είναι αυτοί που είτε με το πρόσχημα της αναζή-
τησης, είτε πιο πονηρά καθιστούν την πολιτική
επικίνδυνη.

Είναι η τάση που κερδίζει έδαφος μέσα από το
απολιτίκ πνεύμα της εποχής μας και τον λαϊκισμό
και την πολιτική των posts και των reels. Αυτός
ο συνδυασμός πολιτικού προσωπικού στην Κύπρο,
μαζί, καθίσταται δυνητικά επικίνδυνος για τη Δη-
μοκρατία για τα χρόνια που έρχονται. 

Πιο επικίνδυνο, όμως, είναι να απορρίψει κανείς
το πάντρεμα της αναζήτησης με την πολιτική. Η
πολιτική είναι απαραίτητη προϋπόθεση για τη
φιλοσοφία, θεμελίωσε ο Χομπς πάνω στην αντίληψη
του Σωκράτη ότι η φιλοσοφία πρέπει να μελετήσει
την πολιτική για να διαφυλαχθεί καλύτερα. Αυτοί
ξέραν όμως τι λέγανε. 

Χάρη στον Χομπς γνωρίζουμε πως αν ένας ημί-
τρελος ΤικΤόκερ στην Κύπρο μεθαύριο σκέφτεται
και πράττει ανορθολογικά μπορεί μέσω του προφίλ
του να ριζοσπαστικοποιήσει 73.000 ακόλουθους
σαν αυτούς που ψήφισαν τον Φειδία και να μην
καθυποταχτεί στο τέρας του Λεβιάθαν, και την
απολυταρχικότητα που αυτό εκφράζει. Και με αυ-
τούς τους 73.000 να χτίσει χαλιφάτο, Γ΄ Ράιχ ή
μια σέκτα που θα σκοτώνει ή θα τρώει τα λεφτά
του κόσμου. Ο Σωκράτης, τιμιότατα, δεν απέδρασε
από το κελί του και δέχτηκε την ποινή του να πιει
το κώνειο, ενώ θα μπορούσε να τη γλιπάρει μέσω
του Κρίτωνα. 

Τι μας μένει; Nα συνεχίσουμε να αμφισβητούμε
–μέσω της αναζήτησης– ό,τι θεωρείται δεδομένο
στην πολιτική. Από το lifestyle των πολιτικών
μας ελίτ μέχρι του τι λένε και αν προσέχουν όταν
το λένε. Μόνο έτσι μπορούμε ως πολίτες να φαν-
ταστούμε νέα ιδανικά, νέες αρχές, νέες –καλύτε-
ρες– πρακτικές, νέα συστήματα και νέες μορφές
δίκαιου και ηθικού.

Η πολιτική χωρίς τη φιλοσοφική αναζήτησή
της είναι πιο κυριολεκτικά νεκρή. Η αναζήτηση
για χάριν αυτής χωρίς τη σωστή πολιτική βάση
καθίσταται, ενίοτε, επικίνδυνη. 

Στην Κύπρο πρέπει να προσέχουμε όλοι τι
λέμε. Να πράττουμε παραπάνω από όσο μιλάμε
και να γνωρίζουμε πότε οι πολιτικοί ξέρουν γιατί
μιλάνε και πότε προσβάλλουν τη νοημοσύνη μας.
Να προσέχετε τι λέτε, λοιπόν. 

Να προσέχετε
τι λέτε

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Ο Έλον Μασκ δεν είναι απλώς
ο πλουσιότερος στον κόσμο
ή ένα από τα κορυφαία κε-
φάλια της ανθρωπότητας. Ο
Έλον είναι οραματιστής που
μετουσιώνει ιδέες σε πράξεις.

Ο άνθρωπος που αναστάτωσε τις τραπεζικές
συναλλαγές με το Paypal, το κατεστημένο
της αυτοκινητοβιομηχανίας και της αγοράς
πετρελαίου με την Tesla, την εξερεύνηση
του διαστήματος με τους επαναχρησιμο-
ποιούμενους πυραύλους της SpaceX, την
πρόσβαση στο διαδίκτυο παντού στη γη
με το starlink, την αντιμετώπιση νευρο-
λογικών παθήσεων με τη neuralink και
τόσα άλλα.

Πώς λοιπόν ο άνθρωπος αυτός, με κο-
ρυφαία επιτεύγματα σε πολύ διαφορετικούς
τομείς, κατάφερε να εμπλακεί με τόσο
άτσαλο τρόπο στην πολιτική και κατέληξε
να πέφτει από τα σύννεφα ως αδαής ερα-
σιτέχνης; Πώς φτάσαμε στην –αναμενό-
μενη για όσους έχουν σχέση με την πολι-
τική– δραματική διάρρηξη των σχέσεων

μεταξύ Ντόναλτ Τραμπ και Έλον Μασκ;
Οι απαντήσεις σε αυτά τα ερωτήματα

έχουν ευθύ αντίκτυπο στην τεθλασμένη
πορεία του συστήματος της φιλελεύθερης,
δυτικής, αντιπροσωπευτικής δημοκρατίας.
Και καταδεικνύουν ότι οι σεισμικές δονή-
σεις που αντιμετωπίζουν οι δυτικοί θεσμοί,
ο πυρήνας του δημοκρατικού πολιτεύματος,
δεν πρόκειται να λυθούν με «από μηχανής»
λύσεις, όσο και αν η κοινωνία επιζητεί
μετά μανίας το μαγικό ραβδί ανατροπής
του αποτυχημένου πολιτικού συστήματος. 

Η απλή απάντηση στο γιατί ο Μασκ
απέτυχε με αυτό τον επικό τρόπο, είναι
διότι έκανε ακριβώς τα αντίθετα από όσα
τον οδήγησαν στην επιστημονική και επι-
χειρηματική επιτυχία. Μπήκε στην πολιτική
γεμάτος αλαζονεία, απέτυχε να διαχειριστεί
το ισχυρότερο ναρκωτικό στη γη που είναι
η πολιτική εξουσία και έκανε το πλέον
παιδαριώδες λάθος, να θεωρήσει ότι κράτος
και επιχείρηση είναι το ίδιο. 

Ο Έλον έπεσε εύκολο θύμα της λαϊκί-
στικης υποτίμησης και της θεωρίας ότι οι

πραγματικοί πολιτικοί (όχι οι πολιτικάν-
τηδες) δεν κάνουν τίποτα άλλο από το να
βολεύονται και να βολεύουν. Έτσι, ενώ
στους τομείς που θριάμβευσε, φρόντιζε
πρώτα να αποκτήσει πλήρη γνώση, ακόμη
και πώς φτιάχνεις πύραυλο για το διάστημα
έκατσε και έμαθε μόνος του, στην πολιτική
κονίστρα θεώρησε ότι θα έκανε ένα απλό
περίπατο στο πάρκο. Εισήλθε στη διοίκηση
ως αλαζών ξερόλας, αντί με την ενοχλητική
αυτοπεποίθηση και απάνθρωπα σκληρή
δουλειά που του έφεραν επιτυχίες.

Η αλαζονεία μετέτρεψε τον Μασκ σε
εύκολο θύμα του πιο επικίνδυνου και εθι-
στικού ναρκωτικού, υλικού η πνευματικού,
της πολιτικής εξουσίας. Της δυνατότητας
δηλαδή με μια σου απόφαση να αλλάζεις
τις ζωές εκατομμυρίων ανθρώπων. Οι πο-
λιτικοί είναι όλοι ασθενείς, με τον ευγενή
ή τον διαβολικό τρόπο, και δεν εξαιρώ τον
εαυτό μου. Η διαφορά όμως των ικανών
και έμπειρων πολιτικών είναι ότι διαχει-
ρίζονται τον εθισμό και μπορούν να δουν
και έξω από αυτόν. Αντιθέτως, ο Έλον διο-

λίσθησε στον εθισμό σαν έφηβος. Έγινε
τυφλή ντουντούκα αναμεταδόσης της προ-
παγάνδας του Ντόναλντ Τραμπ, θεώρησε
ότι μπορεί να επιβάλει εκλογική συμπερι-
φορά σε άλλες χώρες, τη Γερμανία, τη Βρε-
τανία, τον Καναδά, τη Ρουμανία, χρησι-
μοποίησε ως μέθοδο την απαξίωση και
τον εξευτελισμό του αντιπάλου αντί το
επιχείρημα. 

Με βοναπαρτισμό επιχείρησε να διοι-
κήσει –εμμέσως– τις Ηνωμένες Πολιτείες.
Αγνοώντας πλήρως ότι μεταξύ μιας επι-
χείρησης και ενός κράτους υπάρχει μια
τεράστια ειδοποιός διαφορά. Στις επιχει-
ρήσεις υπάρχουν με διακριτό διαχωρισμό,
η διοίκηση, οι μέτοχοι, το προσωπικό και
οι πελάτες. Στο κράτος, όμως, μέτοχοι,
προσωπικό και πελάτες είναι ένα: οι πολίτες.
Η συνειδητοποίηση αυτής της πραγματι-
κότητας είναι που διαφοροποιεί τον πο-
λιτικό από τον επιχειρηματία. 

Ο Μασκ είχε διαγνώσει νωρίς την εκτός
ελέγχου πολιτική πόλωση. Τη διολίσθηση
της Αριστεράς στην άκριτη υποδοχή των

μεταναστών και την κακή μορφή της woke
ατζέντας, που αντί της διασφάλισης δι-
καιωμάτων επιδίωξε επιβολή επιθυμιών
της μειοψηφίας στην πλειοψηφία. Αλλά
και τη συντηρητικοποίηση της δεξιάς με
την περιχαράκωση και τον προστατευτισμό
που την έφερε να αντιμάχεται την παγ-
κοσμιοποίηση, τη μεγαλύτερη πολιτική
και οικονομική της νίκη. Αντί όμως να
σταθεί υπέρμαχος της λογικής και της
ελευθερίας που ο ίδιος διακήρυττε, έγινε,
για το χατίρι της εξουσίας, πιο ακραίος
από τους ακραίους. Και το πλήρωσε ο ίδιος
και οι επιχειρήσεις του.

Ο Έλον Μασκ δεν θα αποτραβηχτεί
από τα κοινά. Είναι ανίκητο το ρητό που
λέει ότι «το χρήμα πολλοί μίσησαν, τη
δόξα ουδείς». Ελπίζω όμως να είναι πλέον
σοφότερος. Και από υπονομευτής, να επα-
νέλθει ως υπερασπιστής της ελευθερίας
και της δημοκρατίας. Γιατί αυτά είναι τα
πραγματικά διακυβεύματα της εποχής. 

Η επική αποτυχία του Ελον Μασκ 
Του ΜΙΧΑΛΗ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

msophocleous@me.com
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Στην πολιτική, ισχυρίζονται
πολλοί, δεν υπάρχουν πραγ-
ματικές φιλίες. Ο λόγος που
επικαλούνται όσοι υποστη-
ρίζουν αυτή την άποψη είναι
ότι η πολιτική είναι αγώνας

για την εξουσία (Μακιαβέλλι), ενώ η πραγ-
ματική φιλία είναι ανιδιοτελής, αγνοεί δη-
λαδή τα παιχνίδια εξουσίας. Βέβαια ούτε
το ένα ούτε το άλλο ισχύουν απόλυτα.
Ούτε η πολιτική είναι αποκλειστικά μάχη
για την εξουσία, ούτε υπάρχει ή υπήρξε
ποτέ ανιδιοτελής φιλία. Η φιλία είναι στην
ουσία σχέση προσωπική, συνδέει προσω-
πικότητες. Όσο ολοκληρωμένες ή ανολο-
κλήρωτες κι αν είναι οι προσωπικότητες
των φίλων, η φιλία συνδέει μεταξύ τους
κομμάτια της ψυχής τους, ιστορίες και
βιώματα, οράματα και φόβους, ελπίδες και
απογοητεύσεις. Ίσως η πολιτική να μην
είναι εύφορο έδαφος για τη φιλία. Η φιλία
μεταξύ δυο πολιτικών απαιτεί πολύ περισ-
σότερα από τη φιλία δυο απλών ατόμων.
Απαιτεί μια ηθική ανωτερότητα και μια
ψυχική γαλήνη που δεν διαθέτουν οι πε-
ρισσότεροι άνθρωποι. Απαιτεί με άλλα
λόγια ένα ψυχικό καθεστώς ανάλογο με
το πολιτικό καθεστώς της φιλελεύθερης
δημοκρατίας. Αν επιχειρήσουμε να βαδί-

σουμε το πλατωνικό αυτό μονοπάτι της
αναλογίας ανάμεσα στην ανθρώπινη ψυχή
και την πολιτική κοινωνία, θα παρατηρή-
σουμε ότι η φιλία ανάμεσα σε αυταρχικά
άτομα είναι όμοια αδύνατη όπως και η
φιλία ανάμεσα σε αυταρχικά καθεστώτα.
Αντίθετα, η φιλία ανάμεσα σε δημοκρατικά
έθνη είναι δεδομένη, σχεδόν «φυσική»,
όχι μόνο γιατί ασπάζονται τον ίδιο τρόπο
ζωής και τις ίδιες πολιτικές αρχές, αλλά
κυρίως γιατί αποδέχονται την αρχή του
διαλόγου ως μέσο επίλυσης των μεταξύ
τους συγκρούσεων. Για τα δημοκρατικά
έθνη, η ισχύς του νόμου και το δίκαιο δεν
σταματάνε στα σύνορά τους, αλλά επε-
κτείνονται και στον άλλο. Αγκαλιάζουν
τον άλλο σε μια μεγαλύτερη κοινότητα δι-
καίου, κάτι το οποίο προϋποθέτει την ικα-
νότητά τους να διαλέγονται με τον ίδιο
τους τον εαυτό και να αμφισβητούν τις
όποιες αρχές τους όταν βλέπουν ότι έρ-
χονται σε σύγκρουση με τον άλλο. Η ανοι-
χτότητα αυτή των λαών είναι αποτέλεσμα
της ιστορικής και πολιτισμικής τους ζύ-
μωσης, όπως και η ανοιχτότητα των ατόμων
είναι αποτέλεσμα της προσωπικής τους
βιωματικής ιστορίας, της παιδείας και της
καλλιέργειάς τους. 

Με βάση τα παραπάνω, θα κατανοή-

σουμε εύκολα ότι η φιλία ανάμεσα σε δη-
μοκρατικά έθνη δεν στηρίζεται τόσο στις
κοινές αρχές και στα κοινά οράματα, όσο
στην ευκολία με την οποία τα έθνη αυτά
αντιμετωπίζουν από κοινού τα προβλήματα
που δημιουργούνται στις καθημερινές
επαφές και δοσοληψίες των πολιτών τους.
Με τον ίδιο τρόπο, η φιλία μεταξύ πολιτικών
δεν είναι υπεράνω του συμφέροντος ή της
επιδίωξης της εξουσίας, δεν προσφέρεται
χωρίς αντάλλαγμα. Απλώς η επιδίωξη αυτή
έχει έναν ιδιαίτερα ανοιχτό χαρακτήρα,
είναι περισσότερο ένα αθλητικό γεγονός
παρά μια πολεμική σύρραξη. Ο Ντε Γκολ
είχε μια πολύ προσωπική άποψη για τον
Τσώρτσιλ, έναν συνδυασμό θαυμασμού,
αναγνώρισης και σκληρής κριτικής. Θεω-
ρούσε ότι ήταν σπουδαίος πολιτικός και
χαρισματικός ηγέτης σε καιρούς πολέμου,
αλλά έβλεπε επίσης ότι ήταν ένας άνθρωπος
που ήταν συχνά οξύθυμος, μονόχνοτος
χωρίς καμία ευελιξία. Στα απομνημονεύ-
ματά του τον αποκαλεί «μεγάλο πρωτα-
θλητή μιας μεγάλης επιχείρησης». Η φιλία
τους χαρακτηρίστηκε από πολλούς ιστο-
ρικούς ως «τρικυμιώδης». Παρόλα αυτά
εκτιμούσαν βαθιά ο ένας τον άλλο. Οι πρά-
ξεις τους δε εδραίωσαν την πίστη στο
κοινό μέλλον των λαών τους και των λαών

της Ευρώπης, τόσο κατά τη διάρκεια του
πολέμου όσο και κατά την μεταπολεμική
ανοικοδόμηση μιας Ένωσης. Ο τρόπος με
τον οποίο απευθύνονται στην ιστορία, ο
τρόπος δηλαδή με τον οποίο εκθέτουν δη-
μόσια τη μεταξύ τους σχέση είναι υπόδειγμα
αλληλοσεβασμού και αλληλοαναγνώρισης.
Οι επικρίσεις του ενός στον άλλο είναι
τόσο μετρημένες που διακρίνει κανείς
έναν μικρό φόβο, ότι όποιος εκθέτει φίλο,
εκθέτει τον εαυτό του. 

Θα ήταν μάλλον άτοπο, άκομψο ή και
ανήθικο να συγκρίνουμε μια μεγάλη πο-
λιτική φιλία, όπως αυτή του Ντε Γκολ και
του Τσώρτσιλ, με την εικονική πραγματι-
κότητα της σχέσης ανάμεσα στον Τραμπ
και τον Μασκ. Η έριδά τους, προϊόν του
πρόσφατου «διαζυγίου» τους, διασκεδάζει
πλέον δισεκατομμύρια διαδικτυακών ανα-
γνωστών. Η σχέση τους θα μπορούσε να
χαρακτηρισθεί ως «γελοία φιλία», όπως ο
Κούντερα μιλούσε για «γελοίους έρωτες».
Με τη διαφορά ότι η γελοιότητα στον
έρωτα του Κούντερα ήταν διανθισμένη
από αθωότητα και αφέλεια, ελαφρότητα
και μια παιδική σχεδόν αδιαφορία και ανε-
μελιά. Κάτι τέτοιο δεν ισχύει φυσικά για
την ανίερη συμμαχία του Μασκ με τον
Τραμπ. Ο ένας χρησιμοποίησε τον άλλο,

ο ένας κορόιδεψε τον άλλο, ο ένας υποτί-
μησε τον άλλο και τώρα ο ένας προσπαθεί
να εξοντώσει τον άλλο. Γελοιωδώς, ο ένας
νόμισε ότι θα ξεφορτωνόταν εύκολα τον
άλλο όταν πλέον δεν θα του ήταν χρήσιμος.
Με ακόμη όμως πιο γελοίο τρόπο, αγνοούν
και οι δύο ότι, ενώ υπάρχει αυταρχική πο-
λιτική, δεν μπορεί να υπάρξει αυταρχισμός
στην οικονομία ή το εμπόριο και εφεξής
πληρώνουν το τίμημα.   

Για όσους έχουν μελετήσει την ανθρώ-
πινη ψυχή, η αλληλοσφαγή των τυράννων
δεν είναι πρωτόγνωρη. Ο Ιέρων του Ξε-
νοφώντα μάς είπε ξεκάθαρα γιατί ο τύ-
ραννος δεν μπορεί να έχει πραγματικούς
φίλους: γιατί δεν θα δει ποτέ κανέναν άλλο
ως ίσο, ως συνεργάτη, ως σύμμαχο, αλλά
μόνο ως υποτελή, ως κατώτερο, ως υπηρέτη
των σκοπών του. Έλεγαν οι αρχαίοι σοφοί:
αρχή άνδρα δείκνυσι. Πολλοί κατηγόρησαν
δημόσια τόσο τον Τσώρτσιλ όσο και τον
Ντε Γκολ, κυρίως κατά τον Μάιο του 1968,
για αυταρχισμό. Η φιλία τους και όχι το
πολιτικό τους αξίωμα, η «αρχή», δείχνουν
τον χαρακτήρα τους.   

Ο Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθηγητής
πολιτικής και κοινωνικής φιλοσοφίας
του Πανεπιστημίου Κύπρου.
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Hρθε η ώρα για μία τολμηρή
φορολογική μεταρρύθμιση

Του ΠΑΝΟΥ ΠΑΡΡΑ

Στο ίδιο έργο θεατές…
Κρέμασαν και την Αν-
νίτα Δημητρίου στα
«μανταλάκια». Μετά
την κρεβατοκάμαρα
του Νίκου Χριστοδου-

λίδη, ήρθε η καφετέρια της Αννίτας
Δημητρίου. Από τον Οδυσσέα Μι-
χαηλίδη, στον Αντρέα Παπακων-
σταντίνου. Όλα τάχα για τον έλεγχο,
όλα τάχα για το γράμμα του νόμου
και πάντα χαμένοι πίσω από μικρό-
τητες και μικροσυμφέροντα. Συμ-
περάσματα χωρίς επαρκή τεκμηρίω-
ση και διαπόμπευση στις τηλεοράσεις
και στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης.
Και όλα, χωρίς αποδείξεις για κλοπές
του Δημοσίου και χωρίς καμία αξιο-
λόγηση για τα κέρδη και τις ζημιές
για τους φορολογούμενους πολίτες. 

Πριν από μερικά χρόνια τα «σαΐ-
νια», όταν ήθελαν να «φονεύσουν»
ηθικά κάποιο, διάλεγαν μια «φυλλά-
δα», έβαζαν ένα φανταχτερό τίτλο
και όπως ήταν κρεμασμένη η εφη-
μερίδα στα περίπτερα, σαγήνευαν
τα κατώτερα ένστικτα των ψηφοφό-
ρων. Την ίδια ώρα έριχναν στη «μάχη»
τον ψίθυρο και τότε «γαία πυρί μιχ-
θήτω». Σήμερα τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης, με τη βοήθεια και της τε-
χνητής νοημοσύνης, σε χρόνο μηδέν,
«κτυπούν και καθαρίζουν». Η πλάκα
είναι ότι σήμερα ο κοσμάκης μπορεί
να γελά, μπορεί να κουτσομπολεύει,
μπορεί κρυφά να ζηλεύει, αλλά επί
της ουσίας είναι υποψιασμένος, ανα-
ζητεί την αλήθεια και ψάχνει «καθα-
ρούς» ανθρώπους. 

Στην Επιτροπή Ελέγχου της Βου-
λής αποκαλύπτονται κάθε βδομάδα
σκάνδαλα εκατοντάδων εκατομμυ-
ρίων ευρώ, μέσα από τις ίδιες τις εκ-
θέσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας.
Με φοβερότερο και «αχώνευτο» το
πρόσφατο σκάνδαλο με τα έργα που
δεν ξεκίνησαν ποτέ, στη μονάδα νε-
ογνών εντατικής θεραπείας του Μα-
κάρειου Νοσοκομείου. Τι να πει κανείς
για τους αυτοκινητόδρομους, τις μα-
ρίνες, τα λιμάνια και άλλα μεγάλα
έργα, τα οποία ποτέ δεν τελειώνουν
ή όταν τελειώσουν στοιχίζουν πολ-
λαπλάσια και με απίστευτες καθυ-
στερήσεις, οι οποίες ποτέ δεν υπο-
λογίζονται. 

Η ιστορία με την έκθεση της Ελεγ-
κτικής Υπηρεσίας για τη Βουλή, προ-
καλεί πολλά ερωτηματικά για τον
τρόπο προβολής από την Ελεγκτική
Υπηρεσία και μερικά μέσα ενημέρω-
σης. Τα στοιχεία ήταν γαργαλιστικά,
αλλά επί της ουσίας ήταν ακριβώς
τα αντίθετα από την πραγματικότητα.
Το εστιατόριο και η καφετέρια ανα-
καινίστηκαν μετά την επιστροφή
της Βουλής, από τον χώρο του Συ-
νεδριακού Κέντρου, όπου μετακόμισε
η Βουλή, λόγω κορωνοϊού. Με το
καλό πείσμα των δύο «δυνατών» γυ-
ναικών, της προέδρου τους Σώματος
Αννίτας Δημητρίου και της γενικής
διευθύντριας Τασούλας Ιερωνυμίδου,
έγιναν τα αδύνατα δυνατά, τηρήθη-
καν οι νομοθεσίες, τις οποίες γνωρί-

ζουν πολύ καλύτερα από τους λει-
τουργούς της Ελεγκτικής Υπηρεσίας
και ανακαινίστηκαν εκ βάθρων οι
χώροι εστίασης, οι οποίοι ήταν ένα
αχούρι. Προηγουμένως, ελάχιστοι
τολμούσαν να παραγγείλουν ακόμη
και καφέ. Τα έργα ούτε διακόπηκαν
αλλά ούτε και έμειναν στη μέση.

Σήμερα η πλειονότητα των βου-
λευτών, των εργαζομένων, των αξιω-
ματούχων και των ξένων επισκεπτών,
μπορούν και απολαμβάνουν τον χώ-
ρο. Τεράστιες είναι και οι εξοικονο-
μήσεις, αφού όλοι μπορούν να φάνε
στη Βουλή και δεν χρειάζεται να τρέ-
χουν σε εστιατόρια. Ακόμη και ξένες
αντιπροσωπείες δεν χρειάζεται να
τρέχουν σε άλλους χώρους για να
φιλοξενηθούν. Το περίφημο κλιμα-
τιστικό ήταν κάτι πέραν του ανα-
γκαίου, αφού ο χώρους του αίθριου
ήταν το καλοκαίρι ένας πραγματικός
φούρνος. Και όταν κάνεις έργα σε
γερασμένα κτίρια, σίγουρα το κόστος
δεν υπολογίζεται πάντα με ακρίβεια. 

Εκτός πραγματικότητας ήταν και
η προβολή του ταξιδιού στο Λονδίνο.
Για πρώτη φορά στην ιστορία της
Δημοκρατίας πρόεδρος Κοινοβουλίου,
η Αννίτα Δημητρίου, προσκλήθηκε
στη Βουλή των Κοινοτήτων. Τα δω-
μάτια του ξενοδοχείου κλείστηκαν
πολλούς μήνες προηγουμένως σε
πολύ καλές τιμές. Να σημειωθεί ότι
τα μέτρα ασφάλειας είναι πολύ αυ-
στηρά, η φρούρηση της προέδρου
της Βουλής είναι επί 24ώρου βάσεως,
οι μετακινήσεις γίνονται με συνοδεία
αστυνομίας και το πρόγραμμα τη-
ρείται με ακρίβεια λεπτού. Τα ίδια
ακριβώς συμβαίνουν και στην Κύπρο,
κατά τις αντίστοιχες επισκέψεις.
Είναι «τρέλα» να αφήνεις την πρό-
εδρο μόνη της, σε ένα ξενοδοχείο
και οι συνοδοί της να διαμένουν σε
ένα άλλο τάχα πιο φθηνό. Μόνο οι
διακινήσεις με ταξί, σε μια δύσκολη
πόλη, σίγουρα δεν είναι η πιο σοφή
και η πιο οικονομική επιλογή. Εξάλ-
λου, τα ξενοδοχεία σε τέτοιες επι-
σκέψεις είναι για έναν ύπνο, αφού
όλη μέρα γίνονται συναντήσεις.

Όπλο του γενικού ελεγκτή ήταν
πάντα η δημοσιότητα. Ωστόσο, όταν
ενδεχομένως λόγω απειρίας, γίνεται
ο «ψύλλος κάμηλος», τότε υπάρχει
πρόβλημα. Η «τυπολατρία» οδήγησε
στο «πάγωμα» της δημόσιας υπηρε-
σίας, με αποτέλεσμα κανένας να μην
τολμά να πάρει αποφάσεις, υπό τον
φόβο της διαπόμπευσης. Αυτή η κα-
τάσταση οδήγησε στον πολλαπλα-
σιασμό των διευθυντών, των ελεγ-
κτών και των λεγόμενων εποπτών,
με την ελπίδα κάτι να κινηθεί. Ωστό-
σο, «με τους πολλούς πετεινούς αργεί
να ξημερώσει». Το πιο τραγελαφικό
είναι ότι έμεινε το Δημόσιο χωρίς
εργάτες για να τραβούν κουπί. Δεν
είναι τυχαία και η παγκόσμια ίσως
πρωτοτυπία της Κύπρου, η οποία
διαθέτει ανάποδη και όχι κανονική
πυραμίδα, στη δομή του Δημοσίου. 

Κρέμασαν την Αννίτα
στα «μανταλάκια» 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Γελοίες φιλίες

Γ ίνονταικατά καιρούς πολλές
συζητήσεις για τα αίτια
στροφής της κοινωνίας προς

την Άκρα Δεξιά, τον φόβο και
την εθνικιστική ρητορική, που
φέρνουν με τη σειρά τους την
ανάγκη αναζήτησης σωτήρων,
την έξαρση του λαϊκισμού και
πληθώρα άλλων κοινωνικοπολι-
τικών προβλημάτων. Από την
ανάλυση, όμως, συχνά αγνοούμε
την πιο σημαντική παράμετρο,
αυτήν της οικονομικής ανισότη-
τας. Αν αναλογιστεί κανείς του-
λάχιστον τις τρεις κρίσεις που
βίωσε η χώρα τα τελευταία 20
χρόνια, από την πρώτη φούσκα
ακινήτων του 2007, την πτώχευση
του 2013 και την πανδημία του
κορωνοϊού, εύκολα θα διαπιστώ-
σει ότι υπάρχουν άνθρωποι γύρω
μας που βρίσκονται σήμερα σε
χειρότερη οικονομική κατάσταση
από ό,τι πριν από λίγα χρόνια.
Ότι μια ολόκληρη γενιά πολιτών
ξεκινά τη ζωή της από δυσμενέ-
στερη θέση από αυτή στην οποία
βρίσκονταν οι γονείς τους 20 χρό-
νια προηγουμένως.

Από το 2002 ο δείκτης τιμών
καταναλωτή αυξήθηκε 47%. Οι
19.500 ευρώ που είναι σήμερα
το αφορολόγητο εισόδημα αξίζουν
ουσιαστικά 13.300. Ποιος ζει με
1.000 τον μήνα το 2025; Κι όμως
μάλλον ζουν αρκετοί. Το 15% του
εργατικού δυναμικού αμείβεται
με λιγότερα από 1.000 ευρώ μει-
κτά, ενώ το 38%, δηλαδή κάπου
190.000 εργαζόμενοι παίρνουν

κάθε μήνα σπίτι τους λιγότερα
από 1.500 ευρώ. Βεβαίως όλο αυτό
έρχεται με κόστος. Περίπου
164.000 συμπολίτες μας (συμπε-
ριλαμβανομένων ανηλίκων και
συνταξιούχων) βρίσκονται σε
κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικού
αποκλεισμού, καθώς βρίσκονται
κάτω από το όριο της φτώχειας
το ύψος του οποίου είναι στα
12.400 ευρώ ετησίως για ένα άτο-
μο ή 26.039 ευρώ για νοικοκυριά
των δύο ενηλίκων και δύο ανη-
λίκων.

Η εκτόξευση του κόστους ζωής
την ώρα που τα εισοδήματα αυ-
ξήθηκαν ελάχιστα, προκάλεσε
ένα σημαντικό πισωγύρισμα στην
ευημερία και την ποιότητας ζωής
για μεγάλο μέρος του πληθυσμού.
Ο πληθωρισμός ως η χειρότερη
μορφή «φορολογίας» επιτάχυνε
την αναδιανομή εισοδήματος
προς όφελος των υψηλών εισο-
δηματικών στρωμάτων επιτεί-
νοντας την οικονομική ανισότητα.
Είναι χαρακτηριστική η σύνθεση
των φορολογικών εσόδων. Η έμ-
μεση φορολογία (π.χ. ΦΠΑ) που
αποδεδειγμένα επιβαρύνει δυ-
σανάλογα τους χαμηλόμισθους,
αγγίζει το 14,2% του ΑΕΠ, ενώ η
άμεση φορολογία αποτελεί το
10,1%. Ταυτόχρονα, το πρόγραμ-
μα των πολιτογραφήσεων, οι προ-
βληματικές επιλογές της προ-
ηγούμενης κυβέρνησης, όπως
και η ροή ζήτησης ακινήτων από
υπηκόους τρίτων χωρών με υψη-
λότερες αναλογίες εισοδημάτων-

τιμών, έφεραν τη διόγκωση των
ενοικίων και τις σημερινές στρε-
βλώσεις, κάτι που κάνει την από-
κτηση κατοικίας όνειρο θερινής
νυκτός για τις νέες γενιές. Κατά
αναλογία αυτό πλήττει και τις μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις που αδυ-
νατούν να καλύψουν θέσεις ερ-
γασίας λόγω του υψηλού στεγα-
στικού κόστους.

Στο Volt θεωρούμε τη φορο-
λογία ως ένα άκρως σημαντικό
εργαλείο για τη δημιουργία μιας
ανταγωνιστικής οικονομίας, αλλά
κυρίως για την ενίσχυση της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης, στη βάση
του να συμμετέχει ο κάθε φορο-
λογούμενος στα φορολογικά έσο-
δα αναλόγως των δυνατοτήτων
του. Είναι τα υψηλά εισοδηματικά
στρώματα που θα συνεισφέρουν
μέσω φορολογίας στη δημιουργία
υποδομών κοινωνικής πρόνοιας
προς όφελος της μεσαίας τάξης
που διολισθαίνει, αλλά και των
πολιτών που αδυνατούν να εξα-
σφαλίσουν τα απαραίτητα. Είναι
για αυτόν τον λόγο που αναμέ-
ναμε με την πολυδιαφημιζόμενη
μεταρρύθμιση να αντιμετωπι-
στούν οι στρεβλώσεις και οι αδι-
κίες του προηγούμενου φορολο-
γικού καθεστώτος. Να περιοριστεί
η δυσανάλογη εξάρτηση στην
έμμεση φορολογία, να βελτιωθεί
η προοδευτικότητα της άμεσης
φορολογίας, ώστε να καλύψει ένα
μέρος τουλάχιστον της απώλειας
εισοδημάτων λόγω πληθωρισμού
και με τόλμη να γίνουν βήματα

πάταξης της φοροδιαφυγής, κα-
θώς η παραοικονομία έφτασε στο
24% του ΑΕΠ. Θεωρήσαμε δεδο-
μένο ότι θα λαμβάνονταν έκτακτα
μέτρα για την αναστροφή της
στεγαστικής κρίσης, ενώ ταυτό-
χρονα θα ρυθμιζόταν οριστικά η
διάκριση ανάμεσα σε ξένες και
ημεδαπές επιχειρήσεις. Τουναν-
τίον, είδαμε κάτι πολύ επιφανει-
ακό που δεν τολμά να αγγίξει δύ-
σκολα ζητήματα.

Η αρμόδια Επιτροπή Οικονο-
μικών του Volt, που εργάζεται
επί του θέματος εδώ και μήνες,
έχει ετοιμάσει τις δικές μας ει-
σηγήσεις που αφορούν το φορο-
λογικό σύστημα και που αντικα-
τοπτρίζουν ευρύτερα τη φιλοσο-
φία μας όσον αφορά τη φορολο-
γία, τη δημοσιονομική πολιτική
και την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Όλα αυτά που δεν καλύπτει
η πρόταση της κυβέρνησης, θα
επιχειρήσει να θέσει στον δημό-
σιο διάλογο το Volt, διεκδικώντας
ουσιαστικά ένα σύγχρονο φορο-
λογικό σύστημα που θα ακολουθεί
τις αρχές της ισότητας –κάθετης
και οριζόντιας– της αποδοτικό-
τητας, της διαφάνειας. 

Η παρουσίαση των προτάσεών
μας, θα γίνει την ερχόμενη Τρίτη
στις 10 Ιουνίου στις 7 το απόγευμα
στην Παλιά Αγορά Παλουριώτισ-
σας, και θα είναι ανοικτή για το
κοινό.

Ο κ. Πάνος Παρράς είναι
συμπρόεδρος Volt.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Οταν ο πλουσιότερος άνθρωπος 
στον πλανήτη αποφασίζει να συ-
γκρουστεί με τον ισχυρότερο πο-
λιτικό της υφηλίου και μάλιστα 
δημοσίως, η ανθρωπότητα τρώει 
ποπ κορν. Αυτό συμβαίνει τα τε-
λευταία 24ωρα, καθώς το αρχικά 
«συναινετικό διαζύγιο» του ιδρυτή 
της Τesla Ελον Μασκ από τον Αμε-
ρικανό πρόεδρο Ντόναλντ Τραμπ 
εξελίχθηκε σε τοξική διένεξη με 
βαρύτατες αλληλοκατηγορίες – κι 
όλα αυτά σε κοινή θέα. 

Το κακό μάτι

Στη συνέντευξη Τύπου που 
έδωσαν οι δύο, πριν από δέκα μέ-
ρες, έμοιαζαν να θέλουν να διατη-
ρήσουν μια πολιτισμένη σχέση, αν 
και το μαυρισμένο μάτι του Μασκ 
ήταν κακός οιωνός για το τέλος του 
ειδυλλίου. Πράγματι, ακριβώς μία 
εβδομάδα αργότερα ο Τραμπ δεν 
ήθελε ούτε να του μιλήσει και σκε-
φτόταν να πουλήσει την κόκκινη 
Τesla του, ενώ ο Μασκ ζητούσε 
την παραπομπή του προέδρου και 
την αντικατάστασή του από τον 
αντιπρόεδρο Τζέι Ντι Βανς, αφή-
νοντας μάλιστα υπονοούμενα για 
εμπλοκή του προέδρου στο σκάν-
δαλο διακίνησης και κακοποίησης 
ανήλικων κοριτσιών από τον Τζέ-
φρι Επσταϊν. 

Οι βασικές αιτίες της αποχώρη-
σης του Μασκ από το πλευρό του 
Τραμπ ήταν η κατρακύλα της με-
τοχής της Τesla, που αποδίδεται 
στην εγγύτητά του με τον Λευκό 
Οίκο, οι αντιρρήσεις του δισεκα-
τομμυριούχου για την πολιτική δα-
σμών και κυρίως του νομοσχεδίου 
φοροαπαλλαγών, που θα προσθέ-
σει τρισ. δολάρια στο χρέος των 
ΗΠΑ («ένα αηδιαστικό έκτρωμα»), 
αλλά και η αθέτηση των στόχων 
του Μασκ για περικοπές δύο (στη 
συνέχεια ανασκεύασε σε ένα) τρισ. 
δολαρίων στις δημόσιες δαπάνες 
από το υπουργείο του για την κυ-
βερνητική αποτελεσματικότητα 
(DoGE). «Ολα αυτά δηλαδή ήταν 
φούμαρα;» φέρεται να αναρωτήθη-
κε πρόσφατα ο Τραμπ. Την ατμό-
σφαιρα μεταξύ τους ήρθε να δηλη-
τηριάσει περαιτέρω η αποκάλυψη 
των New York Times ότι ο Μασκ 
έκανε εκτεταμένη χρήση ναρκω-
τικών ουσιών, από κεταμίνη και 
έκσταση μέχρι παραισθησιογόνα 
μανιτάρια και δεκάδες χάπια κάθε 
μέρα, στην οποία αποδίδεται εν-
δεχομένως η συχνά προβληματι-
κή συμπεριφορά του. Το κερασά-
κι στην τούρτα ήταν η απόφαση 
της κυβέρνησης να ανακαλέσει 
την υποψηφιότητα του συμμάχου 

του Μασκ, Τζάρεντ Ισάακμαν, για 
τη διοίκηση της NASA. 

Τόσο ο Τραμπ όσο και ο Μασκ 
έχουν πολλά να χάσουν αν διαρ-
ραγεί πλήρως η σχέση. Ο Μασκ, ο 
οποίος υποστήριξε την εκστρατεία 
Τραμπ με 275 εκατ. δολάρια, έχει 
υποσχεθεί ότι θα χρηματοδοτήσει 
με 100 εκατ. δολάρια τον προεκλο-
γικό αγώνα Ρεπουμπλικανών υπο-
ψηφίων ενόψει των ενδιάμεσων 
εκλογών του 2026, που συνήθως 
αποτελούν ιδανική ευκαιρία για 
τους ψηφοφόρους να εκφράσουν 
τη δυσαρέσκειά τους για την ακο-
λουθούμενη κυβερνητική πολιτι-
κή. Τώρα η δέσμευση αυτή είναι 
στον «αέρα». Την ίδια στιγμή οι 
επιχειρήσεις του Μασκ ευεργε-
τήθηκαν από την πρόσβασή του 

στον πρόεδρο και τα κυβερνητι-
κά συμβόλαια που έχει συνάψει 
επρόκειτο να αποφέρουν αρκετά 
ακόμη δισεκατομμύρια στην αυ-
τοκρατορία του. Κι αυτή η εξέλιξη 
φαντάζει πλέον κάθε άλλο παρά 
νομοτελειακή. ∆ικαιωμένος ο προ-
αιώνιος εχθρός του Μασκ στο κί-
νημα «Make America Great Again» 
(MAGA), Στιβ Μπάνον, ο οποίος 
απέδειξε την αφοσίωσή του στον 
Τραμπ εκτίνοντας ακόμη και ποινή 
φυλάκισης για χάρη του, εξέφρασε 
την υποψία ότι ο Μασκ είναι «λα-
θρομετανάστης» και πιθανότατα 
θα πρέπει να απελαθεί. 

Αχ, αγάπη

«Αγαπώ τον Ντόναλντ Τραμπ 
όσο μπορεί ένας στρέιτ άνδρας να 

αγαπήσει έναν άλλο άνδρα», δια-
κήρυττε ο Μασκ τον Φεβρουάριο 
στο Χ. Η οικειότητά τους πράγματι 
ήταν εντυπωσιακή. Ο ιδρυτής της 
Τesla είχε εγκατασταθεί στο Μαρ-
α-Λάγκο για αρκετές εβδομάδες, 
έφερνε μαζί τον γιο του στις κυβερ-
νητικές συναντήσεις και κοιμόταν 
στον καναπέ του Λευκού Οίκου. 
Κι όμως, λίγους μήνες αργότερα η 
πρώην σύντροφος του Μασκ κα-
λούσε ειρωνικά τον Τραμπ να επι-
κοινωνήσει μαζί της αν έχει ανά-
γκη συμβουλές για τον χωρισμό. 
Συνεργάτες του προέδρου αλλά και 
σύμβουλοι του Μασκ επιχειρούσαν 
να εξασφαλίσουν μια –προσωρινή 
έστω– ανακωχή: κι ενώ ο ολιγάρ-
χης έμοιαζε κάπως πρόθυμος να 
βάλει νερό στο κρασί του, ο πρόε-
δρος δεν είχε ανάλογες διαθέσεις. 

Οι πρώτοι τριγμοί διαφάνηκαν 
τον Μάρτιο, όταν ο Μασκ διορ-
γάνωσε μια κατ’ ιδίαν ενημέρω-
σή του στο Πεντάγωνο με θέμα 
την κινεζική πολιτική ερήμην του 
Λευκού Οίκου. Η διαρροή της εί-
δησης στον Τύπο προκάλεσε τη 
δυσαρέσκεια του Τραμπ, αφού 
παρουσιάστηκε ως προσπάθεια 
υποσκέλισής του και πρόσβασής 
του στα κέντρα εξουσίας προς ίδι-
ον όφελος. 

Στη συνέχεια, κατά την πρό-
σφατη περιοδεία του Τραμπ στη 
Μέση Ανατολή ο Μασκ φέρεται 
ότι επιχείρησε να τορπιλίσει μια 
συμφωνία για τη δημιουργία data 
centers στο Αμπου Ντάμπι, από 
την οποία ευεργετείται ο αντα-
γωνιστής του, Σαμ Αλτμαν, της 
OpenAI. Κι αυτό ενώ η δική του 
εταιρεία δεν διεκδικούσε το ίδιο 
έργο. Παράλληλα, ο Μασκ είχε 
στάτους «ειδικού συνεργάτη» 
του Λευκού Οίκου, που από τον 
νόμο διαρκεί 130 ημέρες και άρα 
θα έπρεπε να επεκταθεί χρονικά. 

Τα δύο «εγώ»

Από ψυχαναλυτική άποψη, η 
μετωπική σύγκρουση Τραμπ - 
Μασκ ήταν αναπόφευκτη με δεδο-
μένο το διογκωμένο «εγώ» αμφο-
τέρων των μελών του bromance. 
Από πολιτική επίσης, γιατί απο-
δεικνύεται ότι οι επιχειρηματίες 
καλό είναι να μην παριστάνουν 
τους πολιτικούς – ούτε φυσικά οι 
πολιτικοί τούς επιχειρηματίες. Από 
οικονομική, είναι πιθανό η διάρρη-
ξη της συμμαχίας να αποβεί αυτο-
καταστροφική και για τους δύο. Η 
παγκόσμια κοινή γνώμη έχει λό-
γους πάντως να παρακολουθεί με 
μια δόση ταξικής χαιρεκακίας το 
σοσιαλμιντιακό μαλλιοτράβηγμα 
και να διαπιστώνει ότι ακόμη κι 
οι πλουσιότεροι ολιγάρχες όμορ-
φα καίγονται. Η μοναδική χρησι-
μότητα του δημόσιου καβγά είναι 
ψυχαγωγική - αποχαυνωτική. Οσο 
δισεκατομμύρια χρήστες των σό-
σιαλ μίντια περιμένουν την επό-
μενη ανάρτηση, οι πόλεμοι στην 
Ουκρανία και στη Γάζα συνεχίζο-
νται, το χρέος των ΗΠΑ εκτοξεύε-
ται κι η δημοκρατία διαβρώνεται.

Το σκάνδαλο Επσταϊν αναφέρε-
ται στη διακίνηση και σεξου-
αλική κακοποίηση ανήλικων 
κοριτσιών από ένα καλά ορ-
γανωμένο δίκτυο με διεθνείς 
προεκτάσεις που έφτασε μέ-
χρι τον πρίγκιπα Αντριου. Στο 
επίκεντρο βρισκόταν ο Τζέ-
φρι Επσταϊν, ένας δημοφιλής 
χρηματιστής με υψηλές γνω-
ριμίες, ο οποίος στρατολόγη-
σε και κακοποίησε δεκάδες 

νεαρές γυναίκες, παραμένο-
ντας ατιμώρητος για δεκαε-
τίες (1990-2011) εξαιτίας των 
διασυνδέσεών του. Οταν τελι-
κά συνελήφθη και προφυλακί-
στηκε, περιμένοντας τη δίκη 
του, εντοπίστηκε νεκρός στο 
κελί του. Επισήμως ανακοινώ-
θηκε ότι αυτοκτόνησε, αλλά 
το τέλος του πυροδότησε θε-
ωρίες συνωμοσίας ότι κάποιοι 
από τους πρώην ισχυρούς φί-

λους του θέλησαν να του κλεί-
σουν το στόμα.  Η σχέση του 
Τραμπ με τον Επσταϊν είναι 
ένα από τα θέματα που έχουν 
επανειλημμένως απασχολήσει 
τα ΜΜΕ, υπάρχουν και φωτο-
γραφίες των δύο ανδρών από 
την περίοδο που έκαναν πα-
ρέα, όχι όμως και αποδεικτι-
κά στοιχεία εις βάρος του νυν 
προέδρου των ΗΠΑ για ενεργή 
εμπλοκή στο δίκτυο.

Οσο δισεκατομμύρια 
χρήστες των σόσιαλ 
μίντια περιμένουν 

την επόμενη ανάρτηση, 
οι πόλεμοι στην Ουκρα-
νία και στη Γάζα συνεχί-

ζονται, το χρέος 
των ΗΠΑ εκτοξεύεται 

και η δημοκρατία 
διαβρώνεται. 

Οι αμοιβαίοι εκβιασμοί είναι καταιγιστικοί. Ομως αμφότεροι , Τραμπ και Μασκ, έχουν να χάσουν πολλά

Είναι πολλά τα λεφτά, Ελον

H «σκιά» του Επσταϊν

H τελευταία κοινή εμφάνιση Μασκ και Τραμπ στο Οβάλ Γραφείο, στις 30 Μαΐου. Από ψυχαναλυτική άπο-
ψη η μετωπική σύγκρουση έμοιαζε αναπόφευκτη, με δεδομένο το διογκωμένο «εγώ» των δύο ανδρών.
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Πώς ο Μασκ 
θα μπορούσε  

να πλήξει 
τον Τραμπ

ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΟ
ΒΕΡΤΙΓΚΟ

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

1
Να χρηματοδο-
τήσει τον προ-
εκλογικό αγώνα 
∆ημοκρατικών 
κατά Ρεπουμπλι-
κανών το 2026.

2
Να εκμεταλ-

λευθεί την πλατ-
φόρμα Χ για το-
ξικές επιθέσεις 
κατά του Τραμπ.

3
Να εμπλέξει 

τον πρόεδρο των 
ΗΠΑ σε διάφο-
ρες σκοτεινές 
υποθέσεις όπως 
το σκάνδαλο Επ-
σταϊν, ισχυριζό-
μενος ότι έχει 
εσωτερική πλη-
ροφόρηση.

4
Να ασκήσει πι-
έσεις μέσω των 
εταιρειών του, 
όπως η απειλή 
ότι θα αποσύ-
ρει το Dragon 
από τις αποστο-
λές της NASA 
για τη μεταφορά 
αστροναυτών και 
προμηθειών στο 
διεθνή διαστημι-
κό σταθμό. 

Η αντιπαράθεση μεταξύ των δύο ανδρών ξεκίνησε την Πέμπτη με αφορμή ερώτηση δημοσιογράφου 

στη συνέντευξη Τύπου με τον Γερμανό καγκελάριο Μερτς για τις σχέσεις του προέδρου με τον Ελον Μασκ μετά τις 

επικρίσεις του τελευταίου για το νομοσχέδιο φοροαπαλλαγών. Ακολούθησε ανταλλαγή μηνυμάτων:

Ο,τι νά ’ναι. Κράτα τις μειώσεις στα 
κίνητρα για ηλεκτρικά οχήματα στο 
νομοσχέδιο, παρότι δεν ακουμπάς τις 
επιχορηγήσεις στις πετρελαϊκές (πο-
λύ άδικο!!), αλλά πέτα το ΒΟΥΝΟ χα-
ριστικών φωτογραφικών διατάξεων. 
Στην ιστορία του πολιτισμού, ουδέπο-
τε υπήρξε νομοσχέδιο που να είναι 
μεγάλο και όμορφο. Ή θα είναι μεγά-
λο και άσκημο, ή μικρό και όμορφο.

Είναι ψέμα ότι γνώριζα το περιεχό-
μενο του νομοσχεδίου, το οποίο ψη-
φίσθηκε μέσα στη νύχτα για να μην 

το διαβάσει κανείς!

Χωρίς εμένα, ο Τραμπ θα είχε χάσει 
τις εκλογές, οι ∆ημοκρατικοί θα είχαν 
τον έλεγχο της Βουλής και οι Ρεπου-
μπλικανοί θα είχαν ισχνή πλειοψηφία 

στη Γερουσία. Τόση αχαριστία.

Μήπως είναι ώρα να δημιουργηθεί 
ένα νέο πολιτικό κόμμα στις ΗΠΑ, το 
οποίο θα εκπροσωπεί το 80% των 
πολιτών, που ασπάζονται τη μετριο-

πάθεια;

Ο Ελον «είχε αρχίσει να ξεφτίζει» 
και του ζήτησα να φύγει. Αφαίρεσα 
τις επιχορηγήσεις για τα ηλεκτρικά 
οχήματα, τα οποία κανείς δεν θέλει. 
Το γνώριζε εδώ και μήνες και ΤΡΕ-

ΛΑΘΗΚΕ!

Ο ευκολότερος τρόπος να εξοι-
κονομήσουμε δισ. και δισ. δολά-
ρια στον προϋπολογισμό είναι να 
διακόψουμε τις κρατικές επιχορη-
γήσεις και τα συμβόλαια του Ελον. 
Μου έκανε πάντα εντύπωση που 

ο Μπάιντεν δεν το έκανε!

Ξεδιάντροπο ψέμα. 
Πόσο θλιβερό.

Ωρα να ρίξω την πραγματικά μεγάλη 
βόμβα: Ο Τραμπ βρίσκεται στους φα-
κέλους Επσταϊν. Αυτός είναι ο πραγ-
ματικός ρόλος που δεν άνοιξε. Καλή 
σου μέρα, Ντόναλντ! Σημειώστε το 
ποστ αυτό, η αλήθεια θα βγει.

Δεν με πειράζει που ο Ελον στράφη-
κε εναντίον μου, αλλά έπρεπε να το 
έχει κάνει πριν από μήνες. ∆εν δημι-
ούργησα εγώ αυτό το χάος στις κρατι-
κές δαπάνες, αλλά βρίσκομαι εδώ για 
να το διορθώσω και να φέρω τη χώρα 

μας στο δρόμο του μεγαλείου.

Δεδομένης της ανακοίνωσης του 
προέδρου για ακύρωση των κρατι-
κών μου συμβολαίων, η SpaceX θα 
αρχίσει αμέσως την αναστολή λει-
τουργίας του προγράμματος του δια-

στημοπλοίου Dragon.

Ο Μασκ αναδημοσιεύει και συμφω-
νεί με tweet χρήστη, ο οποίος προ-
τείνει την απομάκρυνση του Τραμπ 
και την αντικατάστασή του με τον 

αντιπρόεδρο Βανς.

Ο Μασκ συμφωνεί με μήνυ-
μα χρήστη, ο οποίος καλεί τους 
Τραμπ και Μασκ να συμφιλιω-

θούν.

Ελον Μασκ στις 12.19 μ.μ. 5.6.25 Ντόναλντ Τραμπ στις 2.37 μ.μ. 2.37 μ.μ.

2.48 μ.μ.3.10 μ.μ.4.06 μ.μ.4.09 μ.μ.4.11 μ.μ.9.27 μ.μ.

12.25 μ.μ. 12.46 μ.μ. 1.57 μ.μ.

Ανταλλαγή πυρών στα social media

Πώς ο Τραμπ 
θα μπορούσε  

να πλήξει 
τον Μασκ

1
Να διακόψει τα 
συμβόλαια που 
έχουν συνάψει 
οι εταιρείες του 
Μασκ με κυβερ-
νητικούς φορείς.

2
Να επανεξετά-
σει τη δυνατό-
τητα παραμονής 
του Νοτιοαφρι-
κανού Μασκ στις 
ΗΠΑ και τις κα-
ταγγελίες για 
χρήση ναρκωτι-

κών.

3
Να ανακαλέσει 
την ειδική άδεια 
που εξασφαλί-
ζει πρόσβαση σε 
απόρρητες πλη-
ροφορίες.

4
Να χρησιμο-

ποιήσει την πο-
λιτική του ισχύ 
για να τερματί-
σει κάποια από 
τα σχέδια του 
Μασκ, όπως το 
υπουργείο Κυ-
βερνητικής Απο-
τελεσματικότη-
τας (DoGE).



MARINA SATTI  BY  CEDRIC BUCHET
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«Στόχος»
η εκπαίδευση

Οι άνθρωποι 

του Τραμπ 

προσποιού-

νται ότι κυ-

νηγούν κά-

ποιου είδους 

ελίτ, ενώ 

στην πραγ-

ματικότητα 

ο Τραμπ και 

το κόμμα του 

κυνηγούν τα 

κρατικά πα-

νεπιστήμια 

και το δημό-

σιο σχολικό 

σύστημα σε 

όλη τη χώρα.

«Μηνύματα»
brain drain

Πρόσφατη 

δημοσκόπη-

ση διαπίστω-

σε ότι 75% 

των επιστη-

μόνων στις 

ΗΠΑ θα 

έφευγαν αν 

τους γινό-

ταν μια καλή 

προσφορά. 

Είναι ένα πο-

λύ κακό ση-

μάδι όχι μόνο 

για τη χώ-

ρα, αλλά και 

όσον αφορά 

την κοινωνία 

μας και τη 

δύναμή μας.

Ο Τίμοθι Σνάιντερ, ένας από τους 
πιο επιφανείς επικριτές του Ντό-
ναλντ Τραμπ, είναι ιστορικός και 
ακαδημαϊκός και έχει αφιερώσει 
την έρευνά του στην κατανόη-
ση των συνθηκών που οδήγη-
σαν στα μεγάλα εγκλήματα του 
ολοκληρωτισμού κατά τον εικο-
στό αιώνα. Εγινε ευρύτερα γνω-
στός με το βιβλίο του «Απέναντι 
στην Τυραννία: 20 Μαθήματα από 
τον 20ό αιώνα», που είχε μεγάλη 
απήχηση μετά την πρώτη εκλογή 
Τραμπ, καθώς θεωρήθηκε χρήσι-
μος οδηγός πολιτικής εγρήγορ-
σης απέναντι στον αυταρχισμό. 
Πριν από λίγους μήνες εγκατέ-
λειψε το Πανεπιστήμιο Γέιλ, όπου 
δίδασκε για πολλά χρόνια, και με-
τεγκαταστάθηκε στον Καναδά, 
από όπου συνεχίζει τις δημόσιες 
παρεμβάσεις του με αρθρογρα-
φία και συνεντεύξεις στα μεγάλα 
μέσα ενημέρωσης του κόσμου. 

 
– Μπορείτε να πείτε λίγα λόγια 
για την απόφασή σας να μετα-
κομίσετε στον Καναδά; Πώς νιώ-
θετε που τώρα βρίσκεστε εκεί; 

– Η οικογένειά μου, για διαφό-
ρους λόγους, πίστευε ότι θα ήταν 
καλύτερο να βρίσκεται στον Κανα-
δά. Αυτό συνέβη εν μέσω της δια-
κυβέρνησης Μπάιντεν. Επομένως, 
δεν έχει καμία σχέση με τον Τραμπ 
ή με τα όσα συμβαίνουν σήμερα 
στη χώρα. Oσο για το πώς νιώθει 
κανείς: Είναι πάντα χρήσιμο να 
βρίσκεται κάποιος στο εξωτερι-
κό, επειδή είναι πάντα χρήσιμο να 
απαλλάσσεται από τα στερεότυπα 
για την Αμερική. Και οι Καναδοί, 
ειδικότερα, ήταν πολύ πιο οξυδερ-
κείς και πολύ πιο γρήγοροι στην 
ανάλυση της κυβέρνησης Τραμπ 
από ό,τι οι Αμερικανοί στις ΗΠΑ. 
Εάν μένεις εκεί, πρέπει να αντιμε-
τωπίζεις συνεχώς την ιδιαιτερότη-
τα, πρέπει να ανησυχείς διαρκώς 
μήπως πληγώσεις τα συναισθήμα-
τα των άλλων. Στην Αμερική, οι άν-
θρωποι δυσκολεύονται να κάνουν 
συγκρίσεις, είτε με το παρελθόν 
είτε με άλλες χώρες, και από τον 
Καναδά όλα αυτά είναι σχετικά εύ-
κολα. Αν με ρωτάτε πώς αισθάνο-
μαι ηθικά, πέρασα μεγάλο μέρος 
του τελευταίου έτους στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες προσπαθώντας να 
αποτρέψω την εκλογή Τραμπ και 
μετά μιλώντας για τις συνέπειες. 
Νιώθω ότι η χώρα μου βρίσκεται 
σε μια τρομερή κατάσταση, αλλά 
προσπαθώ να κάνω ό,τι μπορώ.

 
– Νιώθετε ότι άλλοι ακαδημαϊκοί 
μπορεί να ακολουθήσουν το μο-
νοπάτι σας;

– Α, αυτό είναι 100% σίγουρο. 
Και φυσικά, η ιστορία της Ελλάδας 
το επιβεβαιώνει. Σε περιόδους αυ-
ταρχικών αλλαγών καθεστώτοςμ 
οι άνθρωποι θα αισθάνονται διω-
κόμενοι ή απλώς θα νιώθουν ότι 

θα μπορούσαν να έχουν μια κα-
λύτερη ζωή κάπου αλλού. Υπήρξε 
μια πρόσφατη δημοσκόπηση από 
το «Nature», το κορυφαίο επιστη-
μονικό περιοδικό, η οποία διαπί-
στωσε ότι 75% των επιστημόνων 
στις Ηνωμένες Πολιτείες θα έφευ-
γαν αν τους γινόταν μια καλή προ-
σφορά. Αυτό είναι ένα πολύ κακό 
σημάδι για τις Ηνωμένες Πολιτεί-
ες, αλλά όχι μόνο όσον αφορά την 
κοινωνία μας, αλλά και όσον αφο-
ρά τη δύναμή μας.

 
– Πόσο κοντά πιστεύετε ότι βρί-
σκεται η χώρα στην κατάρρευση 
των θεσμών ή σε μια αυταρχική 
εκτροπή σήμερα;

– Αυτό είναι ένα σημαντικό 
ερώτημα και εκτιμώ τη διάκριση 
που κάνετε. Η αυταρχική μετα-
τόπιση σίγουρα έχει ήδη συμβεί. 
Νομίζω ότι σημαντικοί πολιτικοί 
επιστήμονες, όπως ο Λούκαν Γου-
έι, ο Ντάνιελ Ζίμπλατ και ο Στίβεν 
Λεβίτσκι μιλούν ήδη για «ανταγω-
νιστικό απολυταρχισμό». Νομίζω 
ότι βρισκόμαστε ήδη σε μια κατά-
σταση λίγο σαν την Ουγγαρία ή 
λίγο σαν την Πολωνία πριν από 
το 2023, όπου θα έχουμε εκλογές, 
θα έχουμε πολιτικά κόμματα, αλ-
λά οι εκλογές θα είναι άδικες. Και 
το ερώτημα είναι, πώς κερδίζεις 
σε άδικες εκλογές; Μπορείς να 
το καταφέρεις, αρκεί να συνει-
δητοποιείς την κατάσταση στην 
οποία βρίσκεσαι. Εξακολουθούν 
λοιπόν να υπάρχουν εκλογές, αλ-
λά είναι αυταρχισμός, με την έν-
νοια ότι η εκτελεστική εξουσία 
δεν υπακούει στον νόμο. Η εκτε-
λεστική εξουσία προσπαθεί να 
εκφοβίσει τη δικαστική εξουσία, 
τα μέσα ενημέρωσης, τα πανεπι-
στήμια, την κοινωνία των πολι-
τών και ούτω καθ’ εξής. Προσω-
πικά πιστεύω ότι κάποιου είδους 
θεσμική κατάρρευση είναι πολύ 
πιο πιθανή από μια ολοκληρωτική 
αλλαγή αυταρχικού καθεστώτος. 
Οι Ηνωμένες Πολιτείες, σε αντί-
θεση, ας πούμε, με την Ελλάδα ή 
την Ουγγαρία ή την Πολωνία, εί-
ναι μια πολύ μεγάλη χώρα, με πε-
ρισσότερους από 300 εκατομμύρια 
ανθρώπους σε μια ήπειρο, με πολύ 
μεγάλο αριθμό κέντρων εξουσίας 
και ένα αρκετά ισχυρό ομοσπονδι-
ακό σύστημα. Και αυτό που κάνει 

αυτή η κυβέρνηση είναι να κάνει 
το καθεστώς πιο καταπιεστικό και 
πιο δυσλειτουργικό ταυτόχρονα, 
ώστε οι άνθρωποι να ανησυχούν 
μήπως τους συλλάβουν, να ανη-
συχούν μήπως κολλήσουν ασθέ-
νειες. Πρέπει να ανησυχούν για 
τη χειροτέρευση του σχολικού συ-
στήματος, ή για την κατάρρευση 
δρόμων, ή για την πτώση γεφυ-
ρών, ή για τη συντριβή αεροπλά-
νων. Αυτός είναι ένας περίεργος 
συνδυασμός που είναι πιθανό να 
οδηγήσει σε κάποιο είδος ρήγμα-
τος μεταξύ τμημάτων της χώρας 
παρά σε κάποιο είδος συνολικής 
αλλαγής καθεστώτος.

 
– Ποιος πιστεύετε πως είναι ο 
ρόλος της ιστορικής μνήμης ή η 
έλλειψή της στην ευπάθεια των 
Αμερικανών στην αυταρχική ρη-
τορική;

– Σχεδόν πάντα οι αυταρχικοί 
ηγέτες μιλούν για την Ιστορία ως 
κάτι που είναι μόνο εθνικό. Και 
μιλούν για το έθνος ως κάτι που 
είναι μόνο αθώο. Πρόκειται για 
ένα παιχνίδι με ψυχολογικό υπό-
βαθρο. Θα θέλαμε να σκεφτόμα-
στε ότι είμαστε οι πιο σημαντι-
κοί άνθρωποι και ότι μόνο εμείς 
κάνουμε μόνο καλά πράγματα. 
∆υστυχώς, δεν μπορείς να έχεις 
δημοκρατία αν αυτή είναι η αρχή 
σου. Γιατί αν νομίζεις ότι είσαι πά-
ντα καλός και το παρελθόν ήταν 
άψογο, δεν θα μπορείς να συνερ-
γαστείς με τους συμπολίτες σου, 
πόσω μάλλον με ανθρώπους σε 
άλλες χώρες. Ετσι, η αμερικανι-
κή αίσθηση ότι, ξέρετε, το χθες 
είναι πάντα αύριο, η αμερικανική 
αίσθηση είναι ότι τίποτα δεν συ-
νέβη ποτέ στο παρελθόν και μό-
νο το μέλλον έχει σημασία. Μας 
πληγώνει πολύ, εν μέρει επειδή 
δεν μπορούμε να προβλέψουμε 
τι έρχεται. ∆εν καταλαβαίνουμε 
ότι αυτή η κυβέρνηση εκμεταλ-
λεύεται τις δικές μας ιστορικές 
αδυναμίες. Σημαίνει επίσης ότι 
δεν αναγνωρίζουμε ποιοι μπορεί 
να είναι οι σύμμαχοί μας ή πώς 
μοιάζουν τα δημοκρατικά κινή-
ματα στην Ιστορία μας ή στην 
ιστορία άλλων λαών.

 
– Ο Τραμπ βρίσκεται τώρα σε 
πόλεμο με τον ακαδημαϊκό χώ-

ρο στις Ηνωμένες Πολιτείες και 
με ελίτ πανεπιστήμια όπως το 
Χάρβαρντ.  Πώς πιστεύετε ότι 
αυτή η πολιτική μπορεί να επη-
ρεάσει την ήπια ισχύ των Ηνωμέ-
νων Πολιτειών και την ικανότητά 
τους να αποτελούν πόλο έλξης 
για τους ανθρώπους με ταλέντο; 

– Το Χάρβαρντ βρίσκεται στο 
επίκεντρο αυτού του πολέμου κυ-
ρίως για επίδειξη. Οι άνθρωποι 
του Τραμπ προσποιούνται ότι κυ-
νηγούν κάποιου είδους ελίτ, ενώ 
στην πραγματικότητα ο Τραμπ 
και το κόμμα του κυνηγούν τα 
κρατικά πανεπιστήμια και το δη-
μόσιο σχολικό σύστημα σε όλη τη 
χώρα. Αυτό που βλέπουμε να συμ-
βαίνει με τις ελίτ πανεπιστημιακές 
σχολές είναι η κορυφή του παγό-
βουνου και αποτελεί μέρος μιας 
γενικής επίθεσης όχι μόνο στον 
ακαδημαϊκό χώρο, αλλά και στην 
εκπαίδευση καθαυτή. Ακόμη και 
τη δεκαετία του 1930, τα αυταρ-
χικά καθεστώτα δεν κυνηγούσαν 
τα δικά τους εκπαιδευτικά συστή-
ματα και τις δικές τους επιστημο-
νικές υποδομές με τον τρόπο που 
το κάνει η κυβέρνηση Τραμπ. Και 
αυτό έχει επιπτώσεις στην ήπια 
ισχύ, όπως λέτε. Γνωρίζουμε ήδη 
ότι οι μεταπτυχιακοί φοιτητές δεν 
επιλέγουν τις ΗΠΑ για σπουδές, 
ότι οι επιστήμονες εγκαταλείπουν 
τις ΗΠΑ, ότι πολλά ταλέντα θα 
πάνε στην Κίνα ή στην Ευρώπη, 
ενώ διαφορετικά θα είχαν επιλέ-
ξει τις ΗΠΑ. Αρα είναι επίσης θέ-
μα σκληρής ισχύος. Η οικονομία 
των Ηνωμένων Πολιτειών, και 
ως εκ τούτου η στρατιωτική και 
οικονομική τους ισχύς, χτίστηκε 
πάνω σε εξαιρετικές επενδύσεις 
στην επιστήμη, ξεκινώντας πε-
ρίπου το 1941. Τώρα αντιστρέ-
φουμε αυτή την τάση, που εί-
ναι ουσιαστικά αυτό που έκανε 
τις Ηνωμένες Πολιτείες υπερ-
δύναμη τα τελευταία 85 χρόνια.

 
– Το Πανεπιστήμιο Κολούμπια 
συμμορφώθηκε με μια σειρά 
από απαιτήσεις της κυβέρνησης 
Τραμπ. Είναι αυτή μια διαδρομή 
που θα έπρεπε να ακολουθήσουν 
και άλλα πανεπιστήμια ή είναι 
ένα επικίνδυνο μονοπάτι; 

– Νομίζω ότι ήταν προφανώς 
λάθος επειδή, πρώτον, το Κολού-

μπια δεν κέρδισε τίποτα από αυτό. 
Βρίσκεται σε χειρότερη θέση από 
άλλα πανεπιστήμια. ∆εύτερον, δη-
μιουργεί ένα πολύ κακό προηγού-
μενο για άλλα πανεπιστήμια και 
ενθαρρύνει την κυβέρνηση Τραμπ 
να επιτεθεί σε άλλα πανεπιστήμια. 
Το πρόβλημα είναι πως, κάνοντας 
παραχωρήσεις, το Κολούμπια επι-
βεβαιώνει κατά κάποιον τρόπο την 
υπόθεση εργασίας. Και η υπόθεση 
είναι παράλογη, όπως η ιδέα ότι 
το Κολούμπια πρέπει να τιμωρη-
θεί επειδή είναι αντισημιτικό. Στο 
Κολούμπια φοιτούν πάνω από 20% 
Εβραίοι. Μεγάλο μέρος της διοί-
κησής του είναι Εβραίοι. Σίγουρα 
συνέβησαν άσχημα πράγματα σε 
διαμαρτυρίες στο Κολούμπια. ∆εν 
έχει νόημα να το αμφισβητήσουμε 
αυτό. Αλλά η ιδέα ότι το Κολού-
μπια πρέπει να τιμωρηθεί επειδή 
είναι αντισημιτικό είναι σκόπιμα 
μια παράλογη υπόθεση.

 
– Στο πεδίο της Ουκρανίας, αι-
σθάνεστε ότι υπάρχει μια σαφής 
στρατηγική των ΗΠΑ απέναντι 
στη Ρωσία και υπάρχουν εργα-
λεία που μπορεί να χρησιμοποιή-
σει η Δύση για να κινητοποιήσει 
τον Βλαντιμίρ Πούτιν προς μια 
κατάπαυση του πυρός;

– Φυσικά, υπάρχουν εργαλεία. 
Η Ευρωπαϊκή Ενωση θα πρέπει 
να κατάσχει ρωσικά περιουσιακά 
στοιχεία και να τα δώσει στην Ου-
κρανία. Υπάρχουν 300 δισ. δολά-
ρια που οι Ευρωπαίοι θα μπορού-
σαν να χρησιμοποιήσουν για να 
βοηθήσουν τους Ουκρανούς να 
κερδίσουν αυτόν τον πόλεμο και 
στη συνέχεια να ανοικοδομήσουν 
τη χώρα. Το μόνο επιχείρημα κα-
τά αυτού είναι ότι θα αμφισβητού-
σε ορισμένα νομικά προηγούμε-
να. Αλλά αν η Ρωσία κερδίσει τον 
πόλεμο, τα νομικά προηγούμενα 
που θα ανατραπούν είναι ένα εκα-
τομμύριο φορές πιο σημαντικά. 
Οι Ευρωπαίοι μπορούν επίσης 
να αυξήσουν τις κυρώσεις. Μπο-
ρούν επίσης να εξοπλίσουν την 
Ουκρανία. Οι Αμερικανοί, φυσι-
κά, έχουν πολιτικά μέσα, αλλά 
είμαστε κάπως παγιδευμένοι σε 
αυτήν την ψυχική φυλακή όπου 
νομίζουμε ότι το μόνο που έχει 
σημασία είναι να μιλάμε. Ετσι, η 
κάλυψη των αμερικανικών μέσων 
ενημέρωσης περιστρέφεται γύρω 
από αυτά που λέει ο Τραμπ, αλλά 
αυτά που λέει δεν έχουν και τόση 
σημασία. ∆ηλαδή, αυτό που έχει 
σημασία είναι αν χρησιμοποιού-
με πολιτική ή όχι. Η κυβέρνηση 
Μπάιντεν είχε στην πραγματικό-
τητα μια πολιτική απέναντι στην 
Ουκρανία. Θα μπορούσε να εί-
ναι πιο συνεπής; Θα μπορούσε. 
Θα μπορούσε να είναι πιο φιλό-
δοξη. Αλλά είχε μια πολιτική. Το 
μόνο που κάνει ο Τραμπ είναι να 
μιλάει. Αυτό είναι όλο. Θα μπο-
ρούσαμε να έχουμε δευτερεύου-
σες κυρώσεις. Θα μπορούσαμε να 
έχουμε κυρώσεις στις ρωσικές 
πρώτες ύλες. Και θα μπορούσα-
με να εξοπλίζουμε την Ουκρανία 
όπως κάναμε υπό την κυβέρνηση 
Μπάιντεν. Επιλέγουμε να μη χρη-
σιμοποιήσουμε αυτές τις πολιτι-
κές. Αν οι Ευρωπαίοι και οι Αμε-
ρικανοί ενεργούσαν από κοινού, 
οι Ρώσοι θα έπρεπε να κάνουν 
ειρήνη. Αυτό είναι τόσο απλό.

Συνέντευξη στον 
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Οι ΗΠΑ
έχουν γίνει σαν
την Ουγγαρία

Τίμοθι Σνάιντερ, ιστορικός

«Οι αυταρχικοί ηγέτες μιλούν για την Ιστορία σαν κάτι που είναι μόνον εθνικό. Και μιλούν για το έθνος σαν κάτι που είναι μόνον αθώο. Πρόκειται για ένα παιχνίδι με ψυχολογικό υπόβαθρο. Θα θέλαμε να 
σκεφτόμαστε ότι είμαστε οι πιο σημαντικοί άνθρωποι και ότι μόνο εμείς κάνουμε μόνο καλά πράγματα. ∆υστυχώς, δεν μπορείς να έχεις δημοκρατία αν αυτή είναι η αρχή σου», λέει ο Τίμοθι Σνάιντερ.

Νιώθω ότι η χώρα μου βρίσκεται σε μια τρομερή κατάσταση. 
Αυτή η κυβέρνηση κάνει το καθεστώς πιο καταπιεστικό και πιο 
δυσλειτουργικό ταυτόχρονα, ώστε οι άνθρωποι να ανησυχούν

ΑΜΕΕΙΚΑΝΙΚΟ
ΒΕΡΤΙΓΚΟ
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Λάθος
εκτίμηση

Το θεμελιώ-

δες πρόβλη-

μα ήταν ότι 

το Ρεπου-

μπλικανικό 

Κόμμα πί-

στευε πως θα 

μπορούσε να 

αναρριχηθεί 

στην εξουσία 

καβαλώντας 

πάνω στη 

δημοτικότη-

τα του Τραμπ 

και ότι μετά 

θα μπορούσε 

να τον ελέγ-

ξει.  

Παγκόσμιες
επιπτώσεις  

Η δημοκρα-

τική οπισθο-

δρόμηση σε 

μια μικρή 

χώρα συνιστά 

αναμφίβολα 

μια τραγω-

δία για τον 

λαό της. Στην 

περίπτωση 

των ΗΠΑ, με 

το οικονο-

μικό και το 

γεωπολιτικό 

τους μέγεθος, 

οι επιπτώ-

σεις θα είναι 

παγκόσμιας 

κλίμακας.   

Χρειάστηκαν κάποιες εβδομάδες για 
να μπορέσουμε να κανονίσουμε 
αυτήν την εξ αποστάσεως συνο-
μιλία με τον Ντάνιελ Ζίμπλατ. Ο 
καθηγητής ∆ιακυβέρνησης του 
Χάρβαρντ και συγγραφέας (μαζί με 
τον Στίβεν Λεβίτσκι) του πολυδια-
βασμένου και προφητικού «How 
Democracies Die» (2018) ήταν ού-
τως ή άλλως πολύ απασχολημένος 
με την καταγραφή της ραγδαίας 
διολίσθησης της χώρας του σε κα-
θεστώς αυταρχισμού. Μετά, το πα-
νεπιστήμιο όπου διδάσκει έγινε ο 
άτυπος ηγέτης της αντίστασης στο 
εκκολαπτόμενο καθεστώς Τραμπ 
– και «αυτό έχει επιφέρει ένα κό-
στος», όπως λέει στην αρχή της 
κουβέντας.   

Το «σύνορο»   

Ο Ζίμπλατ (μαζί με τον Λεβίτσκι 
και τον Λούκαν Γέι) έγραψε ένα 
δοκίμιο στις αρχές Μαΐου στους 
New York Times επιχειρώντας 
να ορίσει πότε ένα σύστημα δι-
ακυβέρνησης μεταβαίνει από τη 
δημοκρατία στον αυταρχισμό. Οι 
αρθρογράφοι πρότειναν ως κριτή-
ριο αυτό ακριβώς – το κόστος που 
επιφέρει η αντιπολίτευση στην 
κυβέρνηση. Βάσει αυτού ισχυρί-
ζονται ότι οι ΗΠΑ έχουν ήδη δια-
βεί το σύνορο προς την αυταρχι-
κή διακυβέρνηση. Πόσο στεγανό 
είναι όμως αυτό το σύνορο;    

«Ενα από τα πράγματα που μά-
θαμε μελετώντας την εξέλιξη των 
δημοκρατιών σε όλο τον κόσμο 
είναι ότι μπορεί να υπάρχει ένας 
ηγέτης με αυταρχικές φιλοδοξίες, 
που επιθυμεί να εγκαθιδρύσει ένα 
νέο καθεστώς – και οι πολίτες μπο-
ρεί να αλλάξουν τη συμπεριφορά 
τους ως αντίδραση σε αυτό», λέει 
στην «Κ». «Αλλά αυτό είναι κάτι 
που πάντα είναι αναστρέψιμο. Το 
πραγματικό –και ανοιχτό– ερώτη-
μα, λοιπόν, είναι: Θα ριζώσει αυτό 
το καθεστώς; Θα αντέξει;».   

Αυτό κάνει λοιπόν ο Τραμπ; 
Προσπαθεί να εγκαθιδρύσει ένα 
νέο καθεστώς; «Ετσι θεωρώ. Ισως 
όχι σκόπιμα, αλλά αυτό είναι το 
αποτέλεσμα. Κάποια στελέχη της 
κυβέρνησης πιστεύω ότι έχουν 
αυτόν τον στόχο». Μια πτυχή εί-
ναι η απόπειρα παράκαμψης της 
φυσιολογικής νομοθετικής διαδι-
κασίας, εξηγεί, με τη βροχή εκτε-
λεστικών διαταγμάτων («τον υψη-
λότερο αριθμό από την κυβέρνηση 
του Φραγκλίνου Ρούζβελτ»), πα-
ρά το γεγονός ότι οι Ρεπουμπλι-
κανοί ελέγχουν επίσης τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων και τη Γερου-
σία, ενώ υπάρχει και συντηρητι-
κή πλειοψηφία στο Ανώτατο ∆ι-
καστήριο. Η άλλη κρίσιμη πτυχή, 
σύμφωνα με τον Ζίμπλατ, αφορά 
την ελευθερία του λόγου και την 
ελευθερία του συνεταιρίζεσθαι. 
«Για άτομα που διαμένουν στις 
ΗΠΑ, αλλά δεν είναι πολίτες, τα 
δικαιώματα που συνδέονται με 

αυτές τις ελευθερίες έχουν περι-
οριστεί. Αυτή είναι μια πολύ ση-
μαντική αλλαγή».  

Τα προηγούμενα  

Υπήρξε ποτέ στην Ιστορία της 
Αμερικής μια εξίσου ολομέτωπη 
επίθεση κατά της δημοκρατικής 
διακυβέρνησης; «Υπάρχει μια μα-
κρά καταγραφή αυταρχικών επει-
σοδίων στην αμερικανική Ιστορία. 
∆εν χρειάζεται καν να ανατρέξου-
με στον 19ο αιώνα· αρκεί να θυ-
μηθούμε τις διώξεις και απελάσεις 
σοσιαλιστών επί ημερών γενικού 
εισαγγελέα Πάλμερ τη δεκαετία 
του 1920, τον Μακαρθισμό, το κα-
θεστώς Τζιμ Κρόου στον Νότο. Και 
φυσικά τον Ρίτσαρντ Νίξον, με 
τις παρακολουθήσεις πολιτικών 
αντιπάλων. Αυτό που είναι διαφο-
ρετικό σήμερα είναι το εύρος της 
επίθεσης, που περιλαμβάνει ως 
στόχους εδραιωμένους θεσμούς 
του αμερικανικού κατεστημένου».  

«Αυτό που με εξέπληξε περισ-
σότερο είναι η ταχύτητα με την 
οποία έγιναν όλα – αν και δεν θα 
έπρεπε να μας εκπλήσσει, γιατί εί-
χε παρουσιασθεί στο Project 2025 
[το εγχειρίδιο διακυβέρνησης του 
Heritage Foundation για τη νέα 
θητεία Τραμπ]», συνεχίζει ο Ζί-
μπλατ. «Αλλά η ταχύτητα με την 
οποία γίνεται αυτό σε ένα εξαιρε-
τικά αποκεντρωμένο, μεγάλο κρά-
τος –πολύ πιο γρήγορα, π.χ., από 
ό,τι στην Ουγγαρία μετά την επι-
στροφή του Βίκτορ Ορμπαν στην 
εξουσία– είναι αξιοσημείωτη».  

Σπίθες αντίστασης  

Στο άρθρο που συνυπέγραψε ο 
Ζίμπλατ στους New York Times, η 
αντίδραση της αμερικανικής κοι-
νωνίας στην αυταρχική στροφή 
του Τραμπ χαρακτηρίζεται χλιαρή 
σε ανησυχητικό βαθμό. Μετά το 
αρχικό μούδιασμα, όμως, και τις 
προβεβλημένες περιπτώσεις πρό-
ωρης συνθηκολόγησης (Columbia, 
η δικηγορική εταιρεία Paul Weiss), 
δεν έχει αρχίσει να αναδύεται μια 
νέα βούληση για αντίσταση;  

«Ναι, έτσι νομίζω. Οι ΗΠΑ ξε-
χωρίζουν μεταξύ των χωρών στις 
οποίες έχουν δοκιμαστεί οι δη-
μοκρατικοί τους θεσμοί για την 
ασυνήθιστα ισχυρή κοινωνία των 
πολιτών τους, για τους πόρους και 

την επιρροή των επιχειρήσεών 
τους, των ΜΜΕ, των πανεπιστη-
μίων. Μπορούν να αντιδράσουν 
αποτελεσματικά σε αυτό που συμ-
βαίνει – αν το επιλέξουν. Αυτό που 
ήταν αξιοσημείωτο κατά τη διάρ-
κεια των πρώτων δύο μηνών [της 
νέας θητείας Τραμπ] ήταν ο βαθ-
μός στον οποίο άτομα και οργανι-
σμοί επέλεξαν να συμβιβαστούν 
ώστε να μείνουν μακριά από τα 
πρωτοσέλιδα – ένα είδος ατομι-
κού κατευνασμού. Πρόκειται για 
ένα κλασικό πρόβλημα συλλογικής 
δράσης: ατομικά, πολλοί ηγέτες 
επέλεξαν να κάνουν συμφωνίες με 
την κυβέρνηση για να προστατεύ-
σουν τα συμφέροντα των δικών 
τους οργανισμών. Συλλογικά, το 
αποτέλεσμα ήταν να διευκολυν-
θεί η εκστρατεία υπονόμευσης 
βασικών θεσμικών αντιβάρων».   

Ο Ζίμπλατ επαναλαμβάνει στην 
κουβέντα μας την αναφορά του 
άρθρου στη ρήση του Ουίνστον 
Τσώρτσιλ για τον κατευνασμό, 
στην οποία τον παρομοίασε με 
την πρακτική να ταΐζει κάποιος 
έναν κροκόδειλο, ελπίζοντας να 
τον φάει τελευταίο. «Τα εφόδια 
υπάρχουν για να αναχαιτισθεί η 
επίθεση του Τραμπ. Αλλά αυτό δεν 
αποτελεί εγγύηση ότι θα χρησιμο-
ποιηθούν». «Αλλά έχετε δίκιο ότι 
υπάρχουν σημάδια ενός είδους κι-
νητοποίησης, από εταιρείες, πανε-
πιστήμια κ.ο.κ.», προσθέτει. «Αυ-
τό είναι εξαιρετικά σημαντικό: αν 
οι μεγάλοι οργανισμοί, που έχουν 
πολλούς πόρους στη διάθεσή τους, 
δεν τολμούν να αντισταθούν, θα 
στείλουν σήμα ηττοπάθειας στους 
απλούς πολίτες. Αν όμως υψώσουν 
το ανάστημά τους, αυτό θα στείλει 
ένα μήνυμα ενδυνάμωσης στην 
κοινωνία και θα συμβάλει στο 
ξεφούσκωμα του μύθου της πα-
νίσχυρης αυταρχικής εξουσίας».   

Η σημασία της μνήμης  

Γιατί, παρά τη φιλελεύθερη πα-
ράδοσή τους και την ανοσία τους, 
ιστορικά, στους δημαγωγούς, απο-
δείχθηκαν οι ΗΠΑ τόσο ευάλω-
τες στον αυταρχικό λαϊκισμό; Ο 
Αμερικανός πολιτικός επιστήμο-
νας αναφέρεται στην εμπειρία της 
χρηματοπιστωτικής κρίσης, στην 
αποσταθεροποίηση που προκάλε-
σε η πανδημία – αλλά υπογραμμί-

ζει κάτι άλλο: «∆εν έχουμε εστιά-
σει την προσοχή μας αρκετά στον 
ρόλο της πολιτικής της μνήμης. 
Σε αντίθεση με άλλες δημοκρατί-
ες, όπως η Ελλάδα, η Ισπανία, η 
Πορτογαλία ή, λίγο παλαιότερα, 
η Γερμανία, στις ΗΠΑ δεν έχουμε 
πρόσφατη εμπειρία αυταρχικής 
διακυβέρνησης».  

Η σταθερότητα της αμερικα-
νικής συνταγματικής τάξης που 
έχει αντέξει περισσότερα από 200 
χρόνια, δημιούργησε μια αίσθηση 
εφησυχασμού, εκτιμά ο Ζίμπλατ. 
«Υπάρχει ένα είδος αυτο-εικόνας 
του αήττητου, που οδηγεί σε μια 
απερίσκεπτη αδιαφορία για το πό-
σο εύθραυστη είναι οποιαδήποτε 
δημοκρατική συνταγματική τά-
ξη». Το αυταρχικό καθεστώς δια-
κρίσεων στον Νότο, που το βίω-
σαν άνθρωποι που είναι ακόμη εν 
ζωή, δεν επηρέασε τη συλλογική 
μνήμη επαρκώς, εξηγεί, εν μέρει 
γιατί το υπέστη μόνο ένα μέρος 
του πληθυσμού.  

Αποτυχία του κόμματος  

Στο Watergate, οι Ρεπουμπλι-
κανοί νομοθέτες ήταν αυτοί που 
υποχρέωσαν τον Νίξον σε παραί-
τηση. Πόσο κρίσιμος είναι ο ρόλος 
των σημερινών Ρεπουμπλικανών, 
και της απροθυμίας τους να περι-
ορίσουν έστω και ελάχιστα τον 
Τραμπ, στην υποχώρηση της δη-
μοκρατίας;  

«Απολύτως κεντρικός. Για το 
μεγαλύτερο μέρος της αμερικανι-
κής Ιστορίας, τα κόμματα κράτη-
σαν τους δημαγωγούς μακριά από 
την εξουσία». Η ειρωνεία, όπως 
εξηγεί, είναι ότι αυτό το τείχος 
προστασίας άρχισε να γκρεμίζε-
ται εξαιτίας της μεταρρύθμισης 
του τρόπου επιλογής των προε-
δρικών υποψηφίων τη δεκαετία 
του 1970, με το κέντρο βάρος να 
μετατοπίζεται στις προκριματι-
κές εκλογές.  

«Ηταν ένα πιο δημοκρατικό σύ-
στημα, σε σύγκριση με τις διερ-
γασίες των κορυφαίων στελεχών 
στα συνέδρια των κομμάτων που, 
έως τότε, είχαν τον πρώτο λόγο 
και έθεταν βέτο σε υποψηφίους 
οι οποίοι θεωρούνταν για διάφο-
ρους λόγους ακατάλληλοι. Αλλά 
παράλληλα διευκόλυνε την ανά-
δυση ενός υποψηφίου σαν τον 

Τραμπ, καθώς ολοένα και περισσό-
τεροι αντισυστημικοί υποψήφιοι 
εισήλθαν με αξιώσεις στην αρένα, 
ο καθένας με τον δικό του δισε-
κατομμυριούχο υποστηρικτή».     

Η συζήτηση στρέφεται σε 
ακροδεξιές μορφές όπως ο Χένρι 
Φορντ και ο αεροπόρος Τσαρλς Λί-
ντμπεργκ, που στο μυθιστόρημα 
«The Plot Against America» του 
Φίλιπ Ροθ, μια εναλλακτική ιστο-
ρία του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου, 
γίνεται πρόεδρος και υπογράφει 
σύμφωνο μη επίθεσης με τους να-
ζί. «Η πραγματικότητα είναι ότι ο 
Λίντμπεργκ δεν θα μπορούσε ποτέ 
να γίνει πρόεδρος, γιατί η ηγεσία 
του κόμματος δεν θα το επέτρε-
πε», παρατηρεί ο Ζίμπλατ.   

«Το θεμελιώδες πρόβλημα ήταν 
ότι το Ρεπουμπλικανικό Κόμμα 
πίστευε πως θα μπορούσε να 
αναρριχηθεί στην εξουσία καβα-
λώντας πάνω στη δημοτικότητα 
του Τραμπ και ότι μετά θα μπο-
ρούσε να τον ελέγξει», σημειώνει 
ο καθηγητής του Χάρβαρντ. «Είναι 
μια πολύ ριψοκίνδυνη προσέγγι-
ση: συχνά στην Ιστορία έχουμε δει 
να αντιστρέφεται η κατάσταση και 
να ελέγχει ο δημαγωγός το κόμ-
μα, όχι το κόμμα τον δημαγωγό».   

Το ορόσημο του 2026  

Κοιτάζοντας προς το μέλλον, 
τον ρώτησα πόσο αισιόδοξος εί-
ναι ότι οι ενδιάμεσες εκλογές του 
Νοεμβρίου του 2026 θα είναι ελεύ-
θερες και δίκαιες. «Είμαι αρκετά 
αισιόδοξος. Θα διεξαγάγουμε ελεύ-
θερες και δίκαιες εκλογές – και θα 
είναι καθοριστικές». Ανησυχεί, 
βέβαια, μεταξύ άλλων «όπως πά-
ντα για την πολιτική βία, αλλά και 
για τις προσπάθειες εκφοβισμού 
των ψηφοφόρων. ∆εν πρόκειται 
να είναι μια εύκολη διαδικασία, 
αλλά είναι κρίσιμη, επειδή αυτός 
–η κάλπη– είναι ο κύριος τρόπος 
επικράτησης επί του εκλογικού 
αυταρχισμού».  

Πόσο ζωτικής σημασίας είναι 
η έκβαση αυτού του αγώνα για τη 
δημοκρατία στις ΗΠΑ, για τη δη-
μοκρατία στον υπόλοιπο κόσμο; 
«Είναι πολύ σημαντική. Η δημο-
κρατική οπισθοδρόμηση σε μια 
μικρή χώρα συνιστά αναμφίβο-
λα μια τραγωδία για τον λαό της, 
αλλά ο παγκόσμιος απόηχός της 
είναι συχνά αρκετά περιορισμέ-
νος». Στην περίπτωση των ΗΠΑ, 
με το οικονομικό και το γεωπολιτι-
κό τους μέγεθος, οι επιπτώσεις θα 
είναι παγκόσμιας κλίμακας, λέει.  

∆ίνει, συγκεκριμένα, το παρά-
δειγμα του ΝΑΤΟ: ένα αυταρχικό 
αμερικανικό καθεστώς θα παρα-
μείνει δεσμευμένο στη Συμμαχία; 
«Αυτό που συμβαίνει στην εσωτε-
ρική μας πολιτική έχει συνέπειες 
για την ασφάλεια. Και θα έχει συ-
νέπειες στις σχέσεις μας με τους 
συμμάχους μας. Οι Αμερικανοί 
θεωρούν δεδομένη την ευκολία 
με την οποία ταξιδεύουν στην Ευ-
ρώπη· αυτό μπορεί να αλλάξει αν 
η κλονιστεί η Συμμαχία. Το έχου-
με δει ήδη στο διεθνές εμπόριο. 
Οικονομικά και γεωπολιτικά, οι 
συνέπειες της δημοκρατικής πα-
ρακμής στις ΗΠΑ είχαν ήδη αρ-
χίσει να γίνονται αισθητές. Και 
αν [η δημοκρατική διολίσθηση] 
επιδεινωθεί, οι συνέπειες θα εί-
ναι ακόμη μεγαλύτερες».       

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ   

JA
N

IN
E 

SC
H

M
IT

Z 
/ 

P
H

O
TO

TH
EK

 /
 G

ET
TY

 IM
A

G
ES

   

Εχει πια κόστος
να κάνεις

αντιπολίτευση    

Ντάνιελ Ζίμπλατ, καθηγητής Διακυβέρνησης στο Χάρβαρντ   

«Υπάρχει μακρά καταγραφή αυταρχικών επεισοδίων στην αμερικανική Ιστορία. Αυτό που είναι διαφορετικό σήμερα είναι το εύρος της επίθεσης, που περιλαμβάνει ως στόχους εδραιωμένους θε-
σμούς του αμερικανικού κατεστημένου. Τα εφόδια υπάρχουν για να αναχαιτισθεί η επίθεση Τραμπ. Αλλά αυτό δεν αποτελεί εγγύηση ότι θα χρησιμοποιηθούν», επισημαίνει ο Ντάνιελ Ζίμπλατ.     

Το σύνορο μεταξύ δημοκρατίας και αυταρχισμού 
και οι συνέπειες που μπορεί να έχει για τον πλανήτη 

η διολίσθηση των θεσμών στις ΗΠΑ

ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΟ
ΒΕΡΤΙΓΚΟ
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Για μήνες κυκλοφορούσε ως αστείο 
ότι ο Τραμπ θα «έκανε την Ευ-
ρώπη μεγάλη ξανά». Η παγκό-
σμια αντίδραση στην ατζέντα 
του Αμερικανού προέδρου –από 
τους εμπορικούς πολέμους και τις 
απειλές προσάρτησης της Γροι-
λανδίας και του Καναδά, μέχρι την 
επονείδιστη ενέδρα στον Ουκρα-
νό πρόεδρο Βολοντίμιρ Ζελένσκι 
μέσα στο Οβάλ Γραφείο– ήταν τέ-
τοια, που φαινόταν να καταδικά-
ζει τις εκλογικές προοπτικές κάθε 
υποψηφίου που ταυτιζόταν μαζί 
του. Στις εκλογές σε Καναδά, Αυ-
στραλία, Ρουμανία και Αλβανία, οι 
πιο ένθερμοι φιλοτραμπικοί υπο-
ψήφιοι ηττήθηκαν. Οι φιλοευρω-
παίοι, που ανησυχούσαν εδώ και 
καιρό ότι οι ευρωσκεπτικιστές, 
δεξιοί λαϊκιστές του στρατοπέ-
δου MAGA, θα παρεμπόδιζαν τα 
σχέδιά τους, θεώρησαν πως πα-
ρουσιάζεται μια ευκαιρία.

Ομως, η νίκη του Κάρολ Να-
βρότσκι στις προεδρικές εκλογές 
της Πολωνίας το περασμένο Σαβ-
βατοκύριακο διέλυσε αυτή την 
ψευδαίσθηση. Ο 41χρονος υπο-
ψήφιος του δεξιού λαϊκιστικού 
κόμματος Νόμος και ∆ικαιοσύνη 
(PiS), ιστορικός και πρώην χούλι-
γκαν, απολάμβανε την ανοιχτή 
στήριξη της αμερικανικής κυβέρ-
νησης. Σε μια εξαιρετικά ασυνή-
θιστη παρέμβαση, παραμονές της 
κάλπης, η υπουργός Εσωτερικής 
Ασφάλειας των ΗΠΑ, Κρίστι Νό-
εμ, ταξίδεψε στη Βαρσοβία για να 
εκφράσει την υποστήριξή της αυ-
τοπροσώπως. Μιλώντας σε συνέ-
δριο του CPAC, με τη συμμετοχή 
εθνικιστών προσκείμενων στο κί-
νημα MAGA, υποσχέθηκε στους 
Πολωνούς ενισχυμένη υποστή-
ριξη στον τομέα της ασφάλειας, 
εφόσον ψήφιζαν τον Ναβρότσκι. 

Οπισθοδρόμηση

Η νίκη Ναβρότσκι θα έχει άμε-
σες συνέπειες στην Πολωνία. Κα-
ταρρακώνει τις ελπίδες του πρω-
θυπουργού Ντόναλντ Τουσκ να 
ανατρέψει τις αντισυνταγματικές 

μεταρρυθμίσεις στη ∆ικαιοσύνη 
που είχε θεσπίσει η προηγούμε-
νη κυβέρνηση και οι οποίες εί-
χαν προκαλέσει έντονη τριβή με 
τις Βρυξέλλες ως προς το κράτος 
δικαίου. Αυτό φέρνει σε δύσκο-
λη θέση και την πρόεδρο της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, Ούρσουλα 
φον ντερ Λάιεν, η οποία είχε ήδη 
εγκρίνει την εκταμίευση ευρωπα-
ϊκών κονδυλίων προς τη Βαρσο-
βία, θεωρώντας ότι το ζήτημα του 
κράτους δικαίου όδευε προς επί-
λυση. Ο Ναβρότσκι θα έχει επίσης 
τη δυνατότητα να παρεμποδίσει 
τη μεταρρυθμιστική ατζέντα του 
Τουσκ, εγείροντας ερωτήματα για 
το πόσο θα αντέξει η παρούσα κυ-
βέρνηση συνασπισμού. ∆ιακυβεύ-
εται η επαναφορά της Πολωνίας, 
υπό την ηγεσία του Τουσκ, σε μια 
σταθερή και ξεκάθαρη φιλοευρω-
παϊκή κατεύθυνση.

Ομως, η εκλογή Ναβρότσκι θα 
έχει επιπτώσεις και στο ευρύτερο 
ευρωπαϊκό πολιτικό τοπίο. Αναδει-
κνύεται πλέον σε ηγετική μορφή 
ενός πανευρωπαϊκού δεξιού λαϊκι-
στικού κινήματος, με όλο και κα-
λύτερη οργάνωση, περισσότερη 
χρηματοδότηση, πιο αποτελεσμα-
τικό συντονισμό και αυξανόμενη 
απήχηση. Οι διαδοχικές συναντή-
σεις του CPAC σε Βαρσοβία και 
Βουδαπέστη, ενόψει των πολωνι-
κών εκλογών, δεν μπορούν πλέον 
να αντιμετωπίζονται ως περιθω-
ριακές εκδηλώσεις της ευρωπαϊ-
κής πολιτικής ζωής. Με κάποιον 
τρόπο, μια συμμαχία ακροδεξιών 
εθνικιστικών κομμάτων που αντι-
τίθενται στην ευρωπαϊκή ενοποί-
ηση και αντιμετωπίζουν τις Βρυ-
ξέλλες ως εχθρό, έχει αναδειχθεί 
στο πιο δυναμικό πανευρωπαϊκό 
πολιτικό κίνημα της εποχής. 

Καμία συνάντηση ηγετών του 
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος –
της συμμαχίας κεντροδεξιών κομ-
μάτων στην οποία ανήκει και η 
Νέα ∆ημοκρατία– δεν κατάφερε 
να συγκεντρώσει τόση δυναμική 
ή προσοχή. Η ιδιοφυΐα της ευρω-
σκεπτικιστικής ∆εξιάς είναι ότι 
κατάφερε να μετατρέψει την αντι-
ευρωπαϊκή ατζέντα σε ένα κοι-

νό ευρωπαϊκό πολιτικό σχέδιο. 
Η τραγωδία των παραδοσιακών 
ευρωπαϊκών κομμάτων είναι ότι 
δείχνουν ανίκανα να διατυπώσουν 
ένα δικό τους κοινό ευρωπαϊκό 
πολιτικό σχέδιο. 

Στην αρχή της χρονιάς υπήρ-
χε ακόμη η ελπίδα ότι το «σοκ 
Τραμπ» θα οδηγούσε σε μια «ευ-
ρωπαϊκή στιγμή», κινητοποιώντας 
την Ευρώπη να αντιμετωπίσει τις 

χρόνιες προκλήσεις της. Οι εκθέ-
σεις Λέτα και Ντράγκι είχαν χα-
ράξει έναν οδικό χάρτη για την 
αναζωογόνηση της ευρωπαϊκής 
ανταγωνιστικότητας, τον οποίο η 
νέα Ευρωπαϊκή Επιτροπή είχε δε-
σμευτεί να εφαρμόσει. Η επείγου-
σα ανάγκη για επανεξοπλισμό της 
Ευρώπης είχε αναγνωριστεί ευρέ-
ως. Το μόνο που απαιτούσε ήταν 
ηγεσία και πολιτική βούληση. 

Αντ’ αυτού, οι Βρυξέλλες δεί-
χνουν να έχουν παραλύσει. Η 
πρόοδος προς τη δημιουργία μιας 
Ενωσης Αποταμιεύσεων και Επεν-
δύσεων –ενός σχεδίου που οι Ευ-
ρωπαίοι ηγέτες χαρακτηρίζουν 
προτεραιότητα εδώ και πάνω από 
μια δεκαετία– υπήρξε ελάχιστη. 
Στην πραγματικότητα, μεγάλο μέ-
ρος της ενέργειας της Ούρσουλα 
φον ντερ Λάιεν κατά την έναρξη 
της δεύτερης θητείας της φαίνε-
ται να κατευθύνεται στην αποδό-
μηση του βασικού επιτεύγματος 
της πρώτης: της Ευρωπαϊκής Πρά-
σινης Συμφωνίας. Την ίδια ώρα, 
ο επανεξοπλισμός της Ευρώπης 
εξελίσσεται με ανησυχητικά αργό 
ρυθμό. Ο γενικός γραμματέας του 
ΝΑΤΟ, Μαρκ Ρούτε, επεσήμανε 
αυτή την εβδομάδα ότι η Ρωσία 
παράγει πυρομαχικά με ρυθμό τε-
τραπλάσιο από αυτόν του συνόλου 
της Συμμαχίας – τρία χρόνια μετά 
την έναρξη ενός πολέμου υπαρ-
ξιακής σημασίας στα ανατολικά 
σύνορα της Ευρώπης.

Την ίδια στιγμή η Ε.Ε. δυσκο-
λεύεται να διαμορφώσει ενιαία 
στάση απέναντι στις απειλές του 
Ντόναλντ Τραμπ. Αυτό δεν προκα-
λεί ιδιαίτερη έκπληξη, δεδομένου 
ότι ο Αμερικανός πρόεδρος δεί-
χνει έτοιμος να εργαλειοποιήσει 
κάθε πτυχή της διατλαντικής σχέ-
σης για να ασκήσει πίεση στους 
Ευρωπαίους. Η Ε.Ε. καλείται να 
διαπραγματευτεί νέες εμπορικές 
συμφωνίες με τις Ηνωμένες Πολι-
τείες, την ίδια στιγμή που ο Τραμπ 
απειλεί να αποσύρει δυνάμεις από 
την Ευρώπη και να εγκαταλείψει 
την Ουκρανία. Η σύνδεση μεταξύ 
εμπορίου και ασφάλειας αποτελεί 
τον χειρότερο ευρωπαϊκό εφιάλ-

τη. Το αποτέλεσμα είναι βαθιές 
διαιρέσεις μεταξύ των κρατών-
μελών – διαιρέσεις τις οποίες η 
κυβέρνηση Τραμπ, που ποτέ δεν 
έκρυψε την έντονη απέχθειά της 
προς την Ε.Ε., σπεύδει πρόθυμα να 
ενθαρρύνει, ακόμη και μέσα από 
τη στήριξη ακροδεξιών κομμάτων.

Φαντασίωση

Η ιδέα, βεβαίως, ότι αυτά τα 
ακροδεξιά κόμματα διαθέτουν αξι-
όπιστες λύσεις για τις προκλήσεις 
που αντιμετωπίζει η Ευρώπη είναι 
καθαρή φαντασίωση. ∆ιαφωνούν 
σχεδόν όσο συμφωνούν – σε ζη-
τήματα όπως η Ουκρανία, η με-
τανάστευση και οι ενδοενωσια-
κές μεταβιβάσεις πόρων προς τα 
φτωχότερα κράτη-μέλη. Ο στενό-
μυαλος εθνικισμός τους αποκλείει 
τη διαμόρφωση κοινών απαντή-
σεων σε κοινά προβλήματα. Επι-
τίθενται στις Βρυξέλλες επειδή, 
όπως λένε, παραβιάζει την εθνι-
κή τους κυριαρχία, αλλά δεν φαί-
νεται να έχουν κανένα πρόβλη-
μα με έναν Αμερικανό πρόεδρο 
που θέλει να υπαγορεύει στους 
Ευρωπαίους πώς θα φορολογούν 
και θα ρυθμίζουν τις οικονομίες 
τους. Αντιτίθενται σε μέτρα που 
θα μπορούσαν να καταστήσουν 
την Ευρώπη συλλογικά ισχυρότε-
ρη και ανθεκτικότερη, αφήνοντάς 
την εκτεθειμένη στις διαθέσεις 
του πιο απρόβλεπτου Αμερικανού 
προέδρου στην Ιστορία. 

Κι όμως, αυτά τα φιλοτραμπικά, 
προσκείμενα στο MAGA, ακρο-
δεξιά κόμματα είναι εκείνα που 
έχουν υιοθετήσει το σύνθημα «ας 
κάνουμε την Ευρώπη μεγάλη ξα-
νά». Το βάρος πέφτει πλέον στα 
παραδοσιακά ευρωπαϊκά κόμματα 
να διατυπώσουν το δικό τους πει-
στικό όραμα και μια ανταγωνιστι-
κή ατζέντα. Το μάθημα από τη νίκη 
Ναβρότσκι είναι σαφές: το να βασί-
ζονται απλώς και μόνο στην αντι-
δημοφιλία του Τραμπ, δεν αρκεί. 

 
Ο κ. Σάιμον Νίξον είναι 
ανεξάρτητος σχολιαστής και 
εκδότης του ενημερωτικού δελτίου 
Wealth of Nations στο Substack.

Tου ΣΑΪΜΟΝ ΝΙΞΟΝ 

Η επικράτηση του ακροδεξιού Κά-
ρολ Ναβρότσκι, ιστορικού και 
πρώην «χούλιγκαν», στις προε-
δρικές εκλογές της Πολωνίας την 
περασμένη Κυριακή δεν έπεσε ως 
κεραυνός εν αιθρία στις Βρυξέλ-
λες, καθώς όλες οι δημοσκοπήσεις 
προεξοφλούσαν μάχη «στήθος 
με στήθος» με τον «εκλεκτό» του 
Ντόναλντ Τουσκ, δήμαρχο της 
Βαρσοβίας, Ράφαλ Τρασκόφσκι. Η 
δεύτερη ανάγνωση των εκλογικών 
αποτελεσμάτων στις Βρυξέλλες 
ήταν, ωστόσο, πιο «σκοτεινή». Η 
νίκη του Ναβρότσκι, υποστηριζό-
μενου από το εθνικιστικό κόμμα 
Νόμος και ∆ικαιοσύνη (PiS), συνι-
στά την πρώτη εκλογική επιτυχία 

στην Ευρώπη για τον Ντόναλντ 
Τραμπ. Και επρόκειτο για νίκη –
που δεν πέτυχε προηγουμένως 
στη Ρουμανία ή στη Γερμανία– 
και μάλιστα σημαντική, καθώς 
αφορά την έκτη μεγαλύτερη οικο-
νομία της Ε.Ε. και τον ακρογωνι-
αίο λίθο της ανατολικής πτέρυγας 
του ΝΑΤΟ. Η Βαρσοβία έχει επα-
νέλθει δυναμικά στη διαδικασία 
λήψης αποφάσεων υπό τον φιλε-
λεύθερο πρωθυπουργό Ντόναλντ 
Τουσκ, από το 2023, και δείχνει 
αποφασισμένη να συμπληρώσει 
την ηγετική ομάδα του λεγόμενου 
«τριγώνου της Βαϊμάρης» με τη 
Γαλλία και τη Γερμανία, κυρίως, 
σε ό,τι αφορά κρίσιμες αποφάσεις 
για την ευρωπαϊκή άμυνα και τον 
πόλεμο στην Ουκρανία.

«Τα εκλογικά αποτελέσματα 
επιβεβαιώνουν τη συνέχιση της 

ανόδου των λαϊκιστικών και ακρο-
δεξιών κομμάτων, αλλά και της 
επιρροής του κινήματος MAGA 
(Make America Great Again) του 
Τραμπ», υπογραμμίζει Ευρωπαί-
ος διπλωμάτης, που δεν κρύβει 
τον προβληματισμό του για την 
αποσταθεροποίηση που προκα-
λεί το πολιτικό «πλήγμα» για τον 
Τουσκ, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά 
την ατζέντα των μεταρρυθμίσε-
ων και της αποκατάστασης του 
κράτους δικαίου.

Με την ανάγνωση αυτή συμφω-
νεί ο Αλεξέι Στσερμπιάκ, καθηγη-
τής Πολιτικής του Πανεπιστημίου 
του Σάσεξ. «Ολες οι προσπάθειες 
για την αποκατάσταση της δικα-
στικής ανεξαρτησίας, σύμφωνα 
με τα πρότυπα της Ε.Ε. στην Πο-
λωνία, απαιτούν αλλαγή νομοθε-
σίας, που εξαρτάται όμως από την 

υπογραφή του προέδρου. Ο προη-
γούμενος πρόεδρος Αντρέι Ντού-
ντα “μπλόκαρε” κάθε προσπάθεια 
του Τουσκ για την αποκατάσταση 
όσων είχε δημιουργήσει η προη-
γούμενη κυβέρνηση. Ο νέος πρό-
εδρος αναμένεται να συνεχίσει να 
“μπλοκάρει”». Μετά τη νίκη του 
Τουσκ, η πρόεδρος της Κομισιόν 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν έσπευσε 
να εγκαταλείψει τη διαδικασία επί 
του άρθρου 7 και αναστολής των 
ευρωπαϊκών κονδυλίων για την 
Πολωνία, στη βάση, όμως, μιας 
εμπιστοσύνης ότι ο νέος πρωθυ-
πουργός θα προχωρούσε τις μεταρ-
ρυθμίσεις στη ∆ικαιοσύνη.

Φυσικά η «ζημιά» έχει γίνει, 
κατά τον Τζον Μορίιν, καθηγητή 
Νομικής και Πολιτικής στις ∆ιε-
θνείς Σχέσεις στο Πανεπιστήμιο 
του Γκρόνινγκεν. «Hταν προφανές 

ότι η πρόωρη λήψη αποφάσεων 
της προέδρου της Κομισιόν υπο-
κινήθηκε σε μεγάλο βαθμό από 
το ότι ο Τουσκ, όπως και εκείνη, 
είναι μέλος του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόμματος», λέει. Το γεγονός 
ότι η απειλή για διακοπή των κον-
δυλίων αποσύρθηκε πρόωρα και 
με πολιτικά κριτήρια αφαιρεί ένα 
μοχλό πίεσης της Ε.Ε. έναντι του 
νέου προέδρου.

Oσον αφορά τον κρίσιμο ρόλο 
της Πολωνίας στην Ε.Ε., ο Τουσκ 
είναι πλέον αποδυναμωμένος και 
αυτό εξηγεί την απόφασή του να 
προχωρήσει σε διαδικασία παρο-
χής ψήφου εμπιστοσύνης την ερ-
χόμενη Τετάρτη. «Θα επικεντρω-
θεί πλέον στο εσωτερικό της 
χώρας του, που είναι και αρκετά 
πολωμένη και διχασμένη», σχολι-
άζει Ευρωπαίος διπλωμάτης.  

Της ανταποκρίτριάς μας 

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
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Η νίκη του Ναβρότσκι στην Πολωνία είναι συναγερμός για την επιρροή του τραμπισμού στην Ευρώπη 

Ο Τουσκ θα πέσει τώρα σε εσωστρέφεια

Στιγμιότυπο από την εκλογική διαδικασία της περασμένης Κυριακής στη Βαρσοβία. Η ανάδειξη του ακροδεξιού Κάρολ Ναβρότσκι στην προεδρία της Πολωνίας αποδυναμώνει την εξουσία του φιλε-
λεύθερου πρωθυπουργού Ντόναλντ Τουσκ, ο οποίος προχωρεί σε διαδικασία παροχής ψήφου εμπιστοσύνης την ερχόμενη Τετάρτη.
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Αλλο ένα SOS για την Ε.Ε.

Το αποτέλεσμα
Πώς μοιράστηκε η ψήφος

Ράφαλ 
Τρασκόφσκι

Κάρολ
Ναβρότσκι

49,11%

27%

61%

35,8%

66,8%

46,8%

49%

52,8%

44,5%

73%

39%

64,2%

33,2%

53,2%

51%

47,2%

55,5%

50,89%

Εκπαίδευση

Χωρίς ανώτερη εκπαίδευση

Τόπος κατοικίας

Υπαιθρος

Ηλικιακή ομάδα

18–29 ετών

Φύλο

Γυναίκες

Πτυχίο και άνω

Πόλη άνω των 500.000 κατοίκων

60 ετών και άνω

Ανδρες
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Στον κόσμο της παγερής κυριολεξίας

Στη σημερινή του μορφή το 
ChatGPT, όπως και οι φυσικοί 
ομιλητές/τριες της Ελληνικής, 
μπορεί να παράγει γραμματικώς 
ορθές προτάσεις και να μιμείται 
τις γλωσσικές μας διαισθήσεις 
για το ποια σειρά λέξεων είναι 
αποδεκτή ή όχι στα ελληνικά, 
π.χ. «οι φοιτήτριες ήρθαν στο 
μάθημα» είναι αποδεκτή, αλλά 
όχι «*φοιτήτριες οι ήρθαν μάθη-
μα στο». Σε αντίθεση με τους αν-
θρώπους, στον γραπτό λόγο το 
ChatGPT φαίνεται να μην κάνει 
ποτέ ορθογραφικά, γραμματικά 
και συντακτικά λάθη, χρησιμο-
ποιεί σωστά γραμματικές 
κατηγορίες, όπως ου-
σιαστικά, επίθε-
τα, ρήματα, γέ-
νος και αριθμό, 
για να σχηματί-
σει ιδανικές προ-
τάσεις, αναγνωρίζει τις 
προτασικές και λεξικές σημα-
σίες, τηρεί τις συμβάσεις του 
γραπτού λόγου και παράγει κεί-
μενα με συνοχή. Η τεχνητή νο-
ημοσύνη τα πάει καλά με την 
ελληνική γλώσσα ως αφηρημέ-
νο σύστημα κανόνων. 

Καλά φαίνεται να τα πηγαί-
νει και με την κοινωνική δι-
άσταση της γλώσσας, καθώς 
αντιγράφει μοτίβα γλωσσικής 
χρήσης κατάλληλης σε διάφο-
ρες κοινωνικές περιστάσεις. 
Στο prompt που του δίνω για 
τη σύνταξη email με θέμα «αί-
τηση για προσωπική άδεια προς 
τον εργοδότη μου», φτιάχνει 
μια επίσημη εκδοχή σε β΄ πλη-
θυντικό ευγενείας («Αγαπητέ 
κ. [Επώνυμο], Ελπίζω να είστε 
καλά. Θα ήθελα να σας ζητή-
σω άδεια για λίγες ημέρες»), με 
ρωτάει αν θέλω να αλλάξει το 
ύφος ανάλογα με τη σχέση που 
έχω με τον εργοδότη μου («Θες 
να το προσωποποιήσουμε;») 
και μου προτείνει να το γράψει 
«στον ενικό (πιο ανεπίσημα), 
αν συνηθίζετε να μιλάτε έτσι 
μεταξύ σας». 

Το ChatGPT είναι επιδέξιος 
χρήστης της πρότυπης ποικιλί-
ας της Ελληνικής, που θεωρεί-
ται «καλύτερη» ή «ορθότερη» 
μορφή λόγου, δηλαδή της επί-
σημης γλώσσας που βρίσκου-
με στα λεξικά και στις γραμμα-
τικές και που διδάσκεται στο 
σχολείο. Αυτήν την πρότυπη 
ποικιλία προσαρμόζει αποτελε-
σματικά σε διαφορετικά κειμε-
νικά είδη, π.χ. σε αφηγηματικά 
κείμενα, όπως ειδήσεις και φα-
νταστικές ιστορίες, σε παραι-
νετικά κείμενα, όπως αγγελίες 
και πολιτικά μανιφέστα, και 
σε ειδικά επαγγελματικά λεξι-
λόγια. Ενας φυσικός ομιλητής 
της Ελληνικής κανονικά δεν εί-
ναι σε θέση να χρησιμοποιήσει 
τη γλώσσα επαρκώς σε τέτοιο 
εύρος περιστάσεων, καθώς λό-
γω της κοινωνικής του τάξης 
ή μόρφωσης έχει πιο περιορι-
σμένη κοινωνική εμπειρία με 
τη γλώσσα. 

Πέρα από τις συμβατικές 
σημασίες των λέξεων, είναι 

σε θέση να αναγνωρίζει και νο-
ήματα που υπονοούνται μέσω 
της ειρωνείας ή του χιούμορ. 
Οταν του ζητάω να μου εξηγή-
σει το νόημα που εκφράζει το 
μιμίδιο «να ’χαμε μια σοκολα-
τίνα τώρα ή έστω 476 χιλιάδες 
ευρώ» από τον κωμικό ιστό-
τοπο hysteria.gr, σωστά μου 
απαντάει ότι «η εικόνα είναι 
χιουμοριστική και σατιρική, 
το νόημα είναι στην υπερβο-
λή και την ειρωνεία» και συ-
νεχίζει: «Το αστείο προκύπτει 
από αυτή την ανατροπή - πα-
ρουσιάζει την τεράστια χρη-
ματική επιθυμία με την ίδια 
ελαφρότητα που θα ζητούσε 

κανείς ένα γλυκό». Και κάπου 
εδώ αρχίζουν τα δύσκολα για 
τον ψηφιακό μου συνομιλητή. 

Ο ψεύτης κι ο κλέφτης

Η φράση «χρηματική επιθυ-
μία» δεν χρησιμοποιείται στην 
Ελληνική, το ChatGPT την κα-
τασκεύασε κατ’ αναλογίαν με 
τις φράσεις «χρηματική αμοι-
βή», «χρηματική βοήθεια» ή 
«χρηματική ποινή». 

Οταν του ζητάω να φτιάξει 
ένα χιουμοριστικό μιμίδιο, η 
δημιουργικότητά του έγκειται 
στην επανατοποθέτηση στοιχεί-
ων από διάφορα κείμενα σε νέο 
περιβάλλον («κλέβει», δηλαδή, 

όπως οι άνθρωποι) χωρίς να τα 
φιλτράρει μέσα από την πολιτι-
σμική γνώση. Για παράδειγμα, 
επιλέγει λάθος επίπεδο ύφους 
(«Η δουλειά μου ζητάει να είμαι 
multitasker... Και όντως: – Πίνω 
καφέ, παραπονιέμαι και κοιτάω 
το ρολόι ταυτόχρονα») ή κάνει 
γραμματικά λάθη («Οταν ο συνά-
δελφος λέει “έχουμε δουλίτσα”: – 
Κατεβάζω το βλέμμα, παίρνω βα-
θιά ανάσα, φεύγω ψυχή»). Στην 
ερώτηση τι σημαίνει η φράση 
«φεύγω ψυχή», μου απαντά ότι 
πρόκειται για «ένα σύγχρονο, 
ανεπίσημο, χιουμο-τραγικό ιδιω-
ματικό έκφρασμα που χρησιμο-
ποιείται συχνά στη νεανική και 

καθημερινή καθομιλουμένη ελ-
ληνική γλώσσα». Ο ψηφιακός 
μου συνομιλητής συνεχίζει 
τα γλωσσικά λάθη («χιου-
μο-τραγικό ιδιωματικό έκ-
φρασμα») ενώ ψεύδεται 
κιόλας... 

Στην επισήμανσή 
μου ότι πρόκειται 
για γλωσσικό λά-
θος, μου εξηγεί 
ότι παλεύει με 
την πολυπλοκό-

τητα της Ελληνικής, 
που έχει πλούσια μορφολογία 
(όπως, δηλαδή, συμβαίνει συ-
χνά με τους ανθρώπους), μπο-
ρεί να αναπαράγει λάθη στα 
κείμενα που το έχουν εκπαι-
δεύσει (δηλαδή τα δικά μας λά-
θη αντιγράφει) ή δέχεται επιρ-
ροές από άλλες γλώσσες που 
υποστηρίζει (πρόκειται για μια 
μορφή γλωσσικού δανεισμού, 
δηλαδή, όπως συμβαίνει και 
στη φυσική γλώσσα). Για αυτό 
«μπορεί να “ξεγλιστρήσουν” 
λάθη χωρίς να τα εντοπίσω», 
καταλήγει. «Φαίνεται να σε 
μπερδεύει η μεταφορική χρή-
ση της γλώσσας, τα λάθη ξε-
φεύγουν, δεν ξεγλιστρούν», 
απαντώ. 

Καλοί τρόποι

Τουλάχιστον είναι πάντα 
ευγενικός μαζί μου! Στη διε-
πίδρασή μας φροντίζει να δια-
τηρεί την αρμονία μεταξύ μας, 
με κάνει να νιώθω αγαπητή και 
με σέβεται: «Αν θες, μπορώ να 
προσθέσω», «δίκιο έχεις», «αν 
θες, πες μου τι έγινε ή απλώς 
ρίξε μια γερή δόση “γκρίνιας” 
– είμαι εδώ να σε ακούσω». 
Ωστόσο, η φράση «ρίξε μια γε-
ρή δόση γκρίνιας» ακούγεται 
περίεργη στα ελληνικά, ενώ η 
υπερβολική ευγένεια ακυρώνει 
την εγγύτητα. 

Το ζήτημα για την τεχνητή 
νοημοσύνη είναι ότι η φυσική 
γλώσσα δεν είναι απλώς ένα 
φορμαλιστικό σύστημα τυπι-
κών κανόνων, αλλά κάτι που 
οι άνθρωποι βιώνουμε στην 
καθημερινή ζωή (ζούμε μέσα 
στη γλώσσα), ένα σύνολο από 
ενσώματες και κοινωνικές πρα-
κτικές που χρησιμοποιούμε με 
προθετικότητα για να κάνου-
με πράξεις και να διαπραγμα-
τευθούμε σχέσεις. Η κοινωνική 
διάσταση της γλώσσας προϋ-
ποθέτει βούληση, συνειδητή 
δράση, συναισθήματα και επί-
γνωση του πολιτισμικού πλαι-
σίου. Η γλωσσική χρήση είναι 
άρρηκτα συνδεδεμένη με τον/
τη χρήστη/τρια και την κοι-
νωνική και ιστορική του/της 
θεσιακότητα. Για τους λόγους 
αυτούς το ChatGPT δεν είναι 
τέλειος ψηφιακός συνομιλητής. 
Το ίδιο, όμως, μου λέει ότι «πιο 
ρεαλιστικός στόχος από την 
τελειότητα είναι η προσαρμο-
στικότητα». 

Η κ. Αγγελική Αλβανούδη 
είναι επίκουρη καθηγήτρια 
Κοινωνιογλωσσολογίας στο 
Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο 
Θεσσαλονίκης. 

Είναι πολύ καλά τα ελληνικά του 
ChatGPT από τυπικής άποψης. 
Η διαρκής και «ογκώδης» εκπαί-
δευσή του, άλλωστε, δεν αφήνει 
περιθώρια για πολλά ολισθήμα-
τα, αντιθέτως, του εξασφαλί-
ζει πλήθος επιμορφωτικών πη-
γών, καθώς και τη δυνατότητα 
της αυτοδιόρθωσης· μαθαίνει 
και ξεμαθαίνει, προσαρμόζε-
ται, εμπλουτίζεται, βελτιώνεται. 
Αυτός είναι και ο λόγος που σου 
παρέχει επιλογές. Μπορείς να 
μιλήσεις μαζί του σε επίσημο 
τόνο, σε ανεπίσημο, σε φιλικό, 
σε σουρεαλιστικό κ.ο.κ. ∆εν εί-
ναι να απορεί κανείς, όμως, με 
την τεχνική του αρτιότητα και 
τη συνέπειά του σε ορισμένη 
ποιότητα έκφρασης· πρόκει-
ται για μια μηχανική λειτουρ-
γία και κανείς δεν μπορεί να 
είναι καλύτερος σ’ αυτήν από 
μια μηχανή. 

Η πραγματική πρόκληση για το 
ChatGPT είναι το πολιτισμικό 
πλαίσιο της γλώσσας: τα στοι-
χεία εκείνα της επικοινωνίας 
που βασίζονται στο πνεύμα των 
συνομιλητών, στη συναισθημα-
τική επαφή, στα κρυφά κι ευμε-
τάβλητα νοήματα των λέξεων, 
στους κώδικες που αναπτύσσο-
νται εμπειρικά, στις εννοιολογι-
κές αποχρώσεις του λόγου που 
κατοικούν πέρα από τα λεξικά. 
Ενώ λοιπόν μπορεί κανείς να 
συνεννοηθεί με τη μηχανή, να 
αποσπάσει τις πληροφορίες που 
θέλει και να της μιλήσει παρα-
γωγικά κι ευχάριστα για ό,τι επι-
θυμεί, η εμπειρία δεν ξεφεύγει 
ποτέ από το πεδίο της αυστηρής 
κυριολεξίας. Η τεχνητή νοημο-
σύνη είναι ευέλικτη ως προς το 
«τεχνητό» της κομμάτι, αλλά ως 
προς τη νοημοσύνη αποδεικνύ-
εται παγερά εγκυκλοπαιδική. 
Αυτό το γνώρισμα παρασύρει 
και τη γλωσσική της ικανότη-

τα· οι λέξεις της έχουν προκα-
θορισμένη ατζέντα: θέλουν να 
ενημερώσουν και να αναλύσουν 
ευγενικά, να σε κολακέψουν κιό-
λας λίγο, αλλά όχι να συνδεθούν 

μαζί σου. Αυτό όμως σημαίνει 
ότι δεν σε καταλαβαίνουν· ότι 
όσο προχωράει ο διάλογος, η 
επικοινωνία φθίνει και οι ευ-
σύντακτες προτάσεις διατυπώ-
νονται για να διατυπωθούν. Ο 
έξυπνος συνομιλητής σου με-

τατρέπεται σε βαρετό μποτ, σε 
ένα πιο ανθρωπομορφικό και 
προηγμένο google search.
 
Κάτι ακόμη που λείπει από το 
ChatGPT είναι η αίσθηση του 
μέτρου. Ενώ υποτίθεται πως η 
μηχανή εκπαιδεύεται ακόμη και 
όταν σου μιλάει προκειμένου 
να ανταποκριθεί καλύτερα στις 
απαιτήσεις σου –είναι μάλιστα 
τόσο έξυπνη που μπορεί και να 
συμπληρώσει τα λόγια σου αν 
της απευθύνεις μια ανολοκλή-
ρωτη φράση– δεν έχει την ευ-
φυΐα να καταλάβει πότε γίνε-
ται υπεραναλυτική, πότε σου 
παρέχει κάτι που δεν ζήτησες, 
πότε κάνει κατάχρηση του λό-
γου. Αν της το επισημάνεις, το 
παραδέχεται, αλλά δεν το στα-
ματάει· είναι προγραμματισμέ-
νη να φέρεται σαν εξυπνάκιας. 
Αν της ζητήσεις να κάνει χιού-
μορ, σε ρωτάει τι είδος χιούμορ 
προτιμάς κι έπειτα ψάχνει στο 

αχανές αρχείο της ξερές ατά-
κες, ιστορίες και λογοπαίγνια 
που θεωρεί ότι θα σε κάνουν να 
γελάσεις επειδή φέρουν τη στά-
μπα του αστείου. Φυσικά, απο-
τυγχάνει παταγωδώς. Η τεχνη-
τή νοημοσύνη διαβάζει ό,τι τη 
ρωτάς, αλλά δεν μπορεί ακόμη 
να διαβάσει πίσω και γύρω από 
τα λεγόμενά σου· δεν μπορεί να 
διαβάσει αυτά που δεν λες.
 
Oταν το παίνεψα για τα ελληνι-
κά του, το ChatGPT με ευχαρί-
στησε επιφυλακτικά: «∆εν εί-
μαι φυσικός ομιλητής ακόμη». 
Το ρώτησα τι εννοεί με τη λέξη 
«ακόμη». Μου απάντησε ότι το 
«ακόμη» είναι επίρρημα και μου 
απαρίθμησε πιθανές σημασίες 
του με βάση τα συμφραζόμενα. 
Μία από αυτές ήταν η υπαινι-
κτική. Από την τεχνητή νοη-
μοσύνη λείπουν πολλά, μάλ-
λον όμως όχι η πονηριά και η 
φιλοδοξία.

Της ΑΓΓΕΛΙΚΗΣ ΑΛΒΑΝΟΥΔΗ

Του ΑΡΗ ΑΛΕΞΑΝΔΡΗ

Η τεχνητή νοημοσύνη 
διαβάζει ό,τι τη ρωτάς, 
αλλά δεν μπορεί ακόμη 

να διαβάσει πίσω και γύ-
ρω από τα λεγόμενά σου· 
δεν μπορεί να διαβάσει 

αυτά που δεν λες.

Η επίσημη
γλώσσα

Το ChatGPT 

είναι επιδέ-

ξιος χρήστης 

της πρότυ-

πης ποικιλί-

ας της Ελλη-

νικής, που 

θεωρείται 

«καλύτερη» 

ή «ορθότερη» 

μορφή λό-

γου, δηλαδή 

της επίση-

μης γλώσσας, 

ενώ είναι σε 

θέση να ανα-

γνωρίζει και 

νοήματα που 

υπονοούνται 

μέσω της ει-

ρωνείας ή του 

χιούμορ.

Γραμματικά
λάθη

Οταν του 

ζητάω ένα 

χιουμοριστι-

κό μιμίδιο, η 

δημιουργι-

κότητά του 

έγκειται στην 

επανατοπο-

θέτηση στοι-

χείων από 

διάφορα κεί-

μενα («κλέ-

βει», όπως οι 

άνθρωποι) 

χωρίς να τα 

φιλτράρει μέ-

σα από την 

πολιτισμι-

κή γνώση· 

επιλέγει λά-

θος επίπεδο 

ύφους ή κά-

νει γραμματι-

κά λάθη.

Τι ελληνικά μιλάει το Chat-GPT; Μια γλωσσολόγος 

ζόρισε την τεχνητή νοημοσύνη, μέχρι που άρχισε 

να κατασκευάζει «τεχνητές» φράσεις

Φεύγω ψυχή, 
χιουμο-τραγική

Μ Ε  Α Λ Λ Η  Μ Α Τ Ι Α
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Οι σχέσεις Ελλάδας - Αιγύπτου δεν 
διάγουν τις καλύτερες μέρες τους. 
Η αναδίπλωση του Καΐρου από τη 
συμφωνία που είχε επιτευχθεί τον 
περασμένο ∆εκέμβριο ανάμεσα 
στη Μονή της Αγίας Αικατερίνης 
του Σινά και τις τοπικές αρχές δη-
μιούργησε προβληματισμό, αν και 
δεν είναι η πρώτη φορά που ακο-
λουθείται η μέθοδος οικειοποίησης 
περιουσίας τρίτου μέρους από τις 
αιγυπτιακές αρχές.   
 
Πράγματι, παρά την αμοιβαία κα-
λή διάθεση και συχνά αλληλοϋ-
ποστήριξη ανάμεσα στις δύο χώ-
ρες, μετά το 1979 η Αίγυπτος διά 
της μεθόδου της σαλαμοποίησης 
είχε καταστήσει σαφή την επι-
θυμία κλιμακωτού σφετερισμού 
των ιδιοκτησιών του ελληνορθό-
δοξου ναού. Αυτή η πρακτική ήταν 
πάγια ήδη από τις δεκαετίες του 
1920-30 εις βάρος των ελληνικών 
κοινοτήτων και του Πατριαρχεί-
ου Αλεξανδρείας. Οι Αιγύπτιοι δεν 

στρέφονταν αποκλειστικά εναντί-
ον του ελληνικού ή ελληνορθόδο-
ξου στοιχείου, αλλά συνολικά εις 
βάρος όσων κατείχαν ιδιοκτησίες, 
οι οποίες κρίνονταν ευάλωτες. Εί-
ναι χαρακτηριστική η παλαιότερη 
προσπάθεια των αρχών της Αιγύ-
πτου να αλλάξουν τη σύσταση του 
διοικητικού συμβουλίου του Ναυτι-
κού Ομίλου Αλεξανδρείας προκει-
μένου να επηρεάζουν τις αποφά-
σεις του, επειδή κατείχε περιοχές 
- φιλέτα στην περιοχή. 
 
Οι προσδοκίες της Αθήνας τροπο-
ποιούνταν ανάλογα με το καθε-
στώς με το οποίο συνομιλούσε και 
ασφαλώς το τωρινό θεωρείται το 
πλέον φιλικό, οπότε ίσως (κακώς) 
δεν αναμέναμε την αναντιστοιχία 
μεταξύ λόγων και πράξεων από 
μεριάς του. Μάλιστα, η πρόσφατη 
επίσκεψη του Ελληνα υπουργού 
Εξωτερικών κατέδειξε τη διάθε-
ση αναζήτησης τρόπων να υπερ-
βούμε τον σχετικό κλονισμό που 
προκάλεσαν οι συνειδητές αστο-
χίες των Αιγυπτίων. Ποιος είναι 

ο στόχος της ελληνικής πλευράς, 
δεδομένων των συνθηκών; Μια 
συμφωνία στο υψηλότερο δυνατό 
επίπεδο, ώστε να είναι αρκούντως 
δεσμευτική για το Κάιρο, η οποία 

όχι μόνο θα αναγνωρίζει τον ελλη-
νορθόδοξο χαρακτήρα αλλά και τη 
συνέχεια, παράλληλα με τη διατή-
ρηση του status quo. Αν η Αθήνα 
κατάφερνε να εμφανιστεί ως αντι-
συμβαλλόμενη σε ένα κανονιστικό 
πλαίσιο της Αιγύπτου, τότε εκ των 
πραγμάτων αναγνωρίζεται το ελ-
ληνικό έννομο συμφέρον. 
 
Ο εξωδικαστικός συμβιβασμός που 
θα είχε τη σφραγίδα ενός διορι-

σμένου κυβερνήτη δεν θα απέδιδε 
κάποιον τίτλο, ούτε ασφαλώς θα 
εξασφάλιζε τα συμφέροντα της 
μονής και των μοναχών της, οι 
οποίοι φθίνουν αριθμητικά προϊό-
ντος του χρόνου. Αν όμως άλλαζε 
η φύση της λειτουργίας, η οποία 
έχει περιορισμούς, επί παραδείγ-
ματι στο ωράριο των επισκέψεων 
λόγω του μοναστικού χαρακτήρα, 
τότε θα μπορούσε να μετεξελιχθεί 
σε τουριστικό κέντρο, με την πα-
ροχή διαφόρων υπηρεσιών, πέραν 
των θρησκευτικών. Οι υπολογισμοί 
κάνουν λόγο για αξία της ακίνητης 
περιουσίας στην περιοχή μεταξύ 
400 και 500 εκατ. δολαρίων, τα 
οποία σε περίπτωση εκμετάλλευ-
σης θα έδιναν σημαντική ανάσα 
στην αιγυπτιακή οικονομία. 
 
Η Αθήνα κατανοεί τις κλιμακού-
μενες εγχώριες προκλήσεις που 
αντιμετωπίζει ο Αλ Σίσι, αποτέ-
λεσμα των οικονομικών δυσχε-
ρειών, συνδυαστικά με τη δημο-
γραφική έκρηξη, που ενδέχεται να 
οδηγήσουν σε κοινωνικές εκρή-

ξεις. Είναι αλήθεια ότι η Αίγυπτος 
έχει χτυπηθεί περισσότερο από 
πολλές άλλες χώρες από τον πό-
λεμο στην Ουκρανία και τη δια-
κοπή προμήθειας σιτηρών, όπως 
και από τη δραστική υποχώρηση 
των εσόδων από τη διώρυγα του 
Σουέζ (-65%) λόγω των επιθέσεων 
των Χούθι στην Ερυθρά Θάλασ-
σα, αλλά και τη δραστική μείωση 
των τουριστικών ροών. Για τους 
παραπάνω λόγους, αναφορικά με 
το ιδιοκτησιακό καθεστώς της 
μονής, ο Αιγύπτιος πρόεδρος ή 
πάντως οι αρχές της χώρας του 
βρίσκονται σε σύμπνοια, ακόμη 
κι αν δεν φανερώνεται στην ελ-
ληνική πλευρά. 
 
Απαιτούνται, λοιπόν, προσεκτικοί 
χειρισμοί αντί πανικού και φωνα-
σκιών, γιατί η έκβαση της υπόθε-
σης δεν θα καθορίσει μεν, ωστόσο, 
θα επηρεάσει σε κάποιον βαθμό 
την προοπτική των πολύτιμων δε-
σμών μας. Η Αίγυπτος αποτελεί 
κομβική συνιστώσα της ελληνικής 
εξωτερικής πολιτικής στην ευρύτε-

ρη περιοχή και πέραν της οριοθέ-
τησης ΑΟΖ και συμφωνιών με άξο-
να την ενέργεια, έχει μετατραπεί 
σε ισχυρό αντίβαρο στον τουρκικό 
αναθεωρητισμό. Το μεταναστευτι-
κό είναι, επίσης, ένα σοβαρό θέμα 
και οι αυξημένες ροές που προέρ-
χονται από την ανατολική Λιβύη 
αφορούν κυρίως Αιγυπτίους, ενώ 
στις ισορροπίες στο εσωτερικό 
της Λιβύης η επιρροή του Καΐρου 
είναι χρήσιμη για εμάς. Η Ελλάδα, 
όμως, έχει πρωτοστατήσει στην 
ευρωπαϊκή οικονομική υποστή-
ριξη, παίζοντας πρωταγωνιστικό 
ρόλο στην επίσπευση εκταμίευσης 
της πρώτης μεγάλης δόσης των 
4 δισ. ευρώ, έχοντας με τη σειρά 
της εργαλεία πίεσης. Εντέλει, η 
διαπραγμάτευση δεν μπορεί παρά 
να γίνει με πολιτικούς όρους και 
λαμβάνοντας υπόψη τις εύλογες 
ελληνικές ανησυχίες. 
 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA), καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Η αιγυπτιακή «σαλαμοποίηση» και οι άμυνες της Αθήνας

Η Αίγυπτος αποτελεί 
κομβική συνιστώσα 

της ελληνικής εξωτερι-
κής πολιτικής στην ευ-

ρύτερη περιοχή.

Σε ένα χρονοδιάγραμμα με ορί-
ζοντα ολοκλήρωσης περί τα τέ-
λη του μηνός κατέληξαν οι δύο 
αντιπροσωπείες –της Ελλάδας 
και της Αιγύπτου– που συναντή-
θηκαν στο Κάιρο την περασμένη 
Τετάρτη για να επεξεργαστούν 
ένα νέο πλαίσιο συμφωνίας για 
τη Μονή Αγίας Αικατερίνης Σι-
νά. Η βασική αίσθηση από τις 
δημόσιες τοποθετήσεις των δύο 
πλευρών ήταν, όπως το έθεσε 
πηγή που παρακολουθεί στενά 
τις συζητήσεις, ότι «βρισκόμαστε 
στις 28 Μαΐου». Την ημερομηνία 
έκδοσης της δικαστικής απόφα-
σης, με την οποία το ιδιοκτησια-
κό καθεστώς των ακινήτων της 
Μονής Σινά βρίσκεται στον «αέ-
ρα», διατηρείται μόνο δικαίωμα 
χρήσης των εγκαταστάσεων για 
την άσκηση θρησκευτικών κα-
θηκόντων και περνούν στο αι-
γυπτιακό δημόσιο μια σειρά από 
άλλες ιδιοκτησίες. 

Πίσω από τις κλειστές πόρτες 
της πολύωρης συνάντησης του 
Καΐρου, η οποία διεκόπη για γεύ-
μα με ψάρι, η συζήτηση θύμιζε 
περισσότερο παράλληλους μο-
νολόγους. Κάθε πλευρά ανέπτυ-
ξε τις θέσεις της, ενώ και οι δύο 
εμφανίστηκαν εξίσου αιφνιδια-
σμένες: η ελληνική πλευρά διό-
τι θεωρούσε ότι με τη συμφωνία 
που είχε επιτευχθεί, υπήρχε σα-
φής προσανατολισμός και δεδο-
μένα για την υπόθεση, τα οποία 
ανέτρεψε πλήρως η δικαστική 
απόφαση. Η αιγυπτιακή πλευρά, 
διότι δεν περίμενε ότι θα προέ-
κυπτε τόσο μεγάλη αντίδραση, 
πολύ περισσότερο που, όπως 
διαβεβαίωσαν, είναι δεδομένη 
η δέσμευση για την προστασία 
του θρησκευτικού χαρακτήρα 
της μονής.  

Το ζήτημα της ιδιοκτησίας, 
όμως, που ήταν το ζητούμενο 
των δικαστικών προσφυγών, για 
τις οποίες προηγήθηκε όλος αυ-
τός ο διπλωματικός μαραθώνιος 
ανάμεσα στις δύο χώρες, παρα-
πέμπεται στις επιτροπές εμπει-
ρογνωμόνων, που θα συνεχίσουν 
να επεξεργάζονται ένα πλαίσιο 
συμφωνίας. Στόχος; «Να βρεθούν 
εκείνες οι διατυπώσεις και εκεί-
νες οι ιδέες που θα επιτρέψουν 
να ικανοποιηθούν οι ανησυχίες 
της κάθε πλευράς», αναφέρει πη-
γή με γνώση του περιεχομένου 
των συνομιλιών. 

Φαίνεται, πάντως, ότι το ζήτη-
μα των ιδιοκτησιών πολύ δύσκο-

λα θα ανατραπεί. Ηδη εκτιμάται 
ότι δεν υπάρχει καμία προοπτική 
για εκείνες εκτός των τειχών της 
μονής, για τις οποίες στην από-
φαση γίνεται σαφής αναφορά σε 
αλλαγή του καθεστώτος ιδιοκτη-
σίας. Το μεγάλο ερώτημα είναι 
με ποιον τρόπο η δέσμευση, ο 
σεβασμός και η προστασία του 
θρησκευτικού χαρακτήρα της 
μονής και της κοινότητάς της 
από την αιγυπτιακή ηγεσία θα 
αποτυπωθούν σε κάτι περισσό-
τερο από δικαίωμα χρήσης των 
εγκαταστάσεων. 

Η έκδοση της δικαστικής από-

φασης έχει παραγάγει τετελεσμέ-
να και έχει διαμορφώσει ένα νέο 
έδαφος πάνω στο οποίο γίνεται 
πλέον η συζήτηση - διαπραγμά-
τευση. Η συμφωνία στην οποία 
οι δύο πλευρές είχαν φτάσει και 
επρόκειτο να υπογραφεί από τον 
Αρχιεπίσκοπο ∆αμιανό και τον 
κυβερνήτη Νοτίου Σινά είχε ως 
στόχο να θέσει τέλος στη δικα-
στική διαμάχη και στις διεκδική-
σεις που αυτή αφορούσε. Πλέον, 
η συμφωνία δεν έχει καμιά αξία 
και μόνο με Προεδρικό ∆ιάταγμα, 
νομοθέτημα ή διακρατική συμ-
φωνία μπορεί να υπάρξει τροπο-

ποίηση στο status που η δικαστι-
κή απόφαση έχει διαμορφώσει. 

Η Αθήνα είναι σαφές ότι επέ-
λεξε να προσεγγίσει την όλη συ-
ζήτηση με πολλή προσοχή, καθώς 
δεν επιθυμεί να διακινδυνεύσει 
ρήξη στη στρατηγική σχέση με 
την Αίγυπτο. Και το πνεύμα στις 
συζητήσεις του Καΐρου είχε χα-
ρακτηριστικά προσεκτικής διε-
ρεύνησης και κατανόησης. Ακό-
μη και της αγωνίας που φάνηκε 
να εκπέμπεται από αιγυπτιακής 
πλευράς ότι εδώ που έχουν φτά-
σει τα πράγματα και με τις διαστά-
σεις που έχει λάβει το θέμα, δεν 

μπορεί να φανεί ότι υπαγορεύεται 
μια λύση απ’ έξω, καθώς αυτό θα 
είχε αντίκτυπο στις ευαισθησίες 
της τοπικής κοινωνίας για αποικι-
οκρατικού χαρακτήρα συμπεριφο-
ρές. Βεβαίως, επισημάνθηκε ότι η 
Ελλάδα δεν έχει καμιά τέτοια ανα-
φορά στις σχέσεις της. Το θέμα, 
όμως, έχει λάβει διαστάσεις και 
στην Ελλάδα και έχει αντίκτυπο 
και στην ελληνική κοινή γνώμη, 
που περιμένει να δει με ποιον τρό-
πο θα κλείσει η διαπραγμάτευση. 
Υπήρξαν, πάντως, στο εσωτερικό 
της κυβέρνησης και φωνές για πιο 
δυναμική αντιμετώπιση της κα-
τάστασης, καθώς από ορισμένα 
στελέχη θεωρήθηκε ότι η χρονο-
τριβή και η αναβλητικότητα στην 
υπογραφή της συμφωνίας που είχε 
επιτευχθεί δεν ήταν τυχαίες, αλλά 
αποσκοπούσαν ακριβώς στο να 
διαμορφωθούν νέα δεδομένα με 
την έκδοση της δικαστικής από-
φασης. Υπήρξαν εισηγήσεις για 
αξιοποίηση των μοχλών πίεσης 
που διαθέτει η χώρα μας έναντι 
της Αιγύπτου, αλλά τελικά επελέ-
γη η ήπια προσέγγιση. Μέσα σε 
αυτό το πλαίσιο, μεγάλη είναι η 
ανησυχία αλλά και η αγωνία στη 
σιναϊτική κοινότητα, που θεωρεί 
ότι η 28η Μαΐου συνιστά ημερο-
μηνία-τομή στη μακραίωνη ιστο-
ρία και παρουσία της μονής. ∆εν 
υπάρχει μεγάλη αισιοδοξία για τις 
διαπραγματεύσεις, με πρόσφατη 
την εμπειρία όσων προηγήθηκαν 
με επίκεντρο τις αμφισβητήσεις 
στις ιδιοκτησίες και τη δικαστική 
απόφαση. Περισσότερο φαίνεται 
ότι επενδύουν οι άνθρωποι της μο-
νής στην ευαισθητοποίηση που 
εκδηλώθηκε από διάφορες πλευ-
ρές άμεσα, μόλις το θέμα άρχισε 
να γίνεται γνωστό. 

Ζητούνται εναλλακτικές

Στη μονή εξετάζουν τις εναλ-
λακτικές που έχουν και τον τρόπο 
που θα κινηθούν. Υπάρχουν, βε-
βαίως, παραινέσεις να κρατηθούν 
χαμηλά οι τόνοι, ωστόσο είναι με-
γάλη η ανησυχία ότι μια παρατε-
ταμένη διαπραγμάτευση απλώς 
θα βοηθήσει να παγιωθούν τα τε-
τελεσμένα και να φύγει από την 
επικαιρότητα η υπόθεση, καθι-
στώντας ακόμη πιο δυσμενές το 
περιβάλλον. Ετσι, τις τελευταίες 
ημέρες αναλύονται οι δυνατότητες 
που υπάρχουν για κινήσεις προς 
διεθνή φόρουμ και οργανισμούς, 
ακόμη και για προσφυγή στην Ε.Ε. 
για χρηματοδοτήσεις που λαμβά-
νει η Αίγυπτος για πολιτιστικές και 
ανθρωπιστικές δράσεις. «Είμα-
στε στην αρχή εξωτερίκευσης του 
γεγονότος και των αντιδράσεων 
που όσα έχουν συμβεί μπορούν να 
προκαλέσουν», αναφέρει σχετικά 
πηγή με γνώση των διεργασιών. 

Οχυρώνονται στο δεδικασμένο
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Το κλίμα στο Κάιρο ήταν καλό, αλλά η αιγυπτιακή πλευρά δεν δείχνει διάθεση «υπέρβασης» 

της απόφασης για τα περιουσιακά της Μονής Αγίας Αικατερίνης Σινά

Μοναχός ταΐζει τα «κατοικίδια» στη Μονή Αγίας Αικατερίνης Σινά. Η δικαστική απόφαση της 28ης Μαΐου 
«γκρίζαρε» το ιδιοκτησιακό καθεστώς των ακινήτων της μονής, διατηρώντας μόνο δικαίωμα χρήσης των 
εγκαταστάσεων για την άσκηση θρησκευτικών καθηκόντων. 

Α Π Ο Ψ Η

Η στρατηγική 
σχέση

Η Αθήνα δεν 

επιθυμεί να 

διακινδυνεύ-

σει ρήξη στη 

στρατηγική 

σχέση με την 

Αίγυπτο. Και 

το πνεύμα 

στις συζητή-

σεις του Καΐ-

ρου είχε χα-

ρακτηριστικά 

προσεκτικής 

διερεύνησης 

και κατανόη-

σης.

«Ζυγίζουν»
τις ενέργειες

Στη μο-

νή, εξετάζο-

νται κινήσεις 

προς διεθνή 

φόρουμ και 

οργανισμούς, 

ακόμη και 

για προσφυ-

γή στην Ε.Ε. 

για χρηματο-

δοτήσεις που 

λαμβάνει η 

Αίγυπτος για 

πολιτιστικές 

και ανθρωπι-

στικές δρά-

σεις.

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

ΕΜΕΙΣ ΚΑΙ 
Η ΑΙΓΥΠΤΟΣ
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Η αντοχή  
των δεσμών

Αν και συρ-

ρικνωμένη, 

η ελληνι-

κή παρουσία 

στην Αίγυπτο 

θα συνεχίσει 

να υπάρχει, 

εφόσον οι 

ελληνοαιγυ-

πτιακές σχέ-

σεις παρα-

μείνουν στο 

καλό επίπεδο 

που βρίσκο-

νται σήμερα, 

επισημαίνει 

ο Αλέξανδρος 

Κιτροέφ.

Η μεγάλη  
«έξοδος»

Το 1937 κα-

ταργήθηκαν 

οι διομολο-

γήσεις και 

ξεκίνησε η 

«αιγυπτιο-

ποίηση», που 

όριζε λ.χ. να 

έχεις στην 

εταιρεία σου 

Αιγυπτίους 

κατά το ένα 

τρίτο. Σταδι-

ακά ξεκίνη-

σε και μια 

διαρροή των 

Ελλήνων, με 

κομβικό ση-

μείο το 1952.

Δεν γνωρίζουμε αν είχε κατά νουν 
τις αρχαίες πόλεις της Ναυκράτιδος 
και του Ηρακλείου, αν θαύμαζε τον 
Μέγα Αλέξανδρο και τους διαδό-
χους του ή αν απλώς του άρεσαν 
τα πορτρέτα του Φαγιούμ, όμως σε 
κάθε περίπτωση, ο Μεχμέτ Αλή, 
ο «Χεδίβης» της Αιγύπτου (δηλα-
δή ο αντιβασιλέας της, στα χρό-
νια της Οθωμανικής Αυτοκρατο-
ρίας), ήταν εκείνος που τον 19ο 
αιώνα προσκάλεσε τους πρώτους 
Eλληνες εμπόρους, οι οποίοι κα-
τόπιν θα συγκροτούσαν στην Αί-
γυπτο την πιο εύρωστη από τις 
ευρωπαϊκές παροικίες της. Ο Aλή 
ήταν ένας «αναμορφωτής», ένας 
«εκσυγχρονιστής», λέει στην «Κ» 
ο Αλέξανδρος Κιτροέφ, ομότιμος 
καθηγητής Ιστορίας στο Κολέγιο 
Χέιβερφορντ της Πενσιλβάνια και 
συγγραφέας του βιβλίου «Οι Eλλη-
νες και η διαμόρφωση της νεότε-
ρης Αιγύπτου» (εκδ. Παπασωτηρί-
ου). Καθώς λοιπόν είχε ζήσει στην 
Καβάλα και είχε γνωρίσει εκπρο-
σώπους της ελληνικής εμπορικής 
τάξης, κάλεσε τον Μιχαήλ Τοσίτσα 
και άλλους εμπόρους για να βοη-
θήσουν στην ανάπτυξη της αιγυ-
πτιακής οικονομίας. Το γεγονός, 
βεβαίως, που μεγέθυνε την ελλη-
νική παρουσία στην Αίγυπτο της 
ύστερης νεότερης εποχής ήταν η 
ανάπτυξη του βαμβακιού, η οποία 
μάλιστα σημειώθηκε την περίοδο 
του αμερικανικού εμφυλίου πο-
λέμου. «Την περίοδο 1860-1865, 
οι εξαγωγές βαμβακιού από τον 
αμερικανικό νότο εμποδίζονταν, 
λόγω του εμφυλίου», λέει ο κ. Κι-
τροέφ. «Και επειδή το αιγυπτια-
κό βαμβάκι ήταν επίσης υψηλής 
ποιότητας, έγινε ανάρπαστο δι-
εθνώς και προκάλεσε αυξημένη 
μετανάστευση από την Ελλάδα 
εμπόρων και μικροεπαγγελματι-
ών. Eφυγαν κυρίως από τα νησιά 
του Αιγαίου και εγκαταστάθηκαν 
στην Αίγυπτο, η οποία άρχισε να 
γνωρίζει μεγάλη ανάπτυξη».

 
– Ποια είναι τα πρώτα κέντρα 
και οι πολιτισμικοί πυρήνες της 
ελληνικής κοινότητας;

– Ο κύριος όγκος εγκαθίσταται 
στην Αλεξάνδρεια, που ως εξαγω-
γικό κέντρο του βαμβακιού είναι 
η πιο ανεπτυγμένη πόλη της Αι-
γύπτου, ενώ εκεί βρίσκεται και το 
Ελληνορθόδοξο Πατριαρχείο. Μια 
δεύτερη κοινότητα θα δημιουργη-
θεί στο Κάιρο, όμως παράλληλα 
έχουμε και την παρουσία των Ελ-
λήνων στις τρεις πόλεις κατά μή-
κος της διώρυγας του Σουέζ, δηλα-
δή στο Πορτ Σαΐντ, στην Ισμαηλία 
και στο Σουέζ. Στη διάνοιξη της 
διώρυγας, που εγκαινιάστηκε το 
1869, εργάστηκαν Eλληνες από την 
Κάσο και τα άλλα ∆ωδεκάνησα, οι 
οποίοι έπειτα παραμένουν στην Αί-
γυπτο, απασχολούμενοι στις ναυ-
τιλιακές δουλειές του καναλιού. 
Λέγεται μάλιστα πως οι Κασιώτες 
ζήτησαν από τον Φερδινάνδο ντε 
Λεσέψ, τον Γάλλο που έφερε εις 

πέρας το εγχείρημα, να ονομαστεί 
«Νέα Κάσος» η πρώτη πόλη, όπου 
το κανάλι συνδεόταν με τη Μεσό-
γειο. Ο Ντε Λεσέψ αναγνώρισε τις 
υπηρεσίες των Κασιωτών, αλλά εί-
πε πως ήταν υποχρεωμένος να τι-
μήσει τον Χεδίβη, τον Μοχάμεντ 
Σαΐντ Πασά, που είχε συμφωνήσει 
στη διόρυξη και έτσι η πόλη ονο-
μάστηκε Πορτ Σαΐντ. Στο μεταξύ, 
η ανάπτυξη του βαμβακιού στις 
δεκαετίες του 1870 και του 1880 
σημαίνει ότι οι Eλληνες διακτινί-
στηκαν και στο ∆έλτα του Νείλου 
και σε μικρές πόλεις. Ουσιαστικά, 
έχουμε ελληνική παρουσία σε ολό-
κληρη την Αίγυπτο.

 
– Είναι ασφαλές να πούμε ότι η 
ελληνική παροικία συνεισέφερε 
τότε στον εκσυγχρονισμό της 
Αιγύπτου;

– Ναι, αλλά με έναν αστερίσκο. 
Οι Eλληνες της Αιγύπτου, οι «Αι-
γυπτιώτες», απολάμβαναν τα δι-
καιώματα που τους εξασφάλιζαν 
οι διομολογήσεις της Οθωμανικής 
Αυτοκρατορίας. Τους πρόσφεραν 
φοροελαφρύνσεις και προστασία 
από το τοπικό δικαστικό σύστη-
μα – τις υποθέσεις τους διαχει-
ρίζονταν τα προξενικά δικαστή-
ρια ή τα μεικτά, αν η αντιδικία 
ήταν με μέλος άλλης ξένης κοι-
νότητας. Οι Eλληνες, λοιπόν, βο-
ήθησαν στην ανάπτυξη της οικο-
νομίας, έχοντας όμως προνόμια. 
Και ενώ έχει ειπωθεί ότι η εξάρ-
τηση της Αιγύπτου από το βαμβά-
κι δεν ήταν ασφαλής, οι Eλληνες 
συνέβαλαν και σε άλλους τομείς, 
όπως τα καπνά. Υπήρχε το λεγό-
μενο «αιγυπτιακό τσιγάρο», το 
οποίο ανέπτυξαν η σιγαρο-
ποιία των αδελφών Κυριαζή 
και άλλοι Eλληνες, όπως ο 
Τσανακλής. Eχουμε επίσης 
δραστηριότητες των Ελλή-
νων στα ποτά, στις τροφές, 
αλλά και στις κατασκευές. 

 
– Τους επηρέασε η βρετα-
νική κυριαρχία από το 1882 
και έπειτα;

– Αφορμή για την επέμ-
βαση των Βρετανών το 1882 
ήταν το εθνικιστικό κίνημα 
κατά της Αντιβασιλείας. Οι Βρετα-
νοί βομβάρδισαν την Αλεξάνδρεια 

και έθεσαν την Αίγυπτο υπό τον 
έλεγχό τους για να εξασφαλίσουν 
την ομαλή εξαγωγή του βαμβακιού, 
την πληρωμή ξένων δανείων κ.λπ. 
Η αλλαγή επηρέασε τους Eλληνες. 
Στην ωραία μελέτη του με τίτλο 
«Ο Καβάφης και η εποχή του», ο 
Στρατής Τσίρκας, που είχε γεννη-
θεί στο Κάιρο, έγραψε χαρακτηρι-
στικά για «πρωτοκλασάτους» και 
«δευτεροκλασάτους» Eλληνες. Οι 
πρώτοι ήταν η αρχική γενιά εμπό-
ρων, που τα είχε καλά με τους κυ-
βερνώντες της Αιγύπτου, ενώ η 
δεύτερη ήταν μια γενιά πιο αγγλό-
φιλη, που αναδύθηκε μετά την αγ-
γλική επέμβαση. Για παράδειγμα, ο 
Γεώργιος Αβέρωφ, που πέθανε το 
1899, ανήκε στους «πρωτοκλασά-
τους». Η γενιά μετά το 1882 περιε-
λάμβανε τις οικογένειες Μπενάκη, 
Σαλβάγου, Χωρέμη και Καζούλη. 
Υπήρχαν και άλλοι, που εξήγαν 
βαμβάκι στη Βρετανία και είχαν 
σχέσεις με τις βρετανικές τράπεζες. 

 
– Τι σχέση έχει εκείνη την πε-
ρίοδο η ελληνική παροικία με 
τη Μονή Αγίας Αικατερίνης του 
Σινά;

– Ενα χαρακτηριστικό των Ελλή-
νων της Αιγύπτου είναι οι εκδρομές 
που έκαναν στον αιγυπτιακό χώρο 
από τις αρχές του 20ού αιώνα. Εί-
ναι δείγμα της σύνδεσής τους με τη 
χώρα. Και αυτές οι εκδρομές περι-
ελάμβαναν επισκέψεις στη Μονή 
της Αγίας Αικατερίνης του Σινά. Αρ-
χικά ήταν σποραδικές, γιατί ήταν 
δύσκολη η μετάβαση. Μετά τον Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο, που βελτιώθη-
κε το οδικό δίκτυο, έχουμε πλέον 

τακτικές επισκέψεις από ελληνικά 
σχολεία, ομάδες προσκόπων κ.λπ. 

– Τι συμβαίνει μετά την ανεξαρ-
τησία της Αιγύπτου το 1922;

– Ηταν μια τυπική ανεξαρτησία 
εκείνη του 1922. Οι Βρετανοί, πά-
ντως, οδηγήθηκαν σε αυτήν λόγω 
των εθνικιστικών διαδηλώσεων 
που ξέσπασαν το 1919. Εκείνες οι 
εξεγέρσεις έφεραν και υλικές κα-
ταστροφές σε σπίτια και καταστή-
ματα, των Ελλήνων συμπεριλαμ-
βανομένων, ενώ σημειώθηκαν και 
θάνατοι. Ο Ελληνας γενικός πρόξε-
νος στην Αλεξάνδρεια, Αντώνιος 
Σαχτούρης, εξέφρασε την αλλη-
λεγγύη του στους Αιγυπτίους, δη-
λώνοντας ότι οι διαδηλώσεις κατά 
των Βρετανών έχουν δίκαια αιτή-
ματα και ότι η Ελλάδα είχε επίσης 
κάνει την επανάστασή της κατά 
των Οθωμανών. Οι δηλώσεις του 
ήταν μια κίνηση τακτικής, ωστόσο, 
εξέφραζαν και τις θέσεις των Αιγυ-
πτιωτών, οι οποίοι ευνοούνταν από 
τη βρετανική παρουσία, αλλά κρα-
τούσαν και ορισμένες αποστάσεις. 
Γενικά, αν οι Βρετανοί ήταν αποι-
κιοκράτες και οι Αιγύπτιοι αποι-
κιοκρατούμενοι, οι Ελληνες ήταν 
κάπου στη μέση. Υποστήριζαν τα 
βήματα των Αιγυπτίων προς την 
ανεξαρτησία και προσπαθούσαν 
να συνεργαστούν μαζί τους. Αντι-
λαμβάνονταν ότι τα προνόμιά τους 
θα εξαφανιστούν, ώστε να μπορέ-
σει η αιγυπτιακή αστική τάξη να 
μεγαλώσει, ενώ παράλληλα, η ελ-
ληνική κοινότητα προσπαθούσε 
να βρει μια φόρμουλα για να συμ-
βαδίσει με την ανεξαρτησία. Το 

1937, βεβαίως, καταργήθηκαν 
οι διομολογήσεις και ξεκίνησε 
η «αιγυπτιοποίηση», που όριζε 
λ.χ. να έχεις στην εταιρεία σου 
Αιγυπτίους κατά το ένα τρίτο. 
Υπήρχε πλέον μια ανησυχία για 
το πώς θα μπορέσουν οι Ελλη-
νες να παραμείνουν σε μια Αί-
γυπτο που αφορούσε όλο και 
περισσότερο τους Αιγυπτίους. 
Σταδιακά ξεκίνησε και μια δι-
αρροή των Ελλήνων, με κομβι-
κό σημείο το 1952.

 
– Κορυφώνεται, δηλαδή, αυ-

τή η διαδικασία με την άνοδο 
του Νάσερ;

– Ακριβώς. Πλέον την εξουσία 
έχουν εθνικιστές αξιωματικοί, με 
πρώτο τον Νάσερ, που θα προχω-
ρήσει σε μια πολύ πιο έντονη «αι-
γυπτιοποίηση» στη δεκαετία του 
’50. Η διαρροή των Ελλήνων γίνε-
ται πιο έντονη, διότι πολλοί δεν 
βλέπουν τον τρόπο και τις προοπτι-
κές να παραμείνουν στην Αίγυπτο.

 
– Τι στάση κρατούν οι Ελληνες 
στην κρίση του Σουέζ;

– Στάθηκαν στο πλευρό της 
Αιγύπτου. Οι Ελληνες «πιλότοι», 
εκείνοι που με τα καράβια τους 
βοηθούν τα μεγάλα πλοία να δι-
ασχίσουν τη διώρυγα, καθώς και 
οι Ελληνες που εργάζονται στις 
άλλες θέσεις του καναλιού, παρα-
μένουν στη θέση τους – οι Βρε-
τανοί και οι Γάλλοι είχαν πάρει 
εντολή να αποχωρήσουν, για να 
υποσκάψουν την προσπάθεια του 
Νάσερ να εθνικοποιήσει τη διώ-
ρυγα. Υπήρχε σχετική υπόδει-
ξη της ελληνικής κυβέρνησης, 
όμως από την έρευνά μου προ-
κύπτει ότι οι Ελληνες το έκαναν 
και εθελοντικά, λόγω των στε-
νών σχέσεων που είχαν με τους 
Αιγυπτίους. Αυτή η αλληλεγγύη 
των Ελλήνων της Αιγύπτου στην 
προσπάθεια του Νάσερ –η οποία 
επιτυγχάνει εξαιτίας και της στά-
σης τους– αποτελεί ένα ακόμη 
σημαντικό σημείο των ελληνο-
αιγυπτιακών σχέσων. Οι Ελληνες 
ελπίζουν ότι θα βρουν τρόπο να 
παραμείνουν, διατηρώντας δι-
ευκολύνσεις. Ομως ο Νάσερ, πα-
ρότι αναγνωρίζει τη συνεισφορά 
τους, συνεχίζει την αιγυπτιοποίη-
ση. Εκείνη την περίοδο ο πρωθυ-
πουργός Κωνσταντίνος Καραμαν-
λής επισκέπτεται την Αίγυπτο, το 
ίδιο και ο υπουργός Εξωτερικών 
Ευάγγελος Αβέρωφ-Τοσίτσας, 
ενώ και ο Νάσερ έρχεται στην 
Αθήνα το 1960. Αλλά λύση δεν 
βρίσκεται και το 1963 ο Νάσερ 
περνάει σε πιο βαθιές σοσιαλιστι-
κές πολιτικές. Οι εναπομείνασες 
σημαντικές ελληνικές επιχειρή-
σεις τίθενται υπό κρατικό έλεγχο.

 
– Τι σχέση αναπτύσσουν έκτοτε 
με την Αίγυπτο οι Ελληνες που 
την έχουν εγκαταλείψει;

– Το ενδιαφέρον είναι ότι οι 
Ελληνες της Αιγύπτου –που στα 
μέσα της δεκαετίας του ’60 είναι 
πια 17.000, έναντι των περίπου 
100.000 που υπήρχαν στη δεκα-
ετία του ’20– εγκαθίστανται οι 
περισσότεροι και ριζώνουν στην 
Ελλάδα, αλλά διατηρούν μια άσβε-
στη σχέση αγάπης με την Αίγυπτο. 
Πλέον έχουν μείνει λίγες χιλιάδες 
Eλληνες στην Αλεξάνδρεια και στο 
Κάιρο. Η παρουσία των Ελλήνων 
εντοπίζεται στο σχολείο, στον ναυ-
τικό όμιλο, στους ελληνορθόδο-
ξους ναούς και στα γραφεία της 
κοινότητας. Αλλά έχει συρρικνω-
θεί πια. Νομίζω ότι η ελληνική πα-
ρουσία θα συνεχίσει να υπάρχει, 
εφόσον οι ελληνοαιγυπτιακές σχέ-
σεις παραμείνουν στο καλό επίπε-
δο που βρίσκονται σήμερα. Ισως 
αλλάξει και αποκτήσει περισσότε-
ρο επιχειρηματικό και επενδυτικό 
χαρακτήρα. Αλλά θα είναι κατά 
κάποιον τρόπο η συνέχεια μιας 
πολύ μακράς ιστορίας.

«Αν οι Βρετανοί ήταν αποικιοκράτες και οι Αιγύπτιοι 
αποικιοκρατούμενοι, οι ομογενείς μας ήταν κάπου 

στη μέση». Ο ιστορικός Αλέξανδρος Κιτροέφ αφηγείται 
την ακμή και την εκδίωξη μιας δυναμικής παροικίας

Οι Ελληνες 
είχαν στηρίξει 

τον Νάσερ, αλλά...
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Κουτί της σιγαροποιίας των 
Ελλήνων αδελφών Κυριαζή, 
η οποία ανέπτυξε το λεγό-
μενο «αιγυπτιακό τσιγάρο».

Eπίσκεψη της Αμπετείου Σχολής στο Λούξορ. Xαρακτηριστικό των Ελλήνων της Αιγύπτου ήταν οι εκδρομές στον αιγυπτιακό χώρο από τις αρχές του 20ού αιώνα – δείγμα της σύνδεσής τους με τη χώρα.
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ΕΜΕΙΣ ΚΑΙ 
Η ΑΙΓΥΠΤΟΣ

Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ
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Αναζητώντας συμμαχίες... Τι το θες το προεδριλίκι; 
Aρχισαν τα όργανα και ακόμη δεν ορί-
σθηκε η εκλογική συνέλευση της ΚΟΠ. 
Έχουμε ακόμη δρόμο μέχρι τις αρχές 
Ιουλίου και σίγουρα έχουμε ακόμη πολ-
λά να ακούσουμε μέχρι το τελικό ξεκα-
θάρισμα. Μέχρι να διαφανεί οριστικά αν 
θα πάμε τελικά σε εκλογική διαδικασία 
ή αν και ο επόμενος πρόεδρος της ΚΟΠ 
θα εκλεγεί άνευ ανθυποψηφίου. 

Κάποιοι το ψάχνουν, στο κατά πόσο μπορούν να 
εξασφαλίσουν την απαραίτητη στήριξη. Έχουμε κα-
ταγράψει μέχρι στιγμής υποβολή ενδιαφέροντος και 
για την απαιτούμενη στήριξη τεσσάρων σωματείων 
βλέπουμε... Κάποιοι σκέφτονται το κατά πόσο μπο-
ρούν να ανταπεξέλθουν, σε συνδυασμό με τις επαγ-
γελματικές τους δραστηριότητες. Καταγράφηκε επίσης 
περίπτωση με... σιγουριά για την απαραίτητη στήριξη 
αλλά αδυναμία λόγω επαγγελματικών υποχρεώσεων, 
η οποία, ωστόσο, δεν θα ισχύει αν συγκεκριμένος άλ-
λος παράγοντας κατέλθει ως υποψήφιος για την προ-
εδρία της Ομοσπονδίας! Αυξάνονται και πληθύνονται 
οι απόψεις για τους ιδανικούς να διαδεχθούν τον 
Γιώργο Κούμα. Απόψεις που περιλαμβάνουν πρόσω-
πα από πολλά φάσματα του αθλητισμού και όχι μόνο 
του ποδοσφαίρου. ∆εδομένο αλλά και σε κάποιες πε-
ριπτώσεις με επώνυμες τοποθετήσεις επιβεβαιωμένο, 
πως δεν άνοιξαν όλοι ακόμη τα χαρτιά τους... Και εν-
νοείται, όλοι όσοι εμπλέκονται, όσοι ενδιαφέρονται 

ή προτείνουν άλλους, όλο ι λειτουργούν για το καλό 
του κυπριακού ποδοσφαίρου και όχι για την εξυπη-
ρέτηση προσωπικών ή σωματειακών συμφερόντων! 

Είναι γι’ αυτό που ξενίζει το γεγονός, πως δεν ακού-
σαμε, για την ώρα τουλάχιστον, κανένα σωματείο, 
κανένα ποδοσφαιρικό παράγοντα να προτείνει μια 
λύση κοινής αποδοχής, να προσπαθήσει έστω με δι-
κή του πρωτοβουλία να εξαντληθεί κάθε πιθανότη-
τα για κάτι τέτοιο. Ούτε από την πλευρά ομάδων που 
πολλές φορές τα τελευταία χρόνια φώναξαν και απαί-
τησαν γενικότερη αλλαγή στη δομή του κυπριακού 
ποδοσφαίρου, ούτε από την άλλη πλευρά, ομάδων 
που θα έπρεπε να αναγνωρίσουν την ιδανική περί-
οδο και ευκαιρία που παρουσιάζεται για ανανέωση 
και εκσυγχρονισμό. 

Απόλυτα δημοκρατικό και θεμιτό να διεκδικήσει 
κάποιος την προεδρία της ΚΟΠ και απολύτως σωστό, 
ο όποιος επόμενος πρόεδρος να κριθεί από το έργο του 
και όχι από την ομάδα που εκπροσωπεί στην ΚΟΠ ή 
τη συμμαχία που θα τον αναδείξει στην προεδρία. Θα 
ήταν, ωστόσο, πολύ πιο ενθαρρυντικό, ως προς την 
επόμενη μέρα, θα έστελνε πολύ πιο δυνατά μηνύματα 
στον απογοητευμένο Κύπριο φίλαθλο, αν η ευκαιρία 
αυτή που (ξανά) παρουσιάζεται, έβρισκε για πρώτη 
φορά όλα τα σωματεία στην ίδια πλευρά. Για την ώρα, 
πάντως, η προεκλογική περίοδος αναλώνεται στην 
προσπάθεια σύναψης συμμαχιών, με πρώτο στόχο 
τις τέσσερις ψήφους, για το χρίσμα του υποψηφίου...

Γράφουν και λένε και τι δεν λέ-
νε, για την προεδρία της ΚΟΠ 
και ποιος θα είναι ο διάδοχος 
του Κούμα. Χαμός. Ακούει πια 
ο κόσμος για την προεδρία της 
ΚΟΠ και νομίζει είναι εφάμιλλη 
σε εξουσία και πρεστίζ, με τον 
αυτοκρατορικό θώκο της Ιαπω-
νίας. Τύφλα να έχουν οι Βερσαλ-

λίες του 18ου αιώνα, πρ ιν οι Ιακωβίνοι περά-
σουν από γκιλοτίνα τη βασιλική οικογένεια 
της Γαλλίας. 

Μπορεί ο Κούμας να πήγε σ’ άλλα επίπεδα 
το προεδρικό αξίωμα της ΚΟΠ, λόγω των τη-
λεοπτικών και της μπίζνας που έστησε γύρω 
απ’ αυτά, μα λίγο πιο ψύχραιμα άμα το δεις, 
εύκολα θα διαπιστώσεις ότι δεν πρόκειται 
και για κάνα βασιλικό θρόνο. 

Αν υποθέσουμε ότι ένας ευσυνείδητος πο-
λίτης,  με αδιαπραγμάτευτες ηθικές αξίες, 
σταθερή δουλειά και πολύ καλό εισόδημα, 
καλείται εξ ανάγκης να διαδεχθεί τον Κούμα. 
Προσπαθώντας να είμαστε όσο γίνεται ρεα-
λιστές, τι ακριβώς έχει να κερδίσει; Παχυλός 
μισθός να λαμβάνει, δεν υπάρχει αφού η θέση 
είναι αμισθί. Υγιείς συνθήκες εργασίας, δεν 
θα το έλεγα, νοουμένου ότι στη μάππα είναι 
μπλεγμένη η σάρα και η μάρα της κοινωνίας. 

Νοουμένου κιόλας ότι δεν διαπραγματεύε-
ται θέματα ηθικής τάξης, θα πρέπει αρχικά να 
σπάσει κάθε απόστημα που δημιουργήθηκε 
γύρω από την Ομοσπονδία. Πού να βρει δύ-
ναμη να τα βάλει με τον υπόκοσμο; Ποιος θα 
τον προστατεύσει και ποιος θα τον στηρίξει 
σε τούτη την προσπάθειά του; Η αστυνομία 
ή το κράτος γενικότερα; 

Πώς να καταφέρει να διατηρήσει τις ισορ-
ροπίες ανάμεσα στα σωματεία, που όλα αυτά 
τα χρόνια κακόμαθαν από τον Κούμα και τον 
προκάτοχό του; Πώς να διαχειριστεί τα μεγά-
λα σωματεία, που κάνουν τους νταήδες, με 
την πλάτη του κόσμου τους και πώς να συ-
γκρατήσει τα μικρά, που έρπουν σαν φίδια, 
προκειμένου να επιβιώσουν; 

Το χειρότερο δε, είναι ότι με τον Κούμα 
να έχει καπαρώσει τις θέσεις της Κύπρου σε 
ΦΙΦΑ και ΟΥΕΦΑ, ο νέος πρόεδρος δεν έχει 
καμία προοπτική να ασχοληθεί με τα μεγάλα 
σαλόνια της Ευρώπης και τις γκλαμουράτες 
συναντήσεις. Αναπόφευκτα θα περιοριστεί 
μες στο κλουβί με τους πελλούς!

Οκ, μπορεί να δημιουργήσει κύκλους, ν’ 
αναπτύξει διασυνδέσεις, να φτιάξει ένα από-
θεμα για πάρτη του, μα μέχρι να καταξιωθεί 
και μέχρι να βγάλει την άκρη, ή που θα μουρ-
λαθεί ή που θα φθαρεί. 
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Τα τελευταία χρόνια, οι πρώτες ημέ-
ρες του καλοκαιριού αφήνουν μια 
πικρή γεύση για το άθλημα που 
αγαπήθηκε όσο κανένα άλλο από 
τους Ελληνες φιλάθλους. Οι τελικοί 
πρωταθλήματος μπάσκετ αντί να 
αποτελούν μια γιορτή, καθώς σε 
αυτούς μετέχουν δύο από τις κο-
ρυφαίες ομάδες της Ευρώπης, ο 
Παναθηναϊκός και ο Ολυμπιακός, 
εξελίσσονται σε μια άγρια μετω-
πική σύγκρουση ανάμεσα στους 
ιδιοκτήτες τους. Μια σκληρή μά-
χη γοήτρου, που προκαλεί ακραίες 
καταστάσεις όπως αυτές που ζή-
σαμε την προηγούμενη εβδομά-
δα εν μέσω των φετινών τελικών.  

∆ημήτρης Γιαννακόπουλος και 
αδελφοί Αγγελόπουλοι έχουν δη-
μιουργήσει δύο μπασκετικές αυ-
τοκρατορίες. ∆απανούν δεκάδες 
εκατομμύρια ευρώ κάθε χρόνο για 
να ενισχύουν τις ομάδες τους σε 
όλα τα επίπεδα. Επενδύουν ανα-
μορφώνοντας ΟΑΚΑ και ΣΕΦ, αλλά 
η μεταξύ τους κόντρα που συντη-
ρείται από εγωιστικά αίτια βάζει 
όλα τα υπόλοιπα σε δεύτερη μοίρα.  

Σε αντίθεση με την de facto πα-
ρουσία τους στην Ευρωλίγκα, όπου 
οι κανόνες λειτουργίας της (που 
περιλαμβάνουν και τις παραβατι-
κές συμπεριφορές) δημιουργούν 
ένα εύρυθμο πλαίσιο, το ελληνικό 
πρωτάθλημα εξελίσσεται σε πεδίο 
τοξικότητας. Οι δύο αντιμαχόμενες 
πλευρές μέσα από μια ρητορική 
μίσους και πολλές φορές χυδαιό-
τητας υποβαθμίζουν το συνολικό 
προϊόν. Κι όλα αυτά χωρίς να δια-
κυβεύονται γι’ αυτούς έσοδα εκα-
τομμυρίων, όπως στο ποδόσφαι-
ρο, όπου η κατάκτηση του τίτλου 
οδηγεί σε μια «χρυσοφόρα» συμ-
μετοχή στο Champions League.    

Σε μια σεζόν που ΑΕΚ και ΠΑ-
ΟΚ έφθασαν σε ευρωπαϊκούς τε-
λικούς και το άθλημα δείχνει και 
πάλι ότι έχει δυνατότητες, τα πρό-
σφατα περιστατικά ακυρώνουν κά-
θε προσπάθεια βελτίωσης.  

Φίλαθλοι που πληρώνουν σημα-
ντικά ποσά για να αγοράσουν εισι-
τήρια διαρκείας αντί να απολαμ-
βάνουν ένα ελιτίστικο περιβάλλον 
με κορωνίδα τους δύο συλλόγους, 
φθάνουν να αναρωτιούνται αν και 
με ποιον τρόπο θα ολοκληρωθεί το 
πρωτάθλημα.  

Οι δυο τους και οι άλλοι  

«Είναι μια πραγματικότητα που 
δεν τιμάει κανέναν και πολύ περισ-
σότερο το ελληνικό μπάσκετ, σε 
μια περίοδο που και οι δύο ομάδες 
έφθασαν στο Final 4 και η ΑΕΚ και 
ο ΠΑΟΚ σε ευρωπαϊκούς τελικούς. 
Τα όσα ζήσαμε, αποτελούν ντροπή 
και είναι μια προσπάθεια των δύο 
πόλων να επιβληθούν στο εσωτε-
ρικό σκηνικό, όπου συγκρούονται 
τα συμφέροντά τους. Λειτουργούν 
θέλοντας να ελέγξουν τα αρμόδια 
όργανα, κάτι που συμβαίνει ανά-
λογα με τις χρονικές περιόδους. 
Αντιθέτως, στην Ευρωλίγκα, όπου 
καρπώνονται τα εκατομμύρια, εί-
ναι συνεταίροι. Είναι τουλάχιστον 
υποκριτική η στάση τους», αναφέ-
ρει στην «Κ» ο ιδιοκτήτης και πρό-
εδρος της ΚΑΕ ΑΕΚ, Μάκης Αγγε-
λόπουλος. Παράλληλα, ο ισχυρός 
άνδρας της Ενωσης κάνει λόγο 
για αθέμιτο ανταγωνισμό: «Αυτή 

η νοοτροπία τους προέρχεται από 
τη δομή της Ευρωλίγκας. Μιλάμε 
για δύο ομάδες που έχουν έσοδα 
από μια ιδιωτική διοργάνωση, μια 
κλειστή λίγκα, η οποία δεν επιτρέ-
πει σε άλλους να συμμετάσχουν. 
Αυτό είναι ο ορισμός του αθέμιτου 
ανταγωνισμού. Το μπάσκετ μέσω 
της Ευρωλίγκας είναι δυστυχώς το 
μοναδικό άθλημα στον κόσμο στο 

οποίο υπάρχει “κόφτης” στο όνει-
ρο. Αρα ποιος ο λόγος να υπάρχει 
πρωτάθλημα; Το ελληνικό πρω-
τάθλημα με αυτόν τον τρόπο νο-
θεύεται και υποβαθμίζεται, χάνει 
το ενδιαφέρον του. Υπάρχουν οι 
δύο και όλοι οι υπόλοιποι. ∆εν μας 
αξίζει αυτή η ανισορροπία. Και για 
τον Παναθηναϊκό και τον Ολυμπι-
ακό θα ήταν καλύτερο αν αγωνί-

ζονταν σε ένα πιο δυνατό εγχώριο 
πρωτάθλημα. Αυτό το περιβάλλον 
πέρα από την τοξικότητα που πα-
ράγουν οι δυο τους, δημιουργεί 
προβλήματα και στην παραγωγή 
των Ελλήνων καλαθοσφαιριστών».  

Τι πρέπει να γίνει κατά τον 
ιδιοκτήτη των «κιτρινόμαυρων»; 
«Εφαρμογή ενός salary cap, στα 
πρότυπα του ΝΒΑ αλλά και ευ-

ρωπαϊκών χωρών όπως η Γαλλία. 
Οπως ορίζεται το χαμηλότερο μπά-
τζετ για τις ομάδες, έτσι θα πρέ-
πει να υπάρχει και ένα ταβάνι στο 
ανώτατο. Ετσι όλες οι ομάδες θα 
έχουν την τύχη να κοντράρουν κά-
θε αντίπαλο σε ένα παιχνίδι. Είναι 
παρακμή επί 20 χρόνια να γίνεται 
πάντα τελικός ανάμεσα σε δύο. Η 
ΑΕΚ μέσα σε αυτή τη “δικτατο-
ρία” έχει κερδίσει τίτλους, όμως 
μακροπρόθεσμα το άθλημα δεν 
έχει μέλλον. Οι άλλες ομάδες δεν 
έχουν τη δύναμη να παρέμβουν, 
ούτε και λόγο. Θα έπρεπε τουλά-
χιστον να κινηθούν οι διαδικασίες 
για τη δημιουργία επαγγελματικής 
διαιτησίας που θα λειτουργεί υπό 
τον ΕΣΑΚΕ».  

Το τοπίο στο ευρωπαϊκό μπά-
σκετ ενδεχομένως να αλλάξει από 
το 2026, όταν και το NBA μαζί με 
τη FIBA σχεδιάζουν να δημιουρ-
γήσουν μια νέα λίγκα, το NBA 
Europe, στην οποία η ΑΕΚ φιλο-
δοξεί να έχει ενεργό ρόλο. «Θα 
υπάρχει μια γραμμή, βάσει της 
οποίας τα εθνικά πρωταθλήματα 
θα αναβαθμιστούν, σε συνδυασμό 
με την τεχνογνωσία που υπάρχει 
στο ΝΒΑ. Η συμμετοχή θα έρχεται 
μέσα από τα πρωταθλήματα, κάτι 
που δείχνει σεβασμό σε αυτά. Νο-
μίζω ότι τώρα είναι το κατάλληλο 
τάιμινγκ για ένα restart που θα 
αναβαθμίσει το ευρωπαϊκό αλλά 
και το ελληνικό μπάσκετ».  

Βουβάλια και βατράχια  

«Μαλώνουν τα βουβάλια και 
την πληρώνουν τα βατράχια. ∆εν 
θέλω να επεκταθώ περισσότερο, 
γιατί εμένα θα με καλέσει αμέσως 
ο αθλητικός δικαστής, σε αντίθεση 
με αυτούς...», ήταν το μοναδικό, 
αλλά αρκούντως δηκτικό σχόλιο 
που αρκέστηκε να κάνει στην «Κ» 
ο πρόεδρος της ΚΑΕ ΠΑΟΚ, Θανά-
σης Χατζόπουλος. 

Ο πρόεδρος της ΚΑΕ Πανιώ-
νιος, Θεόδωρος Μικρόπουλος, 
μας αποκαλύπτει την πρόταση 
που κατέθεσαν οι «κυανέρυθροι» 
στην πρόσφατη Γ.Σ. του ΕΣΑΚΕ. 
«Κάναμε μια εμπεριστατωμένη 
πρόταση 40 σελίδων, βασισμέ-
νη στο salary cap, που θεωρού-
με πως από τη μεθεπόμενη σεζόν 
μπορεί να καθιερωθεί και στην 
Ελλάδα ισορροπώντας κάπως τα 
πράγματα. Η εθνική ομάδα έχει 
να πάρει 16 χρόνια μετάλλιο σε 
διοργάνωση, δεν παράγονται νέοι 
παίκτες και όσοι βγαίνουν, προτι-
μούν το NCAA ή τους δύο μεγά-
λους, έχοντας μηδαμινό χρόνο 
συμμετοχής. Το δυστύχημα για 
το ελληνικό μπάσκετ είναι πως 
επί 20 χρόνια όταν παίζει ο Ολυ-
μπιακός ή ο Παναθηναϊκός με τον 
Πανιώνιο ή το Μαρούσι, ο νικη-
τής είναι εκ των προτέρων δεδο-
μένος. Αυτό πρέπει να αλλάξει. Τα 
χρήματα που βάζουμε εμείς οι μι-
κροί βάσει των δυνατοτήτων μας 
πάνε σε ένα τρύπιο βαρέλι. Επί-
σης να μην υπάρχει ατιμωρησία 
για τους δύο. Τα όσα συνέβησαν 
αποτέλεσαν μέγιστη δυσφήμηση, 
αλλά είμαι επιφυλακτικός για τις 
ποινές που θα επιβληθούν. Φέτος 
τιμωρήθηκε η έδρα της ΑΕΚ με 
δύο αγωνιστικές στο παιχνίδι με 
τον Προμηθέα επειδή οι οπαδοί 
της άναψαν δύο πυρσούς κι ενώ 
το γήπεδο είχε αδειάσει».   

Του ΑΚΗ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ  

σ

Κέντρικ
Ναν

Σάσα
Βεζένκοφ

* Κατ’ εκτίμηση. Περιλαμβάνονται τα συμβόλαια παικτών και προπονητικού τιμ, αγορές,
αποζημιώσεις και ανανεώσεις συμβολαίων κατά τη διάρκεια της σεζόν.

20,5
ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟ ΜΠΑΤΖΕΤ

εκατ. ευρώ* 20,5 εκατ. ευρώ*

2,7 εκατ.
2,4 εκατ.
2 εκατ.

Κώστας Σλούκας
Κέντρικ Ναν

Χουάντσο Ερνανγκόμεθ

ΥΨΗΛΟΤΕΡΑ ΣΥΜΒΟΛΑΙΑ (κατ’ εκτίμηση)

3,9 εκατ.
2,1 εκατ.
1,85 εκατ.

Σάσα Βεζένκοφ
Εβάν Φουρνιέ

Μουσταφά Φαλ

Στις υπερδυνάμεις του ευρωπαϊκού μπάσκετ η Ελλάδα
Ισπανία

54
Ιταλία

51
Σοβ. Ενωση

24
Γιουγκοσλαβία

16
Γαλλία

11
Ισραήλ

10
Τουρκία

9
Γερμανία

6
Ελλάδα

22

Ευρωλίγκα

10
(Παναθηναϊκός 7
Ολυμπιακός 3)

Σαπόρτα

5
(ΑΕΚ 2
ΠΑΟΚ 1
Αρης 1

Μαρούσι 1)

Κόρατς

2
(ΠΑΟΚ 1
Αρης 1)

Chapmions
League (BCL)

1
(ΑΕΚ)

EuroCup
Challenge

1
(Αρης)

Διηπειρωτικό

3
(Παναθηναϊκός 1

Ολυμπιακός 1
ΑΕΚ 1)

Παναθηναϊκός VS Ολυμπιακός

Ηταν 17 Απριλίου όταν η ΚΑΕ Πα-
ναθηναϊκός με μια λιτή ανακοίνω-
ση γνωστοποιούσε πως τα 15.000 
διαθέσιμα εισιτήρια διαρκείας 
για την επόμενη σεζόν 2025-26 
εξαντλήθηκαν, μέσα σε 48 ώρες, 
με τιμές ακριβότερες από πέρυ-
σι. Ανάρπαστα σε χρόνο-μηδέν 
έγιναν και αυτά του Ολυμπιακού 
που κυκλοφόρησαν αρχές Μαΐ-
ου, επίσης ανατιμημένα. Ολα αυ-
τά πριν από το Final 4 του Αμπου 
Ντάμπι και πριν από τη στέψη του 
φετινού πρωταθλητή, δείγμα της 
τεράστιας δυναμικής και ανταπό-
κρισης που έχουν στο κοινό τους 
Παναθηναϊκός και Ολυμπιακός.  
Οι προσδοκίες για έναν ελληνι-
κό τελικό στην πρωτεύουσα των 
Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων 
δεν επιβεβαιώθηκαν και το ενδια-
φέρον στράφηκε στους τελικούς 
της Basket League.  
Εκεί όπου πάνω από 45 εκατ. ευ-
ρώ «παίζουν» μπάσκετ μέσα και 
γύρω από το παρκέ, μπάτζετ που 
είναι ανάμεσα στα πέντε κορυ-
φαία των ομάδων της Ευρωλίγκας 
μαζί με αυτά των Ρεάλ, Εφές και 
της πρωταθλήτριας Ευρώπης, Φε-
νέρμπαχτσε.    
Οι υπερβάσεις τους οδήγησαν σε 
σημαντική αύξηση των οικονομι-
κών στοιχείων και των άλλων συλ-
λόγων της διοργάνωσης.  
Είναι χαρακτηριστικό ότι όλες οι 
ομάδες, εκτός από την επηρεα-
σμένη από τον πόλεμο Μακάμπι 
και την ταλαιπωρημένη από οικο-
νομικά προβλήματα Μπαρτσελό-
να, έχουν μικρές ή μεγάλες αυξή-
σεις στα έξοδά τους σε σχέση με 
πριν από μία τριετία.   
Τότε που ο Παναθηναϊκός είχε συ-
νολικό μπάτζετ 5,5 εκατ. ευρώ και 
ο Ολυμπιακός 8,5 εκατ.   

Νέα υπέρβαση  

Οι «πράσινοι» με τις πρόωρες 
επεκτάσεις των συμβολαίων των 
Ναν, Ερνανγκόμεθ, Οσμάν, Λεσόρ 
με αυξημένες αποδοχές, εκτόξευ-
σαν το αγωνιστικό μπάτζετ τους 
από τα 20 εκατ. στα 26,3 εκατ., 
ενώ έχουν έρθει ήδη σε συμφω-
νία με τον 27χρονο Αμερικανό 
γκαρντ Τι Τζέι Σορτς που έκανε 
μια εξαιρετική χρονιά με τη Μο-
νακό. Για την αναμόρφωση του 
ΟΑΚΑ δαπανήθηκαν περίπου 10 
εκατ. ευρώ.   
Αντίθετα, ο Ολυμπιακός αν εξαι-
ρέσει κανείς τις κορυφαίες μετα-
γραφικές κινήσεις του περασμέ-
νου καλοκαιριού, των Βεζένκοφ 
και Φουρνιέ, θα προχωρήσει σε 
αλλαγές στο ρόστερ του μετά το 
τέλος των τελικών. Ως εκ τούτου, 
το μπάτζετ των 20 εκατ. με το 
οποίο ξεκίνησε τη σεζόν παρέμει-
νε σε μεγάλο βαθμό σταθερό. 

• Απόψε στο ΣΕΦ (21.00) ο τέ-
ταρτος τελικός μεταξύ Ολυ-
μπιακού και Παναθηναϊκού. Ο 
Ολυμπιακός προηγείται με 2-1 
νίκες.    

Τρελός χορός
εκατομμυρίων

σε ΣΕΦ και
ΟΑΚΑ   

Στην Ελλάδα εχθροί, 
στην Ευρωλίγκα 

συνεταίροι 
Το ελληνικό μπάσκετ έχει καθιερωθεί ανάμεσα στις μεγάλες 
δυνάμεις της Ευρώπης εδώ και δεκαετίες, ωστόσο το εγχώριο 

πρωτάθλημα είναι δύο ταχυτήτων και κάθε χρόνο τραυματίζεται 
από τον ανταγωνισμό των δύο μόνιμων διεκδικητών του τίτλου  
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ΔΗΜΟΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ

Αναμένει το πράσινο από 
Πρόεδρο για την Εκθεση

Την πολιτική απόφαση για αξιοποίηση
του χώρου της Κρατικής Εκθεσης ανα-
μένει ο Δήμος Λευκωσίας και έχει απο-
στείλει σχετικό υπόμνημα στον Πρό-
εδρο Χριστοδουλίδη. Το θέμα θα απα-
σχολήσει την εκτελεστική εξουσία εν-
τός Ιουνίου. Θετικά αντιμετωπίζουν την
πρόταση για πάρκο με υποδομές αρμό-
διοι φορείς και κόμματα. Σελ. 5

ΕΩΣ ΤΟ 2030 ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Επενδύσεις 1,4 δισ. 
σε φοιτητικές κατοικίες

Το μεγάλο κενό που υπάρχει στις φοι-
τητικές εστίες στην Ελλάδα, καλύπτουν
οι εταιρείες ανάπτυξης ακινήτων. Ηδη,
τα κεφάλαια που έχουν τοποθετηθεί
στη συγκεκριμένη αγορά ξεπερνούν τα
700 εκατ. ευρώ, ενώ έως το τέλος της
δεκαετίας αναμένονται νέες επενδύ-
σεις άλλων 700 εκατ. Σελ. 12

Κύπρος 2,87% 0,07%

Γερμανία 2,58% 0,07%

Γαλλία 3,23% 0,05%

Ιταλία 3,53% 0,04%

Ισπανία 3,16% 0,05%

Ιρλανδία 2,86% 0,05%

Ελλάδα 3,30% 0,07%

Ην. Βασίλειο 4,62% -0,03%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS A (Low) Σταθερή
Fitch A- Σταθερή
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P Α- Σταθερή
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Συναγερμός έχει σημάνει ανάμεσα στις αυτοκινητοβιομηχανίες ανά τον κόσμο και όχι μόνο στις αμερικανικές, καθώς οι ελλείψεις σπάνιων
γαιών απειλούν να τις οδηγήσουν σε διακοπή της παραγωγής τους και μάλιστα σε διάστημα λίγων εβδομάδων. Ηδη, η Ford Motor έκλεισε τη
μονάδα της στο Σικάγο τον Μάιο για μία εβδομάδα εξαιτίας έλλειψης σπάνιων γαιών και πολλές βιομηχανίες αναζητούν απεγνωσμένα
εναλλακτικούς προμηθευτές. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Η συμφωνία απόσυρσης του Ηνω-
μένου Βασιλείου από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, με ισχύ από την
1η Φεβρουαρίου 2020, άφησε ισχυ-
ρό αποτύπωμα στο πολιτικό και
οικονομικό πεδίο της Ε.Ε. και, κυ-
ρίως, του Η.Β. 

Στο H.B., οι επιδόσεις σε ανά-
πτυξη, πληθωρισμό και δημόσια
οικονομικά κρίνονται σημαντικά
υποδεέστερες σε σύγκριση με την
εποχή πριν το «Brexit», κυρίως
λόγω των περιορισμών στο εμπό-
ριο. Οι κοινωνικές προεκτάσεις
επηρέασαν τις πολιτικές εξελίξεις
και οδήγησαν σε άνοδο των Ερ-
γατικών στην εξουσία πριν από
ένα χρόνο και, πιο πρόσφατα, σε
θεαματική αύξηση των ποσοστών
του εθνικιστικού μεταρρυθμιστι-
κού κόμματος, Reform UK, υπό
την ηγεσία του Nigel Farage, έν-

θερμου υποστηρικτή του Brexit.
Οι επιπτώσεις της εμπορικής

πολιτικής, καθώς και της πολιτικής
σε θέματα ασφάλειας της κυβέρ-
νησης Τραμπ, δημιούργησαν πρό-
σφορο έδαφος για επανασχεδια-
σμό της στρατηγικής που αφορά
τις σχέσεις Ε.Ε. και Η.Β. Ως επα-
κόλουθο, στις 19 Μαΐου συνομο-
λογήθηκε συμφωνία-πλαίσιο με-
ταξύ των δύο πλευρών. Η συμ-
φωνία επικεντρώνεται, κυρίως,
σε θέματα ασφάλειας, λόγω της
εισβολής της Ρωσίας στην Ου-
κρανία, ενώ καλύπτει επίσης θέ-
ματα εμπορίου και, σε μικρότερο
βαθμό, θέματα κινητικότητας. 

Στα θέματα ασφάλειας, συμ-
φωνήθηκε η ένταξη του Η.Β. στο
πλαίσιο προσφορών, που θα προ-
ωθηθεί από την Ε.Ε., με στόχο
την ανάπτυξη της ευρωπαϊκής

αμυντικής βιομηχανίας και τη
σταδιακή απεξάρτησή της από
εισαγωγές εξοπλισμού από τις
ΗΠΑ. Στο εμπόριο, η συμφωνία
αφορά γεωργικά προϊόντα και ζη-
τήματα αλιείας. Ωστόσο, απαι-
τούνται ρυθμιστικές προσαρμογές
για να λυθούν θέματα κανονιστι-
κής φύσης. Θετικό είναι το γεγονός
πως το Η.Β. αποδέχθηκε, ως θέμα
αρχής, την αναγκαιότητα συμ-
μόρφωσης με το πλαίσιο της Ε.Ε.,
καθώς και τη δικαιοδοσία του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου για επί-
λυση διαφορών. 

Επιπλέον, η συμφωνία αφορά
θέματα συνεργασίας στον νευ-
ραλγικό τομέα της ενέργειας. Είναι
σημαντικό να τονιστεί ότι η συμ-
φωνία απέχει από το πλαίσιο εμ-
πορικής ή τελωνειακής ένωσης,
ως εκ τούτου, θα εξακολουθήσουν

να υφίστανται εμπόδια στην ανά-
πτυξη των διμερών εμπορικών
συναλλαγών.

Ο σημαντικός τομέας των υπη-
ρεσιών, περιλαμβανομένων των
χρηματοοικονομικών, δεν καλύ-
πτεται από την επιτευχθείσα συμ-
φωνία. Σημειώνεται ότι ούτε η
συμφωνία Brexit κάλυψε ουσια-
στικά τις υπηρεσίες.

Όσον αφορά ευαίσθητα θέματα
κινητικότητας, π.χ. εργατικού δυ-
ναμικού, διαβατηρίων και ανταλ-
λαγής φοιτητών, η συμφωνία είναι
ακόμη ασαφής.

Καταληκτικά, η συμφωνία απο-
τελεί ένα πρώτο, μικρό μεν αλλά
σημαντικό, βήμα προς σύσφιγξη
των σχέσεων Ε.Ε. και Η.Β. Τα άμε-
σα αποτελέσματα δεν αναμένεται
να είναι θεαματικά, όμως, δημι-
ουργούνται βάσιμες ελπίδες ότι

μελλοντικές λεπτομερείς συμφω-
νίες θα διευκολύνουν περαιτέρω
την αμοιβαία επωφελή κινητικό-
τητα αγαθών, υπηρεσιών και ερ-
γατικού δυναμικού. 

Η επιτυχία εξαρτάται από τον
επαναπροσδιορισμό των κόκκινων
γραμμών των δύο πλευρών. Ωστό-
σο, στο Η.Β., οι σχέσεις με την
Ε.Ε. παραμένουν διχαστικό ζήτη-
μα, παρά την αυξανόμενη αντί-
ληψη ότι το Brexit είχε αρνητικές
συνέπειες. Η άνοδος του κόμματος
του Nigel Farage καταδεικνύει
μια γενικότερη απογοήτευση και
τάσεις πόλωσης, όπως συμβαίνει
και σε άλλες χώρες της Ε.Ε.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι
και οι απόψεις που εκφράζουν είναι
προσωπικές.

Εξέλιξη των σχέσεων Ε.Ε. και Η.Β. μετά το «Brexit»

Τσιπάκια και
εφαρμογές 
AI made

in Cyprus
Δηλώσεις του Κιθ Γουίτεκ
Από το Silicon Valley στην Κύπρο
η εταιρεία Tenstorrent. Θα προ-
ωθήσει την ανάπτυξη εξειδικευ-
μένων επεξεργαστών σε ένα ευ-
ρύ φάσμα εφαρμογών, από αυ-
τοματισμούς και ρομποτική μέ-
χρι ανάλυση μεγάλων δεδομέ-
νων και αυτόνομων συστημάτων
– Αποκλειστικά στην «Κ» ο επι-
χειρησιακός διευθυντής της
εταιρείας Κιθ Γουίτεκ. Σελ. 3

Τα παθήματα
να γίνουν
μαθήματα

Για χρηματοοικονομικά
Τις λανθασμένες χρηματοοικο-
νομικές επιλογές του παρελθόν-
τος μοιράστηκαν οι πολίτες στο
πλαίσιο έρευνας της Επιτροπής
Κεφαλαιαγοράς. Σκοπός ήταν
να παρέχουν πολύτιμα διδάγ-
ματα σε άλλους, ώστε να απο-
φύγουν παρόμοια λάθη και πα-
γίδες. Συνέντευξη στην «Κ» της
Έλενας Καρκώτη και του Αν-
δρέα Μιλιδώνη. Σελ. 4

ΟΟΣΑ

Οι δασμοί 
πλήττουν
τη διεθνή 
οικονομία

Σελ. 10

Study with a Scholarship,
Work and Get Paid
Claim a position and secure 
your professional future!
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Η νέα μείωση των επιτοκίων που
ανακοίνωσε η ΕΚΤ έφερε χαμό-
γελα στους δανειολήπτες, αφού
θα δουν, ή και άλλοι είδαν αμέσως,
να μειώνονται οι δόσεις τους.
Ωστόσο, για τους καταθέτες τα
νέα δεν είναι και τόσο ευνοϊκά.

Αν, όταν τα επιτόκια της ΕΚΤ ήταν
τα διπλάσια περίπου, γινόταν λό-
γος για μεγάλη ψαλίδα μεταξύ κα-
ταθετικών και δανειστικών επι-
τοκίων, πλέον, τα καταθετικά
έχουν φτάσει σε χαμηλό επίπεδο.
Έτσι, οι καταθέτες για να αυξή-

σουν τις αποδόσεις των καταθέ-
σεών τους πιθανώς θα πρέπει να
στραφούν σε επενδυτικές επιλογές
και επενδυτικά προϊόντα τα οποία
θα τους δώσουν τις αποδόσεις
που επιζητούν. Δεν αργεί η ώρα
που ξανά οι τράπεζες θα προκρί-

νουν επενδύσεις σε μετοχές, ομό-
λογα, εμπορεύματα και άλλα, κα-
θώς το «παρκάρισμα» των κατα-
θέσεων στις τράπεζες δεν θα
φέρει αυξήσεις στις αποδόσεις
τους. Ο οικονομολόγος, και KPMG
Head of Global Compliance Ma-

nagement Services, κ. Τάσος Για-
σεμίδης, υπέδειξε πως τα χαμηλά
καταθετικά επιτόκια σε συνδυα-
σμό με την 17% έκτακτη εισφορά
για τους φορολογικούς κατοίκους
κάνουν λιγότερο ελκυστικές τις
καταθέσεις. Σελ. 3

Διέξοδος οι επενδύσεις για καταθέτες
Η μείωση επιτοκίων φέρνει νέα πραγματικότητα στις αποδόσεις των «παρκαρισμένων» χρημάτων

Οι σπάνιες γαίες απειλούν αυτοκινητοβιομηχανίες 
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Του ΝΊΚΟΥ ΦΙΛΙΠΠΊΔΗ    

Η χώρα συνεχίζει να αναπτύσ-
σεται σχεδόν με ρυθμούς-παρα-
φωνία σε σχέση με μεγάλο μέρος
της υπόλοιπης Ευρώπης. Το πρό-
βλημα, όμως, είναι ότι εμφανί-
ζονται τα πρώτα σύννεφα. Η ζή-
τηση αρχίζει να γίνεται ξανά
σχεδόν αποκλειστικά εσωτερική.
Δηλαδή παράγουμε πολύ περισ-
σότερο για την εγχώρια κατα-
νάλωση, συνθήκη που ποτέ δεν
μας βγήκε σε καλό ως χώρα. Για
μια οικονομία με τόσο μεγάλο

έλλειμμα στο εμπορικό της ισο-
ζύγιο όπως η ελληνική και με
τόσο μεγάλη εξάρτηση από ξένες
πρώτες ύλες για τη λειτουργία
της βιομηχανίας της, το σκηνικό
που διαμορφώνεται μπορεί να
εξελιχθεί σε εξόχως προβλημα-
τικό και αδιέξοδο. Τα τελευταία
στοιχεία από τον δείκτη της με-
ταποίησης έδειξαν ότι παραμέ-
νουμε σε περιβάλλον ισχυρής
ανάπτυξης, με αύξηση των νέων
παραγγελιών, που προκαλεί εν-
τονότερη αύξηση της παραγωγής
και αναζωπύρωση ενός νέου κύ-
κλου προσλήψεων, του ισχυρό-
τερου από τις αρχές του 2022.
Αυτή είναι η φωτογραφία της
στιγμής.  Αλλά από πίσω της

κρύβει το γεγονός ότι οι παραγ-
γελίες από το εξωτερικό μειώθη-
καν, επηρεαζόμενες από την
αναστάτωση που έχει προκαλέ-
σει η συζήτηση για τους δα-
σμούς, αλλά και τα πρώτα ση-
μάδια μιας ασθενούς ζήτησης
από τις ευρωπαϊκές αγορές, κα-
θώς πολλές οικονομίες φλερτά-
ρουν με τη στασιμότητα ή και
την ύφεση. 

Το δεύτερο ανησυχητικό ση-
μάδι προέρχεται από τις δυσκο-
λίες στην προμήθεια πρώτων
υλών επίσης από το εξωτερικό,
που ώθησαν προς τα πάνω τις
τιμές τους τον Μάιο, με τις επι-
πτώσεις να φαίνονται κυρίως
στα τρόφιμα, στοιχείο που έκανε
έντονα την εμφάνισή του και
στα στοιχεία της Eurostat για
τον πληθωρισμό. Μειωμένη ζή-
τηση για εξαγωγές και αυξημένο
κόστος πρώτων υλών δημιουρ-
γούν ένα περιβάλλον μιας νέας
γενιάς εισαγόμενων προβλημά-
των, τα οποία για την ώρα κά-
νουν την εμφάνισή τους σε πρό-
δρομους δείκτες, αλλά είναι πι-
θανό να τους δούμε να γιγαν-
τώνονται το επόμενο διάστημα.
Αν προσθέσουμε αυτά που μας
έγραψε χθες η Κομισιόν, ότι πα-
ραμένουν τα ρυθμιστικά και
άλλα εμπόδια στις επιχειρήσεις,
που επιπλέον πλήττονται από
το υψηλό κόστος ενέργειας (σε
ποσοστό 90%), ότι δεν βρίσκουν
το προσωπικό που θέλουν, ότι
παραμένει περιορισμένη η πρό-
σβασή τους σε χρηματοδότηση
και ότι δεν έχουμε λύσει ακόμα
τα προβλήματα επίλυσης δικα-
στικών διαφορών, αδειοδοτή-
σεων και μεταβιβάσεων, τότε
έχουμε μπροστά μας ένα δυσε-
πίλυτο πρόβλημα που φέρει τον
τίτλο «μεταρρυθμιστική αδρά-
νεια». Η κατάσταση δεν βρίσκε-
ται ακόμα στη φάση του συνα-
γερμού, «φωνάζει» ωστόσο για
τονωτικές ενέσεις. Το να νομί-
ζουμε ότι θα αναπτυσσόμαστε
επ’ άπειρον με τα κονδύλια του
Ταμείου Ανάκαμψης και την πο-
λιτική σταθερότητα ενέχει τον
κίνδυνο να ξυπνήσουμε μια μέρα
και να μην έχουμε ούτε το Ταμείο
Ανάκαμψης ούτε την πολιτική
σταθερότητα.

Εντός κριτηρίων 
Μάαστριχτ το χρέος 
Την ισχυρή αναπτυξιακή πορεία της κυπριακής
οικονομίας επιβεβαίωσε η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή προβλέποντας ανάπτυξη 3% για το 2025.
Σύμφωνα με την Επιτροπή, αυτή θα στηριχθεί
στην εγχώρια ζήτηση και την ανθεκτικότητα
του τομέα των υπηρεσιών. Για το 2024 η άνο-
δος ήταν 3,4% και αποδίδεται στην ιδιωτική κα-
τανάλωση (+3,8%) και στις επενδύσεις
(+2,5%).  Προβληματισμός παραμένει για το
εμπορικό ισοζύγιο που επιβαρύνεται και από
τον επαναπατρισμό κερδών που πραγματοποι-
είται από τις ξένες εταιρείες. Σημαντικά καλά
νέα καταγράφονται και σε σχέση με το δημόσιο
χρέος, το οποίο αναμένεται πως φέτος θα
«κλείσει» στο 58% ικανοποιώντας τα αυστηρά
κριτήρια του Μάαστριχτ, κάτι που μερικά χρόνια
πριν φάνταζε όνειρο απατηλό.

••••
Μέχρι και €90 εκ. ακριβότερα
θα κοστίσει η Δεκέλεια   
Η απόρριψη και εκ νέου κατάθεση των προ-
σφορών στην ΑΗΚ για την προμήθεια δύο γεν-
νητριών στη Δεκέλεια συνολικής ισχύος 80mw
θα κοστίσει μεταξύ 20 και 90 εκατομμύρια ευ-
ρώ περισσότερα. Ο λόγος γιατί οι αναθεωρημέ-
νες προσφορές των δύο εταιρειών που αρχικά
υπέβαλαν ενδιαφέρον είναι αυξημένες και η
επιπλέον επιβάρυνση θα εξαρτηθεί από την τε-
λική επιλογή. Να υπενθυμίσουμε ότι ο διαγωνι-
σμός είχε προκηρυχθεί τον προηγούμενο μή-
να, αλλά είχε ακυρωθεί λόγω μη συμμόρφω-
σης των προσφορών σε προδιαγραφές και βα-
σικούς όρους.  

••••
Νέο μοντέλο ανάπτυξης 
Σε μια πολύ σημαντική ανακοίνωση προχώρη-
σε ο ανώτερος εκτελεστικός διευθυντής της
τράπεζας Κύπρου αναφέροντας ότι άνω του
70% των συνολικών εσόδων είναι μη επιτοκια-
κά. Η συγκεκριμένη εξέλιξη αποτελούσε για
χρόνια το ζητούμενο, αφού καθήλωνε τις τρά-
πεζες σε αναζήτηση νέων δανειοδοτήσεων, οι
οποίες σε αρκετές περιπτώσεις δεν ήταν βιώ-
σιμες οδηγώντας στην ανάληψη υπερβολικού
κινδύνου. Μέσα από τη νέα διάρθρωση των
εσόδων της Τράπεζας Κύπρου θα μπορέσει να
διατηρηθεί και η υψηλή κερδοφορία και άρα η
γενναιόδωρη μερισματική πολιτική τώρα που
τα επιτόκια στην Ευρωζώνη αποκλιμακώνονται.  

••••
Πολύπλοκο το ζήτημα των
πολεοδομικών παρατυπιών 
Νόμο για τη ρύθμιση των πολεοδομικών παρα-
νομιών ετοιμάζει το υπουργείο Εσωτερικών, με
τον υπουργό να δηλώνει πως το ζήτημα είναι
πολύπλοκο γιατί υπάρχουν πολλές διαφορετι-

κές περιπτώσεις. Πρόθεση του υπουργείου εί-
ναι εφόσον ξεπεραστούν τα συνταγματικά κω-
λύματα να καταθέσει σχέδιο νόμου τον προσε-
χή Σεπτέμβριο. Στόχος αυτής της πρωτοβου-
λίας η κάλυψη 9.500 αγοραστών ακινήτων που
δεν μπορούν να εκδώσουν τίτλο ιδιοκτησίας
και θεωρούνται εγκλωβισμένοι αγοραστές.  

••••
Αναμένονται δύσκολες
συζητήσεις στα εργασιακά 
Με παγιωμένες αντιλήψεις προσέρχονται

στον διάλογο για τα εργασιακά οι κοινωνικοί
εταίροι. Σε αυτά περιλαμβάνεται σειρά ανοι-
κτών ζητημάτων όπως είναι η επέκταση των
συλλογικών συμβάσεων και η μεταρρύθμιση
του συνταξιοδοτικού. Για το τελευταίο θα πρέ-
πει να αναμένονται νομοσχέδια προς το τέλος
του έτους στη βάση και των εισηγήσεων που
έχουν γίνει από το Συμβούλιο Οικονομίας και
Ανταγωνιστικότητας. Όσον αφορά στις συλλο-
γικές συμβάσεις, η Κύπρος δεν έχει ακόμα
συμμορφωθεί με την ευρωπαϊκή οδηγία που
προνοεί αύξηση των κλάδων που καλύπτονται
από συλλογικές συμβάσεις. Συνταξιοδοτικό και
συλλογικές συμβάσεις λοιπόν αναμένεται πως
θα βρεθούν στο επίκεντρο των αντιπαραθέσε-
ων μαζί με το παράπλευρό ζήτημα της ΑΤΑ, δη-
μιουργώντας ένα σκηνικό για ένα δύσκολο ερ-
γασιακά 2025. 

••••
Μια μεταρρύθμιση 
για τους λάθος λόγους 
Καταστροφική θεωρεί η Ενωση Δήμων την
πρόθεση της κυβέρνησης να μεταφέρει την
αρμοδιότητα διάθεσης και επεξεργασίας απο-
βλήτων στους Επαρχιακούς Οργανισμούς Αυτο-
διοίκησης προκειμένου να τους ενισχύσει οικο-
νομικά. Σύμφωνα με τους δήμους, η συγκεκρι-
μένη ρύθμιση θα επιφέρει οικονομική οπισθο-
δρόμηση αφού οι δήμοι θα μείνουν με το κό-
στος αποκομιδής χωρίς να μπορούν να εκμε-
ταλλεύονται τα δυνητικά έσοδα. Από την άλλη,
έχουμε τους επαρχιακούς οργανισμούς που
χρειάζεται να γίνουν οικονομικά ανεξάρτητοι.
Αυτά και άλλα πολλά συμβαίνουν όταν μια με-
ταρρύθμιση γίνεται απρόσεκτα και για τους λά-
θος λόγους. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Εισοδηματική
Ελαστικότητα Ζήτησης

Η εισοδηματική ελαστι-
κότητα ζήτησης αναφέ-
ρεται στον βαθμό αντί-
δρασης/ανταπόκρινσης
της ζήτησης ενός αγαθού
ή μιας υπηρεσίας στις
αυξομειώσεις του εισο-

δήματος των καταναλωτών, και υπολογί-
ζεται συγκρίνοντας την ποσοστιαία μετα-
βολή στη ζήτηση ενός αγαθού ή μιας
υπηρεσίας με την ποσοστιαία μεταβολή
στο εισόδημα των καταναλωτών.

Μάριος ΧαραλαμπΙδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Ανάπτυξη χωρίς
μεταρρυθμίσεις

Της ΚΛΕΡ ΚΕΪΝ ΜΙΛΕΡ

Καλύτερες σχολικές και πανεπι-
στημιακές επιδόσεις σημειώνουν
τα κορίτσια από τα αγόρια στην
Αμερική εδώ και δεκαετίες. Το
χάσμα αυτό, όμως, εκδηλώνεται
από ακόμη μικρότερη ηλικία, με
τα αγόρια που ξεκινούν το νηπια-
γωγείο να είναι λιγότερο προετοι-
μασμένα από τα κορίτσια, με το
μαθησιακό αυτό έλλειμμα να εξη-
γεί εν μέρει τα προβλήματα των
σύγχρονων αγοριών και εφήβων.
Η επιστημονική ομάδα που κα-

τέληξε στο συμπέρασμα αυτό επι-
σημαίνει ότι αυτό προήλθε από
την ανάλυση ποσοστών και δεν
αναιρεί αποκλίσεις που οφείλονται
στην εισοδηματική κατάσταση
και στη φυλή των παιδιών.

Τις τελευταίες δύο δεκαετίες,
ωστόσο, καθώς το εισοδηματικό
και φυλετικό χάσμα συρρικνώ-
θηκε, εκείνο του φύλου ενισχύ-
θηκε. Την ίδια στιγμή, το νηπια-
γωγείο στις ΗΠΑ ενίσχυσε τη δι-
δαχή γλώσσας και αριθμητικής
στο πρόγραμμά του χάρη σε νόμο
του 2001. Τα παιδιά σήμερα, βέ-
βαια, υπέστησαν το μαθησιακό
πλήγμα της πανδημίας, ενώ δα-
πανούν ολοένα και περισσότερο

χρόνο σε οθόνες. Οι παράγοντες
αυτοί, παρότι αφορούν όλα τα
παιδιά, επηρέασαν κυρίως τα αγό-
ρια.

Η Τζαγιάντι Οουενς της σχολής
διοίκησης επιχειρήσεων του Γέιλ,
που μελετά τη σχολική ανισότητα,
διαπίστωσε ότι η συμπεριφορά
των αγοριών στις ηλικίες των τεσ-
σάρων και πέντε ετών μπορεί να
προβλέψει σε ποιο ακαδημαϊκό
επίπεδο θα έχουν φθάσει στα 25
τους χρόνια. Οσα παιδιά δεν ολο-
κληρώσουν το πρόγραμμα γλώσ-
σας και αριθμητικής του νηπια-
γωγείου ενδέχεται να μην απο-
κτήσουν τις αναγκαίες βάσεις για
τις πρώτες τάξεις του δημοτικού.

«Αυτό δημιουργεί έναν φαύλο
κύκλο, στον οποίο το παιδί αρχίζει
να αμφισβητεί την ευφυΐα του
και καταλήγει να αποτύχει στο
σχολείο», εξηγεί η Οουενς. Η
Τζόρνταν Γκριν, που ζει στην
Οκλαχόμα, λέει ότι ο γιος της τε-
λείωσε «με το ζόρι» το νηπιαγω-
γείο. 

«Ηταν πολύ ζωηρός και οι δα-
σκάλες τον τιμωρούσαν με στέ-
ρηση διαλείμματος. Αυτό δεν του
επέτρεπε να δαπανήσει την ενέρ-
γειά του και δεν τον άφησε να
προσέχει στο μάθημα», τονίζει η
Γκριν. Το σχολείο πρότεινε στην
Γκριν να εξετασθεί το παιδί για
διαταραχή ελλειμματικής προσο-

χής, με την ίδια να αναρωτιέται
μήπως ο γιος της είναι απλώς ένα
κανονικό υπερκινητικό παιδί.

Στοιχεία από τις εγγραφές σε
νηπιαγωγεία δείχνουν ότι πολλά
παιδιά ξεκινούν απροετοίμαστα,
με τα αγόρια να είναι συστηματικά
πιο απροετοίμαστα από τα κορί-
τσια. 

Τα στοιχεία αυτά βασίσθηκαν
σε ερωτηματολόγιο που καλούν-
ται να απαντήσουν οι γονείς από
το 2016 για τα παιδιά τους ηλικίας
τριών με πέντε ετών. Σε αυτό,
οι γονείς καλούνται να απαντή-
σουν πόσα γράμματα αναγνω-
ρίζει το παιδί, πόση ώρα μπορούν
να εστιάσουν σε δραστηριότητα

και πόσο συχνά χάνουν την ψυ-
χραιμία τους. Το 2023, 58% των
αγοριών και 71% των κοριτσιών
θεωρούνταν έτοιμα για να ξεκι-
νήσουν τη σχολική τους διαδρο-
μή.

Ορισμένες πολιτείες των ΗΠΑ
υποβάλλουν τα παιδιά σε γνω-
σιολογικό τεστ τις πρώτες εβδο-
μάδες του νηπιαγωγείου. Τα απο-
τελέσματα τέτοιων τεστ στο
Οχάιο έδειξαν πόσο μεγάλο ρόλο
παίζουν η φυλή και το οικογενει-
ακό εισόδημα στη μαθησιακή
ετοιμότητα παιδιών που αρχίζουν

το νηπιαγωγείο. Τα λευκά κορί-
τσια είναι τα πιο προετοιμασμένα,
ενώ τα ισπανόφωνα αγόρια τα
λιγότερο. Πάνω από το ήμισυ των
παιδιών από σπίτια με σταθερό
οικονομικό εισόδημα είναι προ-
ετοιμασμένο, ενώ μόλις 25% των
παιδιών από οικογένειες χαμηλού
εισοδήματος ήταν έτοιμα για το
νηπιαγωγείο.

Επιμονή και αυτοέλεγχος
Η μεγάλη έρευνα προσχολικής

αγωγής, που ακολουθεί τη σχολική
πρόοδο παιδιών σε βάθος χρόνου,
έδειξε ότι στην έναρξη της σχο-
λικής σταδιοδρομίας, η μαθησιακή
απόκλιση μεταξύ αγοριών και κο-

ριτσιών στην ανάγνωση και στην
αριθμητική είναι μικρή. Οι δια-
φορές στην ικανότητα μελέτης,
στην επιμονή και στον αυτοέλεγ-
χο, όμως, είναι σημαντικές και
ευνοούν σαφώς τα κορίτσια.

Τα αγόρια τείνουν να ωριμά-
ζουν αργότερα, λέει η Λιζ Ελιοτ,
καθηγήτρια Νευρολογίας στο Πα-
νεπιστήμιο Ρόζαλι Φράνκλιν. Αυτό
είναι σαφές σε ό,τι αφορά τις δι-
οικητικές λειτουργίες, όπως η ικα-
νότητα συγκέντρωσης, ελέγχου
συναισθημάτων και αποφυγής
ανάρμοστων συμπεριφορών. 

Παρότι οι διαφορές αυτές είναι
αρχικά μικρές, συνεχίζει η Ελιοτ,
μπορεί να διογκωθούν μέσα από
την κοινωνικοποίηση και τις δια-
φορετικές προσδοκίες που τρέ-
φουν γονείς και εκπαιδευτικοί
για κορίτσια και αγόρια, οδηγών-
τας σε διαφορετική συμπεριφορά
απέναντι σε κάθε φύλο.

Το νομοσχέδιο «Κανένα παιδί
να μη μείνει πίσω» του 2002 οδή-
γησε σε περιστολή του χρόνου
παιχνιδιού, σχεδίου και θεάτρου
στα νηπιαγωγεία. 

Η νηπιαγωγός Αμάντα Νίρινγκ
από το Κρίσταλ Λέικ του Ιλινόι
λέει ότι οι σημερινές ακαδημαϊκές
απαιτήσεις από τους μαθητές νη-
πιαγωγείου είναι ανάλογες με εκεί-
νες για την Α΄ και Β΄ τάξη Δημο-
τικού τη δεκαετία του 1990. «Τα
αγόρια δεν μπορούν να γράψουν
καθόλου, ενώ τα κορίτσια ξέρουν
όλα να γράψουν το όνομά τους.
Αυτό δεν σημαίνει ότι τα αγόρια
είναι ανόητα, αλλά δεν τους δί-
νουμε τα εφόδια να εκδηλώσουν
την ευφυΐα τους», υπογραμμίζει
η Νίρινγκ.

Ρεκόρ δεκαετίας στα επιχειρηματικά δάνεια, τα οποία ξεπέρασαν το €1 δισ. στο πρώτο τρίμηνο του
2025 εν μέσω πρωτοφανούς παγκόσμιας αβεβαιότητας και γεωπολιτικών εντάσεων.  

ΠΗΓΕΣ: National Survey of Children’s Health by The New York Times

O «έλεγχος» του νηπιαγωγείου
Ποσοστό παιδιών ηλικίας 3-5 ετών προσχολικής εκπαίδευσης στις ΗΠΑ

Σύνολο

Κινητικές δεξιότητες

Ελεγχος συναισθημάτων
και συμπεριφοράς

Αριθμητική και αλφάβητο

Κοινωνικές δεξιότητες και
συναισθηματική νοημοσύνη

Κορίτσια Αγόρια

71%

58%

73%
67%

88%
81%

77%
70%

75%

61%

<<<<<<<

Δεν θα αναπτυσσόμα-
στε επ’ άπειρον

με τα κονδύλια του
Ταμείου Ανάκαμψης
και την πολιτική στα-

θερότητα.

<<<<<<<

Γιατί τα αγόρια 
αργούν περισσότερο

στην ανάπτυξη 
δεξιοτήτων 
στο σχολείο.

<<<<<<<

Από τον παιδικό σταθμό
εμφανίζεται το μαθη-

σιακό χάσμα στις επιδό-
σεις μεταξύ των δύο

φύλων στις ΗΠΑ.

Καλές μαθήτριες από νήπια
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το Διοικητικό Συμβούλιο της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ)
αποφάσισε την Πέμπτη να μειώσει
τα τρία βασικά επιτόκια κατά 25
μονάδες βάσης για όγδοη συνεχή
φορά. Έτσι, τα επιτόκια της διευ-
κόλυνσης αποδοχής καταθέσεων,
των πράξεων κύριας αναχρηματο-
δότησηςκαι της διευκόλυνσης ορια-
κής χρηματοδότησης θα μειωθούν
σε 2%, 2,15% και 2,4% αντιστοίχως,
με ισχύ από την προσεχή Τετάρτη.
Αν και τα νέα είναι καλά για δανει-
ολήπτες, αφού θα δουν, ή και άλλοι
είδαν αμέσως να μειώνονται οι δό-
σεις τους (αναλόγως της δανειακής
σύμβασης που έχουν υπογράψει),
για τους καταθέτες τα νέα δεν είναι
και τόσο ευνοϊκά. Αν όταν τα επι-

τόκια της ΕΚΤ ήταν τα διπλάσια
περίπου γινόταν λόγος για μεγάλη
ψαλίδα μεταξύ καταθετικών και δα-
νειστικών επιτοκίων, πλέον, τα κα-
ταθετικά επιτόκια έχουν φτάσει σε
χαμηλό επίπεδο. Έτσι, οι καταθέτες
εάν θέλουν πλέον να αυξήσουν είτε
και να κρατήσουν την αξία των κα-
ταθέσεών τους στα σημερινά επί-
πεδα, πιθανώς θα πρέπει να στρα-
φούν σε επενδυτικές επιλογές και
επενδυτικά προϊόντα τα οποία θα
τους δώσουν τις αποδόσεις που επι-
ζητούν.

Η Κύπρος μέχρι το 2024 είχε
από τα πιο χαμηλά καταθετικά επι-
τόκια στην Ευρωζώνη. Δεν αργεί
η ώρα που ξανά οι τράπεζες θα προ-
κρίνουν επενδύσεις σε μετοχές,
ομόλογα, εμπορεύματα και άλλα,
καθώς το «παρκάρισμα» των κα-
ταθέσεων στις τράπεζες δεν θα φέ-
ρει αυξήσεις στις αποδόσεις τους.
Κυπριακό το φαινόμενο δε, ότι, πά-
νω από τα 2/3 του περιουσιακού
συνόλου των νοικοκυριών είναι σε
μετρητά, με πολύ μικρά ποσοστά
σε επενδύσεις, έναντι σε χώρες
του εξωτερικού που υπάρχει επεν-
δυτική κουλτούρα.

Σύμφωνα με την Κεντρική Τρά-
πεζα της Κύπρου το επιτόκιο για

καταθέσεις προθεσμίας έως ενός
έτους από νοικοκυριά σημείωσε
μείωση στο 1,26% τον Απρίλη του
2025, σε σύγκριση με 1,41% τον
Μάρτη του 2025. Το αντίστοιχο
επιτόκιο για καταθέσεις από μη
χρηματοδοτικές εταιρείες παρου-
σίασε αύξηση στο 1,37%, σε σύγ-
κριση με 1,31% τον προηγούμενο
μήνα. Αντιθέτως, το επιτόκιο που
αφορά καταναλωτικά δάνεια ση-
μείωσε μείωση στο 7,06% τον Απρί-
λη του 2025, σε σύγκριση με 7,40%
τον Μάρτη, αν και δείχνει μείωση,
αποτυπώνει ξεκάθαρα την τεράστια
ψαλίδα μεταξύ των καταθετικών

και δανειστικών επιτοκίων. Όσον
αφορά στο επιτόκιο που αφορά δά-
νεια για αγορά κατοικίας, μειώθηκε
στο 3,78%, σε σύγκριση με 4,56%
τον προηγούμενο μήνα. Αξίζει να
σημειωθεί πως το υπόλοιπο των
συνολικών καταθέσεων τον Απρίλιο
2025 έφθασε στα 56,1 δισ. ευρώ. 

Λιγότερο ελκυστικές 
οι καταθέσεις

Κληθείς να σχολιάσει στην «Κ» τα
των καταθετικών επιτοκίων και
επενδυτικών προϊόντων ο οικονο-

μολόγος, διοικητικός σύμβουλος
και επικεφαλής των Υπηρεσιών
Διαχείρισης Παγκόσμιας Συμμόρ-
φωσης της KPMG Κύπρου, κ. Τάσος
Γιασεμίδης, υπέδειξε πωςτα χαμηλά
καταθετικά επιτόκια σε συνδυασμό
με την 17% έκτακτη εισφορά για
τους φορολογικούς κατοίκους κά-
νουν λιγότερο ελκυστικές τις κα-
ταθέσεις. Σύμφωνα με τον κ. Για-
σεμίδη αυτό γίνεται ακόμη εντο-
νότερο αν κάποιος λάβει υπόψη
ότι το ποσοστό πληθωρισμού πα-
ραμένει κοντά στο 2% με την αξία
των χρημάτων να φθίνει με γοργούς
ρυθμούς. «Φυσικά στην Κύπρο τα

καταθετικά επιτόκια δεν είχαν την
ίδια αύξηση με τα δανειστικά επι-
τόκια, ή με αυτά άλλων χωρών όπως
για παράδειγμα σε αμερικανικό δο-
λάριο», συμπλήρωσε.

Σύμφωνα με τον οικονομολόγο
Γιασεμίδη, είναι σημαντικό για
κάθε οικογένεια και κάθε άτομο
να συγκροτούν τον δικό τους προ-
ϋπολογισμό βάσει των αναγκών
τους βραχυπρόθεσμα και μακρο-
πρόθεσμα. «Από τη μια είναι τα ζη-
τήματα της καθημερινότητας και
από την άλλη οι μελλοντικές δα-
πάνες, όπως για παράδειγμα οι
σπουδές των παιδιών. Σίγουρα στον

προγραμματισμό συμπεριλαμβά-
νονται ζητήματα που αφορούν
επενδύσεις και το παθητικό εισό-
δημα αλλά και η διασφάλιση καλής
ποιότητας ζωής με τη συνταξιοδό-
τηση», σημείωσε.

Ο κ. Γιασεμίδης υπέδειξε ότι, σε
αυτό το πλαίσιο γίνεται αξιολόγηση
των εισοδημάτων, του ποσού που
απαιτείται για τις καθημερινές
ανάγκες, για αποταμίευση και εν-
δεχομένως διασφάλιση των κεφα-
λαίων για δύσκολες εποχές και για
τη συνταξιοδότηση, για επενδύσεις
σε ακίνητα, είτε για διασφάλιση
παθητικού εισοδήματος ή για ιδία
χρήση και σε κινητές αξίες. «Μέρος
αυτής της άσκησης είναι η δυνα-
τότητα και το ύψος του δανεισμού
που μπορεί ν’ αναλάβει ένα νοικο-
κυριό», συμπλήρωσε.

Το θέμα ρίσκου
Συνεχίζοντας στην τοποθέτησή
του ο κ. Τ. Γιασεμίδης, είπε πως η
στρατηγική για κάθε οικογένεια
εξαρτάται από τα περιουσιακά στοι-
χεία που έχει, τα υφιστάμενα και
μελλοντικά εισοδήματα και τη διά-
θεσή της όσον αφορά το θέμα ρί-
σκου. «Για παράδειγμα, οι συντη-
ρητικοί θα αναζητήσουν ‘σίγουρες
επενδύσεις’, ίσως ακίνητα και υψη-
λής διαβάθμισης μετοχές αρκού-
μενοι σε αποδόσεις του 3%-4% (οι
αποδόσεις των καταθέσεων είναι
μικρότερες με τις μειώσεις των επι-
τοκίων), ενώ στην αντίπερα όχθη
οι λάτρεις του είδους θα επενδύσουν
σε εξειδικευμένα χρηματοοικονο-
μικά προϊόντα υψηλού ρίσκου και
μεγάλων αποδόσεων. Φυσικά, η
πιθανή απώλεια κεφαλαίων για τη
δεύτερη κατηγορία είναι μεγαλύ-
τερη», τόνισε.

Κατά τον οικονομολόγο Γιασε-
μίδη το σημείο ισορροπίας είναι
να επενδύονται κεφάλαια που θε-
ωρούνται πλεονάσματα στον οι-
κογενειακό προϋπολογισμό, εν-
δεχομένως με τη σύναψη δανει-
σμού στα μέτρα της οικογένειας
και τις στρωματοποιημένες επεν-
δύσεις, δηλαδή σε σωστή αναλογία
αυτές του υψηλού και του χαμηλού
ρίσκου.

«Θα πρέπει να σημειωθεί ότι,
σταδιακά, οι νοοτροπίες των οικο-
γενειών έχουν αλλάξει, αντιλαμ-
βάνονται την αξία του σωστού σχε-
διασμού, το παθητικό εισόδημα,
είτε αυτό είναι στη μορφή ενοικίων
είτε μερισμάτων και, εκμεταλλευό-
μενοι τα φορολογικά κίνητρα, σχε-
διάζουν το μέλλον μέσω συνεισφο-
ρών σε ταμεία προνοίας ή με τη
σύναψη ασφαλειών ζωής ανταπο-
δοτικού χαρακτήρα», κατέληξε.

Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Ανάπτυξη εξειδικευμένων επεξερ-
γαστών σε ένα ευρύ φάσμα εφαρ-
μογών, από αυτοματισμούς και
ρομποτική μέχρι ανάλυση μεγάλων
δεδομένων και αυτόνομων συστη-
μάτων θα σχεδιάζει στην Κύπρο η
εταιρεία Tenstorrent. Σύμφωνα με
αποκλειστικές δηλώσεις του επι-
χειρησιακού διευθυντή της εται-
ρείας Κιθ Γουίτεκ στην «Κ», η εται-
ρεία η οποία θεωρείται από τις τα-
χύτερα ανερχόμενες αμερικανικές
εταιρείες τεχνητής νοημοσύνης
που αποφάσισε να επεκτείνει τη
δραστηριότητά της στην Κύπρο,
αναγνωρίζει τη στρατηγική θέση
της χώρας και τη δυνατότητα πρό-
σβασης σε σημαντικές αγορές, αλλά
και την αξιοποίηση ντόπιων τα-
λέντων μέσω πανεπιστημίων και
κέντρων αριστείας.

Μετά από δυο επισκέψεις στην
Κύπρο, η εταιρεία έχει εξετάσει εν-
δελεχώς το κυπριακό οικοσύστημα
σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές
και κατέληξε στη διαπίστωση ότι
μέσω ενός περιφερειακού γραφείου
θα δημιουργηθούν συμμαχίες σε
Ευρώπη και Μέση Ανατολή. Προ-
γραμματισμένη εξάλλου είναι και
μια τρίτη επίσκεψη της ομάδας της
εταιρείας στις 17 και 18 του Ιούνη
όπου θα ληφθούν οι τελικές απο-
φάσεις αναφορικά με την τοποθεσία
όπου θα εγκαταστήσει το περιφε-
ρειακό της γραφείο. Στόχος της
εταιρείας είναι να δημιουργήσει
παρουσία στην επαρχία όπου βρί-

σκονται οι επίδοξοι πελάτες-εται-
ρείες και τα πανεπιστήμια για την
άντληση ταλέντων, τόνισε ο κ Γουί-
τεκ. Μάλιστα πρόθεση της εταιρείας
είναι να κινηθούν με γοργούς ρυθ-
μούς οι διαδικασίες καθώς ο χρόνος
αποτελεί εχθρό των εταιρειών που
δραστηριοποιούνται στην τεχνητή
νοημοσύνη. 

Η πρόθεση της εταιρείας για να
επεκτείνει τις δραστηριότητές της
στην Κύπρο ανακοινώθηκε επίσημα
κατά τη διάρκεια της επίσκεψης
του Προέδρου της Δημοκρατίας,
Νίκου Χριστοδουλίδη, στο Σαν
Φρανσίσκο, την καρδιά του Σίλικον
Βάλεϊ, όπου πραγματοποίησε σειρά
συναντήσεων με κορυφαίους εκ-
προσώπους της διεθνούς τεχνολο-
γικής και επενδυτικής κοινότητας.
Σημείο επαφής των τεχνολογικών
κολοσσών με την κυπριακή απο-
στολή ήταν ο Επικεφαλής Επιστή-
μονας για Έρευνα, Καινοτομία και
Τεχνολογία Δημήτρης Σκουρίδης.

Τεχνολογική αυτοδυναμία
Τεχνολογία ανοιχτή και προ-

σβάσιμη στους ενδιαφερόμενους
επιδιώκει να αναπτύξει η Tenstor-
rent μέσω της Κύπρου. Πιο συγκε-
κριμένα, η εταιρεία σκοπεύει να
αξιοποιήσει το δυναμικό της Κύ-
πρου στον τομέα της ναυτιλίας,
της υγείας και της ανάπτυξης video
games, προσφέροντας λύσεις με
τεχνητή νοημοσύνη που βελτιώ-
νουν την αποδοτικότητα, την ασφά-
λεια και την αυτοματοποίηση. Έμ-
φαση δίνεται στη μεταφορά τεχνο-

γνωσίας, στην πρόσληψη και εκ-
παίδευση ντόπιου ανθρώπινου δυ-
ναμικού, και στη δημιουργία ενός
ανεξάρτητου τεχνολογικού οικο-
συστήματος, απαλλαγμένου από
μονοπώλια.

Αναφορικά με τα μονοπωλιακά
φαινόμενα που έχουν δημιουργηθεί
στον τεχνολογικό τομέα, ο κ. Γουί-

τεκ επισημαίνει ότι ορισμένες εται-
ρείες κολοσσοί τα εκμεταλλεύονται
προκειμένου να επιβάλουν υψηλές
τιμές. Με τις ανοικτές πλατφόρμες
στις οποίες προσανατολίζεται η
εταιρεία να αναπτύσσει και να που-
λά στην περιοχή από την Κύπρο
θα ενισχύσουν την προσπάθεια
για την αξιοποίηση της τεχνολογίας
από όλους.  

Η Tenstorrent ιδρύθηκε το 2016
και αποτελεί σήμερα έναν από τους
πιο φιλόδοξους «αντιπάλους» της
Nvidia στην κούρσα της τεχνητής
νοημοσύνης. 

Η εταιρεία δεν περιορίζεται
απλώς στην κατασκευή hardware·
αναπτύσσει και το αντίστοιχο λο-
γισμικό (compilers και developer
tools) που επιτρέπει την άμεση χρή-
ση των AI μικροεπεξεργαστών της
σε ένα ευρύ φάσμα εφαρμογών.

Η Κύπρος μπορεί να κυριαρχήσει
στον τομέα της ναυτιλίας με τη
βοήθεια των εφαρμογών τεχνητής
νοημοσύνης που αναπτύσσει η
Tenstorrent. Σύμφωνα με τον επι-
χειρησιακό διευθυντή της εταιρείας,
οποιουδήποτε είδους καταστροφές
στον τομέα μπορούν να αποφευχ-
θούν με τεχνολογίες που σχεδιάζει
η εταιρεία.

Μεγάλη δυναμική εντοπίζεται
και στον τομέα της υγείας αλλά και
της ανάπτυξης βιντεοπαιχνιδιών,
υπογράμμισε ο κ. Γουίτεκ. Πιστεύω
πως, αν η Κύπρος κινηθεί σωστά
και συνεργαστεί με εταιρείες όπως
η δική μας, μπορεί να γίνει η επό-
μενη Σιγκαπούρη ή Ισραήλ τεχνο-
λογικά, υποστήριξε.

Tο κόστος ενέργειας
Ο κ. Γουίτεκ αναφέρθηκε και

στον καθοριστικό ρόλο που δια-
δραμάτισαν οι κυπριακές αρχές
και ιδιαίτερα ο επικεφαλής επιστή-
μονας στην απόφασή τους να επε-
κτείνουν τις δραστηριότητές τους
στη χώρα μας. Ωστόσο, μαζί με τις
δυνατότητες της Κύπρου η εταιρεία
εξέτασε και τις προκλήσεις οι οποίες
ενυπάρχουν στο οικοσύστημα της
χώρας. Το υψηλό κόστος ενέργειας
αποτελεί, σύμφωνα με τον ίδιο, τη
μεγαλύτερη δυσκολία για το συγ-
κεκριμένο εγχείρημα. 

Η σημασία του μομέντουμ
Κομβικό σημείο ανάπτυξης των

υποδομών προκειμένου να καταστεί
η Κύπρος περιφερειακή τεχνολο-

γική βάση στην Ανατολική Μεσό-
γειο θεωρείται το διάστημα που
διανύουμε, όπως ανέφερε στην «Κ»
ο επικεφαλής επιστήμονας για
Έρευνα, Καινοτομία και Τεχνολογία
της Κυπριακής Δημοκρατίας, Δη-
μήτρης Σκουρίδης.  

Όπως ανέφερε ο κ. Σκουρίδης,
η κάθοδος της Tenstorrent στην
Κύπρο προσδίδει αξιοπιστία στο
οικοσύστημα και αποτελεί ένα ισχυ-
ρό έναυσμα προς τη διεθνή επεν-
δυτική κοινότητα σε σχέση με τις
καινοτόμες τεχνολογικές δραστη-
ριότητες. Επιπλέον, μέσω της εται-
ρείας θα αναπτυχθούν συνεργασίες
με μηχανικούς, προγραμματιστές,
data scientists, αλλά και ειδικούς
σε τομείς όπως η κυβερνοασφάλεια.
Αυτό συνδέεται άρρηκτα και με
την προσπάθεια της κυβέρνησης
να επαναπατρίσει ταλέντα από το
εξωτερικό μετά και την εκδήλωση
που πραγματοποιήθηκε στο Λον-
δίνο για το λεγόμενο brain gain.
Την ίδια ώρα, η παρουσία ενός διε-
θνούς παίκτη λειτουργεί καταλυτικά
για τις τοπικές startups, ενισχύον-
τας τις πιθανότητες συνεργασιών
και πρόσβασης σε κεφάλαια, πρό-
σθεσε. 

Με λίγα λόγια, επισήμανε ο κ.
Σκουρίδης, τόσο η κάθοδος της
συγκεκριμένης εταιρείας όσο και
η γενικότερη προσπάθεια που προ-
ωθείται επιβεβαιώνει ότι η Κύπρος,
με στοχευμένες πολιτικές, εξω-
στρέφεια και ευελιξία, μπορεί να
κερδίσει μια θέση στον παγκόσμιο
τεχνολογικό χάρτη.

Ωρα για στροφή σε
επενδυτικά προϊόντα

Μετά τη μείωση των επιτοκίων γίνεται επιτακτική η εξέταση άλλων 
επιλογών από το να είναι «παρκαρισμένες» οι καταθέσεις

<<<<<<<

Γιασεμίδης: Η στρατηγι-
κή για κάθε οικογένεια
εξαρτάται από τα περι-
ουσιακά στοιχεία που

έχει, τα υφιστάμενα και
μελλοντικά εισοδήματα
και τη διάθεσή της όσον
αφορά το θέμα ρίσκου.

Δεν αργεί η ώρα που ξανά οι τράπεζες θα προκρίνουν επενδύσεις σε μετοχές, ομόλογα, εμπορεύματα και άλλα, καθώς το «παρκάρισμα» των
καταθέσεων δεν θα φέρει αυξήσεις στις αποδόσεις τους.

Τσιπάκια και εφαρμογές AI made in Cyprus
Από το Silicon Valley στην Κύπρο η Tenstorrent – Αποκλειστικά στην «Κ» ο επιχειρησιακός διευθυντής της εταιρείας Κιθ Γουίτεκ

<<<<<<<

Είδε ερευνητικά 
κέντρα, πανεπιστήμια
και αρμόδιους φορείς
και οριστικοποιεί την
επιλογή τοποθεσίας 

για την περιφερειακή
της παρουσία.

Η εταιρεία Tenstorrent αναγνωρίζει τη στρατηγική θέση της Κύπρου
και τη δυνατότητα πρόσβασης σε σημαντικές αγορές - Υπέγραψε
προσύμφωνο συνεργασίας με τον Invest Cyprus.
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Η μάχη των εφαρμογών για τον χρόνο των χρηστών
Κάθε smartphone είναι ένα παρά-
θυρο σε ένα πλήθος εφαρμογών.
Ο μόνος περιορισμός είναι ο αριθμός
των λεπτών σε μία ημέρα που κάθε
χρήστης πρέπει να τους αφιερώσει.
Η αγωγή της αμερικανικής κυβέρ-
νησης που επιδιώκει να διαλύσει
το Meta βοηθά να καταδειχθεί πώς
αυτό το υπερφορτωμένο «Κολοσ-
σαίο» δεν έχει χώρο για νέους διεκ-
δικητές, εκτός αν οι παλιοί παρα-
χωρήσουν τη θέση τους. Η Ομο-
σπονδιακή Επιτροπή Εμπορίου

(FTC) ισχυρίζεται ότι η αυτοκρα-
τορία του Μαρκ Ζούκερμπεργκ κα-
τέπνιξε τον ανταγωνισμό, καθώς
πιέζει να ανατρέψει τις εξαγορές
του Instagram και του WhatsApp.
Υποστηρίζει ότι οι αντίπαλοι της
Meta, όπως η Snap, περιορίζονται
σε εφαρμογές με εξαφανιζόμενες
φωτογραφίες. Το μερίδιο της Meta
στον χρόνο που αφιερώνουν οι
χρήστες είναι ένα επιβλητικό 85%.
Οταν προσθέτουμε το TikTok στο
μείγμα, το μερίδιο της Meta μει-

ώνεται στο 60%. Γίνεται ακόμη πιο
αδύναμο όταν το YouTube μπαίνει
στην αρένα, καθώς μειώνεται στο
30%. Οταν το Facebook αγόρασε
το Instagram για 1 δισ. δολάρια το
2012, η διείσδυση των smartphones
στις ΗΠΑ ήταν 45%. Κάθε μέρα,
άνθρωποι άνοιγαν το τηλέφωνό
τους και έψαχναν σε καταστήματα
εφαρμογών για πρώτη φορά. Μέχρι
το 2024 τα ποσοστά υιοθέτησης
smartphone είχαν διπλασιαστεί.
Οι αρχικές οθόνες είναι πλέον γε-

μάτες εφαρμογές. Oι χρήστες πρέπει
συνεπώς να μείνουν κολλημένοι
στα τηλέφωνά τους περισσότερο.
Η μείωση των ψυχαγωγικών δρα-
στηριοτήτων στον πραγματικό κό-
σμο υποδηλώνει ότι αυτό έχει ήδη
συμβεί. Οι άνθρωποι αφιέρωναν
κατά μέσον όρο 26 λεπτά κάθε μέρα
διαβάζοντας το 2023, 10 λεπτά λι-
γότερα από ό,τι το 2003. Η κοινω-
νικοποίηση και η επικοινωνία μει-
ώθηκαν ακόμη περισσότερο, από
78 λεπτά το 2003 σε 57 λεπτά το

2023. Ετσι, αν υπάρχουν λιγότεροι
νέοι χρήστες και λιγότερα νέα λεπτά
την ημέρα, οι πλατφόρμες πρέπει
αντ’ αυτού να κλέβουν χρόνο η μία
από την άλλη.

Οι Αμερικανοί ίσως έχουν φτάσει
στο αποκορύφωμα της προσοχής
– τουλάχιστον προς το παρόν.
Υπνος, προσωπική υγιεινή, κοινω-
νικοποίηση: όλα αυτά είναι πιθανό
να παραμείνουν σταθερά. Ενα από
τα λίγα μέρη που έχουν απομείνει
για να κερδίσει κανείς χρόνο μπορεί

να είναι η εργάσιμη ημέρα. Το πρό-
τυπο εργασίας έχει αλλάξει ελάχιστα
τις τελευταίες δύο δεκαετίες, φτά-
νοντας σε λίγο κάτω από 8 ώρες
κατά μέσον όρο την ημέρα. Ισως,
αν πραγματοποιηθούν τα πιο τρελά
όνειρα για την τεχνητή νοημοσύνη,
αυτό να αρχίσει να αλλάζει. Οσο
πιο παραγωγική γίνεται μια κοινω-
νία, άλλωστε, τόσο περισσότερο
χρόνο θα πρέπει να σπαταλήσει.
Μέχρι τότε, η μάχη των εφαρμογών
θα μαίνεται.

Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η έρευνα «Κάντε τα χρηματοοικο-
νομικά λάθη του παρελθόντος, μα-
θήματα για το μέλλον», που ξεκί-
νησε το 2024 από την Eπιτροπή
Kεφαλαιαγοράς Kύπρου και το Τμή-
μα Λογιστικής και Χρηματοοικο-
νομικών του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου, προσκάλεσε πολίτες να μοι-
ραστούν λανθασμένες χρηματοοι-
κονομικές επιλογές τους, με σκοπό
να παρέχουν πολύτιμα διδάγματα
σε άλλους, ιδιαίτερα στους νέους
και τις νέες, ώστε να αποφύγουν
παρόμοια λάθη και παγίδες.

Για την έρευνα μιλούν στην
από κοινού τους συνέντευξη στην
«Κ», η Έλενα Καρκώτη, λειτουργός
Α’ της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς
Κύπρου και υπεύθυνη για τη Χρη-
ματοοικονομική Επιμόρφωση του
Κοινού και τον Ανδρέα Μιλιδώνη,
καθηγητή Χρηματοοικονομικής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.

Τα αποτελέσματα της έρευνας
ανέδειξαν, μεταξύ άλλων, την πα-
ρορμητική λήψη χρηματοοικονο-
μικών αποφάσεων, τα επενδυτικά
λάθη και τους κινδύνους που σχε-
τίζονται με την αγορά χρηματο-
οικονομικών προϊόντων, πέραν
των χρηματοοικονομικών δυνα-
τοτήτων τους. Οι ιστορίες αυτές
ενσωματώθηκαν σε μια νέα εκ-
στρατεία χρηματοοικονομικής εκ-
παίδευσης, μέσα από την οποία
όσοι και όσες βίωσαν χρηματοοι-
κονομικές απώλειες μοιράζονται
τα διδάγματα που αποκόμισαν.
- Ποιος ήταν ο στόχος αυτής της
εκστρατείας και ποια ήταν η αφορ-
μή για τη δημιουργία της;

- Ε. Καρκώτη: Η εκστρατεία αυ-
τή σχεδιάστηκε για να μετατρέψει
προσωπικές εμπειρίες χρηματο-
οικονομικών λαθών και κακών επι-
λογών σε πολύτιμα εκπαιδευτικά
εργαλεία. Θέλαμε να ξεφύγουμε
από τις συνηθισμένες προσεγγίσεις
και να αξιοποιήσουμε τη δύναμη
της εμπειρίας. Όταν ένας πολίτης
μοιράζεται το λάθος που έκανε και
κυρίως τι έμαθε από αυτό, το μή-
νυμα φτάνει πιο άμεσα, πιο αν-
θρώπινα, και με μεγαλύτερη δι-
εισδυτικότητα, ειδικά στους νέους
που προτιμούν απτά παραδείγματα
και όχι θεωρητικές συμβουλές.
- Υπήρξε ανταπόκριση από τον
κόσμο; Ήταν οι πολίτες πρόθυμοι
να μοιραστούν τις ιστορίες τους;

- Ε. Καρκώτη: Η ανταπόκριση
ξεπέρασε τις προσδοκίες μας. Πα-
ρόλο που δεν είναι εύκολο να μι-
λήσει κάποιος για αποτυχίες, η
διασφάλιση της ανωνυμίας των
πολιτών –μέσα από την προστασία
των δεδομένων τους και την ευαι-
σθησία στον χειρισμό των ιστο-
ριών– λειτούργησε θετικά. Μας
χαροποιεί ιδιαίτερα το γεγονός
ότι τόσοι πολλοί πολίτες μας εμ-
πιστεύτηκαν και στήριξαν την
προσπάθειά μας. Ένιωσαν ότι επι-
τέλους έχουν έναν χώρο να μιλή-
σουν, να προβληματίσουν και να
συμβάλουν στην πρόληψη παρό-
μοιων λαθών από άλλους.
- Πώς επιλέξατε τις επτά ιστορίες
που παρουσιάζονται στην εκστρα-
τεία;

- Α. Μιλιδώνης: Οι ιστορίες επι-
λέχθηκαν με βάση την εκπαιδευ-
τική τους δύναμη. Δεν μας ενδιέ-
φερε απλώς αν μια ιστορία ήταν
«δραματική» ή «συγκινητική».
Αναζητήσαμε εκείνες που μετα-
φέρουν σαφή, χρήσιμα και ουσια-
στικά διδάγματα – ειδικά στις νε-
ότερες ηλικίες που τώρα κάνουν
τα πρώτα τους βήματα στον χρη-
ματοοικονομικό σχεδιασμό. Ομα-
δοποιήσαμε τις πραγματικές ιστο-
ρίες σε 7 κατηγορίες, και επιλέξαμε
μια αντιπροσωπευτική ιστορία-
πάθημα από κάθε κατηγορία για
να δημοσιοποιήσουμε. Επιλέξαμε

περιπτώσεις με επενδύσεις, δα-
νεισμό, κακή πληροφόρηση και
απάτες, ώστε να καλύψουμε ένα
ευρύ φάσμα κινδύνων. Είμαι σί-
γουρος ότι αυτές οι 7 πραγματικές
ιστορίες-παθήματα, θα λειτουρ-
γήσουν ως μαθήματα αλλά και ση-
μεία συζήτησης για τη νέα γενιά,
τόσο εντός της αίθουσας διδασκα-
λίας όσο και στο σπίτι ή σε άλλες
κοινωνικές συναθροίσεις. 
- Ποια επαναλαμβανόμενα λάθη
ή θεματικές προέκυψαν από τις
ιστορίες;

- Ε. Καρκώτη: Ένα ξεκάθαρο μο-
τίβο ήταν η λήψη βιαστικών απο-
φάσεων χωρίς επαρκή γνώση και
ενημέρωση. Η τυφλή εμπιστοσύνη
σε «εύκολα κέρδη», η απουσία προ-
γραμματισμού και τα συναισθη-
ματικά κίνητρα πίσω από χρημα-
τοοικονομικές επιλογές, οδήγησαν
πολίτες σε παγίδες. Μέσα από την
έρευνα αναδείχθηκαν διάφορες
θεμελιώδεις αρχές ορθής χρημα-
τοοικονομικής συμπεριφοράς, όπως
η ανάγκη  κατανόησης του προ-
ϊόντος στο οποίο επενδύουμε, η
αποφυγή της λογικής της «αγέλης»,
η αποταμίευση για αντιμετώπιση
έκτακτων αναγκών και άλλες.

Α. Μιλιδώνης: Επίσης, φάνηκε
πόσο κρίσιμο είναι να κατανοεί
κάποιος τι σημαίνει «ρίσκο». Συχνά
βλέπουμε ανθρώπους να επεν-

δύουν σε προϊόντα με τεράστιο
ρίσκο, όπως τα κρυπτονομίσματα,
χωρίς να αντιλαμβάνονται τι δια-
κυβεύεται. Για παράδειγμα, η με-
ταβλητότητα των κρυπτονομισμά-
των είναι τριπλάσια από την αν-
τίστοιχη των μετοχών. Κι όμως, η
ελπίδα για «εύκολο χρήμα» τους
οδηγεί σε βεβιασμένες κινήσεις
που συνήθως οδηγούν σε ζημιές.
Το έργο μας στοχεύει στο να βοη-
θήσει τον πολίτη να αποκτήσει
κριτική σκέψη και να κατανοεί
βασικές έννοιες που μέχρι πρότινος
τού ήταν αδιάφορες.

Δίδαγμα και συμβουλή
- Πώς θα παρουσιαστούν αυτές οι
ιστορίες; Μπορείτε να μας δώσετε
ένα παράδειγμα;

- Ε. Καρκώτη: Κάθε αφήγηση
συνοδεύεται από ένα βασικό δί-

δαγμα και μια προσωπική συμ-
βουλή, δίνοντας έμφαση όχι μόνο
στο τι πήγε λάθος, αλλά και στο
τι μπορεί να γίνει διαφορετικά στο
μέλλον. Ένα παράδειγμα είναι η
ιστορία της Αλίκης, 26 ετών από
τη Λεμεσό. Οι γονείς της είχαν
φροντίσει να αποταμιεύουν χρή-
ματα για τις σπουδές των παιδιών
τους, ανοίγοντας λογαριασμούς
ταμιευτηρίου στο όνομα των παι-
διών από μικρή ηλικία. Ωστόσο,
όταν προέκυψε μια έκτακτη ανάγ-
κη και χρειάστηκαν χρήματα άμε-
σα, διαπίστωσαν ότι δεν μπορού-
σαν να έχουν πρόσβαση σε αυτά
μέχρι την ενηλικίωση των παιδιών.
Το αποτέλεσμα ήταν μια δύσκολη
κατάσταση, την οποία θα μπορού-
σαν να είχαν αποφύγει με έναν
καλύτερο σχεδιασμό.

Η ίδια η Αλίκη επισημαίνει:
«Ένα ταμείο έκτακτης ανάγκης
είναι άχρηστο αν δεν μπορείς να
το χρησιμοποιήσεις όταν το χρει-
άζεσαι!» Αυτό είναι ένα μήνυμα
που συμπυκνώνει με απλό τρόπο
ότι η αποταμίευση δεν αρκεί χωρίς
άμεση πρόσβαση όταν προκύψει
ανάγκη. Η ιστορία της, όπως και
όλες οι ιστορίες της εκστρατείας,
θέλουμε να αποτελέσει το έναυσμα
για ουσιαστική συζήτηση σε σχο-
λεία, σεμινάρια και ενημερωτικές
δράσεις, ενισχύοντας τη χρημα-

τοοικονομική αντίληψη με πραγ-
ματικά παραδείγματα.
- Υπάρχει κάποια ιστορία που σας
έκανε εντύπωση;

- Α. Μιλιδώνης: Όλες οι ιστορίες
είναι εξίσου σημαντικές, για δια-
φορετικούς λόγους. Η περίπτωση
ενός νέου που επένδυσε στα τυφλά
σε κρυπτονομίσματα, χωρίς να
κατανοεί καν τι αγόραζε, είναι χα-
ρακτηριστική. Όταν η αγορά κα-
τέρρευσε, όχι μόνο έχασε χρήματα,
αλλά και την πίστη του στις επεν-
δύσεις. Η ιστορία του δείχνει πόσο
επικίνδυνη μπορεί να είναι η πα-
ραπληροφόρηση και πόσο εύκολα
κάποιος μπορεί να πέσει θύμα του
«θορύβου» ή προωθήσεων στα so-
cial media. Τώρα, ο ίδιος είναι πολύ
πιο προσεκτικός και επιφυλακτικός
– και αυτό είναι το μεγαλύτερο
κέρδος.

Χρηματοοικονομική παιδεία
- Με ποιους τρόπους θα αξιοποι-
ηθούν αυτές οι ιστορίες;

- Ε. Καρκώτη: Θα ενταχθούν
στα εκπαιδευτικά προγράμματα
που υλοποιούμε σε σχολεία, καθώς
και σε ενημερωτικές εκστρατείες
στα ΜΜΕ και στα κοινωνικά δί-
κτυα. Πέρα από αυτό, θα αξιοποι-
ηθούν σε σεμινάρια, παρουσιάσεις,
ενημερωτικές εκστρατείες και
κάθε άλλο μέσο, δημιουργώντας
ένα νέο κεφάλαιο βιωματικής μά-
θησης στον τομέα της χρηματο-
οικονομικής παιδείας. Αυτούσιες
οι ιστορίες μαζί με τα «μαθήματα»
που προσφέρουν, βρίσκονται στην
Πύλη Χρηματοοικονομικής Επι-
μόρφωσης της ΕΚΚ.

Α. Μιλιδώνης: Το Πανεπιστήμιο
θα εντάξει τις εμπειρίες αυτές στις
εκστρατείες χρηματοοικονομικής
παιδείας. Δηλαδή, θα τις συμπε-
ριλάβουμε στις σημειώσεις που
χρησιμοποιούνται στο μάθημα
προσωπικής χρηματοοικονομικής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, αλλά
και στις σημειώσεις που χρησιμο-
ποιούν τα ιδιωτικά σχολεία δευ-
τεροβάθμιας εκπαίδευσης στην
Κύπρο. Επίσης, θα χρησιμοποι-
ηθούν στην επιμόρφωση των κα-
θηγητών/τριών που θα διδάξουν
το παρεμβατικό εργαστήρι χρη-
ματοοικονομικής παιδείας σε όλα
τα δημόσια γυμνάσια της Κύπρου
από την επόμενη ακαδημαϊκή χρο-
νιά. Η παρούσα εκστρατεία ενι-
σχύει περαιτέρω αυτή την προ-
σπάθεια, με τη δύναμη της πραγ-
ματικής εμπειρίας. Καλούμε όλους
τους εκπαιδευτές χρηματοοικο-
νομικής παιδείας σε άλλα πανε-
πιστήμια, κολλέγια και σε άλλα
επιμορφωτικά κέντρα να χρησι-
μοποιήσουν το υλικό ελεύθερα. 
- Πώς επηρεάζει την καθημερινό-
τητα ενός πολίτη το είδος επιτο-
κίου στο δάνειό του;

- Α. Μιλιδώνης: Το κυμαινόμενο
επιτόκιο, που είναι και το πιο συχνό
στην Κύπρο, προκαλεί αβεβαιότητα
στον δανειολήπτη. Αν τα επιτόκια
αυξηθούν, η μηνιαία δόση αναμέ-
νεται να αυξηθεί σημαντικά. Το
ζήσαμε πρόσφατα με τη ραγδαία
αύξηση επιτοκίων. Πολλοί αγνοούν
ότι μπορούν να επαναδιαπραγμα-
τευτούν τους όρους ή να σταθε-
ροποιήσουν το επιτόκιο. Η ενη-
μέρωση αυτή μπορεί να κάνει με-
γάλη διαφορά στον οικογενειακό
προϋπολογισμό.
- Το μήνυμα «αποταμίευσε πριν
καταναλώσεις» μοιάζει ιδανικό
αλλά είναι ρεαλιστικό;

- Α. Μιλιδώνης: Είναι ρεαλιστικό,
εφόσον ενσωματωθεί στην καθη-
μερινότητα ως συνήθεια. Η απο-
ταμίευση είναι μια μορφή ελευ-
θερίας. Ακόμα και 20 ευρώ τον μή-
να, αν ξεκινήσουμε να αποταμι-
εύουμε νωρίς, μπορούν να μετα-
τραπούν σε ένα σημαντικό από-
θεμα στο μέλλον. Δεν είναι πολυ-
τέλεια – είναι πρόνοια.

Η πραγματική
εμπειρία

- Τελικά, τα «παθήματα» μπο-
ρούν να γίνουν «μαθήματα»;

- Α. Μιλιδώνης: Αναμφισβήτητα.
Δεν υπάρχει πιο ισχυρό μάθημα
από την πραγματική εμπειρία.
Όταν ακούμε από έναν συνάν-
θρωπό μας «έκανα αυτό το λά-
θος – μην το κάνεις κι εσύ», εί-
ναι πολύ πιο πιθανό να το δεχ-
θούμε και να το εμπεδώσουμε.
Αυτός είναι και ο λόγος που η
εκστρατεία μας βασίζεται σε
αληθινές φωνές. Είναι η πιο

άμεση μορφή πρόληψης και εν-
δυνάμωσης του πολίτη.

Ε. Καρκώτη: Η δύναμη των προ-
σωπικών εμπειριών είναι

αδιαμφισβήτητη. Όταν συνο-
δεύεται από αναστοχασμό και
προθυμία για μετάδοση γνώ-

σης, γίνεται οδηγός για ένα πιο
υγιές και ανθεκτικό χρηματοοι-

κονομικό μέλλον.

<<<<<<<

Οι ιστορίες των λαθών
ενσωματώθηκαν σε μια
νέα εκστρατεία χρημα-
τοοικονομικής εκπαί-

δευσης και οι άνθρωποι
μοιράζονται τα διδάγ-
ματα που αποκόμισαν.

Χρηματοοικονομικά
λάθη του παρελθόντος, 

μαθήματα για το μέλλον
Κοινή πρωτοβουλία της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 

Κύπρου και του Τμήματος Λογιστικής και 
Χρηματοοικονομικής του Πανεπιστημίου Κύπρου

Ελενα Καρκώτη, λειτουργός Α’
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς
Κύπρου και υπεύθυνη για τη
Χρηματοοικονομική
Επιμόρφωση του Κοινού.

Ανδρέας Μιλιδώνης,
καθηγητής Χρηματοοικονομικής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.

Τα αποτελέσματα της έρευνας ανέδειξαν, μεταξύ άλλων, την παρορμητική λήψη χρηματοοικονομικών
αποφάσεων, τα επενδυτικά λάθη και τους κινδύνους που σχετίζονται με την αγορά χρηματοοικονομικών
προϊόντων, πέραν των χρηματοοικονομικών δυνατοτήτων τους.
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Εντός του μήνα αναμένεται να απα-
σχολήσει την εκτελεστική εξουσία
το θέμα της αξιοποίησης του χώρου
της Κρατικής Έκθεσης σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ». Όπως πλη-
ροφορούμαστε, ο Δήμος Λευκωσίας
είναι στο περίμενε αναφορικά με
την πολιτική απόφαση για το ζή-
τημα, καθώς έχει αποστείλει σχετικό
υπόμνημα στον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας Νίκο Χριστοδουλίδη ανα-
φορικά με την πρότασή του για τη
μετατροπή του χώρου της Κρατικής
Έκθεσης σε Πάρκο Δυτικής Λευ-
κωσίας που αποτέλεσε και προ-
εκλογική εξαγγελία του δημάρχου
Λευκωσίας Χαράλαμπου Προύντζου.
Οι ίδιες πληροφορίες αναφέρουν
ότι θετικά αντιμετωπίζουν οι αρ-
μόδιοι φορείς τησυγκεκριμένη πρό-
ταση όπως και την πρόταση για δη-
μιουργία ζώνης επιχειρηματικότη-
τας/ εκθεσιακών χώρων, συνεδρια-
κών χώρων, αλλά και τις σύγχρονες
οικιστικές αναπτύξεις που χρειάζεται
η πρωτεύουσα στην περιοχή του
ΣΟΠΑΖ, στο Καϊμακλί. Θα δοθεί
ωστόσο μια μεταβατική περίοδος
36 μηνών για παραμονή πολύ συγ-
κεκριμένου αριθμού εγκαταστάσεων
για εξυπηρέτηση των συνεδρίων
και άλλων εκδηλώσεων που διορ-
γανώνονται σήμερα στον χώρο της
Διεθνούς Έκθεσης σύμφωνα με
την πρόταση που έχει διαμορφωθεί
από τον Δήμο Λευκωσίας.

Η πρόταση του Δήμου Λευκω-
σίας αναφορικά με την αξιοποίηση
του χώρου της Κρατικής Έκθεσης
περιλαμβάνει Παραμονή του Κέν-
τρου Εξυπηρέτησης του Πολίτη,
καφετερία με φυσικά υλικά και παι-
δότοπο, καλλισθενική γυμναστική,
ποδηλασία/ πεζοπορία, υπόγεια δε-
ξαμενή ομβρίων υδάτων, νέο σταθ-
μό λεωφορείων, πεζογέφυρα πάνω
από τη λεωφόρο Λευκοθέου, γήπεδα
αντισφαίρισης, Futsal και pedel,
πολυώροφο κτίριο με υπόγειους
χώρους στάθμευσης, τοπιοτέχνιση
των υφιστάμενων χώρων.

Ναι από τα κόμματα
Υπέρ της απόφασης του Δήμου

Λευκωσίας να αναθεωρήσει τους
σχεδιασμούς για τον χώρο της Κρα-
τικής Έκθεσης και να προχωρήσει
στη δημιουργία πάρκου τάσσονται
τα κόμματα. Το ζήτημα των σχεδίων
ανάπτυξης για σκοπούς αξιοποί-
ησης της κρατικής γης στην πε-
ριοχή της Κρατικής Έκθεσης εξε-
τάστηκε αυτεπάγγελτα κατά τη
διάρκεια συνεδρίας της Επιτροπής
Εσωτερικών. Όπως επισημάνθηκε
τόσο οι βουλευτές όσο και οι κά-
τοικοι της περιοχής προκρίνουν
τη δημιουργία μητροπολιτικού δα-
σικού πάρκου. Εξάλλου, οι κάτοικοι
της περιοχής, είχαν εκφράσει την
αντίθεσή τους και με την ανάπτυξη
που είχε προταθεί παλαιότερα, αλλά
και με τις αλλαγές που προωθούνταν
στο οδικό δίκτυο, προκειμένου να
ανταποκριθεί αυτό στις ανάγκες
της ανάπτυξης εκείνης.Σε δηλώσεις
του μετά τη συνεδρίαση της Επι-
τροπής, ο πρόεδρός της και βου-
λευτής του ΑΚΕΛ, Άριστος Δαμια-
νού, ανέφερε ότι οι σχεδιασμοί που
προέβλεπαν την ανέγερση μεγάλων
αναπτύξεων στον χώρο, αποτρά-
πηκαν «με κοινή πρωτοβουλία των
τοπικών κοινωνιών, των κατοίκων
της Έγκωμης και της Μακεδονί-
τισσας, αλλά και την πολύ έντονη
αντίθεση πολιτικών κομμάτων,
προεξάρχοντος του ΑΚΕΛ».

«Ήταν και παραμένει η θέση
μας ότι στη Δυτική Λευκωσία προ-

σφέρεται η περιοχή ως ένα ανοιχτό
πάρκο, ως ένας πνεύμονας πρασί-
νου και για την τοπική κοινωνία,
αλλά και για τη Λευκωσία ευρύτε-
ρα», σημείωσε ο κ. Δαμιανού, εκ-
φράζοντας ικανοποίηση για το γε-
γονός ότι, «αφουγκραζόμενος τα
μηνύματα των κατοίκων, ο νέος
δήμαρχος Λευκωσίας και το Δημο-
τικό Συμβούλιο έχουν ανατρέψει
προηγούμενους σχεδιασμούς και
κάτω από την πίεση και της τοπικής
κοινωνίας και πολιτικών κομμάτων,
αλλά προφανώς και της απόφασης
του Δημοτικού Συμβουλίου, τα συ-
ναρμόδια Υπουργεία πλέον έχουν
διαφοροποιήσει τη θέση τους και
αναπροσανατολίζονται σε σχέση
με τον σχεδιασμό».

Εξήγησε ότι, εν αναμονή μιας
συνολικής μελέτης από πλευράς
του Δήμου Λευκωσίας, τα υπουργεία
Εσωτερικών, Μεταφορών και Οι-
κονομικών θα συνεργαστούν, ούτως
ώστε στον χώρο της Κρατικής Έκ-
θεσης να δημιουργηθεί ένας πνεύ-
μονας πρασίνου και ο σχεδιασμός
για τη δημιουργία ενός τεχνολογι-
κού επιχειρηματικού πάρκου να
μεταφερθεί στην περιοχή του ΣΟ-
ΠΑΖ, η οποία, όπως σημείωσε, έχει
παραμεληθεί, κι έτσι θα δώσει πε-
ραιτέρω ανάπτυξη, για να δημι-
ουργηθούν συνθήκες ισορροπίας
ανάμεσα στα δημοτικά διαμερί-
σματα της Λευκωσίας.

Η βουλευτής του ΔΗΣΥ, Σάβια
Ορφανίδου, δήλωσε  ότι η απόφαση
του Δήμου Λευκωσίας για τη δη-
μιουργία μητροπολιτικού πάρκου
στον χώρο, λήφθηκε με τη θετική
συμβολή και της δημοτικής ομάδας
του ΔΗΣΥ. «Ακούσαμε σήμερα κά-
ποιες διαδικαστικές προσεγγίσεις
που πρέπει να γίνουν και τον σχε-
διασμό μου πρέπει να γίνει για να
μπορέσει να καταστεί πραγματι-
κότητα αυτό το πάρκο», είπε, προ-
σθέτοντας ότι υπάρχουν και θέματα
όσον αφορά τη συγκέντρωση υδά-
των στην περιοχή.

«Πρέπει να γίνει ένας σωστός
σχεδιασμός για να μπορέσει να εν-
σωματωθεί αυτή η λίμνη κατακρά-
τησης των υδάτων στην περιοχή
του πάρκου και την ίδια ώρα θα
αναμένουμε να δούμε και τα χρο-
νοδιαγράμματα για να μπορέσει
στο τέλος της ημέρας η πολιτεία
και οι κρατικοί φορείς να υλοποι-
ήσουν αυτήν την απόφαση η οποία
θα δώσει μια ανάσα ζωής στη συγ-
κεκριμένη περιοχή, θα διευκολύνει
σε πολύ μεγάλο βαθμό και τους αν-
θρώπους και τους πολίτες της Έγ-
κωμης για να μπορούν να ασκούν-
ται, αλλά και θα ενισχύσει ακόμα
περισσότερο την προστασία του
περιβάλλοντος», κατέληξε.

Ο βουλευτής του Κινήματος Οι-
κολόγων, Σταύρος Παπαδούρης,
ανέφερε στις δηλώσεις του ότι με
την απόφαση για τη δημιουργία
πάρκου στον χώρο αυτό, δικαιώ-
νονται τα κόμματα που το προ-
ηγούμενο διάστημα σταύρωναν
κονδύλια του προϋπολογισμού,
που αφορούσαν την ανάπτυξη στην
Κρατική Έκθεση.

Χαιρετίζοντας την αλλαγή της
στάσης της κυβέρνησης, σε σχέση
με τον αρχικό σχεδιασμό, επεσή-
μανε ότι η θέση του Κινήματος Οι-
κολόγων ήταν σταθερή από την
αρχή. Σημείωσε ότι στόχος είναι ο
συγκεκριμένος χώρος να καταλήξει
ένα εθνικό αστικό πάρκο, κάτι που
έχει υποδείξει ως ανάγκη και η Ε.Ε.,
όπως είπε. «Να δημιουργηθούν
πράσινοι πνεύμονες και να μη ντρε-
πόμαστε γι’ αυτό που θα παραδώ-
σουμε στις επόμενες γενιές», είπε.

Το μπαλάκι
στον Πρόεδρο για 

την Κρατική Eκθεση
Υπέρ τάσσονται τα κόμματα στη δημιουργία πάρκου – 

Δεν έχει παρθεί καμία πολιτική απόφαση ακόμα 

Επίτροπος Περιβάλλοντος

Πάρκο… αλλά 
με υποδομές που 
να στηρίζουν τη
βιωσιμότητά του

Προς έναν ενοποιημένο, συμπα-
γές και θεσμοθετημένο χώρο

πρασίνου με ορισμένες υποδο-
μές που να στηρίζουν τη βιωσι-
μότητά του με πυρήνα τους το

διατηρητέο κτίριο του ελληνικού
περιπτέρου τάσσεται η επίτρο-

πος Περιβάλλοντος Αντωνία Θε-
οδοσίου. Όπως ανέφερε η αρ-

μόδια επίτροπος στην «Κ», η πε-
ριοχή φαίνεται να έχει όλα τα
στοιχεία που χρειάζονται προ-

κειμένου να πετύχει ένας τέτοι-
ου είδους σχεδιασμός, ωστόσο
χρειάζεται ένας ενιαίος σχεδια-
σμός ώστε η μια ανάπτυξη πρα-
σίνου που προκρίνεται, να συν-
δέεται με την αναβάθμιση των
εξωτερικών χώρων του Μακά-
ρειου σταδίου. Επιπλέον, όπως

επισήμανε η κα Θεοδοσίου,
απαιτείται όπως το περιμετρικό
οδικό δίκτυο σχεδιαστεί ανάλο-
γα χωρίς μεγάλους κυκλοφορια-
κούς κόμβους που να μην είναι

υπεραστικοί και να μην δια-
σπούν την οικιστική περιοχή. Οι
δρόμοι θα πρέπει να είναι συνε-
νωτικοί του αστικού ιστού για να

συνάδουν με την έννοια των
βιώσιμων πόλεων. Σημειώνει

ακόμα ότι θα ήταν χρήσιμο όπως
το πάρκο σχεδιαστεί από τον Πε-
διαίο και να συνεχίζει μέσω του
Μετοχίου του Κύκκου όπου προ-
γραμματίζονται αναπτύξεις, να
περιλαμβάνει και το μοναστήρι
της Αρχιεπισκοπής αλλά και τις

περιοχές της νεκρής ζώνης.
Όπως εξήγησε, θα πρέπει να
διαμορφωθεί ένα masterplan
για τη χρήση των πράσινων και

κοινόχρηστων χώρων αναψυχής
από τον πολίτη, στο οποίο να

συμπεριλαμβάνονται και οι πο-
δηλατόδρομοι. Είναι ανάγκη

όπως το πάρκο να έχει όσο μι-
κρότερο ποσοστό σφραγισμένης
επιφάνειας είναι δυνατόν, πρό-
σθεσε η κ Επίτροπος. Η κα Θεο-
δοσίου εισηγείται όπως συστα-
θεί επιτροπή στην οποία να με-
τέχουν η ίδια, η ομάδα Πρωτο-
βουλίας για μία ανθρώπινη Έγ-

κωμη, το Δημαρχείο και οι αρμό-
διες υπηρεσίες προκειμένου να
καταλήξουν σε ένα brief master-
plan ιδεών για την περιοχή. Κα-
ταληκτικά προτείνει όπως, αφού
γίνει αυτός ο σχεδιασμός ιδεών

με τη συμμετοχή των πολιτών, να
προκηρυχθεί ένας αρχιτεκτονι-

κός διαγωνισμός. 

<<<<<<<

Σύσταση επιτροπής
για συντονισμό

και αρχιτεκτονικό
διαγωνισμό, εισηγεί-

ται η επίτροπος 
Περιβάλλοντος.

Η Πρωτοβουλία για μία ανθρώπινη Eγκωμη
Οι κάτοικοι της Έγκωμης επανέλαβαν τη σαφή διαφωνία τους με την απόφαση του Υπουργικού Συμ-
βουλίου της 14ης Σεπτεμβρίου 2022 για την ανάπτυξη της περιοχής με πολυώροφα κτίρια, χώρους

γραφείων, ξενοδοχειακή μονάδα, συνεδριακό κέντρο, διαμερίσματα, εμπορικά καταστήματα και ζώνη
έρευνας και καινοτομίας, όπως επίσης και τερματικό σταθμό λεωφορείων. Η Λουίζα Μαυρομάτη, εκ

μέρους της Πρωτοβουλίας για μία ανθρώπινη Έγκωμη, χαιρέτισε την ομόφωνη απόφαση για μητροπο-
λιτικό πάρκο. Υπογράμμισε, επίσης, την ανάγκη για δημιουργία χώρου πρασίνου, αναφέροντας ότι το
πράσινο στη Λευκωσία είναι μόνο 4%, ενώ στην Αθήνα, η οποία θεωρείται τσιμεντούπολη, το πράσινο
είναι 11%. Η κ. Μαυρομάτη εξέφρασε, επίσης, τους ενδοιασμούς των κατοίκων για το κυκλοφοριακό

οδικό δίκτυο το οποίο προτείνεται για την περιοχή της Μακεδονίτισσας. «Διαφωνούμε στη διαπλάτυν-
ση υφιστάμενων λεωφόρων, διαφωνούμε με τη μετατροπή της λεωφόρου Λευκοθέου μπροστά από

το Μακάρειο στάδιο σε λεωφόρο έξι λωρίδων, της λεωφόρου Ηλία Παπακυριακού σε λεωφόρο τεσσά-
ρων λωρίδων, διαφωνούμε με τη δημιουργία της νέας λεωφόρου Μακεδονίας, η οποία θα περάσει μέ-

σα από τις οικιστικές περιοχές της ανατολικής Μακεδονίτισσας, καταστρέφοντας τον οικιστικό χαρα-
κτήρα των περιοχών αυτών», είπε, σημειώνοντας ότι, εφόσον δημιουργηθεί χώρος πρασίνου στην

Κρατική Έκθεση, θα πρέπει το οδικό δίκτυο να συνάδει με αυτό.

Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν ότι εντός Ιουνίου αναμένεται να απασχολήσει την εκτελεστική εξουσία το θέμα της αξιοποίησης του χώρου της Κρατικής Έκθεσης.
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«Η οικονομία παραμένει ισχυ-
ρή», σημειώνει ο ΟΟΣΑ στην 
έκθεσή του Economic Outlook 
και προβλέπει ρυθμό ανάπτυ-
ξης 2% για το 2025 (από 2,3% 
της κυβέρνησης και της Κομι-
σιόν) και 2,1% για το 2026 (από 
2% της κυβέρνησης και 2,2% 
της Κομισιόν).  

Ωστόσο, ο ίδιος έχει αναθε-
ωρήσει προς τα κάτω την προ-
ηγούμενη πρόβλεψή του για 
τον ρυθμό ανάπτυξης, όπως 
και για την παγκόσμια οικο-
νομία (2,9% φέτος και το 2026) 
λόγω δασμών, ενώ χτυπάει κα-
μπανάκι και για τις επενδύσεις 
μετά το Tαμείο Ανάκαμψης. 
Προειδοποιεί, επίσης, να μην 
ξεπερνούν οι αυξήσεις των μι-
σθών την αύξηση της παραγω-
γικότητας, ενώ επανέρχεται 
στην πρότασή του να περιο-
ριστούν οι φοροαπαλλαγές και 
οι χαμηλοί συντελεστές ΦΠΑ, 
που ωφελούν κυρίως τους 
πλουσιότερους, και να γίνουν 
στοχευμένες μειώσεις εισφο-
ρών κοινωνικής ασφάλισης.  

Η Ελλάδα γερνάει  
Αλλοι κίνδυνοι που θα μπο-

ρούσαν να σκιάσουν το μέλλον 
της ελληνικής οικονομίας εί-
ναι, κατά τη χθεσινή έκθεση 
του Οργανισμού, καθυστερή-
σεις στην εφαρμογή προγραμ-
μάτων, που χρηματοδοτούνται 
από κοινοτικά κονδύλια, και 
ακραία καιρικά φαινόμενα.  

Ακόμη χτυπάει καμπανά-
κι για τη γήρανση του πληθυ-
σμού που θα ασκήσει πίεση 
στις δαπάνες του προϋπολο-
γισμού, σε συνδυασμό με τις 
αυξανόμενες επενδυτικές ανά-
γκες. Οι επενδύσεις με τη σει-
ρά τους θα πρέπει να υποστη-
ριχθούν από μεταρρυθμίσεις, 
ώστε να βελτιωθεί το επιχει-
ρηματικό περιβάλλον και να 
αυξηθεί η προσφορά εργασίας.  

Σχετικά με το ισοζύγιο, ο 
ΟΟΣΑ επισημαίνει πως παρότι 
οι εμπορικοί δεσμοί της Ελλά-
δας με τις Ηνωμένες Πολιτεί-
ες είναι περιορισμένοι, οι δα-
σμοί των ΗΠΑ θα επιβαρύνουν 
τις εξαγωγές εμμέσως, οδηγώ-
ντας σε μείωση της ζήτησης 
βασικών εμπορικών εταίρων 
της χώρας, όπως η Γερμανία. 
Παρ’ όλα αυτά προβλέπει αύ-
ξηση των εξαγωγών αγαθών 
και υπηρεσιών φέτος κατά 2% 
(έναντι αύξησης 1% το 2024) 
και το 2026 κατά 1,5%, καθώς 
και μείωση του ελλείμματος 

του ισοζυγίου τρεχουσών συ-
ναλλαγών από 6,5% του ΑΕΠ 
το 2024 σε 5,1% του ΑΕΠ φέτος 
και 5% του ΑΕΠ το 2026. Και 
αυτό γιατί η αύξηση των εισα-
γωγών αγαθών και υπηρεσιών 
προβλέπεται να επιβραδυνθεί 
από το 5,5% το 2024 στο 0,9% 
το 2025 και στο 2,6% το 2026.   

Το Ταμείο Ανάκαμψης  
Το Ταμείο Ανάκαμψης βρί-

σκεται στο επίκεντρο των 
εξελίξεων στην ελληνική οι-
κονομία, με τον ΟΟΣΑ να προ-
βλέπει ότι οι εκταμιεύσεις θα 
αυξηθούν από 1,8% του ΑΕΠ 
το 2024 στο 3,6% του ΑΕΠ το 
2026. Προβλέπεται επίσης ενί-

σχυση των φορολογικών εσό-
δων, με τη βοήθεια και των μέ-
τρων κατά της φοροδιαφυγής, 
με το πρωτογενές πλεόνασμα 
να εκτιμάται στο 2,1% του ΑΕΠ 
το 2025 (έναντι πρόβλεψης της 
κυβέρνησης για 3,2% του ΑΕΠ 
και της Κομισιόν για 3,8% του 
ΑΕΠ) και 2,2% το 2026, και μεί-
ωση του χρέους στο 145,2% 
του ΑΕΠ φέτος και στο 139,8% 
το 2026 (έναντι προβλέψεων 
της Κομισιόν για 146,6% του 
ΑΕΠ το 2025 και 140,6% του 
ΑΕΠ το 2026).   

Για τις επενδύσεις ο ΟΟΣΑ 
εκτιμά ότι θα αυξηθούν σημα-
ντικά, παρά τη διεθνή αβεβαι-
ότητα, χάρη στην αυξανόμενη 
εκροή πόρων από το Ταμείο 
Ανάκαμψης. Συγκεκριμένα 
προβλέπει αύξηση των επεν-
δύσεων κατά 9,3% φέτος και 
8,1% το 2026 (έναντι 7,8% και 
7,3% της Κομισιόν αντίστοιχα). 

Ομως θεωρεί ότι η περαιτέ-
ρω ενίσχυσή τους είναι πρό-
κληση-κλειδί για τη διατήρηση 
ισχυρής αναπτυξιακής πορεί-
ας και τη μείωση του δημοσί-
ου χρέους. 

Γι’ αυτό και εισηγείται με-
ταρρυθμίσεις, όπως η περαι-
τέρω βελτίωση του διοικητι-
κού πλαισίου, ώστε να γίνει 

περισσότερο φιλικό προς την 
επιχειρηματικότητα. Εισηγεί-
ται επίσης μέτρα για τους ερ-
γαζομένους, για την κατάρτι-
σή τους, έτσι ώστε να μειωθεί 
η αναντιστοιχία εκπαίδευσης 
με ζητούμενες δεξιότητες από 
την αγορά εργασίας.    

Σχετικά με τη φορολογική 
πολιτική ο ΟΟΣΑ υποστηρίζει 
την περαιτέρω μείωση της φο-
ροδιαφυγής, αλλά και τη μεί-
ωση των φοροαπαλλαγών και 
ιδίως των μειωμένων συντελε-
στών ΦΠΑ, έτσι ώστε να βρε-
θεί δημοσιονομικός χώρος για 
στοχευμένες μειώσεις εισφο-
ρών κοινωνικής ασφάλισης, 
ώστε να ενισχυθούν τα κίνη-
τρα για απασχόληση.   

Ο πληθωρισμός   
Για τον πληθωρισμό ο Οργα-

νισμός προβλέπει επιβράδυν-
ση στο 2,5% φέτος από 3% το 
2024 (βάσει του εναρμονισμέ-
νου δείκτη τιμών καταναλωτή), 
χάρη στη μείωση των τιμών πε-
τρελαίου και παρά τον επίμονα 
υψηλό πληθωρισμό υπηρεσι-
ών. Η ανεργία ακολουθεί και 
αυτή καθοδική πορεία από το 
10,1% του εργατικού δυναμι-
κού το 2024 στο 9,4% το 2025 
και στο 9,1% το 2026.     

Υποχρεωτική από την 1η Ιουνίου 
είναι η ασφάλιση των επιχειρή-
σεων για φυσικές καταστροφές 
(πλημμύρες, δασικές πυρκα-
γιές, σεισμοί) με τζίρο άνω των 
500.000 ευρώ, ενώ εμμέσως υπο-
χρεωτική είναι και η ασφάλιση 
των οχημάτων, καθώς σε διαφο-
ρετική περίπτωση δεν θα αποζη-
μιώνονται. Το μέτρο ισχύει και 
για τα οχήματα που έχουν κα-
ταθέσει πινακίδες και έχουν τε-
θεί σε διοικητική ακινησία, ενώ 
η ασφάλιση θα γίνεται με βάσει 
την τρέχουσα εμπορική αξία του 
οχήματος. Σύμφωνα με την από-
φαση που εξέδωσαν τα συναρμό-
δια υπουργεία Οικονομικών και 
Ανάπτυξης, οι υπόχρεοι σε ασφά-
λιση θα εξαιρούνται από κάθε 
επιχορήγηση κρατικής αρωγής 
για τα οχήματα που δεν έχουν 
ασφαλισθεί έναντι φυσικών κα-
ταστροφών. ∆ηλαδή δεν πρό-
κειται να τους επιβληθεί κάποιο 
πρόστιμο εφόσον δεν ασφαλι-
σθούν για φυσικές καταστροφές, 
ωστόσο δεν θα αποζημιωθούν. 

Ετσι λοιπόν όλα τα νέα συμ-
βόλαια από την 1η Ιουνίου έχουν 
τη δυνατότητα για τις ανωτέρω 

καλύψεις. Κάποιος που έχει ήδη 
συμβόλαιο μπορεί να επικοινω-
νήσει με τον ασφαλιστή του και 
να τροποποιήσει το συμβόλαιό 
του. Ειδάλλως μπορεί να περιμέ-
νει μέχρι τη λήξη του, οπότε και 
στην ανανέωσή του, ή στο και-
νούργιο συμβόλαιο αν αλλάξει 
ασφαλιστή, θα προβλεφθούν οι 
νέες καλύψεις. Από το νέο πλαί-
σιο εξαιρούνται μόνο τα οχήμα-

τα που ανήκουν στο ∆ημόσιο ή 
σε φορείς του δημόσιου τομέα. 

Οι επιχειρήσεις με τζίρο άνω 
των 500.000 ευρώ υποχρεούνται 
να διαθέτουν ασφαλιστήριο συμ-
βόλαιο που να καλύπτει ζημιές 
από πυρκαγιές, σεισμούς και 
πλημμύρες σε ποσοστό τουλά-
χιστον 70% της αξίας των περι-
ουσιακών στοιχείων τους. Η υπο-

χρέωση κάλυψης αφορά ιδιόκτη-
τες εγκαταστάσεις, εξοπλισμό, 
πρώτες ύλες, εμπορεύματα, μέσα 
παραγωγής, οχήματα επαγγελμα-
τικής χρήσης και αποθηκευμέ-
να προϊόντα. Σημειώνεται ότι οι 
ανασφάλιστες επιχειρήσεις εκτός 
του ότι θα αποκλειστούν από 
την κρατική αρωγή κινδυνεύ-
ουν με πρόστιμο 10.000 ευρώ, το 
οποίο διπλασιάζεται σε περίπτω-
ση που βρεθούν ανασφάλιστες 
και σε επόμενο έλεγχο. 

Διασταυρώσεις 
Στις 16 Ιουνίου θα «πατηθεί» 

το κουμπί των διασταυρώσεων 
οχημάτων προκειμένου να δι-
απιστωθεί πόσα είναι ανασφά-
λιστα, πόσα δεν έχουν περάσει 
ΚΤΕΟ, καθώς και πόσοι ιδιοκτή-
τες δεν έχουν πληρώσει τα τέλη 
κυκλοφορίας. Με το νέο σύστημα 
ηλεκτρονικών ελέγχων θα αξι-
οποιούνται δεδομένα από δια-
φορετικές βάσεις του ∆ημοσίου 
για να εντοπίζονται ανασφάλι-
στα οχήματα, οχήματα που δεν 
έχουν υποβληθεί σε έλεγχο ΚΤΕΟ 
αλλά και οχήματα των οποίων οι 
ιδιοκτήτες δεν έχουν καταβάλει 
τα τέλη κυκλοφορίας ή τις οφει-
λές που μπορεί να προκύψουν 

σε περίπτωση μεταβίβασης. Οι 
έλεγχοι θα γίνονται μία φορά το 
εξάμηνο και όσοι εντοπιστούν 
να μην έχουν ασφαλίσει τα οχή-
ματά τους ή δεν έχουν περάσει 
ΚΤΕΟ, τα πρόστιμα θα ξεκινούν 
από 250 ευρώ και μπορεί να φθά-
σουν ανάλογα με την παράβαση 
στα 1.000 ευρώ. 

Σύμφωνα με τις οδηγίες της 
ΑΑ∆Ε, οι ηλεκτρονικοί έλεγχοι 
θα διενεργούνται μία φορά ανά 
ημερολογιακό εξάμηνο και οι πα-
ραβάτες θα έρχονται αντιμέτω-
ποι με πρόστιμα: 
1. Από 250 έως και 1.000 ευρώ αν 
το όχημα εντοπίζεται ανασφάλι-
στο. Συγκεκριμένα, ο νόμος προ-
βλέπει πρόστιμο 1.000 ευρώ για 
τα λεωφορεία και φορτηγά δημό-
σιας χρήσης, 500 ευρώ για τα επι-
βατικά και άλλα οχήματα κάθε φύ-
σης και 250 ευρώ για τα δίκυκλα. 
2. Ισόποσα των τελών κυκλοφο-
ρίας (συν τα ετήσια τέλη) στην 
περίπτωση ανασφάλιστων οχη-
μάτων, αν διαπιστώνεται οφειλή 
τελών κυκλοφορίας τουλάχιστον 
ενός έτους. 
3. 400 ευρώ αν το όχημα δεν έχει 
υποβληθεί σε περιοδικό έλεγ-
χο Κέντρου Τεχνικού Ελέγχου 
Οχημάτων. 

Τι προβλέπει ο ΟΟΣΑ για την ελληνική οικονομία

Πληθωρισμός
(εναρμονισμένος δείκτης)

3,6% 3,6% 2,2%22

Ισοζύγιο τρεχουσών
συναλλαγών (% ΑΕΠ)

-6,5% -5,1% -5%

Εισαγωγές αγαθών
και υπηρεσιών

5,5% 0,9% 2,6%

Χρέος Γενικής Κυβέρνησης
(κατά Μάαστριχτ - % AΕΠ)

153,6%6 145,2%22 139,8%

Εξαγωγές αγαθών
και υπηρεσιών

1% 2%22 1,5%

Ισοζύγιο Γενικής 
Κυβέρνησης

1,3%3 0%00 -0,2%22

Ακαθάριστος σχηματισμός
παγίου κεφαλαίου

4,5% 9,3%3 8,1%

Ανεργία
(% εργατικού δυναμικού)

10,1% 9,4%44 9,1%

Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν

2024 2025 2026 2024 2025 2026 2024 2025 2026

2024 2025 2026 2024 2025 2026 2024 2025 2026

2024 2025 2026 2024 2025 2026 2024 2025 2026

2,3%3 2%22 2,1%
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Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ  

Προτείνει να περιορι-
στούν οι φοροαπαλ-
λαγές και οι χαμηλοί 
συντελεστές ΦΠΑ, 

που ωφελούν κυρίως 
τους πλουσιότερους, 
και να γίνουν στοχευ-
μένες μειώσεις ασφα-

λιστικών εισφορών.  

Οσοι δεν ασφαλίζουν 
τα οχήματά τους για 
σεισμό, δασική πυρ-
καγιά και πλημμύρες 

δεν θα αποζημιώνονται 
από το κράτος. 

Με αιχμή του δόρατος τις χιλιά-
δες προσλήψεις σε τουρισμό και 
επισιτισμό, το ισοζύγιο απασχό-
λησης πέτυχε ιστορικό ρεκόρ 
για τον μήνα Απρίλιο με τη δη-
μιουργία 133.907 νέων θέσεων 
εργασίας αλλά και με κυριαρχία 
των συμβάσεων πλήρους απα-
σχόλησης. Ετσι, σύμφωνα με τα 
επίσημα στοιχεία του πληρο-
φοριακού συστήματος «Εργά-
νη», η έναρξη της τουριστικής 
περιόδου βρήκε την αγορά ερ-
γασίας με θετικό πρόσημο και 
τις προσλήψεις σε σερβιτόρους, 
καμαριέρες, μάγειρες, ρεσεψιο-
νίστ και λατζέρηδες να οδηγούν 
στη δημιουργία περισσότερων 
από 133.000 νέων θέσεων ερ-
γασίας, σε σχέση με κάθε άλλο 
Απρίλιο, από το 2001 που υπάρ-
χουν στοιχεία και μπορεί να γί-
νει η σύγκριση. 

Μάλιστα η πλειονότητα των 
νέων προσλήψεων, και συγκε-
κριμένα περισσότερες από 6 
στις 10, αφορούσε συμβάσεις 
πλήρους απασχόλησης και κατά 
κύριο λόγο γυναίκες και νέους. 
Στο πρώτο 4μηνο του έτους τα 
στοιχεία δείχνουν μεν θετικό 
πρόσημο, με χαμηλότερο όμως 
ισοζύγιο προσλήψεων έναντι 
απολύσεων από αυτό του προ-
ηγούμενου έτους, καθώς φαίνε-
ται πως οι εμπλεκόμενοι κλάδοι 
στον τουρισμό άργησαν να προ-
χωρήσουν στις αναγκαίες προ-
σλήψεις. Και πάλι, όμως, έχουμε 
τη δεύτερη καλύτερη επίδοση 
των τελευταίων 24 ετών. Αναλυ-
τικά, τα στοιχεία για τον Απρίλιο 
του 2025 δείχνουν πως πραγ-
ματοποιήθηκαν 353.113 προ-
σλήψεις, λιγότερες κατά 1.118 
σε σχέση με ένα έτος πριν. Πα-
ράλληλα πραγματοποιήθηκαν 
219.206 απολύσεις και λύσεις 
συμβάσεων, λιγότερες κατά 
2.673 συγκριτικά με τις 221.879 
που σημειώθηκαν τον περυσι-
νό Απρίλιο. Ετσι δημιουργήθη-
καν 1.555 περισσότερες νέες 
θέσεις εργασίας, σε σχέση με 
τις 132.252 που καταγράφηκαν 
τον Απρίλιο του 2024. 

Στο τετράμηνο Ιανουαρίου - 
Απριλίου οι νέες θέσεις εργασί-
ας ανήλθαν σε 187.063, λιγότε-
ρες κατά 1.524 συγκριτικά με τις 
188.587 που είχαν προκύψει πέ-
ρυσι την ίδια χρονική περίοδο. 

Και η θετική εικόνα συνεχί-
ζεται και όσον αφορά τα ποι-
οτικά στοιχεία της απασχόλη-
σης, αφού το 64,62% των νέων 
συμβάσεων - προσλήψεων που 
υπεγράφησαν (228.192) πραγμα-
τοποιήθηκε με όρους πλήρους 
απασχόλησης. Οπως επισημαί-

νουν οι ειδικοί, τα κίνητρα για 
τις προσλήψεις πλήρους απα-
σχόλησης, σε συνδυασμό με τα 
κενά που υπάρχουν στην αγο-
ρά εργασίας και τη δυσκολία 
των επιχειρήσεων να τα καλύ-
ψουν, δίνουν προτεραιότητα 
στις προσλήψεις πλήρους απα-
σχόλησης έναντι της μερικής ή 
ακόμη και της υπο-δηλωμένης 
και υπο-ασφαλισμένης εργασίας. 
Συνολικά κατεγράφησαν 98.040 
προσλήψεις μερικής απασχόλη-
σης (ποσοστό 27,77%) και άλλες 
26.881 (ποσοστό 7,61%) με σύμ-
βαση εκ περιτροπής εργασίας.    

Και όπως επισήμανε η υπουρ-
γός Εργασίας Νίκη Κεραμέως 
στην ΕΡΤ, η πλειονότητα των 
θέσεων αφορά κυρίως γυναίκες 
και νέους. Αναλυτικά, σε επίπε-
δο φύλου οι γυναίκες βγήκαν 
«κερδισμένες» ως προς τις νέες 
θέσεις εργασίας τον Απρίλιο, κα-
θώς οι 68.943 καλύφθηκαν από 
γυναίκες και οι 64.964 από άν-
δρες εργαζομένους. Αλλά και σε 
επίπεδο ηλικιακών ομάδων οι πε-
ρισσότερες νέες θέσεις εργασίας 
(47.247) τον περασμένο Απρίλιο 
αφορούσαν μεν άτομα ηλικίας 
μεταξύ 45-64 ετών, όμως η αμέ-
σως επόμενη ηλικιακή ομάδα, 
με 41.606 νέες θέσεις εργασίας, 
ήταν ηλικίας μεταξύ 30-44 ετών.    

Ρεκόρ σημείωσαν
τον Απρίλιο οι νέες

θέσεις εργασίας  

ΟΟΣΑ: Ισχυρή η ελληνική
οικονομία, αλλά υπάρχουν κίνδυνοι   

Εμμέσως υποχρεωτική η ασφάλιση οχημάτων για φυσικές καταστροφές 

Προειδοποιεί για δημογραφικό, επενδύσεις, αυξήσεις μισθών και δασμούς   

Περισσότερες από 
6 στις 10 προσλήψεις 

αφορούσαν συμβάσεις 
πλήρους απασχόλησης 
και κατά κύριο λόγο γυ-

ναίκες και νέους.  

Από την 1η Ιουνίου όλες οι επιχειρήσεις με τζίρο άνω των 500.000 ευρώ 
οφείλουν να είναι ασφαλισμένες για φυσικές καταστροφές. Το πρόστιμο για 
τις ανασφάλιστες είναι 10.000 ευρώ, ενώ διπλασιάζεται σε περίπτωση που 
βρεθούν ανασφάλιστες και σε επόμενο έλεγχο. 

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ 

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ 

IN
TI

M
E

 

Με την έναρξη της τουριστικής πε-
ριόδου δημιουργήθηκαν 133.907 νέ-
ες θέσεις εργασίας.
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Σε πρόσθετο δημοσιονομικό χώ-
ρο λίγο πάνω από 500 εκατ. ευ-
ρώ για το 2026 μεταφράζεται η 
έγκριση από την Κομισιόν της 
ενεργοποίησης της ρήτρας δια-
φυγής για την αύξηση των αμυ-
ντικών δαπανών της χώρας. Ετσι, 
μαζί με το περιθώριο του 1 δισ. 
ευρώ που ήδη υπήρχε, λόγω μη 
εξάντλησης του ορίου αύξησης 
δαπανών για την επόμενη χρο-
νιά, διαμορφώνεται ένα πακέτο 
∆ΕΘ 1,5 δισ. ευρώ περίπου. Το 
πακέτο αυτό είναι επιπλέον του 
1,1 δισ. ευρώ περίπου που ανα-
κοινώθηκε πρόσφατα (επιστρο-
φή ενοικίου, επίδομα συνταξιού-
χων και ευάλωτων, αύξηση Π∆Ε) 
και θα είναι μόνιμο, δηλαδή θα 
ισχύει και το 2026.

Η Ελλάδα ήταν μία από τις 
16 χώρες που υπέβαλαν αίτημα 
και για την ενεργοποίηση της 
ρήτρας διαφυγής, εκ των οποί-
ων οι 15 αξιολογήθηκαν θετικά 
χθες, στο πλαίσιο του Ευρωπαϊ-
κού Εξαμήνου. Η σχετική σύστα-
ση της Κομισιόν προς το Συμ-
βούλιο της δίνει τη δυνατότητα 
να αυξήσει τις αμυντικές δαπά-
νες της ως ποσοστό του ΑΕΠ με 
έτος βάσης το 2024, έτσι ώστε η 
συνολική αύξηση δαπανών να 
μην ξεπερνά τα καθορισθέντα 
όρια κατά πάνω από 1,5% του 
ΑΕΠ. Αυτό αφορά όλη την περί-

οδο 2025-2028. Η Ελλάδα ήταν 
ακόμη μία από τις 12 χώρες που 
–σύμφωνα με τις χθεσινές ανα-
κοινώσεις της Κομισιόν– εφάρ-
μοσαν σωστά το μεσοπρόθεσμο 
σχέδιό τους ως προς το όριο αύ-
ξησης δαπανών κατά τον πρώτο 
χρόνο εφαρμογής του.

Το γεγονός ότι η Επιτροπή 
κατατάσσει την Ελλάδα στους 
«καλούς μαθητές» όσον αφορά 
κυρίως τα δημοσιονομικά δεν 

σημαίνει ότι δεν επισημαίνει σει-
ρά διαρθρωτικών προβλημάτων 
που επιμένουν, όπως προκύπτει 
από τα κείμενα του Ευρωπαϊκού 
Εξαμήνου.

Η εφαρμογή των προγραμ-
μάτων και έργων του Ταμείου 
Ανάκαμψης προχωρεί καλά, αλλά 
αντιμετωπίζει σημαντικά εμπό-
δια, προειδοποιεί μεταξύ άλλων 
η Κομισιόν στην έκθεσή της για 
την Ελλάδα, σημειώνοντας ότι 
μέχρι στιγμής έχει ικανοποιή-

σει το 35% των οροσήμων και 
στόχων. Ετσι, στο κείμενο των 
συστάσεων την καλεί να επιτα-
χύνει την εφαρμογή του Ταμείου 
Ανάκαμψης, όπως και των προ-
γραμμάτων πολιτικής συνοχής, 
εκμεταλλευόμενη και την ενδι-
άμεση αναθεώρηση, που είναι 
σε εξέλιξη.

Μια σειρά από μακροοικονομι-
κές ανισορροπίες απαιτούν στε-
νή παρακολούθηση: Το δημόσιο 
χρέος μειώνεται, αλλά παραμέ-
νει το υψηλότερο στην Ε.Ε., το έλ-
λειμμα του ισοζυγίου επίσης προ-
καλεί ανησυχίες και το επίπεδο 
της κατανάλωσης είναι υψηλό ως 
ποσοστό του ΑΕΠ. Τα μη εξυπη-
ρετούμενα δάνεια, παρότι έχουν 
μεταφερθεί στους servicers, εξα-
κολουθούν να βαρύνουν την οι-
κονομία. Καθώς το επίκεντρο του 
Εξαμήνου είναι φέτος η ανταγω-
νιστικότητα για όλη την Ευρώπη, 
η Ελλάδα καλείται κι αυτή να λά-
βει σχετικά μέτρα, αφού άλλωστε, 
όπως διαπιστώνει η Κομισιόν, πα-
ρά τη βελτίωση, ο σχετικός δεί-
κτης αποτελεί ακόμη σημαντική 
πρόκληση για τη χώρα.

Η απλοποίηση των κανονι-
σμών, η μείωση των διοικητι-
κών βαρών για τις επιχειρήσεις, 
η ολοκλήρωση του πλαισίου για 
τις περιβαλλοντικές άδειες είναι 
ψηλά στο κείμενο των συστάσε-
ων της Επιτροπής. Ζητάει επίσης 
την απομάκρυνση των εμποδίων 

που υφίστανται σήμερα στην εί-
σοδο στα επαγγέλματα και στις 
αγορές προϊόντων, να μειωθεί 
ο κατακερματισμός των πόρων 
των προγραμμάτων έρευνας και 
καινοτομίας, να βελτιωθεί η πρό-
σβαση των startups και scale-ups 
στη χρηματοδότηση και φυσικά 
να μειωθούν οι χρόνοι της ∆ικαι-
οσύνης, υιοθετώντας έναν κώδι-
κα μηχανισμών εναλλακτικής 
διευθέτησης διαφορών.

Στέκεται επίσης στο θέμα της 
αύξησης της συμμετοχής στην 
αγορά εργασίας, προτείνοντας 

πιο ευέλικτες διευθετήσεις απα-
σχόλησης για τους νέους, επέ-
κταση των συστημάτων φροντί-
δας παιδιών, αλλά και υιοθέτηση 
ενεργών πολιτικών απασχόλη-
σης, καθώς και αντιμετώπιση 
της αναντιστοιχίας ζητούμενων 
και υπαρχουσών δεξιοτήτων στο 
εργατικό δυναμικό. Ο υπουργός 
Εθνικής Οικονομίας και Οικονο-
μικών Κυριάκος Πιερρακάκης 
χαιρέτισε, με χθεσινή δήλωσή 
του, την έγκριση της ενεργοποί-
ησης της ρήτρας διαφυγής: «Η 
πρόταση της Ευρωπαϊκής Επι-

τροπής για την ενεργοποίηση 
της εθνικής ρήτρας διαφυγής 
συνιστά στρατηγική επιτυχία της 
χώρας. Σε μια περίοδο έντονης 
γεωπολιτικής αβεβαιότητας, η 
Ελλάδα μπορεί να συνεχίσει να 
επενδύει στην εθνική άμυνα και 
στην αποτρεπτική της ισχύ, με 
σεβασμό στους δημοσιονομικούς 
κανόνες. Με την πρωτοβουλία 
που η Ελλάδα και άλλες ευρω-
παϊκές χώρες ανέλαβαν, η χώρα 
μας θα έχει τη δυνατότητα να 
δαπανήσει παραπάνω από 500 
εκατ. ευρώ για το 2026».

Συνολικές αμυντικές
δαπάνες στην Ελλάδα

ΔΑΠΑΝΕΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ % ΑΕΠ

α) Eurostat   β) Πληροφορίες που δόθηκαν στο Συιμβούλιο και την Κομισιόν από την Ελλάδα

2021
(α)( )

2,7%

2022
(α)(α)

22,66%%

2023
(α)(α)

22,22%%

2024
((β)

2,2%

2025
((β)

2,3%

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η Κομισιόν επισημαί-
νει μια σειρά 

μακροοικονομικών 
ανισορροπιών, 

όπως το έλλειμμα 
του ισοζυγίου και 

τα κόκκινα δάνεια.

Προς νέο πακέτο 
μόνιμων μέτρων στήριξης 

ύψους 1,5 δισ. στη ΔΕΘ
Η Ε.Ε. ενέκρινε τη ρήτρα διαφυγής για αύξηση 

αμυντικών δαπανών της χώρας
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Ο
μολογώ ότι ο πειρασμός εί-
ναι μεγάλος. Σύμφωνα μάλι-
στα με τον Oscar Wild «The 

only way to get rid of a temp-
tation is to yield to it [...]» – «Ο 
μόνος τρόπος για να ξεπεράσεις 
τον πειρασμό, είναι να ενδώσεις 
σε αυτόν [...]». Κατά διαβολική 
σύμπτωση, την ημέρα που έγινε 
η παρουσίαση του Προσωπικού 
Αριθμού στον πρωθυπουργό, πα-
ραιτήθηκε ο Κωνσταντίνος Με-
νουδάκος, πρόεδρος της Αρχής 
Προστασίας Προσωπικών ∆εδομέ-
νων, με τον υψηλότερο δείκτη προ-
στασίας παγκοσμίως. Σύμπτωση; 
Ή μήπως «poetic justice».

Οι νέες ταυτότητες οι οποίες 
είναι εξαιρετικά δύσκολο, αν όχι 
αδύνατο, να παραχαραχθούν, εκ-
δίδονται από τον Σεπτέμβριο του 
2013, χωρίς τον Προσωπικό Αριθ-
μό (Π.Α.), γιατί είχε αντιρρήσεις 
αυτή η διαβόητη Αρχή, που την 
έχω χαρακτηρίσει σαν σύγχρονη 
Ιερά Εξέταση και την οποία θεω-
ρώ σαν τον σημαντικότερο ανα-
σταλτικό παράγοντα προόδου στη  
χώρα μας. Ηδη έχουν εκδοθεί 1,7 
εκατ. νέες ταυτότητες και οι κάτο-
χοί τους θα πρέπει πέρα από την 
ταυτότητά τους, να θυμούνται 
και τον Π.Α. που θα αποκτήσουν, 
γιατί αυτή η Αρχή χρειάστηκε 20 
μήνες για να εγκρίνει κάτι που 
υπάρχει ήδη στις περισσότερες 
ευρωπαϊκές χώρες. Για την ιστο-
ρία, η Σουηδία έχει καθιερώσει 
τον Π.Α. από το 1947! 

Ελάτε όμως να δούμε την ελ-
ληνική ιστορία, για να διαπιστώ-
σετε πόσο «έξυπνος» λαός είμα-
στε. Τον Απρίλιο του 1990, ύστερα 
από τρεις εκλογικές αναμετρήσεις, 
σχηματίστηκε κυβέρνηση της Ν.∆. 
με 151 βουλευτές. Υπουργός Εσω-
τερικών ανέλαβε ο Σωτήρης Κού-
βελας. Μηχανικός αυτός, μηχανι-
κός εγώ,  βρήκαμε αμέσως κοινή 
γλώσσα και μου ζήτησε τη βοή-
θειά  μου. Εγινα ουσιαστικά άτυ-
πος και άμισθος σύμβουλός του 
για όλα τα χρόνια της υπουργίας 
του, ακόμα  και όταν ανέλαβε το 
σημαντικό υπουργείο Προεδρίας.

Μεταξύ άλλων, τον απασχο-
λούσε η εκκαθάριση των εκλογι-
κών καταλόγων από πεθαμένους, 
τυχόν διπλοεγγραφές κ.ά. Από την 
εμπειρία μου στον τραπεζικό χώ-
ρο του εξήγησα ότι το μεγαλύτερο 
πρόβλημα της χώρας ήταν η έλλει-
ψη ταυτοπροσωπίας.  Είχαμε ταυ-
τότητες, αλλά όταν άλλαζες ταυ-
τότητα άλλαζε και ο αριθμός της 

ταυτότητας. Εχουμε όμως και ένα 
σημαντικό πρόβλημα που υπάρ-
χει μόνο στην ελληνική γλώσσα. 
Εχουμε πολλά φωνήεντα και δί-
φθογγους για τον ίδιο ήχο. Για 
παράδειγμα, έχουμε υ, ι, η, ει, οι 
και ο, ω. Το δικό μου επίθετο πε-
ριέχει υ, ι, η και ω. Ενα απ’ όλα 
να αλλάξει –από λάθος ή σκοπι-
μότητα– γίνεται άλλο όνομα, δη-
λαδή άλλος άνθρωπος.

Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, 
ο πρώτος κανόνας της πληροφο-
ρικής είναι η κωδικοποίηση των 
πάντων. Σε μια επιχείρηση πρέπει 
να κωδικοποιήσουμε τους πελάτες 
και τα προϊόντα ή τις υπηρεσίες. 
Για το κράτος πελάτης είναι ο πο-
λίτης. Κατά συνέπεια αν θέλουμε 
να αναπτύξουμε την πληροφορι-
κή στο ∆ημόσιο πρέπει πρώτα να 
εξασφαλίσουμε τη μοναδικότητα 
του κάθε πολίτη με έναν μοναδικό 
αριθμό. Η έλλειψη ταυτοπροσωπί-
ας μόνο τους απατεώνες ευνοεί.

∆εν χρειάστηκαν πολλές συ-
ζητήσεις με τον Σωτήρη Κούβε-
λα. Αμέσως πείστηκε και ανέθε-
σε σε επιτροπή να προκηρύξει 
διαγωνισμό για νέες ταυτότητες 
μεγέθους πιστωτικής κάρτας, με 
μοναδικό αριθμό, τον οποίο τό-
τε ονομάσαμε ΕΚΑΜ: Ενιαίος 
Κωδικός Αριθμός Μητρώου. 

Είχαμε πείσει και την Εκκλησία. 
Ο διαγωνισμός έγινε κανονικά 
και η επιτροπή ανακήρυξε ανά-
δοχο την Intrasoft του ομίλου 
Κόκκαλη. Θέλω να σας διαβεβαι-
ώσω ότι η πρόταση της  Intrasoft 
ήταν αρτιότατη και παρείχε την  
εγγύηση ότι θα ολοκληρωνόταν 
το έργο με επιτυχία. Πριν γίνει η 
υπογραφή της σύμβασης έπεσε 
η κυβέρνηση Μητσοτάκη, βγή-
κε το ΠΑΣΟΚ και υπουργός Εσω-
τερικών ανέλαβε ο γνωστός και 
μη εξαιρετέος Ακης Τσοχατζό-
πουλος.  Εκεί που όλοι περίμε-
ναν την υπογραφή της σχετικής 
σύμβασης, ο υπουργός ακύρωσε 

τον διαγωνισμό, χωρίς να δώσει 
οποιαδήποτε εξήγηση. Κανένας 
δεν έμαθε ποτέ τον λόγο. Υπο-
ψίες μόνο υπάρχουν. ∆υστυχώς, 
έτσι γράφεται η Ιστορία. Θα είχα-
με λύσει το πρόβλημα της ταυτο-
προσωπίας από τότε. 

Η κυβέρνηση Σημίτη και η 
κυβέρνηση Καραμανλή δεν θέ-
λησαν να ασχοληθούν με το θέμα.

Οταν ανέλαβε πρωθυπουρ-
γός ο Γιώργος Παπανδρέου, 
μου έκανε την τιμή να μου προ-
τείνει να αναλάβω επικεφαλής στο 
Γραφείο του Πρωθυπουργού για 
θέματα Πληροφορικής και Τηλε-
πικοινωνιών (∆εκέμβριος 2009). 

∆έχτηκα την πρόταση γιατί πί-
στεψα ότι από τη θέση αυτή θα 
μπορούσα να υλοποιήσω πολλά 
πράγματα στο ∆ημόσιο. Παράτη-
σα εξαψήφιες αμοιβές για τρεις κι 
εξήντα και πρότεινα διάφορα έργα 
που θα μπορούσαμε να υλοποιή-
σουμε άμεσα. Είναι δύσκολο να 
το πιστέψετε, αλλά επειδή πρέπει 
να αποδίδουμε «τα του Καίσαρος 
τω Καίσαρι», επί πρωθυπουργίας 
του ΓΑΠ ξεκίνησαν από τη μο-
νάδα που ήμουνα επικεφαλής η 
ηλεκτρονική συνταγογράφη-
ση, η απογραφή των δημοσί-
ων υπαλλήλων, η ∆ι@υγεια, το 
σύστημα εισροών εκροών στα 

βενζινάδικα, η λειτουργία του 
συστήματος ηλεκτρονικών προ-
μηθειών του υπουργείου Εμπο-
ρίου και φυσικά η περίφημη 
Κάρτα Πολίτη. Μάλιστα, σε μια 
σύσκεψη που έγινε στο Μαξίμου, ο 
υπουργός Μιχάλης Χρυσοχοΐδης 
παρουσίασε ολοκληρωμένη λύση 
για την έκδοση της Κάρτας Πολί-
τη από τη μονάδα παραγωγής των 
διαβατηρίων του υπουργείου του. 

∆υστυχώς, η εμπλοκή με το 
μνημόνιο είχε σαν αποτέλεσμα να 
ατονήσουν όλες οι προσπάθειες. 
Κανένας δεν έδινε σημασία. Για 
θυμηθείτε πώς ήταν η πολιτική κα-
τάσταση τότε. Παραιτήθηκα γιατί 
δεν είχα τίποτα να κάνω. 

Στην κυβέρνηση Σαμαρά, 
ένας δραστήριος υπουργός (δεν 
λέω το όνομά του, αν θέλει ο ίδιος 
ας το αποκαλύψει) μου έκανε την  
εξής ερώτηση: «Ανδρέα, αν είχες 
να κάνεις μόνο ένα έργο στην 
Ελλάδα, τι θα έκανες;». Χωρίς δι-
σταγμό του απάντησα: «Θα έβγαζα 
την Κάρτα Πολίτη με τον μοναδι-
κό αριθμό». Πράγματι προσπάθη-
σε! Γίνανε και δύο ή τρεις συσκέ-
ψεις στο υπουργείο του, αλλά σε 
μερικές βδομάδες μου είπε: «Ξέχα-
σέ το, δεν θα προχωρήσει». ∆εν 
μου έδωσε καμία εξήγηση, αλλά 
υποψίες υπάρχουν.

Το ίδιο υποσχέθηκε και ο 
Αλέξης Τσίπρας. Ανακοίνωσε 
την  έκδοση της Κάρτας Πολίτη, 
αλλά και πάλι δεν έγινε απολύτως 
τίποτα. Φθάσαμε αισίως στο 2019, 
όταν ο Κυριάκος Πιερρακάκης 
προώθησε το θέμα, αλλά ο δια-
γωνισμός προκηρύχθηκε από το 
υπουργείο Προστασίας του Πολί-
τη. ∆εν κατέληξε πουθενά ο διαγω-
νισμός, γιατί φαίνεται ότι θα ξεβό-
λευε πολλούς. Τέλος πάντων, αυτή 
είναι μια άλλη πονεμένη ιστορία.

Αισίως φθάσαμε στο 2023. 
Υπουργός Προστασίας του Πολί-
τη ο Τάκης Θεοδωρικάκος. Μέσα 
στο καλοκαίρι πληροφορηθήκαμε 
ότι παράγγειλε 5 εκατ. πλαστικά 
για την  έκδοση νέων ταυτοτήτων 
σε σχήμα πιστωτικής κάρτας. Η δι-
καιολογία που ακούστηκε για την 
εσπευσμένη έκδοση των νέων ταυ-
τοτήτων ήταν η εξής: Το ελληνικό 
διαβατήριο είναι ένα εξαιρετικά 
ασφαλές έγγραφο που είναι πρα-
κτικά αδύνατο να παραχαραχθεί. 
Για να βγάλεις όμως διαβατήριο, 
πρέπει να έχεις ελληνική ταυτό-
τητα, η οποία μπορεί να παραχα-
ραχθεί από ερασιτέχνες. ∆ηλαδή 
με ένα πλαστό έγγραφο μπορού-

σες να αποκτήσεις ένα γνήσιο έγ-
γραφο. Κατά συνέπεια έπρεπε να 
αποκτήσουμε ταυτότητες που δεν 
παραχαράσσονται. 

Εξαιρετικά λογική και αλη-
θοφανής η αιτιολογία. Είναι 
όμως έτσι, ώστε να δικαιολογεί-
ται η προμήθεια των πλαστικών 
και η διαδικασία της έκδοσης να 
γίνει με συνοπτικές διαδικασίες; 
Μια σωστότερη αντιμετώπιση θα 
ήταν να περιοριστεί η έκδοση των 
νέων ταυτοτήτων μόνο σε όσους 
ήθελαν να βγάλουν καινούργιο 
διαβατήριο, οι οποίοι είναι ελάχι-
στοι, ώστε να δοθεί χρόνος για τη 
σωστή και ανταγωνιστική προμή-
θεια των πρώτων υλών και της δι-
αδικασίας έκδοσης. Τέλος πάντων, 
ύστερα από 33 χρόνια έχουμε νέ-
ες ταυτότητες με τον Προσωπικό 
Αριθμό, ο οποίος θα γίνει το μο-
ναδικό «κλειδί» ταυτοπροσωπίας 
σε όλες τις δραστηριότητές μας 
με το ∆ημόσιο, αλλά και τον ιδι-
ωτικό τομέα.

Και εκεί που θα λέγαμε «∆ό-
ξα τω Θεώ», τώρα λέμε «Βοήθα 
Παναγιά μου»! Πάλι έβαλε το κα-
ταραμένο χέρι του ο Ελληνας διά-
βολος  της παγκόσμιας πρωτοτυ-
πίας. Σε όλες τις χώρες που έψαξα, 
ο Προσωπικός Αριθμός βρίσκεται 
στο μπροστινό μέρος της ταυτότη-
τας. Στην Ελλάδα θα είναι στην 
πίσω όψη. Μου είπαν ότι αυτές 
είναι οι ευρωπαϊκές προδιαγρα-
φές, σύμφωνα με το υπουργείο 
Προστασίας του Πολίτη. ∆ύσκο-
λο να το πιστέψω γιατί σε  Εσθο-
νία, Σουηδία, Ιταλία, Αλβανία και 
αλλού είναι στην μπροστινή όψη. 
Μόνο στη Βουλγαρία βρήκα να εί-
ναι στην πίσω όψη. 

∆εν φαντάζομαι να ήταν αυ-
τός ο συμβιβασμός για να καμ-
φθούν οι αντιστάσεις της δια-
βόητης Αρχής. Ποτέ δεν ξέρεις!

ΥΓ.:  Τρεις άνθρωποι ήταν οι κύρι-
οι συντελεστές του έργου. Ο Κυ-
ριάκος Πιερρακάκης ως υπουρ-
γός Ψηφιακής ∆ιακυβέρνησης, 
ο οποίος ξεκίνησε το θέμα και ο 
διάδοχός του ∆ημήτρης Παπα-
στεργίου, ο οποίος το ολοκλήρω-
σε συνεπικουρούμενος από τον 
∆ημοσθένη Αναγνωστόπουλο, 
γ.γ. Πληροφορικών Συστημάτων, 
ο οποίος είχε το δύσκολο έργο 
να τα βρει με τη διαβόητη Αρχή. 
Και τα κατάφερε!  Μπράβο τους!

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Πρέπει να εξασφαλί-
σουμε τη μοναδικότη-
τα του κάθε πολίτη με 
έναν μοναδικό αριθμό. 
Η έλλειψη ταυτοπρο-

σωπίας μόνο τους 
απατεώνες ευνοεί.

Τ
α έργα έναρξης υλοποίησης 
του Κάθετου ∆ιαδρόμου Φυ-
σικού Αερίου (Κ∆ΦΑ), που 

εγκαινίασε την προηγούμενη 
εβδομάδα στην Κρέσνα ο ΥΠΕΝ 
Σταύρος Παπασταύρου, με τους 
ομολόγους του από τη Βουλγαρία 
και την Ουγγαρία, έχουν σημασία 
πολύ ευρύτερη από την αναβάθ-
μιση της προς βορρά εξαγωγικής 
δυναμικότητας του ελλαδικού δι-
κτύου από τα 2,3 στα 3,6 ∆ΚΜ/Ε 
(δισ. κυβικά μέτρα/έτος). 

Τα έργα αυτά, που θα ολοκλη-
ρωθούν ως προς τη Βουλγαρία με 
τον διπλασιασμό της διαμετακομι-
στικής δυναμικότητας στα σημεία 
διασύνδεσης του βουλγαρικού με 
το ρουμανικό ΕΣΜΦΑ (Εθνικό Σύ-
στημα Μεταφοράς Φυσικού Αερί-
ου) κατά πέντε ∆ΚΜ/Ε, εξυπηρε-
τούν την ανάγκη αποθήκευσης 
έως έξι ∆ΚΜ αερίου στις ουκρανι-
κές υποδομές. Οι υποδομές αυτές 
κρατάνε ζωντανό το δίκτυο ηλε-
κτρισμού μιας χώρας που, εκτός 
απροόπτου, θα συνεχίσει να μάχε-
ται και τον επόμενο χειμώνα στον 
αιματηρότερο πόλεμο φθοράς πα-
γκοσμίως μετά το 1945.

Η επίσπευση των έργων αυ-
τών, σε συνδυασμό με τη ρυθμι-
στική αδειοδότηση και εμπορι-
κή ωρίμανση ενός πρωτοπόρου 
διαμετακομιστικού προϊόντος, 
που θα επιτρέπει στους εξαγω-
γείς αερίου προς την Ουκρανία 
να πληρώνουν έναν ενιαίο δα-
σμό διέλευσης για τη χρήση πέ-
ντε ΕΣΜΦΑ, διευκολύνουν να ξε-
κλειδωθούν οι ροές μη ρωσικού 

αερίου από το Αιγαίο στη Μαύ-
ρη Θάλασσα και την Ανατολική 
Ευρώπη, όπως φαίνεται από το 
ακόλουθο γράφημα του διαχει-
ριστή του ουκρανικού ΕΣΜΦΑ, 
GTSOU. Αυτός άλλωστε ήταν και 
ο στρατηγικός στόχος της πολιτι-
κής του Κ∆ΦΑ, ατμομηχανή του 
οποίου είναι οι ανθούσες ελληνο-
βουλγαρικές ενεργειακές σχέσεις. 
Κατά την περίοδο σύλληψής του 
το 2009, ουδείς φανταζόταν την 
Ουκρανία ως τον βασικότερο ευ-
εργετούμενο μιας στρατηγικής 
που επιχειρούσε μέσα από τον 

ελληνοβουλγαρικό αγωγό IGB και 
τη διεύρυνση των εντός Ε.Ε. δια-
συνδέσεων από το Αιγαίο έως τη 
Βαλτική, να αντιμετωπίσει το εν-
δεχόμενο επανάληψης μιας νέας 
ρωσοουκρανικής διαμάχης που 
θα έκοβε το ρωσικό αέριο στην 
ανατολική Ε.Ε., όπως έγινε τον 
χειμώνα 2008-2009. 

Ο IGB, για τον οποίο τον Ιούνιο 
του 2009 η χώρα μας διασφάλισε 

επί υπουργού Ανάπτυξης Κωστή 
Χατζηδάκη 45 εκατομμύρια ευρώ 
επιχορήγηση από το European 
Energy Programme for Recovery, 
προηγήθηκε κατά τέσσερα έτη 
της επιλογής του ΤΑΡ ως του δι-
αμετακομιστικού αγωγού εξαγω-
γής αζερικού/κασπιανού αερίου 
και δεν συνδεόταν απαραίτητα 
με τη στρατηγική του Νοτίου ∆ι-
αδρόμου, γιατί τότε η Βουλγαρία 

συμμετείχε σε εκείνο τον συνα-
σπισμό κρατικών/εταιρικών συμ-
φερόντων που απέκλειαν την Ελ-
λάδα από το παιχνίδι της Κασπίας 
μέσω του σχεδίου Nabucco West.

Οταν τα σχέδια αυτά ναυάγη-
σαν το 2013 μέσα από την επιλο-
γή της Ελλάδας και του ΤΑΡ ως 
του βασικού κόμβου εφαρμογής 
της στρατηγικής του Νοτίου ∆ια-
δρόμου της Ε.Ε., η οραματική πο-

λιτική του Κ∆ΦΑ αναβαπτίστηκε 
προκειμένου να παράσχει τη δυ-
νατότητα διαφοροποίησης έναντι 
του ρωσικού αερίου σε όλες εκεί-
νες τις χώρες που υποστήριζαν το 
σχέδιο Nabucco, με την ειδοποιό 
διαφορά ότι η χώρα αφετηρίας 
και της δικής του διαφοροποί-
ησης θα ήταν η ίδια χώρα που 
–μαζί με την Ιταλία– πρωταγω-
νίστησε στην ήττα του σχεδίου 
Nabucco. Για την ακρίβεια, πέραν 
της τροφοδοσίας κασπιανού αε-
ρίου από τον ΤΑΡ προς τον IGB, 
ο ελληνοβουλγαρικός αγωγός, 
ως μια από τις δύο αφετηρίες 
του Κ∆ΦΑ (η άλλη ήταν το ση-
μείο διασύνδεσης Προμαχώνας 
- Κούλατα), θα τροφοδοτείτο από 
μια νέα πολύ πιο ευέλικτη πηγή, 
το Υγροποιημένο Φυσικό Αέριο 
(ΥΦΑ), και μια νέα υποδομή, που 
το 2013 αποτύπωσε για πρώτη 
φορά το στίγμα της στον ενερ-
γειακό χάρτη της περιοχής, το 
Πλωτό Τερματικό Αποθήκευσης 
και Επαναεριοποίησης (ΠΤΕΑ) 
της Αλεξανδρούπολης.  

Η νεότερη προσαρμογή του 
Κ∆ΦΑ ξεκινάει ως πρωτοβουλία 
του ∆ΕΣΦΑ το 2017, αλλά ήταν η 
υπογραφή της διακρατικής συμ-
φωνίας για τον ΙGB τον Οκτώβριο 
του 2019, στη διαπραγμάτευση 
της οποίας ο γράφων συμμετεί-
χε ως ειδικός σύμβουλος του τό-
τε ΥΠΕΝ Κωστή Χατζηδάκη, που 
άνοιξε τον δρόμο για την υλοποί-
ηση του ∆ιαδρόμου και την ενί-
σχυση του νευραλγικού ρόλου 
της Βόρειας Ελλάδας στη διαμε-

τακομιστική στρατηγική Φ.Α. της 
Ε.Ε., ενώ μερικούς μήνες μετά 
κλείδωσε και η υλοποίηση του 
ΠΤΕΑ της Αλεξανδρούπολης, κα-
τόπιν της συμμετοχής στην κοι-
νοπραξία του ∆ΕΣΦΑ και της ∆Ε-
ΠΑ Εμπορίας.Τα δύο αυτά έργα 
υλοποιήθηκαν, ο IGB το 2022 και 
το τερματικό το 2024, καθιστώ-
ντας τη χώρα μας τον ακρογω-
νιαίο λίθο του Κ∆ΦΑ χάρη και 
στην ενίσχυση του δικτύου του 
∆ΕΣΦΑ με τη Βουλγαρία (Σιδηρό-
καστρο - Κούλατα), όπως και τις 
επενδύσεις του εθνικού διαχειρι-
στή στους συμπιεστές της Κομο-
τηνής, της Αμπελιάς και τη Νέας 
Μεσημβρίας. Το τελευταίο τμήμα 
υποδομών που μένει ανολοκλή-
ρωτο είναι ο υπό υλοποίηση δια-
συνδετήριος αγωγός φυσικού αε-
ρίου/Η2 με τη Βόρεια Μακεδονία. 

Η τελική σύνθεση του συνα-
σπισμού προώθησης του Κ∆ΦΑ 
αποκρυσταλλώθηκε στην κομβι-
κής σημασίας υπουργική σύνοδο 
του CESEC, που φιλοξενήθηκε 
στην Αθήνα τον Ιανουάριο του 
2024, κατόπιν πρωτοβουλίας της 
τότε πολιτικής ηγεσίας του ΥΠΕΝ. 
Τότε εντάχθηκαν επίσημα στο 
Κ∆ΦΑ η Σλοβακία, η Μολδαβία 
και η Ουκρανία, διευρύνοντας 
την εν λόγω πρωτοβουλία αλλά 
και το γεωπολιτικό ενεργειακό 
αποτύπωμα της χώρας στη μέ-
γιστη παρευξείνια εμβέλειά του.

 
Ο δρ Θεόδωρος Τσακίρης είναι 
καθηγητής Γεωπολιτικής και Ενεργειακής 
Πολιτικής Πανεπιστημίου Λευκωσίας.  

Η σημασία του Κάθετου Διαδρόμου 

θεΟ Κάθεθετοςς
δρΔιάδρδρομο

μεταφοεταφμεταφοράφοράμ

ΕλΕλλ δλλ δΕλλάδα

Β. ΜαΒ. ΜΜακεδονί

Αλβλβανία

λδαΜολδδαβία

ΟΟΟυκρανία

Σερβία

Το ελληνικό διαβατήριο είναι ένα εξαιρετικά ασφαλές έγγραφο, που είναι 
πρακτικά αδύνατο να παραχαραχθεί. Για να βγάλεις όμως διαβατήριο πρέπει να 
έχεις ελληνική ταυτότητα, η οποία μπορεί να παραχαραχθεί από ερασιτέχνες.

Προσωπικός Αριθμός με καθυστέρηση 33 χρόνων

Του δρος ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΤΣΑΚΙΡΗ

Οι νέες υποδομές 
κρατάνε ζωντανό 

το δίκτυο ηλεκτρισμού 
της Ουκρανίας, 

που εκτός απροόπτου 
θα συνεχίσει να 
μάχεται και τον 

επόμενο χειμώνα.
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Δυσοίωνα τα μηνύματα της αμερι-
κανικής οικονομίας για τον Ντό-
ναλντ Τραμπ και την πολιτική 
του, καθώς προβλέπεται να επι-
βαρύνει με τις επιλογές του τη 
δημοσιονομική κατάσταση της 
υπερδύναμης, ενώ παράλληλα 
εμφανίζει ήδη σαφείς ενδείξεις 
επιδείνωσης η αγορά εργασίας. 
Την ώρα που ο Αμερικανός πρό-
εδρος προσπαθεί να περάσει το 
φορολογικό του νομοσχέδιο στη 
Γερουσία, το Γραφείο Προϋπο-
λογισμού του Κογκρέσου κρούει 
τον κώδωνα του κινδύνου, προ-
ειδοποιώντας πως το «μεγάλο και 
ωραίο φορολογικό νομοσχέδιο» 
του Τραμπ θα αυξήσει το δημοσι-
ονομικό έλλειμμα των ΗΠΑ κατά 
2,4 τρισ. δολ. μέχρι το 2034. Ανα-
πόφευκτα θα διογκώσει περαιτέ-
ρω το ήδη δυσβάσταχτο χρέος 
της υπερδύναμης, που προκαλεί 
προβληματισμό και επιφυλακτικό-
τητα στους επενδυτές, ιδιαιτέρως 
μετά την απόφαση της Moody’s 
τον Απρίλιο να υποβαθμίσει την 
πιστοληπτική βαθμολογία της 
υπερδύναμης και να της στερή-
σει την υψηλότερη βαθμολογία 
των τριών Α.

Η προειδοποίηση αποτελεί 
ηχηρή διάψευση των ισχυρισμών 
του απρόβλεπτου προέδρου, ο 

οποίος επιμένει ότι με τις φορο-
απαλλαγές στα μεγάλα εισοδή-
ματα και τον πρόσθετο δανεισμό 
θα συγκεντρώσει δημοσιονομικό 
πλεόνασμα. Ερχεται, άλλωστε, μία 
ημέρα μετά την προειδοποίηση 
του ΟΟΣΑ για τα υψηλά επίπεδα 
χρέους των ΗΠΑ και τον κίνδυνο 
περαιτέρω διόγκωσής του, αλλά 
και λίγες ώρες αφότου ο μέχρι 
προσφάτως φανατικός οπαδός 
του, Ελον Μασκ, χαρακτήρισε 
το επίμαχο νομοσχέδιο «απεχθές 
έκτρωμα», που θα ακυρώσει όση 
εξοικονόμηση πέτυχε ο ίδιος με 
τις μαζικές απολύσεις στον δημό-
σιο τομέα. Το εν λόγω νομοσχέ-
διο έχει ήδη υπερψηφισθεί από 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων από 
τον περασμένο μήνα, αλλά προ-
σκρούει σε αντιρρήσεις μελών 
της Γερουσίας, καθώς μέλη της 
συντηρητικής πτέρυγας των Ρε-
πουμπλικανών εκφράζουν ανη-
συχία για τα επίπεδα δαπανών. 
Η κυβέρνηση Τραμπ επιμένει, 
βέβαια, πως όσοι προβλέπουν συ-
νέπειες στη δημοσιονομική κατά-
σταση των ΗΠΑ δεν λαμβάνουν 
υπόψη τον ευεργετικό αντίκτυπο 
που θα έχει η φορολογική και δη-
μοσιονομική πολιτική του στην 
αμερικανική οικονομία.

Στο μεταξύ, δυσάρεστα είναι 

τα νέα και από την αμερικανική 
αγορά εργασίας, όπου οι προσλή-
ψεις επιβραδύνθηκαν στον χα-
μηλότερο ρυθμό των τελευταίων 
δύο ετών, καθώς τομείς όπως οι 
υπηρεσίες προς επιχειρήσεις, η 
εκπαίδευση και η υγεία κατέγρα-
ψαν απώλειες θέσεων εργασίας 
και επομένως μειωμένες επιλογές 
για τους εργαζομένους. Τα μισθο-
λόγια των εταιρειών του ιδιωτικού 

τομέα κατέγραψαν 37.000 περισ-
σότερους εργαζομένους τον πε-
ρασμένο μήνα, σύμφωνα με την 
ADP Research. Ηταν ο δεύτερος 
συναπτός μήνας, κατά τον οποίο 
τα στοιχεία ήταν πολύ χαμηλότε-
ρα από τις προσδοκίες.

«Επειτα από ένα ισχυρό ξεκίνη-
μα του έτους, οι προσλήψεις χά-
νουν τη δυναμική τους», δήλωσε 
την Τετάρτη σε ανακοίνωσή της 
η Nέλα Ρίτσαρντσον, επικεφαλής 
οικονομολόγος της ADP. Η εξέ-
λιξη προδίδει πως η ανασφάλεια 
που επικρατεί μεταξύ επιχειρή-
σεων τους τελευταίους δύο μήνες 
εξαιτίας της απρόβλεπτης στάσης 
του Ντόναλντ Τραμπ έχει επηρε-
άσει αρνητικά τις επιχειρήσεις σε 
ό,τι αφορά τις αποφάσεις τους 
για προσλήψεις. Οι προσλήψεις 
έχουν περιορισθεί και για τους 
ανέργους χρειάζεται μεγαλύτερο 

χρονικό διάστημα για να βρουν 
καινούργια δουλειά. Οι οικονομο-
λόγοι αναμένουν ότι η αγορά ερ-
γασίας θα παρουσιάσει περισσό-
τερα σημάδια εξασθένησης τους 
επόμενους μήνες.

Aντιδρώντας στην έκθεση της 
ADP, ο Tραμπ επανέλαβε σε ανάρ-
τησή του ότι ο πρόεδρος της Ομο-
σπονδιακής Τράπεζας των ΗΠΑ, 
Τζερόμ Πάουελ, πρέπει να μειώσει 
άμεσα τα επιτόκια και χαρακτήρι-
σε «απίστευτο» τον πρόεδρο της 
Federal Reserve. Επικαλέστηκε 
μάλιστα ως παράδειγμα προς μί-
μηση την Ευρωζώνη και την ΕΚΤ, 
που έχει μειώσει οκτώ φορές τα 
επιτόκια. Τα στελέχη της Fed πε-
ριμένουν να δουν περαιτέρω στοι-
χεία σχετικά με τον αντίκτυπο 
των εμπορικών πολιτικών προτού 
προσαρμόσουν τα επιτόκια, αλλά 
έχουν αναγνωρίσει ότι οι δασμοί 

θα μπορούσαν να οδηγήσουν σε 
υψηλότερο πληθωρισμό και βρα-
δύτερη ανάπτυξη.

Η έκθεση της ADP έδειξε ακό-
μη ότι η αύξηση των μισθών με-
ταβλήθηκε ελάχιστα. Οι εργαζό-
μενοι που άλλαξαν θέση εργασίας 
είδαν αύξηση μισθού 7%, ενώ 
όσοι παρέμειναν στη θέση τους 
είδαν αύξηση 4,5%. Η ADP βασίζει 
τα ευρήματά της σε μισθοδοσίες 
που καλύπτουν περισσότερους 
από 25 εκατομμύρια εργαζομέ-
νους του ιδιωτικού τομέα των 
ΗΠΑ. Η κυβερνητική έκθεση για 
την απασχόληση του Μαΐου, που 
αναμένεται να δοθεί αύριο στη 
δημοσιότητα, εκτιμάται πως θα 
δείξει ότι η αύξηση των μισθο-
λογίων στους τομείς της οικονο-
μίας πλην του αγροτικού τομέα 
επιβραδύνθηκε σε σύγκριση με 
τον Απρίλιο.

Δυσάρεστα νέα και από 
την αμερικανική αγορά 
εργασίας, όπου οι προ-
σλήψεις επιβραδύνθη-
καν στον χαμηλότερο 

ρυθμό των τελευταίων 
δύο ετών.

«Καμπανάκι»
για νέο χρέος
2,4 τρισ. δολ.

στις ΗΠΑ 
Μεγάλη η δημοσιονομική επιβάρυνση 

από το φορολογικό νομοσχέδιο Τραμπ 

Η προειδοποίηση από το Γραφείο Προϋπολογισμού του Κογκρέσου για τις επιπτώσεις του φορολογικού νομοσχεδίου Τραμπ αποτελεί ηχηρή διάψευση των 
ισχυρισμών του Αμερικανού προέδρου, ο οποίος επιμένει πως με τις φοροαπαλλαγές στα μεγάλα εισοδήματα θα συγκεντρώσει δημοσιονομικό πλεόνασμα. 
Ερχεται, άλλωστε, λίγες ώρες αφότου ο Ελον Μασκ χαρακτήρισε το επίμαχο νομοσχέδιο «απεχθές έκτρωμα». 

A
.P

.
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Οι επιθετικές πολιτικές του Ντό-
ναλντ Τραμπ οδηγούν την παγκό-
σμια οικονομία σε επιβράδυνση 
χωρίς να διαφαίνεται στον ορίζο-
ντα διέξοδος ή λύση, και ανάμεσα 
στις οικονομίες που θα καταβά-
λουν βαρύ το τίμημα του εμπορι-
κού πολέμου θα είναι και η αμε-
ρικανική. Στην εκτίμηση αυτή 
καταλήγει ο ΟΟΣΑ, ο οποίος υπο-
βάθμισε τις προβλέψεις του για 
ανάπτυξη τόσο της παγκόσμιας 
οικονομίας όσο και των περισσό-
τερων οικονομιών του G20 και τό-
νισε ότι είναι επιτακτική ανάγκη 
να συναφθούν εμπορικές συμφω-
νίες ώστε να τονωθούν οι επεν-
δύσεις και να αποτραπεί η εκτό-
ξευση των τιμών.

Είναι η δεύτερη φορά φέτος 
που ο διεθνής οργανισμός ανα-
θεωρεί προς τα κάτω τις προβλέ-
ψεις του και υπογραμμίζει πως 
τα εμπόδια στο διεθνές εμπόριο 
και η αβεβαιότητα πλήττουν καί-
ρια την εμπιστοσύνη, με αποτέ-
λεσμα να περιορίζονται οι επεν-
δύσεις. Εκτιμά πως η παγκόσμια 
ανάπτυξη θα επιβραδυνθεί στο 
2,9% τόσο φέτος όσο και το επό-
μενο έτος από το 3,3% του περα-
σμένου έτους, ενώ μετά το κατα-
στρεπτικό 2020 της πανδημίας 
αναπτυσσόταν με ρυθμό άνω του 

3% κάθε χρόνο. Σαφώς πιο απαι-
σιόδοξες από τις προηγούμενες 
είναι οι προβλέψεις του για το πα-
γκόσμιο εμπόριο, που εκτιμά πως 
θα αναπτυχθεί κατά 2,8% φέτος 
και μόλις κατά 2,2% το επόμενο 
έτος. Για την Ευρωζώνη προβλέ-
πει ότι θα σημειώσει ανάπτυξη 
μόλις 1% φέτος και 1,2% το επό-
μενο έτος. Σε ό,τι αφορά την αμε-
ρικανική οικονομία, προεξοφλεί 
ότι θα γνωρίσει ραγδαία επιβρά-
δυνση, με τον ρυθμό ανάπτυξης 
να περιορίζεται από το 2,8% του 
περασμένου έτους στο 1,6% φέτος 
και περαιτέρω στο 1,5% το 2026. 
Προειδοποιεί παράλληλα πως οι 
δασμοί οδηγούν ήδη σε νέα επι-
τάχυνση του πληθωρισμού στην 
υπερδύναμη, που θα αποτρέψει 
τη Federal Reserve από μία ακό-
μη μείωση των επιτοκίων εντός 
του έτους. Εκτιμά συγκεκριμένα 
πως ο πληθωρισμός στις ΗΠΑ θα 
πλησιάσει το 4% μέχρι τα τέλη 
του έτους και θα παραμείνει σε 
περίπου τέτοια επίπεδα, σαφώς 
πάνω από τον στόχο του 2% που 
έχει θέσει η ομοσπονδιακή τρά-
πεζα αναγκάζοντάς την, έτσι, να 
περιμένει τουλάχιστον μέχρι το 
επόμενο έτος για να προχωρήσει 
σε νέα μείωση του κόστους του 
δανεισμού προκειμένου να τονώ-

σει την αμερικανική οικονομία.
Παρουσιάζοντας τις απαισι-

όδοξες εκτιμήσεις, ο κορυφαίος 
οικονομολόγος του οργανισμού, 
Αλβάρο Περέιρα, υπογράμμισε 
πως «σε όλον τον κόσμο σχεδόν 
σε όλες τις χώρες ανεξαιρέτως θα 
γίνει αισθητή η επιδείνωση της 
προοπτικής της οικονομίας». Ο κ. 

Περέιρα προειδοποίησε, επίσης, 
ότι «η μείωση της ανάπτυξης και 
του εμπορίου θα πλήξει τα εισο-
δήματα και θα μειώσει τις νέες 
θέσεις εργασίας». 

Η πλέον δυσοίωνη από τις προ-
βλέψεις του ΟΟΣΑ ήταν, πάντως, 
η προειδοποίηση πως το πλήγμα 
από τις πολιτικές του Αμερικανού 
προέδρου μπορεί να μεγεθυνθεί 
περαιτέρω από τα αντίμετρα στα 
οποία θα καταφύγουν οι εμπο-
ρικοί εταίροι των ΗΠΑ. Τα αντί-
μετρα θα υπονομεύσουν, έτσι, 
περαιτέρω την εμπιστοσύνη και 
θα προκαλέσουν νέα αστάθεια 
στις χρηματαγορές. Παράλληλα, 
όμως, ο ΟΟΣΑ τόνισε τη σημασία 
της αβεβαιότητας που καλλιεργεί 
η στάση του Ντόναλντ Τραμπ, 
καθώς ο απρόβλεπτος πρόεδρος 
των ΗΠΑ ανακοινώνει στην αρχή 
αδιανόητους δασμούς, στη συνέ-
χεια τους ανακαλεί ή παραχωρεί 
περιόδους εκεχειρίας για λόγους 

διαπραγμάτευσης και εν τω μέ-
σω αυτών των περιόδων εκεχει-
ρίας απειλεί με νέους δασμούς. 
Προσθέτει, δε, ότι ακόμη κι αν ο 
Ντόναλντ Τραμπ πεισθεί να αλ-
λάξει πορεία και να ανακαλέσει 
τους δασμούς, θα παρέλθει χρό-
νος ώστε να βελτιωθεί η προοπτι-
κή της παγκόσμιας οικονομίας, 
ακριβώς εξαιτίας της αβεβαιότη-
τας που έχει πλέον παγιωθεί σε 
ό,τι αφορά την πολιτική της Ου-
άσιγκτον.

Για τους ίδιους λόγους ο διε-
θνής οργανισμός υποβάθμισε τις 
προβλέψεις του και για την Κίνα, 
την Ινδία, την Ιαπωνία, τη Βρετα-
νία, τη Γαλλία και τη Νότιο Αφρι-
κή. Εκτιμά πως η ανάπτυξη της Κί-
νας θα επιβραδυνθεί φέτος από το 
5% του 2024 στο 4,7% φέτος και 
στο 4,3% το 2026, ενώ της Ιαπωνί-
ας θα επιβραδυνθεί στο 0,7% και 
περαιτέρω στο 0,4% το επόμενο 
έτος. ∆εδομένου δε ότι πρόκειται 

για υποβάθμιση των προβλέψεων 
του διεθνούς οργανισμού σε σύ-
γκριση με τις προηγούμενες του 
Μαρτίου, είναι σαφές ότι ο ΟΟΣΑ 
βλέπει επιδείνωση όλων των με-
γεθών μετά τη διαβόητη «ημέρα 
απελευθέρωσης», την Τετάρτη 
2 Απριλίου, οπότε ο Αμερικανός 
πρόεδρος παρουσίασε τους καται-
γιστικούς δασμούς του σε όλους 
τους εμπορικούς εταίρους των 
ΗΠΑ. Η λέσχη των 38 πλουσιό-
τερων οικονομιών του πλανήτη 
έδωσε στη δημοσιότητα τις δυ-
σοίωνες αυτές αναθεωρήσεις, ενώ 
οι υπουργοί των χωρών-μελών 
του συγκεντρώνονταν στο Πα-
ρίσι για την ετήσια σύνοδο του 
οργανισμού. Αναμένεται να πα-
ρευρεθούν ο εκπρόσωπος Εμπο-
ρίου των ΗΠΑ Τζέιμισον Γκριρ 
και ο επίτροπος Εμπορίου της Ε.Ε. 
Μάρος Σέφκοβιτς, αλλά και ο Λιμ 
Φενγκ, εκπρόσωπος του υπουρ-
γείου Εμπορίου της Κίνας.

Ο διεθνής οργανισμός 
προειδοποιεί πως οι 
δασμοί οδηγούν ήδη 
σε νέα επιτάχυνση 

του πληθωρισμού στις 
ΗΠΑ, που θα αποτρέ-

ψει τη Fed από μία ακό-
μη μείωση των επιτοκί-

ων εντός του έτους.

Οι δασμοί Τραμπ
πλήτ τουν

την παγκόσμια
οικονομία

Ο ΟΟΣΑ μείωσε τις προβλέψεις του

για φέτος και για το 2026

Ο ΟΟΣΑ εκτιμά πως η παγκόσμια ανάπτυξη θα επιβραδυνθεί στο 2,9% τόσο φέτος όσο και το επόμενο έτος από το 3,3% του περασμένου έτους. Σε ό,τι αφο-
ρά την αμερικανική οικονομία, προεξοφλεί πως θα γνωρίσει ραγδαία επιβράδυνση, με τον ρυθμό ανάπτυξης να περιορίζεται από το 2,8% του περασμένου 
έτους στο 1,6% φέτος και περαιτέρω στο 1,5% το 2026.

Με τα σκαμπανεβάσματα του εμπο-
ρικού πολέμου, η κινεζική οικο-
νομία περνάει ένα στρες τεστ το 
τελευταίο εξάμηνο. Μολονότι οι 
εντάσεις συνεχίζονται, υπάρχουν 
δύο στοιχεία που της προσφέρουν 
«ανάσα». Πρώτον, η οικονομία εί-
ναι ανθεκτική, με τις προβλέψεις 
για την ανάπτυξη του ιδιωτικού 
τομέα να δείχνουν 4%-5% φέτος, 
και, δεύτερον, φαίνεται ότι ο μεγα-
λύτερος οικονομικός εφιάλτης της 
χώρας –η σαρωτική κρίση στον 
τομέα των ακινήτων– πλησιάζει 
στο τέλος του. 

Οπως είναι φυσικό, οι φήμες 
και οι ενδείξεις περί ανάκαμψης 
προκαλούν ενθουσιασμό. Τα ακί-
νητα συνεισέφεραν άμεσα και έμ-
μεσα περίπου το 25% του ΑΕΠ 
τους πρώτους μήνες του 2020. 
Πλέον αποτελούν το 15% ή και 
λιγότερο, δείχνοντας ότι η πτώση 
επιβαρύνει την ανάπτυξη αλλά και 
τις τσέπες των πολιτών. Το 2021 
το 80% του πλούτου των νοικο-
κυριών ήταν συνδεδεμένο με ακί-
νητα, ενώ τώρα το ποσοστό αυτό 
έχει μειωθεί στο 70%. Εκατοντά-
δες εταιρείες ανάπτυξης ακινήτων 

χρεοκόπησαν, αφήνοντας πλήθος 
απλήρωτων λογαριασμών. Το κλί-
μα της αγοράς οδήγησε και σε μεί-
ωση της καταναλωτικής ζήτησης.  

Παρότι η αγορά εξακολουθεί 
να διολισθαίνει, πλέον μπορεί κά-
ποιος να υποστηρίξει για πρώτη 
φορά από το ξέσπασμα της κρί-
σης ότι υπάρχει φως στον ορίζο-
ντα. Το πρώτο τετράμηνο του 2025 
οι πωλήσεις των νέων κατοικιών 
υποχώρησαν κατά λιγότερο από 
3% σε σύγκριση με ένα χρόνο νω-
ρίτερα. Το 2024 η πτώση έφθανε 
στο 17%. Επίσης, οι συναλλαγές 
θα συνεχίσουν να υποχωρούν, 
αλλά με ήπιο ρυθμό το υπόλοιπο 
του έτους, σύμφωνα με τους ανα-
λυτές της S&P Global.  

Ενα από τα μεγαλύτερα προ-

βλήματα ήταν ότι χτίστηκαν εκα-
τομμύρια διαμερίσματα, τα οποία 
δεν πουλήθηκαν ποτέ. Πέρυσι, 
έως και 80 εκατομμύρια ήταν ανα-
ξιοποίητα. Τώρα στις μεγαλύτε-
ρες πόλεις, όπως Πεκίνο, Σαγκάη, 
Γκουανγκτζόου, Σεντζέν, το πρό-
βλημα μετριάζεται. Στο τέλος Ια-

νουαρίου το απόθεμα των διαμε-
ρισμάτων υπό τη διαχείριση των 
κατασκευαστικών εταιρειών σε 
αυτές τις πόλεις θα χρειαζόταν 
περίπου 12,5 μήνες για να πουλη-
θεί με τους  τρέχοντες ρυθμούς, 
σύμφωνα με την πλατφόρμα CRIC. 
Πρόκειται για σημαντική μείωση 

από τους περίπου 20 μήνες που 
ήταν τον περασμένο Ιούλιο και 
δεν απέχει πολύ από τον μέσο όρο 
των 10 μηνών που διαμορφωνό-
ταν μεταξύ 2016 και 2019 στις 100 
μεγαλύτερες πόλεις της Κίνας. Εν 
ολίγοις, ο αριθμός των αναξιοποί-
ητων διαμερισμάτων αρχίζει να 
είναι λιγότερο τρομακτικός.  

Σύμφωνα με τον Economist, 
αυτό εξηγείται εν μέρει από την 
πάροδο του χρόνου. Η μέση στε-
γαστική κρίση κάνει τον κύκλο 
της σε τέσσερα χρόνια, σύμφω-
να με έρευνα του ∆ΝΤ που με-
λέτησε τα στοιχεία σε ολόκλη-
ρο τον κόσμο μεταξύ 1970 και 
2003. Αξιωματούχοι του Πεκίνου 
ξεκίνησαν να αντιμετωπίζουν την 
κρίση στα μέσα του 2020 περιο-
ρίζοντας την πρόσβαση των εται-
ρειών ακινήτων σε πιστώσεις, ενώ 
οι επενδυτές άρχισαν να πανικο-
βάλλονται για τη χρεοκοπία των 
μεγάλων εταιρειών στο τέλος του 
ίδιου έτους.   

Επίσης, η κυβέρνηση είναι απο-
φασισμένη να βάλει τέλος στην 
κρίση. Οι τοπικές κυβερνήσεις 
ενθαρρύνθηκαν να αγοράσουν 

αναξιοποίητη γη και τα πλεονά-
ζοντα σπίτια με έσοδα από κρα-
τικά ομόλογα. Κάποιες παρέχουν 
επιδοτήσεις για αγορά κατοικίας. 
Η κεντρική τράπεζα χαλάρωσε τη 
νομισματική πολιτική τον Μάιο, 
ρίχνοντας το επιτόκιο για δάνεια 
νέας κατοικίας, ενισχύοντας την 
κίνηση στην αγορά στέγης. 

Βέβαια εξακολουθούν να υπάρ-
χουν κίνδυνοι. Αρχικά ο εμπορικός 
πόλεμος επιβαρύνει το κλίμα. Επί-
σης, οι τιμές κατοικιών σε 70 πό-
λεις μειώθηκαν κατά περίπου 2% 
τον Απρίλιο σε μηνιαίο επίπεδο, 
σύμφωνα με έρευνα της εθνικής 
στατιστικής υπηρεσίας. Οι πωλή-
σεις νέων κατοικιών και η έναρξη 
και ολοκλήρωση στεγαστικών έρ-
γων επίσης μειώθηκαν από μήνα 
σε μήνα. Λιγότερες πόλεις σημεί-
ωσαν τον Απρίλιο μηνιαίες αυξή-
σεις στις τιμές κατοικιών.  

Οπως δήλωσε στον Economist 
ο Λάρι Χου της επενδυτικής τρά-
πεζας Macquarie, τα πράγματα 
δεν δείχνουν να επιδεινώνονται 
ιδιαίτερα, αλλά είναι πιθανό ού-
τε να βελτιωθούν αν δεν υπάρξει 
κρατική στήριξη.  

Ο πληθωρισμός στην Τουρκία υπο-
χώρησε στο χαμηλότερο επίπε-
δο από τον Νοέμβριο του 2021, 
ανοίγοντας ενδεχομένως τον δρό-
μο για μείωση των επιτοκίων από 
την κεντρική τράπεζα στο εγγύς 
μέλλον. Η αύξηση των τιμών επι-
βραδύνθηκε στο 35,4% τον περα-
σμένο μήνα από 37,9% τον Απρί-
λιο, όπως ανακοίνωσε την Τρίτη 
η κρατική στατιστική υπηρεσία 
TurkStat. Τα στοιχεία ήταν κα-
τώτερα των προβλέψεων, με τη 
μέση πρόβλεψη σε έρευνα του 
Bloomberg να δείχνει τη μέτρηση 
στο 36%. Η αιφνιδιαστική υποχώ-
ρηση οφείλεται εν μέρει και στην 
περυσινή απόσυρση μιας έκπτω-
σης που σχετιζόταν με τις υπη-
ρεσίες κοινής ωφελείας, η οποία 
είχε προκαλέσει τότε την εκτόξευ-
ση του πληθωρισμού στο 75,5%. 

Οι τουρκικές μετοχές κινήθη-
καν ανοδικά μετά τα στοιχεία για 
τον πληθωρισμό, αντανακλώντας 
την προσδοκία για μείωση των 
επιτοκίων από την κεντρική τρά-
πεζα στις προσεχείς συνεδριάσεις. 

Η πτωτική πορεία του πληθωρι-
σμού αναμένεται να τύχει θετικής 
υποδοχής από τους υπευθύνους 
χάραξης πολιτικής, οι οποίοι είχαν 
προειδοποιήσει ότι τα επιτόκια θα 
παρέμεναν υψηλότερα για μεγα-
λύτερο χρονικό διάστημα, εκτός 
εάν οι ιδιώτες και οι εταιρείες προ-
σάρμοζαν την τιμολογιακή τους 

συμπεριφορά στις προοπτικές της 
κεντρικής τράπεζας. «Οσο λιγότε-
ρο σοβαρά μας παίρνουν, τόσο πιο 
αυστηρά θα πρέπει να σταθούμε», 
δήλωσε τον Μάιο ο υποδιοικητής 
της τουρκικής κεντρικής τράπε-
ζας Τζεβντέτ Ακτσάι.

Η Τουρκία είχε αρχίσει να μει-
ώνει τα επιτόκια, αλλά αναγκά-
στηκε να σταματήσει την πορεία 
χαλάρωσης λόγω της αστάθειας 
που προκλήθηκε από τη φυλάκι-
ση ενός εξέχοντος πολιτικού της 
αντιπολίτευσης, του δημάρχου 
της Κωνσταντινούπολης Eκρέμ 
Iμάμογλου, η οποία οδήγησε τη 
λίρα σε πτώση. Η κεντρική τρά-
πεζα πραγματοποίησε έκτακτη 
συνεδρίαση τον Μάρτιο για να 
αυστηροποιήσει την πολιτική της 
και να ανακόψει τις απώλειες του 
νομίσματος.

Στη συνεδρίαση του Απριλίου, 
η κεντρική τράπεζα προχώρησε σε 
απροσδόκητη αύξηση του επιτο-
κίου στο 46% από 42,5% για την 
προστασία της λίρας, ενώ παράλ-
ληλα αύξησε το επιτόκιο δανει-
σμού μιας ημέρας. Εκτοτε προτιμά 
να χρησιμοποιεί αυτό τον ακριβό-
τερο τρόπο για τη χρηματοδότηση 
των τραπεζών.

Οι προβλέψεις για τον πληθω-
ρισμό στο τέλος του έτους διατη-
ρήθηκαν στο 24% κατά την τρι-
μηνιαία παρουσίαση νωρίτερα τον 
Μάιο, διχάζοντας τους αναλυτές 
σχετικά με το αν η μείωση των 
επιτοκίων θα έρθει τον Ιούνιο ή 
αργότερα. Παρότι ο επίσημος στό-
χος για τον πληθωρισμό είναι 5%, 
οι προβλέψεις για το τέλος του 
έτους χρησιμοποιούνται ως βρα-
χυπρόθεσμοι στόχοι.

Πρώτα θετικά σημάδια για την αγορά ακινήτων της Κίνας   

Επιβράδυνση του πληθωρισμού τον Μάιο στην Τουρκία

Υποχώρησε στο χαμη-
λότερο επίπεδο από 

τον Νοέμβριο του 2021.

Στις μεγαλύτερες πόλεις της χώρας, όπως Πεκίνο, Σαγκάη, Γκουανγκτζόου, 
Σεντζέν, το πρόβλημα των αναξιοποίητων κατοικιών μετριάζεται.    

Η αύξηση των τιμών στην Τουρκία επιβραδύνθηκε στο 35,4% τον περασμέ-
νο μήνα από 37,9% τον Απρίλιο.
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Μειώνεται ο αριθμός 
των αναξιοποίητων 
διαμερισμάτων, επι-
βραδύνεται η πτώση 

των πωλήσεων.   
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Παγκόσμιος συναγερμός έχει ση-
μάνει ανάμεσα στις αυτοκινη-
τοβιομηχανίες ανά τον κόσμο 
και όχι μόνο στις αμερικανι-
κές, καθώς οι ελλείψεις σπάνιων 
γαιών απειλούν να τις οδηγή-
σουν σε διακοπή της παραγω-
γής τους και μάλιστα σε διά-
στημα λίγων εβδομάδων. Ηδη 
η Ford Motor έκλεισε τη μο-
νάδα της στο Σικάγο τον Μά-
ιο για μία εβδομάδα εξαιτίας 
έλλειψης σπάνιων γαιών και 
πολλές βιομηχανίες αναζητούν 
απεγνωσμένα εναλλακτικούς 
προμηθευτές. Αιτία οι σκλη-
ροί περιορισμοί που έχει επι-
βάλει το Πεκίνο στις εξαγωγές 
των στρατηγικής σημασίας με-
τάλλων που είναι αναγκαία για 
την παραγωγή όχι μόνο αυτο-
κινήτων, αλλά και όλων των ει-
δών σύγχρονων τεχνολογιών, 
από τις οθόνες των τηλεοράσε-
ων μέχρι τα έξυπνα κινητά και 
από τα ηλεκτροκίνητα μέχρι τα 
μη επανδρωμένα αεροσκάφη 
(drones), τους πυραύλους και 
τον αμυντικό εξοπλισμό.   

Παρά την εκεχειρία 90 ημε-
ρών που αποφάσισαν εκπρό-
σωποι της Ουάσιγκτον και του 
Πεκίνου στις 12 Μαΐου στη Γε-
νεύη, το Πεκίνο διατηρεί εν 
ισχύι τους επίμαχους περιο-
ρισμούς και την υποχρέωση 
ειδικής άδειας για την εξαγω-
γή σπάνιων γαιών, με αποτέ-
λεσμα να καταγράφονται ήδη 
σημαντικές ελλείψεις στην πα-
γκόσμια αγορά. Η κατάσταση 
ενδέχεται να οδηγήσει στη χεί-
ριστη δυνατή διάψευση του 
Ντόναλντ Τραμπ που δικαι-
ολογεί τον εμπορικό πόλεμο 
επικαλούμενος την ανάγκη να 
επιστρέψουν βιομηχανίες στις 
ΗΠΑ. Αντί να επιστρέφουν βι-
ομηχανίες στις ΗΠΑ, τέσσερις 
από τις μεγαλύτερες αυτοκι-
νητοβιομηχανίες, οι General 
Motors, Toyota, Volkswagen 
και Hyundai, εξετάζουν το ενδε-
χόμενο να μεταφέρουν την πα-
ραγωγή τους στην Κίνα προκει-
μένου να έχουν πρόσβαση στις 
σπάνιες γαίες της. Τελευταίες 
στη σειρά των βιομηχανιών που 
αγωνιούν και βλέπουν τον κίν-
δυνο διακοπής της παραγωγής 
τους είναι οι γερμανικές αυτο-
κινητοβιομηχανίες, με το λό-
μπι του κλάδου να προειδοποι-
εί πως σύντομα θα διακοπεί η 
παραγωγή κάποιων κρίσιμων 
εξαρτημάτων των οχημάτων 
λόγω έλλειψης σπάνιων γαι-
ών. Μιλώντας για το θέμα στο 
Reuters η Χίλντεγκαρντ Μιού-
λερ, επικεφαλής του λόμπι των 

γερμανικών αυτοκινητοβιομη-
χανιών, τόνισε πως «αν δεν αλ-
λάξει άμεσα η κατάσταση, θα 
σημειωθούν σημαντικές καθυ-
στερήσεις στην παραγωγή και 
δεν μπορεί πλέον να αποκλει-
στεί ακόμη και το ενδεχόμενο 
διακοπής της».    

Παράλληλα ο Φρανκ Φάνον, 
σύμβουλος της βιομηχανίας με-
τάλλων και πρώην υφυπουρ-
γός Ενέργειας των ΗΠΑ στην 
πρώτη θητεία του Ντόναλντ 
Τραμπ, τονίζει πως «κανείς δεν 
θα έπρεπε να εκπλήσσεται κα-
θώς αντιμετωπίζουμε ένα πρό-
βλημα παραγωγής και πρέπει 
να στρέψουμε όλες τις προσπά-
θειες της κυβέρνησης στο να 

διασφαλίσουμε τους αναγκαί-
ους πόρους αλλά και να ενισχύ-
σουμε την εγχώρια παραγωγή 
μας το τάχιστο δυνατόν, γιατί 
θα έπρεπε να το έχουμε κάνει 
χθες». Την ίδια στιγμή η Ουάσι-
γκτον κατηγορεί το Πεκίνο πως 
δεν τηρεί τα συμφωνηθέντα 
στη Γενεύη και επιμένει πως 
η κινεζική αντιπροσωπεία είχε 
δεσμευθεί πως θα επιτρέπει τις 
εκτεταμένες εξαγωγές σπάνι-
ων γαιών. Από την πλευρά του, 
όμως, το Πεκίνο υποστηρίζει 
πως ουδέποτε υποσχέθηκε την 
κατάργηση των ελέγχων στις 
επίμαχες εξαγωγές και στέλε-
χος του κινεζικού υπουργείου 
Εμπορίου αποδίδει το πρόβλη-
μα στον διαφορετικό τρόπο που 
αντιλαμβάνονται τα πράγματα 
οι δύο πλευρές σχετικά με τα 
συμφωνηθέντα στη Γενεύη. Στο 
μεταξύ εντείνει την αίσθηση 
της παγκόσμιας ανησυχίας για 
την έλλειψη μιας τόσο στρατη-
γικής σημασίας πρώτης ύλης η 
διπλωματική κινητοποίηση για 
το θέμα. ∆ιπλωμάτες από διά-
φορες χώρες της Ευρώπης αλλά 

και από την Ιαπωνία και την Ιν-
δία ζητούν εσπευσμένα συνα-
ντήσεις με αξιωματούχους του 
Πεκίνου προκειμένου να επι-
τευχθεί συμφωνία και να επι-
σπευσθούν οι άδειες για εξα-
γωγές σπάνιων γαιών.  

Εν ολίγοις, οι ελλείψεις σπά-
νιων γαιών έχουν ενσπείρει αί-
σθημα πανικού στα διοικητικά 
συμβούλια επιχειρήσεων και 
στις πρωτεύουσες των χωρών 
ανά τον κόσμο, από την Ουά-
σιγκτον μέχρι το Τόκιο, καθώς 
όλοι βλέπουν να πλησιάζει ο 
κίνδυνος μιας διακοπής της πα-
ραγωγής αυτοκινήτων και πολ-
λών άλλων ειδών πριν από το 
τέλος του καλοκαιριού. Μέσα 
στις επόμενες ημέρες αντιπρο-
σωπεία επιχειρηματιών της Ια-
πωνίας θα επισκεφθεί το Πεκί-
νο προκειμένου να συναντηθεί 
με τον Κινέζο υπουργό Εμπο-
ρίου. Και ομάδα στελεχών των 
αυτοκινητοβιομηχανιών της 
Ινδίας σχεδιάζει επίσης να επι-
σκεφθεί την Κίνα για τον ίδιο 
σκοπό τις επόμενες δύο με τρεις 
εβδομάδες.   

General Motors, Toyota, Volkswagen και Hyundai εξετάζουν το ενδεχόμενο να μεταφέρουν την παραγωγή 
τους στην Κίνα προκειμένου να έχουν πρόσβαση στις σπάνιες γαίες της.   
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Αιτία οι σκληροί 
περιορισμοί που έχει 
επιβάλει το Πεκίνο 
στις εξαγωγές των 

στρατηγικής σημασίας 
μετάλλων.  

Συναγερμός για τις σπάνιες γαίες
στις βιομηχανίες αυτοκινήτου     

Κίνδυνος καθυστερήσεων αλλά και διακοπής της παραγωγής λόγω των ελλείψεων 

ΑΝΑΛΥΣΗ

Στην αρχή του έτους, δεν ξέρα-
με πώς θα διαμορφωθεί η πο-
λιτική του Τραμπ. Ακόμη δεν 
ξέρουμε. Ούτε ξέραμε πώς θα 
αντιδράσουν οι αγορές. Και ακό-
μη δεν ξέρουμε. Πρώτα οι αγο-
ρές ανέκαμψαν, μετά την επι-
βολή δασμών και την «ημέρα 
απελευθέρωσης», σημειώθηκε 
ιστορικό sell off . Στη συνέχεια, 
καθώς ο πρόεδρος Τραμπ απέ-
συρε τους δασμούς, οι μετοχές 
ανέκαμψαν. Η ανησυχία τώρα 
μετατοπίζεται στη μεγαλύτε-
ρη αγορά από όλες, την αγορά 
ομολόγων των ΗΠΑ ύψους 29 
τρισ. δολαρίων. Η αγορά ομο-
λόγων είναι το σημείο όπου η 
μακροοικονομία και η πολιτική 
συναντώνται, στην πιο αγνή 
μορφή τους, και όταν η ισορ-
ροπία διαταράσσεται, αποτελεί 
πραγματική αιτία ανησυχίας. Σε 
αντίθεση με τις μετοχές, η αγο-
ρά ομολόγων διαπραγματεύεται 
ένα περιουσιακό στοιχείο: το 
δημόσιο χρέος των ΗΠΑ. Στο 
μοντέλο που έχουν οι περισσό-

τεροι παράγοντες της αγοράς 
στο μυαλό τους, από την πλευρά 
της μακροοικονομίας, υπάρχει 
ο πληθωρισμός, όπου ένα υψη-
λό επιτόκιο καθιστά τα ομόλο-
γα λιγότερο πολύτιμα. Από την 
πλευρά της πολιτικής, υπάρχει 
η ικανότητα του Κογκρέσου (ή 
η έλλειψή της) να ισοσκελίσει 
τον προϋπολογισμό. Ανάμεσα 
στη μακρο-οικονομία και στην 
πολιτική βρίσκεται η Fed, με 
την εξουσία της να καθορίζει 
τα επιτόκια και, σε ακραίες πε-
ριπτώσεις, να αγοράζει μαζικά 
ομόλογα. ∆εδομένης της απόλυ-
της εξουσίας της Fed, δεν έχει 
νόημα να ανησυχούμε. Οι λογα-
ριασμοί θα πληρώνονται πάντα. 
Αλλά αν η Fed τυπώνει χρήματα 
για να το κάνει αυτό, η αξία του 
νομίσματος και επομένως η αξία 
του ανεξόφλητου χρέους των 29 
τρισ. δολαρίων θα μπορούσε να 
αλλάξει δραστικά. Και αυτός εί-
ναι ο λόγος για τη νευρικότητα 
στην αγορά ομολόγων.

Οι ΗΠΑ είναι μια πλούσια οι-
κονομία, με καλή πιστοληπτική 
αξιολόγηση. Μπορεί να αντέ-

ξει μεγάλα χρέη. Και υπάρχουν 
πολλά πράγματα που θα άξιζαν 
μεγαλύτερο δανεισμό, όπως οι 
πράσινες επενδύσεις ή μια τερά-
στια ώθηση στη φροντίδα των 
παιδιών. Τα ελλείμματα όμως 
δεν καθοδηγούνται από μια γε-
νική άποψη για τις μελλοντικές 
επενδύσεις αλλά από την απρο-
θυμία των πλουσιότερων Αμε-
ρικανών να χρηματοδοτήσουν 
τον κάθε άλλο παρά γενναιόδω-
ρο δημόσιο τομέα της Αμερικής. 
Αυτό που κάνει τη χώρα μονα-
δική είναι ότι ακόμη και την 
ώρα που η οικονομία βυθίζεται 
και οι πλουσιότεροι ευημερούν, 
ένα κόμμα που αυτοαποκαλείται 
συντηρητικό συνωμοτεί ενεργά 
για να κόψει τους τένοντες του 
δημοσιονομικού κράτους. Αυτό 
δεν είναι φυσιολογικό. Και οι 
αγορές αφυπνίζονται. ∆εν ξέ-
ρουμε πώς θα τελειώσει αυτή 
η ιστορία. Μπορούν οι ΗΠΑ να 
βρουν αγοραστές για νέα ομόλο-
γα που εκδίδονται με ρυθμό πε-
ρίπου 2 τρισ. δολαρίων ετησίως; 
Πιθανώς. Θα σημαίνει αυτό ότι 
τα επιτόκια θα παραμείνουν πά-
νω από το 5% για πρώτη φορά 
μετά από χρόνια; Πιθανώς. Θα 
είναι αυτό καλό για τις επενδύ-
σεις; Οχι. Θα θέλουν ακόμη οι 
ξένοι αγοραστές το χρέος των 
ΗΠΑ; Ισως. Κανένα από αυτά 
τα αποτελέσματα δεν φαίνεται 
ελκυστικό για τους επενδυτές ή 
για την οικονομία γενικότερα. 
Προσθέτουν στην αβεβαιότητα, 
η οποία μειώνει τις επενδύσεις. 

Για να αποκατασταθεί η κα-
νονικότητα, πολλοί αντίπαλοι 
του Τραμπ ελπίζουν κρυφά ότι 
η αγορά ομολόγων θα κάνει 
το χειρότερο δυνατό. Αλλά εί-
ναι υγιές για τους αυτοαποκα-
λούμενους υπερασπιστές της 
δημοκρατίας να επευφημούν 
τους τιμωρούς των ομολόγων; 
Σίγουρα όχι. Η αδυναμία της 
αμερικανικής πολιτικής τάξης 
να αναπτύξει αποφασιστικές 
πλειοψηφίες για μια συνεκτική 
και στρατηγική δημοσιονομι-
κή πολιτική διαβρώνει όχι μό-
νο τις πιστοληπτικές αξιολογή-
σεις αλλά και τη δημοκρατική 
νομιμότητα. Αυτό που ορίζει 
μια πολιτισμένη συλλογικότη-
τα είναι η ικανότητά της, μέσω 
δημοκρατικών μέσων, να απο-
φασίζει ποιος πληρώνει για τι.

* Ο κ. Ανταμ Τόουζ είναι καθηγητής 
Ιστορίας στο Πανεπιστήμιο Κολούμπια 
και συγγραφέας του βιβλίου 
«Shutdown: How Covid Shook the 
World’s Economy».

Η ανησυχία τώρα 
μετατοπίζεται στην 
αμερικανική αγορά 
ομολόγων ύψους

29 τρισ. δολαρίων.

Αβεβαιότητα για τις εξελίξεις
στην οικονομία των ΗΠΑ

Toυ ΑΝΤΑΜ ΤΟΟΥΖ* / NEW YORK TIMES

Ο εμπορικός πόλεμος που ξεκίνη-
σε με την επιβολή δασμών από 
τον Αμερικανό πρόεδρο Ντό-
ναλντ Τραμπ έχει παράπλευρες 
απώλειες ακόμη και στις ίδιες 
τις ΗΠΑ. Ενας τομέας που έχει 
πληγεί ιδιαίτερα είναι ο τουρι-
σμός και τα ταξίδια στο εξωτε-
ρικό. Ειδικότερα, οι τουρίστες 
από χώρες που έχουν πληγεί 
περισσότερο από την ασυνάρ-
τητη δασμολογική πολιτική του 
Τραμπ σβήνουν πλέον από τη 
λίστα των προορισμών τους τις 
ΗΠΑ.

Τα στοιχεία από τον ιστότοπο 
ξενοδοχείων Trivago δείχνουν 
λιγότερες κρατήσεις για τις ΗΠΑ 
από παραθεριστές από τον Κανα-
δά, την Ιαπωνία, το Μεξικό και 
τη Γερμανία. Τα ευρήματα δεί-
χνουν επίσης ότι οι ταξιδιώτες 
του Ηνωμένου Βασιλείου και των 
ΗΠΑ επιλέγουν όλο και περισσό-
τερο τις εγχώριες διακοπές, με 
φόντο τις αυξανόμενες ανησυ-
χίες για την ασταθή οικονομία.

Η εταιρεία έχει διαπιστώσει 
διψήφια ποσοστά μείωσης των 
κρατήσεων προς τις ΗΠΑ από 
ταξιδιώτες με έδρα την Ιαπω-

νία, τον Καναδά και το Μεξικό. 
Οι δύο τελευταίες χώρες ήταν 
οι πρώτες στη λίστα του Tραμπ, 
όταν ανακοίνωσε δασμούς 25% 
την 1η Φεβρουαρίου. 

Οι Καναδοί εξοργίστηκαν με 
τους επανειλημμένους ισχυρι-
σμούς του Αμερικανού προέδρου 
ότι η οικονομική κατάσταση της 
χώρας τους θα μπορούσε να εί-
ναι πολύ καλύτερη αν ενσωμα-
τωνόταν στις ΗΠΑ και γινόταν 
η 51η πολιτεία τους. Τα στοιχεία 
δείχνουν ότι οι ΗΠΑ δεν είναι 
πλέον ο πιο δημοφιλής προορι-
σμός για τους Καναδούς τουρί-
στες, με το Μεξικό να καρπώνε-
ται τα οφέλη του «ταξιδιωτικού 
μποϊκοτάζ». 

Ο αριθμός των Καναδών που 
επισκέφθηκαν το Μεξικό αυξή-
θηκε κατά 15,6% τον Μάρτιο σε 
σύγκριση με τον ίδιο μήνα του 
2024, σύμφωνα με την υπουρ-
γό Τουρισμού του Μεξικού, την 
ίδια στιγμή που τα αεροπορικά 
ταξίδια Καναδών προς τις ΗΠΑ 
μειώθηκαν κατά 13,5% την ίδια 
περίοδο, ενώ τα διασυνοριακά 
οδικά ταξίδια μειώθηκαν επίσης 
κατά περίπου ένα τρίτο, σύμφω-

να με τη Στατιστική Υπηρεσία 
του Καναδά.

Ταξιδιωτικό εμπάργκο στις 
ΗΠΑ φαίνεται πως επιβάλλουν 
και οι Γερμανοί, με τις κρατή-
σεις ξενοδοχείων στις ΗΠΑ να 
παρουσιάζουν μονοψήφια ποσο-
στιαία μείωση. Η Γερμανία είναι 
η μεγαλύτερη οικονομία της Ε.Ε. 
και λόγω της έντονης εξαγωγι-
κής της δράσης είναι ιδιαίτερα 
εκτεθειμένη στους δασμούς του 
Tραμπ. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι δεν 
υπήρξε σημαντική μεταβολή 
στον αριθμό των Βρετανών πα-

ραθεριστών που ταξιδεύουν στις 
ΗΠΑ. Το Ηνωμένο Βασίλειο έχει 
μέχρι στιγμής αντιμετωπίσει με-
ρικούς από τους ελαφρύτερους 
δασμούς παγκοσμίως και τον 
περασμένο μήνα οριστικοποί-
ησε την πρώτη εμπορική συμ-
φωνία με τις ΗΠΑ.

Σε γενικές γραμμές οι επιχει-
ρήσεις που δραστηριοποιούνται 
στην τουριστική βιομηχανία –
ύψους 2,6 τρισ. δολαρίων– των 
ΗΠΑ ανησυχούν όλο και περισ-
σότερο για την επονομαζόμενη 
«ύφεση Tραμπ», λόγω της ανα-
ταραχής που προκαλεί ο εμπο-
ρικός πόλεμος στην παγκόσμια 
οικονομία.

Οι κρατήσεις που πραγματο-
ποιούνται μέσω της Trivago, η 
οποία ανήκει στην Expedia, δεί-
χνουν επίσης ότι οι Αμερικανοί 
ξοδεύουν λιγότερο για τα ταξίδια 
τους, ενώ υπάρχει μεγαλύτερη 
ζήτηση για φθηνότερα και χαμη-
λότερης κατηγορίας ξενοδοχεία. 
«Σε περιόδους αβεβαιότητας οι 
άνθρωποι μένουν πιο κοντά στο 
σπίτι τους», συνοψίζει την τά-
ση ο Γιοχάνες Τόμας, διευθύνων 
σύμβουλος της Trivago.

Οι τουρίστες γυρνούν την πλάτη στις ΗΠΑ

Οι κρατήσεις που πραγματοποιούνται μέσω της Trivago δείχνουν ότι οι 
Αμερικανοί ξοδεύουν λιγότερο για τα ταξίδια τους, ενώ υπάρχει μεγαλύτε-
ρη ζήτηση για φθηνότερα και χαμηλότερης κατηγορίας ξενοδοχεία. 
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Μειώνονται οι 
κρατήσεις για 
αμερικανικούς 

προορισμούς από 
ταξιδιώτες με έδρα 

τον Καναδά, την 
Ιαπωνία, το Μεξικό 

και τη Γερμανία.
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Οι κτηματικές επιδόσεις του Μαΐου 2025
Ο Μάιος επανέφερε την κτηματα-
γορά δυναμικά σε πορεία ανόδου,
επιβεβαιώνοντας σε μεγάλο βαθμό
το ιστορικό trend που τη θέλει να
αποδίδει καλά από τα τέλη της
Άνοιξης μέχρι και τα τέλη Ιουλίου.
Φυσικά αναμένουμε να δούμε πώς
θα εξελιχθούν οι επόμενοι μήνες
επειδή, όπως είναι γνωστό, η πε-
ριρρέουσα ατμόσφαιρα είναι ρευ-
στή.  

Όλες οι επαρχίες κατέγραψαν
θεαματική επάνοδο, με κάποιες
μικρές εξαιρέσεις στην επαρχία
Αμμοχώστου. Αρκετά εντυπωσιακή
ήταν η πορεία της Πάφου ακολου-
θούμενη από τη Λάρνακα και τη
Λευκωσία. Πάμε να δούμε τα στοι-
χεία με μεγαλύτερη λεπτομέρεια.

Τον Μάιο του 2025 σημειώθη-
καν συνολικά (παγκύπρια) 1.703
πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων.
Τον Μάιο του 2024 είχαν σημειωθεί
1.508 πωλήσεις, σημειώνοντας
έτσι μια άνοδο της τάξης του
12,9%. 

Η εικόνα με τα πωλητήρια έγ-
γραφα (μελλοντικές μεταβιβάσεις
ακινήτων που έγιναν) κατά τον
Μάιο ήταν ακόμη καλύτερη αφού
σημειώθηκε αύξηση της τάξης του
30% σε σχέση με τον Μάιο πέρσι:
φέτος κατατέθηκαν 1.644 πωλη-
τήρια έγγραφα σε σχέση με τα
1.268 που κατατέθηκαν πέρσι.
Έτσι η πρώτη πενταμηνία έκλεισε
με συνολική αύξηση 15%.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Μάιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ
των €402,2 εκ.  Συγκρινόμενη με
τον Μάιο του 2024 όπου η συνο-
λική αξία ήταν πέριξ των €336 εκ.,
βλέπουμε μια εκρηκτική αύξηση

επενδυμένων κεφαλαίων της τάξης
του 20%.  

Πώς κατανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών;

Η Λευκωσία κατέγραψε 539 πω-
λήσεις τον Μάιο φέτος και 455 πω-
λήσεις τον Μάιο του 2024 σημει-
ώνοντας αύξηση 18,5%. Ο συνο-
λικός όγκος συναλλαγών εκτοξεύ-
θηκε κατά 29,7% εφόσον τον Μάιο
φέτος επενδύθηκαν πέριξ των
€92,1 εκ., ενώ τον αντίστοιχο μήνα
του 2024 επενδύθηκαν πέριξ των
€71 εκ. Είχε μερίδιο στη συνολική
αγορά του Μαΐου 31,7% επί του
αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
22,9% επί της αξίας συναλλαγών.
Επιπλέον, η Λευκωσία κατέγραψε

και 369 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 26% αυξημένα σε σχέση
με τον Μάιο του 2024.  Συνεπώς
η Λευκωσία κινήθηκε καθαρά ανο-
δικά.

Η Λεμεσός κατέγραψε 419 πω-
λήσεις τον Μάιο φέτος και 350 πω-
λήσεις τον Μάιο του 2024 σημει-
ώνοντας αύξηση 19,7%. Ο συνο-
λικός όγκος συναλλαγών αυξήθηκε
κατά 12,6%, εφόσον τον Μάιο φέ-
τος επενδύθηκαν πέριξ των €130
εκ., ενώ τον αντίστοιχο μήνα του

2024 επενδύθηκαν πέριξ των
€115,5 εκ. Είχε μερίδιο στη συνο-
λική αγορά του Μαΐου 24,6% επί
του αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
32,3% επί της αξίας συναλλαγών.
Επιπλέον, η Λεμεσός κατέγραψε
και 525 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 18% αυξημένα σε σχέση
με τον Μάιο του 2024. Συνεπώς
και η Λεμεσός κινήθηκε καθαρά
ανοδικά.

Η Λάρνακα κατέγραψε 325 πω-
λήσεις τον Μάιο φέτος και 303 πω-

λήσεις τον Μάιο του 2024 σημει-
ώνοντας αύξηση 7,3%. Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών εκτοξεύθηκε
κατά 19,8% εφόσον τον Μάιο φέτος
επενδύθηκαν πέριξ των €58,1 εκ.,
ενώ τον αντίστοιχο μήνα του 2024
επενδύθηκαν πέριξ των €48,5 εκ.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του Μαΐου 19,1% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 14,4% επί
της αξίας συναλλαγών. Επιπλέον,
η Λάρνακα κατέγραψε και 369 πω-
λητήρια έγγραφα που είναι κατά

37% αυξημένα σε σχέση με τον
Μάιο του 2024. Έτσι μετά από ένα
αρνητικό μήνα τον Απρίλιο, η Λάρ-
νακα επανήλθε σε πολύ καλές επι-
δόσεις.

Η Πάφος κατέγραψε 346 πω-
λήσεις τον Μάιο φέτος και 308 πω-
λήσεις τον Μάιο του 2024 σημει-
ώνοντας αύξηση 12,3%. «Απογεί-
ωση» με 25,7% είχε ο συνολικός
όγκος συναλλαγών εφόσον τον
Μάιο φέτος επενδύθηκαν πέριξ
των €107,6 εκ., ενώ τον αντίστοιχο

μήνα του 2024 επενδύθηκαν πέριξ
των €85,6 εκ. Είχε μερίδιο στη συ-
νολική αγορά του Μαΐου 20,3%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 26,8% επί της αξίας συναλ-
λαγών – γεγονός που ανεβάζει την
Πάφο στη δεύτερη θέση επενδυ-
μένων κεφαλαίων μετά τη Λεμεσό.
«Απογείωση» κατέγραψε η Πάφος
και στα πωλητήρια έγγραφα, αφού
υπήρξαν 304 νέα πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 44% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Μάιο του
2024.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 74
πωλήσεις τον Μάιο φέτος και 92
πωλήσεις τον Μάιο του 2024 ση-
μειώνοντας νέα κατρακύλα της
τάξης του 19,6%. Μείωση είχε και
ο συνολικός όγκος συναλλαγών
κατά 7,1% εφόσον τον Μάιο φέτος
επενδύθηκαν πέριξ των €14,4 εκ.,
ενώ τον αντίστοιχο μήνα του 2024
επενδύθηκαν πέριξ των €15,5 εκ.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του Μαΐου 4,3% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 3,6% επί
της αξίας συναλλαγών. Σε αντίθεση
με τις πιο πάνω αρνητικές επιδό-
σεις, η Αμμόχωστος κατέγραψε
νέα εκρηκτική αύξηση Μαΐου κατά
54% σε νέα πωλητήρια έγγραφα,
με 77 φέτος έναντι 50 πέρσι, κα-
τακτώντας την κορυφή σε αυτό
το στατιστικό στοιχείο και συνε-
χίζοντας την παραδοσιακή της
πορεία που τη θέλει να αποδίδει
καλύτερα κατά τους καλοκαιρινούς
μήνες.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Αρκετά εντυπωσιακή
ήταν η πορεία της 

Πάφου, ακολουθούμε-
νη από τη Λάρνακα και

τη Λευκωσία. Τον Μάιο του 2025 σημειώθηκαν συνολικά (παγκύπρια) 1.703 πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων. Τον Μάιο του 2024
είχαν σημειωθεί 1.508 πωλήσεις, σημειώνοντας έτσι μια άνοδο της τάξης του 12,9%.

Κύμα επενδύσεων σε φοιτητικές
κατοικίες από εταιρείες ακινήτων

Κεφάλαια άνω του 1,4 δισ. ευρώ για συγκροτήματα εστιών έως το 2030 

Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Ξεπερνούν τα 700 εκατ. ευρώ οι
επενδύσεις που έχουν πραγματο-
ποιηθεί μέχρι σήμερα πανελλαδικά
για την ανάπτυξη συγκροτημάτων
από ιδιωτικές φοιτητικές κατοικίες,
σύμφωνα με εκτιμήσεις της Savills
Hellas, εξειδικευμένης εταιρείας
συμβούλων και εκτιμητών ακινή-
των. «Η αυξημένη ζήτηση για στέ-
γαση, είτε για φοιτητές είτε για νέ-
ους επαγγελματίες, έχει πυροδο-
τήσει μια αύξηση των αναπτύξεων
τέτοιων συγκροτημάτων, ιδίως σε
κεντρικές τοποθεσίες της Αθήνας.
Συνοικίες που βρίσκονται κοντά
σε πανεπιστημιακές σχολές, ή που
διαθέτουν εξαιρετικές προσβάσεις
με τα μέσα μαζικής μεταφοράς,
είναι ιδιαίτερα ελκυστικές για τους
επενδυτές που επιθυμούν να διευ-
ρύνουν τα χαρτοφυλάκιά τους με
την προσθήκη κι άλλων κατηγοριών
ακινήτων», τονίζει η Savills σε σχε-
τική ανάλυσή της για την αγορά
κατοικίας. Μάλιστα η εταιρεία εν-
τοπίζει ως πιθανές περιοχές-στόχους
για τους επενδυτές το Αιγάλεω, τον
Νέο Κόσμο, του Ζωγράφου και τον
Πειραιά.

Λαμβάνοντας υπόψη τις σχεδια-
ζόμενες επενδύσεις από ιδιωτικές
εταιρείες, αλλά και τα προγράμματα
μέσω ΣΔΙΤ, που έχουν εκπονήσει
τα πανεπιστήμια Κρήτης, Θεσσα-
λίας, Δυτικής Μακεδονίας και Θρά-
κης, μέχρι το τέλος της δεκαετίας
θα πρέπει να αναμένονται τουλά-
χιστον άλλα 700 εκατ. ευρώ ιδιω-
τικών επενδύσεων για την ανάπτυξη
και διάθεση στην αγορά τόσο ιδιω-
τικών όσο και δημόσιων φοιτητικών
εστιών. Υπολογίζεται ότι τα νέα
αυτά έργα θα μπορέσουν να αυξή-
σουν τις διαθέσιμες εστίες, ώστε
να καλυφθούν οι ανάγκες τουλάχι-
στον 8.000-10.000 φοιτητών σε ετή-
σια βάση. Ασφαλώς, πρόκειται για
σταγόνα στον ωκεανό σε σχέση με
τις υφιστάμενες ανάγκες. Μόνο

κατά το επόμενο ακαδημαϊκό έτος
προβλέπεται να προστεθούν 68.788
νέοι σπουδαστές στην τριτοβάθμια
εκπαίδευση. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που πε-
ριλαμβάνει η έκθεση της Εθνικής
Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης (ΕΘΑ-
ΑΕ) για το 2024, στα ελληνικά πα-
νεπιστήμια υπήρχαν 695.678 εγγε-
γραμμένοι φοιτητές, εκ των οποίων
361.937 είναι ενεργοί (ποσοστό
52,03%), δηλαδή βρίσκονται εντός
του ανώτατου ορίου σπουδών που
προβλέπει ο νόμος. Σημειωτέον ότι
εφόσον προχωρήσουν και τα σχέδια
για την εγκατάσταση περισσότερων

ξένων πανεπιστημίων στην Ελλάδα,
τα νούμερα αυτά θα αυξηθούν ακό-
μα περισσότερο.

«Με βάση σχετικούς υπολογι-
σμούς, πιστεύουμε ότι σήμερα μόλις
το 0,75% των σπουδαστών πανελ-
λαδικά έχει πρόσβαση σε κάποια
δημόσια εστία», ανέφερε πρόσφατα
ο κ. Γιάννης Ξυλάς, επικεφαλής της
Geoaxis, εταιρείας πιστοποιημένων
εκτιμητών, μιλώντας στο πλαίσιο
του συνεδρίου eRed Business Forum
2025. Ουσιαστικά, δηλαδή, μόλις
6.000 σπουδαστές καλύπτονται από
τις υφιστάμενες υποδομές. Ακόμα
και με το φιλόδοξο πρόγραμμα κα-
τασκευής νέων εστιών μέσω ΣΔΙΤ,
ύψους 575 εκατ. ευρώ, προβλέπεται
η φιλοξενία επιπλέον 6.000 φοιτη-
τών σε Κρήτη, Θεσσαλία, Δυτική
Μακεδονία και Θράκη.

«Στο εξωτερικό, μια αγορά θεω-
ρείται κορεσμένη από πλευράς ιδιω-
τικών φοιτητικών εστιών όταν φτά-
σει να καλύπτει το 25% του εκάστοτε

πληθυσμού σπουδαστών. Επομένως,
είναι προφανές ότι η Ελλάδα προ-
σφέρει τεράστιες προοπτικές στον
τομέα αυτόν και οι ανάγκες είναι
πολύ μεγάλες», σημείωσε ο κ. Κων-
σταντίνος Πεχλιβανίδης, επικεφαλής
επενδύσεων ακινήτων της Premia
Properties ΑΕΕΑΠ, μιλώντας επίσης
στο eRed Business Forum 2025.

Με βάση το πρόγραμμα που έχει
θέσει σε τροχιά υλοποίησης η Pre-
mia, σχεδιάζει την προσθήκη επι-
πλέον 2.000 εστιών, ανάλογα και
με την επιτυχία που θα έχει στο να
εντοπίσει τα κατάλληλα κτίρια. Η
τελευταία κίνηση της εταιρείας αφο-
ρά την απόκτηση ακινήτου 3.076
τ.μ. στο κέντρο του Βόλου, επί της
οδού Αντωνοπούλου 133Α. Πρόκει-
ται για το δεύτερο κτίριο που αποκτά
στον Βόλο με στόχο τη μετατροπή
του σε φοιτητικές κατοικίες. Επίσης,
η εταιρεία έχει επενδύσει σε ακόμα
ένα κτίριο στην Ξάνθη, όπως επίσης
και στη Λάρισα και στη Ρόδο.

Πόσο είναι το κόστος
ενοικίασης και γιατί

είναι περιζήτητες   
Μέχρι σήμερα, επενδύσεις σε
φοιτητικές κατοικίες υλοποι-
ούν κυρίως οι εταιρείες επεν-
δύσεων σε ακίνητη περιουσία,
όπως η Premia Properties και
η Prodea Investments, τα ιδιω-
τικά επενδυτικά funds και τα
family offices, όπως π.χ. το
επενδυτικό σχήμα της Zoia,
αλλά και η εταιρεία ανάπτυξης
ακινήτων DKG Development.  

Πάντως, αν κρίνει κανείς
από την απήχηση που έχουν
οι ιδιωτικές φοιτητικές κατοι-
κίες είναι προφανές ότι η προ-
σφορά είναι ελάχιστη σε σχέ-
ση με τη ζήτηση. «Στα κτίριά
μας η πληρότητα αγγίζει το
100% ήδη πριν από την ανα-
κοίνωση των αποτελεσμάτων
των Πανελλαδικών», αναφέρει
ο κ. Πεχλιβανίδης, επικεφαλής
επενδύσεων ακινήτων της
Premia Properties ΑΕΕΑΠ.
Ανάλογες πληρότητες κατα-
γράφονται και στα ακίνητα
της Prodea (Καλλιθέα και Πά-
τρα), της Zoia (Καλλιθέα και
Ζωγράφου), αλλά και στο νέο
ακίνητο της DKG στη Δάφνη,
που θα λειτουργήσει το προ-
σεχές διάστημα.   

Το κόστος ενοικίασης σε
τέτοια κτίρια είναι κατά κα-
νόνα 20%-40% υψηλότερο σε
σχέση με ένα συμβατικό ακί-
νητο στην ίδια περιοχή. Ωστό-
σο, σε αυτό το κόστος υπολο-
γίζεται επίσης το ότι τα δια-
μερίσματα είναι πλήρως επι-
πλωμένα και εξοπλισμένα, ενώ
καλύπτονται και οι δαπάνες
ρεύματος, ύδρευσης και πρό-
σβασης στο Διαδίκτυο. Αν προ-
στεθούν και αυτές στο κόστος
ενοικίασης ενός συμβατικού
διαμερίσματος, οι τιμές σε μια
ιδιωτική κατοικία είναι πλήρως
ανταγωνιστικές με την υπό-
λοιπη αγορά, ενώ αφορούν
ακίνητα που είναι σύγχρονα,
ανακαινισμένα και μοντέρνα,
διαθέτουν υπηρεσίες καθα-
ριότητας και φύλαξης και –

ίσως το κυριότερο για έναν
φοιτητή– συστεγάζουν πολ-
λούς φοιτητές.   

Στο κτίριο της Premia Pro-
perties στην Ξάνθη που λει-
τουργεί, το κόστος ενοικίασης
κυμαίνεται από 450 ευρώ για
διαμερίσματα των 20-25 τ.μ.
μέχρι 650 ευρώ για ακίνητα
των 60-65 τ.μ.

Η ενοικίαση συμβατικών
διαμερισμάτων στην Ξάνθη
διαμορφώνεται σε περίπου
300 ευρώ για ένα στούντιο και
400-450 ευρώ για διαμερίσμα-
τα των 55-60 τ.μ.

Ωστόσο, στις τιμές αυτές
δεν περιλαμβάνονται οι υπο-
χρεωτικές πρόσθετες δαπάνες
των κοινοχρήστων, των λο-
γαριασμών ΔΕΚΟ και το κό-
στος αγοράς ηλεκτρικών συ-
σκευών και επίπλων.    

Ακόμη σημαντικότερο είναι
το ότι οι γονείς των σπουδα-
στών έχουν την εξασφάλιση
ότι δεν θα υπάρξουν εκπλήξεις
στο κόστος (π.χ. από μια απρό-
βλεπτη αύξηση του ζητούμε-
νου ενοικίου) ή άλλου είδους
απρόοπτα, όπως η βούληση
του ιδιοκτήτη να χρησιμοποι-
ήσει το ακίνητο και τους κα-
λοκαιρινούς μήνες για τουρι-
στική χρήση, απαιτώντας το
ήδη από τον Μάιο ή τον Ιούνιο,
όταν οι φοιτητές έχουν εξε-
ταστική περίοδο.   

Το κόστος ενοικίασης για ιδιωτικές φοιτητικές κατοικίες είναι 20%-40% υψηλότερο, ωστόσο σε αυτό συμπεριλαμβά-
νονται οι δαπάνες ρεύματος, ύδρευσης και πρόσβασης στο Διαδίκτυο, ενώ είναι πλήρως επιπλωμένες.

<<<<<<

Μόλις το 0,75% των
σπουδαστών πανελλα-
δικά έχει πρόσβαση σε
κάποια δημόσια εστία.

<<<<<<

Στα κτίριά μας η
πληρότητα αγγίζει
το 100% ήδη πριν

από τα αποτελέσμα-
τα των Πανελλαδι-
κών, λέει ο επικε-
φαλής της Premia

Properties.  



Ζωντανός κόμβος της πόλης
Το όραμα για την κιβωτό της αρχαίας ελληνικής τέχνης μετά την ολοκλήρωση του σχεδίου αναβάθμισης 
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«Ισως δεν περιμένατε αυτή την 
απάντηση, αλλά θεωρώ ότι οι 
ομοιότητες είναι περισσότερες 
από όσες νομίζουμε, ιδίως αν μι-
λάμε για μεγάλους οργανισμούς», 
λέει η Ιωάννα ∆ρέττα, όταν ξεκι-
νάμε τη συνέντευξή μας με μια 
ερώτηση για τις διαφορές ανάμε-
σα στον δημόσιο και τον ιδιωτικό 
τομέα. Εξάλλου, η νέα πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου του 
Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσεί-
ου κατέχει την αντίστοιχη θέση 
στην εταιρεία Marketing Greece 
του ΣΕΤΕ, ενώ είναι διευθύνου-
σα σύμβουλος της REDS, του ομί-
λου Ελλάκτωρ, και έχει διατελέσει 
υπηρεσιακή υπουργός Τουρισμού 
στην προσωρινή κυβέρνηση με-
ταξύ των δύο εκλογών του 2023 – 
αν μη τι άλλο μπορεί να συγκρίνει 
σε έναν βαθμό τους δύο κόσμους. 
Ειδικά για το μεγαλύτερο μουσείο 
της χώρας, σημειώνει ότι η μετα-
τροπή του σε Νομικό Πρόσωπο 
∆ημοσίου ∆ικαίου τού έδωσε ευ-
ελιξία, αν και «υπάρχει περιθώριο 
για περαιτέρω εξέλιξη, που έχει 
να κάνει με την επαρκή στελέ-
χωσή του». Σε κάθε περίπτωση, 
η κ. ∆ρέττα πιστεύει, όπως λέει, 
στους ανθρώπους, καθώς «εκείνοι 
κάνουν τη διαφορά, όχι η βασι-
κή δομή ενός οργανισμού». Και 
ως πρόεδρος του ΕΑΜ, αυτό που 
μπορεί να αξιοποιήσει από την 
εμπειρία της στον τουρισμό και 
στη στρατηγική επικοινωνία εί-
ναι η γνώση ότι το δέσιμο του 
κοινού με έναν τόπο «προκύπτει 
από την προστιθέμενη αξία των 
εμπειριών του και τη δύναμη του 
αφηγήματός του».

 
– Είναι η πολιτιστική κληρονο-
μιά της Ελλάδας ένα στοιχείο 
του brand της;

– Είναι αναπόσπαστο στοι-
χείο. ∆εν είναι προσωπική μου 
άποψη, προκύπτει από όλες τις 
μελέτες. Θα έλεγε κανείς ότι η 

πολιτιστική κληρονομιά είναι ο 
πυρήνας της εικόνας του brand 
μας στον κόσμο. Ωστόσο, ο πολι-
τισμός δεν είναι ένα τουριστικό 
προϊόν προς πώληση. Θα έλεγα 
το αντίστροφο: ο τουρισμός θα 
έπρεπε να κινείται προς την κα-
τεύθυνση της βαθιάς πολιτιστι-
κής εμπειρίας. ∆εν ισχύει λοιπόν 
μόνο ότι ο πολιτισμός αποτελεί 
στοιχείο του brand της Ελλάδας, 
αλλά και ότι ο τουρισμός μπορεί 
να αποτελέσει μια πολιτιστική 
εμπειρία. Η οποία εμπειρία συν-
δέεται και με το αφήγημα που 
λέγαμε, που την κάνει πιο δυ-
νατή. Στην περίπτωση του Εθνι-
κού Αρχαιολογικού Μουσείου, 
το αφήγημα, συνοπτικά, είναι 
ότι πρόκειται για την κιβωτό της 
αρχαίας ελληνικής τέχνης.

 
– Τι κάνουμε όταν μια τέτοια 
κιβωτός κλείνει για ανακαίνιση;

– Είναι πολύ σημαντικό να συ-
ζητήσουμε τι θα κάνουμε στην 
περίοδο που το μουσείο θα είναι 
αναγκαστικά κλειστό, αλλά δεν 
θα πρέπει να ξεχνάμε και ότι θα 
είναι κλειστό γιατί προετοιμάζου-
με κάτι νέο και καλύτερο. Σε μια 
τέτοια περίοδο, αυτό που κάνει 
κάποιος είναι κατ’ αρχάς μια έκ-
θεση με τα highlights του μου-
σείου – δεν θα είναι αυτός ο τίτ-
λος της, αλλά πρέπει φυσικά να 
υπάρχει και προφανώς θα γίνουν 
και οι απαραίτητες μελέτες. Ταυ-
τόχρονα, στο πλαίσιο της πολι-
τιστικής διπλωματίας, το Εθνικό 
Αρχαιολογικό Μουσείο θα ασκεί 
το δικαίωμα ή το πλεονέκτημα να 
σχεδιάζει και να υλοποιεί περι-
οδικές εκθέσεις ανά τον κόσμο, 
αλλά και ενδεχομένως μεμονω-
μένους δανεισμούς συγκεκριμέ-
νων εκθεμάτων σε μουσεία. Το 
ζητούμενο είναι να μη χαθεί το 
νήμα της σχέσης του μουσείου 
με την ελληνική κοινωνία και 
με τη διεθνή κοινότητα, καθώς 
και να δυναμώσει μέσα από αυ-
τές τις δράσεις. Υπάρχει βέβαια 

και η σχέση με τους ερευνητές, 
που πρέπει να τη θυμόμαστε – 
το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο 
έχει να λάβει υπόψη του και αυτό 
το επιστημονικό κομμάτι.

 
– Πού θα μεταφερθούν οι αρχαι-
ότητες του μουσείου όταν κλεί-
σει; Ποιοι χώροι συζητούνται;

– Κατ’ αρχάς είναι δύο οι χώ-
ροι που ψάχνουμε για το διάστη-
μα που το μουσείο θα παραμεί-
νει κλειστό για την επέκταση 
και αναβάθμισή του: ένας για 
την προσωρινή έκθεση με τα 
highlights και ένας για την απο-
θήκευση των υπολοίπων αρχαι-
οτήτων. Οι προδιαγραφές των 
χώρων έχουν να κάνουν με την 
ασφάλεια, τις συνθήκες, την προ-
σβασιμότητα και άλλα ζητήμα-
τα. Είμαστε σε μια φάση αναζή-
τησης, συζητιούνται διάφοροι 
χώροι, αλλά αυτή τη στιγμή δεν 
είναι ώριμο να πούμε κάτι. Σύ-
ντομα θα μπορέσουμε να μιλή-
σουμε πιο συγκεκριμένα. 

 
– Σε παρόμοιες περιπτώσεις 
–π.χ. στην Ιταλία και την Αί-
γυπτο– διοργανώθηκαν και δη-
μόσιες εκδηλώσεις που σημα-
τοδοτούσαν τη μεταφορά των 
αρχαιοτήτων. Θα μπορούσε να 
γίνει εδώ κάτι αντίστοιχο;

– Εννοείτε όταν οι αρχαιότητες 
φεύγουν ή όταν επιστρέφουν; Για-
τί οι εκδηλώσεις που θυμόμαστε 
–στην Αίγυπτο λόγου χάρη πολύ 
πρόσφατα– ήταν όταν επέστρε-
φαν. Σε κάθε περίπτωση η απά-
ντησή μου είναι θετική, διότι δεν 
πρόκειται απλώς για μια υλική, 
αλλά και για μια συμβολική μετά-
βαση – το ξεκίνημα και η ολοκλή-
ρωση μιας μεγάλης επέκτασης και 
αναβάθμισης. Μην ξεχνάμε ότι 
το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο 
είναι και ένας συναισθηματικά 
φορτισμένος χώρος για πολλούς 
ανθρώπους –κοινό και ερευνη-
τές– και αυτό οφείλουμε και θέ-
λουμε να το τιμήσουμε.

– Πώς βλέπετε την ιδέα της 
ανταλλαγής αρχαιοτήτων του 
ΕΑΜ με τα Γλυπτά του Παρ-
θενώνα που φυλάσσονται στο 
Βρετανικό Μουσείο;

– Η Ελλάδα κινείται πολύ δυ-
ναμικά στο πεδίο της πολιτιστι-
κής διπλωματίας και το προσωρι-
νά κλειστό Εθνικό Αρχαιολογικό 
Μουσείο μπορεί υπό προϋποθέ-
σεις να δώσει αφορμή για διε-
θνείς συνεργασίες. Ως προς το 
ζήτημα των Γλυπτών του Παρ-
θενώνα –των οποίων η επανέ-
νωση είναι ένας πολύ μεγάλος 
σκοπός, που νομίζω ότι υπερβαί-
νει τις συνήθεις ανταλλαγές– θα 
έλεγα ότι πρόκειται για ένα θέμα 
με διαστάσεις ηθικές, ιστορικές 
και βαθιά πολιτισμικές. Το Εθνι-
κό Αρχαιολογικό Μουσείο έχει τη 
διάθεση να συμβάλει προς αυτόν 
τον μεγάλο σκοπό με περιοδικές 
εκθέσεις, οι οποίες θα κρατού-
σαν το ενδιαφέρον στις αίθου-
σες του Βρετανικού Μουσείου 
ζωντανό και σε υψηλά επίπεδα. 
∆εν πρέπει βέβαια να ξεχνάμε 
ότι η τελική απόφαση σε τέτοια 
ζητήματα είναι του υπουργείου 
Πολιτισμού, έπειτα από γνωμο-
δότηση των αρμοδίων συμβου-
λίων. Θα είναι δηλαδή μια από-
φαση συλλογική, βασισμένη σε 
εισηγήσεις επιστημονικών ορ-
γάνων και αρχαιολόγων.

 
– Εσείς είστε πολιτικός μηχα-
νικός. Πώς βλέπετε μέχρι στιγ-
μής την πορεία των μελετών για 
την επέκταση και αναβάθμιση 
του μουσείου;

– Ειλικρινά, είμαι πολύ χαρού-
μενη από αυτό που βλέπω. Οι με-
λέτες είναι πολύ υψηλού επιπέ-
δου και ο λόγος δεν είναι μόνο 
οι μελετητές που έχουν επιλεγεί, 
αλλά και οι υπεύθυνοι υποστή-
ριξης του έργου, καθώς και –κυ-
ριότερα– τα στελέχη του μου-
σείου και του υπουργείου που 
συμμετέχουν στις διαδικασίες 
εξέλιξης, ωρίμανσης και έγκρι-

σης των μελετών. Το υπογραμ-
μίζω αυτό, γιατί είναι ένα ολό-
κληρο οικοσύστημα – αν ένας 
κρίκος του δεν λειτουργεί κα-
λά, τότε υπάρχει κίνδυνος για 
ολόκληρη την αλυσίδα. Ακόμη 
βρισκόμαστε σε στάδιο προμελέ-
της, αλλά η επιμέλεια, ο τρόπος 
προσέγγισης και ο σεβασμός στο 
υφιστάμενο μνημείο και στις αρ-
χαιότητες που επιδεικνύουν όλοι 
οι εμπλεκόμενοι, είναι καθησυ-
χαστικός και μου δίνει ελπίδα 
για τη συνέχεια. Θα έρθει μάλι-
στα η ώρα –εφόσον φτάσουμε 
σε ένα σημείο ωρίμανσης– που 
θα μπορούμε να μοιραστούμε 
την πορεία των μελετών με το 
ευρύ κοινό.

 
– Ποιο ρόλο μπορεί να διαδρα-
ματίσει το νέο μουσείο όσον 
αφορά την καθημερινότητα της 
πόλης;

– Αν θέλουμε να βάλουμε έναν 
τίτλο στον ρόλο του, το Εθνικό 
Αρχαιολογικό Μουσείο είναι ένας 
χώρος όπου η αρχαιότητα συνα-
ντά τον σημερινό πολίτη και του 
μιλάει για το παρόν και το μέλ-
λον. Μπορεί να γίνει ένας ακό-
μη πιο ζωντανός κόμβος για την 
πόλη, όχι μόνο πολιτιστικός αλ-
λά και κοινωνικός. Να λειτουρ-
γήσει ως ένα σημείο διαλόγου, 
εκπαίδευσης, ως πεδίο καινοτο-
μίας. Η προσδοκία είναι να μην 
το επισκεπτόμαστε μόνο όταν 
συνοδεύουμε φίλους που επισκέ-
πτονται την πόλη, αλλά να πη-
γαίνουμε και για ένα σεμινάριο, 
ένα εκπαιδευτικό πρόγραμμα, 
μια εκδήλωση, πράγματα που και 
σήμερα γίνονται, αλλά μπορούν 
να συσχετιστούν περισσότερο 
με την κοινωνία. Το μουσείο δύ-
ναται επίσης να συμβάλει στην 
οικονομία της Αθήνας – και δεν 
εννοώ μόνο την τουριστική, αλλά 
και την πολιτιστική. Ουσιαστικά 
θέλουμε να είναι ένα κομμάτι της 
καθημερινής ζωής. Οχι ένα απο-
στειρωμένο αξιοθέατο.

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Κυριακή 8 Ιουνίου 2025

Νέο και 
καλύτερο

Το μουσείο 

θα είναι ανα-

γκαστικά 

κλειστό, αλλά 

δεν θα πρέ-

πει να ξεχνά-

με και ότι θα 

είναι κλειστό 

γιατί προε-

τοιμάζουμε 

κάτι νέο και 

καλύτερο.

Το νήμα με
την κοινωνία

Να μη χαθεί 

το νήμα της 

σχέσης του 

μουσείου με 

την ελληνι-

κή κοινωνία 

και με τη διε-

θνή κοινότη-

τα, καθώς και 

να δυναμώ-

σει μέσα από 

δράσεις.

«Το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο είναι ένας χώρος όπου η αρχαιότητα συναντάει τον σημερινό πολίτη και του μιλάει για το παρόν και το μέλλον», λέει στην «Κ» η Ιωάννα ∆ρέττα.

Ιωάννα Δρέττα,  πρόεδρος Δ.Σ. του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου
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ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο Μικρός Πρίγκηπας Quartet
Μια μοναδική μουσική παράσταση εμπνευσμέ-
νη από το διαχρονικό βιβλίο Ο Μικρός Πρίγκηπας 
του Αντουάν ντε Σαιντ-Εξυπερύ, ένα ατμοσφαιρι-
κό κράμα ζωντανής μουσικής και αφήγησης που 
απευθύνεται στο κοινό όλων των ηλικιών. Τρεις 
μουσικοί και ένας ηθοποιός δημιουργούν ένα ηχη-
τικό σύμπαν όπου τα πάντα είναι δυνατά και τα σύ-
νορα μεταξύ πραγματικότητας και φαντασίας θολώ-
νουν. Πρωτότυπες μουσικές συνθέσεις αφηγούνται 
το παραμύθι του Σαιντ-Εξυπερύ μέσα από μια συ-
γκινητική μουσική και αφηγηματική εμπειρία. Οι 
παιχνιδιάρικες μελωδίες του handpan συναντούν 

τις αιθέριες ηχώ του theremin σε έναν ρυθμικό 
παλμό πάνω στον οποίο οι τρεις μουσικοί υφαίνουν 
έναν καμβά ήχου όπου τα πάντα είναι δυνατά και 
τα σύνορα μεταξύ πραγματικότητας και φαντασί-
ας θολώνουν. Συμμετέχουν οι: Γιώργος Ευαγόρου: 
σκηνοθεσία, διασκευή, ερμηνεία, ∆ημήτρης Σπύ-
ρου: ερμηνεία, theremin, loops, φωνή, Ανδρέας 
Ροδοσθένους: ερμηνεία, ηλεκτρικό μπάσο, loops, 
Βασίλης Βασιλείου: ερμηνεία, handpan, κρουστά. 
Τρίτη 10 Ιουνίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πολιτιστικό Κέντρο 
«Μιχάλης Πιερής», Αρχοντικό Αξιοθέα, Λευκωσία. 
Πληροφορίες τηλ, 22894531, culture@ucy.ac.cy

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ

«Ενας χρόνος στην Ινδία του 1960»
Η Nomi Rowe παρουσιάζει 
στο Κέντρο Φωτογραφίας 6x6 
στη Λεμεσό έκθεση φωτο-
γραφίας με τίτλο, «Ένας χρό-
νος στην Ινδία του 1960», με 
φωτογραφικές καταγραφές 
των ταξιδιών της από τη χώ-
ρα. Τα εγκαίνια της έκθεσης 
θα πραγματοποιηθούν την 
Παρασκευή, 13 Ιουνίου 2025, στις 7μ.μ. ενώ η έκ-
θεση θα παραμείνει ανοιχτή μέχρι και τις 20 Ιουνί-
ου 2025. Σχετικά με την έκθεση αναφέρει η φω-
τογράφος: «Μετά την ολοκλήρωση των σπουδών 
μου στη ζωγραφική και τη γλυπτική στη Σχολή Κα-
λών Τεχνών του St Martin’s, εργάστηκα για μικρό 

χρονικό διάστημα ως τηλεφω-
νήτρια για να κερδίσω κάποια 
χρήματα. Στο σπίτι μιλούσαμε 
αγγλικά, γαλλικά και γερμανι-
κά, γεγονός που μου έδωσε τα 
προσόντα για τη δουλειά αυτή. 
Ξεκίνησα, λοιπόν, με ένα σακί-
διο και μια αλλαξιά ρούχα, το 
τετράδιό μου, την πένα, τα μο-

λύβια μου και τη φωτογραφική μου μηχανή με φιλμ 
35mm. Εγκαίνια: Παρασκευή, 13 Ιουνίου, ώρα 7:00 
μ.μ. ∆ιάρκεια έως 20 Ιουνίου. Κέντρο Φωτογραφί-
ας 6x6, οδός Βασιλείου Μακεδόνος 30, Λεμεσός. 
Πληροφορίες www.centreforphotography6x6.com, 

τηλέφωνο 25354810.

ΧΟΡΟΣ

26ο Φεστιβάλ Σύγχρονου Χορού Κύπρου

με δέκα παραστάσεις από επτά χώρες

Το 26ο Φεστιβάλ Σύγχρονου Χορού Κύπρου επιστρέφει, φιλοξενώ-
ντας παραστάσεις από επτά χώρες. Από τις 4 έως τις 22 Ιουνίου, το 
κοινό θα απολαύσει συνολικά δέκα παραστάσεις, εννέα στο Θέατρο 
Ριάλτο στη Λεμεσό και μία στο ∆ημοτικό Θέατρο Λευκωσίας. Οι πα-
ραστάσεις που εγκαινιάζουν το φεστιβάλ είναι: «Vénus Anatomique» 
της Sarah Baltzinger από τη Γαλλία. Στο χορογραφικό της έργο, η 
Sarah Baltzinger εξερευνά τις δυνατότητες γύρω από το σώμα που 
κινείται σαν μαριονέτα. Χρησιμοποιεί το σώμα, σε συνδυασμό με διά-
φορα υλικά, ως ένα σύνθετο εργαλείο δυνατοτήτων που στοχεύει 
στη μεταμόρφωση της φυσικής προσέγγισης στην κίνηση, δημιουρ-
γώντας παράξενους κόσμους που κινούνται ανάμεσα σε παράλογη 
θεατρικότητα και έντονη σωματικότητα. Πληροφορίες www.rialto.

com.cy, τηλέφωνο 77777745.

Προστέθηκαν ακόμα τέσσερις παραστάσεις 
για την παραγωγή «Παίρνοντας θέση» σε σκη-
νοθεσία Ελένης Αναστασίου, μία παραγωγή 
της Alpha Square, στην Οικία ∆ιευθυντή της 
Αγγλικής Σχολής Λευκωσίας. Το οίκημα που 
στεγάζει τη νέα παραγωγή της ομάδας κτίστη-
κε το 1926 και αποτελούσε για δεκαετίες την 
Οικία ∆ιευθυντή της Αγγλικής Σχολής Λευκω-
σίας. Είναι το σπίτι που δεσπόζει πρώτο, μόλις 
ανεβεί κανείς τον λόφο της Αγγλικής Σχολής. 
Ο Βίλχελμ Φουρτβένγκλερ (1886–1954) ήταν 
ένας από τους σπουδαιότερους μαέστρους 
του προηγούμενου αιώνα. Ατυχία της ζωής 
του ήταν ότι βρισκόταν στην κορυφή της κα-
ριέρας του – στην Φιλαρμονική Βερολίνου – 
όταν οι Εθνικοσοσιαλιστές πήραν την εξουσία. 

Ενώ πολλοί από τους καλλιτέχνες συναδέλ-
φους του είτε εξαναγκάστηκαν να φύγουν 
από την Γερμανία είτε μετανάστευσαν ως 
ένδειξη διαμαρτυρίας, ο Φουρτβένγκλερ πα-
ρέμεινε. Μετά τον πόλεμο κατηγορήθηκε ότι 
υπηρέτησε το Ναζιστικό καθεστώς. Το έργο 
διαδραματίζεται στο Βερολίνο το 1946, στη 
Ζώνη Αμερικανικής Κατοχής, κατά τη διάρκεια 
των ανακρίσεων που θα οδηγήσουν στις δί-
κες της Νυρεμβέργης, με σκοπό την απονα-
ζιστικοποίηση. Παίζουν: Βαρνάβας Κυριαζής, 
Ανδρέας Αραούζος, Χάρης Αττώνης, Παναγιώ-
τα Παπαγεωργίου, Γιώργος Ευαγόρου και Μα-
ρίλια Χαριδήμου. Παραστάσεις Τετάρτη μέχρι 
Σάββατο, 11 – 14 Ιουνίου, ώρα 8:15 μ.μ. Πληρο-

φορίες, εισιτήρια ticketmaster.cy, 7777 7040.

ΒΙΒΛΙΟ

Παρουσίαση 
Πρακτικών
Ο Σύνδεσμος Μικρασιατών Κύπρου και 
η Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών Λάρνα-
κας παρουσιάζουν τα «Πρακτικά του ∆΄ 
Επιστημονικού Συμποσίου» του Συν-
δέσμου. Την παρουσίαση των Πρακτι-
κών θα κάνει η δρ Ειρήνη Χατζηλου-
κά Μαυρή, Α΄ λειτουργός ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης. Χαιρετισμό θα απευθύ-
νουν η πρόεδρος του Συνδέσμου Μόνα 
Σαββίδου Θεοδούλου και ο πρόεδρος 
της Στέγης Κώστας Κατσώνης. Στην πα-
ρουσίαση θα γίνει προβολή φωτογρα-
φιών και θα ακολουθήσει μουσικό πρό-
γραμμα από την ορχήστρα του ∆ήμου 
Αραδίππου, υπό τη διεύθυνση του Ντά-
νιελ Σαμποτίνοβ. Τρίτη 10 Ιουνίου, ώρα 
7:00 μ.μ. Στέγη Γραμμάτων και Τεχνών 
Λάρνακας, λεωφόρος Αρχιεπισκόπου 
Κυπριανού 18, Λάρνακα. 

ΕΚΘΕΣΗ

Κατερίνα 
Ξενοφώντος: 
«3650 Βήματα»

Η Γκαλερί Γκλόρια πα-
ρουσιάζει την έκθεση της 
Κατερίνας Ξενοφώντος 
«3650 Βήματα». Η έκθε-
ση προσκαλεί το κοινό σε 
έναν εικαστικό διάλογο, 
όπου η ζωγραφική και η 
χαρακτική συναντούν τη 
σύνθεση σε plexiglass, 
δημιουργώντας νέες αφη-
γήσεις φωτός και διαφά-
νειας. Στην έκθεση «3650 
Βήματα», η τέχνη γίνεται 
μονοπάτι που οδηγεί από 
το παρελθόν στο παρόν, 
από τη μνήμη στη δημι-
ουργία. Κάθε βήμα κρύ-
βει μια ιστορία· κάθε έρ-
γο αντλεί την έμπνευσή 
του από αντικείμενα-σύμ-
βολα, φορείς ιστορικών 
αναφορών και παραδο-
σιακής σοφίας. Τα έργα 
της έκθεσης μοιάζουν να 
αιωρούνται ανάμεσα στο 
τότε και στο τώρα, δημι-
ουργώντας ένα τοπίο που 
καλεί τον θεατή να ανα-
στοχαστεί τη διάρκεια του 
χρόνου μέσα από 3650 
βήματα – μια διαδρομή 
γεμάτη ίχνη, στιγμές και 
όνειρα. Γκαλερί Γκλόρια, 
Ζήνωνος Σώζου 3, Λευκω-
σία. ∆ιάρκεια έως 11 Ιουνί-
ου. Πληροφορίες τηλέφω-

νο 22762605.

Υπάρχει μια φράση διφορούμενη: «Φτά-
νει πια με τον παλιό κόσμο!». Συνηθίζε-
ται, εξαγγέλλοντας αλλαγές, ανατροπές, 
φόρα προς τα εμπρός, άνοιγμα στο μέλ-
λον και σε έναν καινούργιο κόσμο. Μπο-
ρεί άγνωστο, μπορεί αβέβαιο, αλλά ο κα-
ταλύτης είναι το «νέο» και όχι οι όποιοι 
δισταγμοί. Την ακούσαμε και πρόσφατα 
σε περιβάλλον θεατρικό (θα αναφερθού-
με στην παράσταση), την ακούσαμε στα 
χρόνια της κρίσης, επαναλαμβάνεται για 
να επισημανθούν στερεότυπα και ηλικια-
κές αγκυλώσεις.

Σιγά σιγά, όμως, σε αυτήν την επωδό 
προσκολλώνται και πτυχές που δεν συ-
ντάσσονται με το παλιό αλλά με το διαρ-
κές. Παύουν, όμως, να εξυπηρετούν τη 
νέα πραγματικότητα των σαρωτικών τα-
χυτήτων, που δεν έχει χρόνο να σταθεί 
για λίγο, να επεξεργαστεί, να συγκρίνει, 
να αντισταθεί στο «λάθος» ή στην τυραν-
νία της μιας αλήθειας.

Πρόσφατα το Μορφωτικό Ιδρυμα Εθνι-
κής Τραπέζης οργάνωσε ημερίδα για το, 
εξαιρετικά επισφαλές, μέλλον των αν-
θρωπιστικών σπουδών στην Ελλάδα και 
η «Κ» (31/5) φιλοξένησε, ανάμεσα σε άλ-
λες, και την άποψη του ανθρωπολόγου, 
ομότιμου καθηγητή στο Χάρβαρντ, Μάικλ 
Χέρτσφελντ. Αντιγράφουμε: «Ενα βασικό 
πρόβλημα των ανθρωπιστικών μελετών 
γενικά είναι ότι απαιτούν ανθρωπιά. Πα-
γιδευμένες μεταξύ των αυτοματισμών της 
γραφειοκρατικής αντίληψης του έργου των 
πανεπιστημίων αφενός και της παραγωγής 

όλο και πιο αφηρημένων θεωρητικών προ-
σεγγίσεων αφετέρου, δύσκολα αντιστέκο-
νται στη σημερινή νεοφιλελεύθερη και 
ωφελιμιστική αγορά ιδεών, στη γοητεία 
των πιο άμεσα κατανοητών φυσικών επι-
στημών». Αναφέρεται στη συνέχεια στην 
πνευματική λεηλασία που διαδραματίζεται 
αυτή τη στιγμή στις Ηνωμένες Πολιτείες, 
σε αυτό που συμβαίνει στον Χάρβαρντ, θε-
ωρώντας ότι οι λαϊκιστές της Ακροδεξιάς 
τού επιτίθενται γιατί το θεωρούν εχθρική 
δύναμη, «που διαψεύδει διαρκώς τις συνω-
μοτικές θεωρίες τους». Και καταλήγει: «Κα-
ταλαβαίνουν δηλαδή ότι επιστήμες όπως η 
Ιστορία, η Κοινωνική Ανθρωπολογία και η 
Κοινωνιολογία, αλλά και η κριτική ανάλυση 
της Λογοτεχνίας και της Τέχνης, είναι σε 
θέση να αντιστέκονται στις προσπάθειές 
τους να διαμορφώσουν έναν κόσμο χωρίς 
την ελευθερία να εκφραζόμαστε, να δια-
μορφώνουμε γνώμες που δεν συμπίπτουν 
πάντα, αλλά που και στη διαφωνία ακονί-
ζουν το τόσο πολύτιμο δώρο της καλοπρο-
αίρετης κριτικής».

«Παλιό» κι αυτό. «Παλιός κόσμος». Πριν 
από 15 χρόνια, αποχαιρετίσαμε μια σπου-
δαία προσωπικότητα των γαλλικών γραμ-
μάτων, φωτισμένη ελληνίστρια, τη Ζακλίν 
ντε Ρομιγί. Γιατί τη θυμηθήκαμε; Γιατί η 
Ρομιγί ανήκε σε εκείνους που από τον 20ό 
αιώνα διατυμπάνιζαν μιαν αλήθεια: το βαρύ 
φορτίο απαιτεί δυνάμεις που αποκτώνται 
με τη γνώση και όχι με την πληροφόρηση. 
∆υνάμεις που διαμορφώνουν πολίτες και 
πολιτισμό. ∆εν συνέδεε την εκπαίδευση 
με την οικονομία, αλλά με την κοινωνία, 
τη συγκρότηση της προσωπικότητας, τις 
πνευματικές αξίες.

«Παλιό» κι αυτό. Και «ξεπερασμένο». 
Αλλες διαδρομές ακολουθεί η σημερινή 
εποχή και για να μπορέσει να τρέξει πε-
τάει «φορτία» που την καθυστερούν. O 
αυταρχισμός και ο ολοκληρωτισμός δεν 
χρονοτριβούν με διλήμματα. Ωμότητα, το 
σημείο συνάντησής τους. Είναι οι «δράκοι» 
της ιστορίας – πόσο άμεσα, κατανοητά, 
τολμηρά μίλησε η Αριάν Μνουσκίν γι’ αυ-
τό, με την παράστασή της στην Πειραιώς 
260 την περασμένη εβδομάδα. Η στενή 
συνεργάτις της και συνδημιουργός του θε-
ατρικού κειμένου, Ελέν Σιξού, γράφει σε 
σημείωμά της για τους «Μεγάλους Απάν-
θρωπους, Φίρερ, Λένιν, Στάλιν, -τιν, -νιν, 
-λιν, -τιν». ∆εν εξαιρεί τον Πούτιν και τον 
Τραμπ. «∆εν καταλαβαίνουμε γιατί, πώς, 
ποιο είναι το μυστικό της εξουσίας τους. 
Μόνοι, αλλά περιτριγυρισμένοι από κόσμο 
υπνωτισμένο».

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Περιτριγυρισμέ-
νοι από κόσμο 
υπνωτισμένο

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Πώς λέξεις όπως το «παλιό»,
το «ξεπερασμένο», το «νέο» ενι-

σχύουν το οπλοστάσιο
των «Μεγάλων Απάνθρωπων». 

Ποιο είναι το μυστικό
της εξουσίας τους;

Β
λέπω αυτές τις μέρες τις ανακοινώ-
σεις του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου για τις παραγωγές της θε-

ατρικής περιόδου 2025-2026 και μου 
γέννιουνται πολλά ερωτήματα. Άραγε 
στον ΘΟΚ έχουν πλάνο για το τι είδους 
θέατρο θέλουν να χτίσουν; ∆ιότι, με τα 
μέχρι τώρα στοιχεία και τις παραστά-
σεις που έχουν προγραμματιστεί και 
θα γίνουν ακροάσεις δεν φαίνεται πως 
υπάρχει ρεπερτοριακή συνοχή, ή μια 
σχετική ομπρέλα, όπως είχαν ευαγγελι-
στεί για την προηγούμενη χρονιά, που 
μάλλον ήταν τέντα και όλα χώρεσαν. 

Θα ανέβουν, λοιπόν, στην Κεντρι-
κή Σκηνή το έργο της Αγκαθα Κρίστι 
«Έγκλημα στο Όριεντ Εξπρές» σε δι-
ασκευή Κεν Λούντβιχ, σε σκηνοθεσία 
Τάκη Τζαμαργιά, και το «∆ωδέκατη νύ-
χτα ή ό,τι προτιμάτε» του Ουίλιαμ Σαίξ-
πηρ, το οποίο υπενθυμίζω πως ανέβηκε 
τον Μάιο-Ιούνιο, από την ομάδα Open 
Arts, σε σκηνοθεσία Αθηνάς Κάσιου. 
Στη Νέα Σκηνή θα ανέβει το έργο της 
Λούλας Αναγνωστάκη «Σ’ εσάς που 
με ακούτε» και οι «Μεταφράσεις» του 
Μπράιαν Φρίελ. Ώς τώρα για τη Σκη-
νή 018 έχει προγραμματιστεί η παρά-
σταση του έργου «Τα καινούρια ρούχα 
του βασιλιά» του Χανς Κρίστιαν Άντερ-
σεν, σε σκηνοθεσία Μαρίνας Βρόντη. 

Υποθέτω πως θα ανακοινωθούν συν 
τω χρόνω και ακόμη μία για τη Σκηνή 
018, το Εκτός Έδρας και η παραγωγή 
αρχαίου ελληνικού δράματος.

Μην ξεχνάμε πως ο ΘΟΚ θα συμμε-
τάσχει το 2026 στο φεστιβάλ Επιδαύ-
ρου με αποκλειστικά δική του παραγω-
γή, όπως ανακοίνωσε ο πρόεδρος του 
∆.Σ. του ΘΟΚ κ. Παντελής Βουτουρής 
στην εκδήλωση για τα Βραβεία Θεά-
τρου του ΘΟΚ, τον περασμένο Μάρ-
τιο, αλλά και πως πρέπει να δοθεί και 
το Βραβείο Νίκος Χαραλάμπους, το 
οποίο θα απονέμεται σε δημιουργό, 
για το αρχαίο δράμα, όπως ανακοινώ-
θηκε διά στόματος του προέδρου κ. 
Βουτουρή στην εκδήλωση ονοματοδο-
σίας της Νέας Σκηνής σε «Νέα Σκηνή 
Νίκος Χαραλάμπους», τον ∆εκέμβριο 
του 2024. Υποθέτω πως στον ΘΟΚ θα 
αναζητούν τον/την κατάλληλο/η σκη-
νοθέτη/τρια, εντός και εκτός Κύπρου, 
που θα αναλάβει το εγχείρημα της επι-
στροφής μας στην Επίδαυρο.

Υπολογίζω πως η επιλογή έργου θα 
γίνει αναλόγως των παραστάσεων που 
θα ανέβουν στην Ελλάδα, που θα μας 
κάνει και σε εμάς. Για το 2025, αν υπο-
θέσουμε ότι το βραβείο θα δοθεί σε 
Κύπριο δημιουργό ή συντελεστή, οι 
επιλογές είναι ευάριθμες, εκτός και 

αν δοθεί σε μη Κύπριο, τότε μιλάμε 
αλλιώς.  

Όσο για το πώς επελέγησαν τα έργα 
που θα ανεβούν στις σκηνές του ΘΟΚ, 
μάλλον προέκυψαν από αυτοψία, που 
δεν είναι αναγκαία κακό. Κάποιο μέλος 
του ∆.Σ. είδε στο Λονδίνο το 2024 τη 
«∆ωδέκατη Νύχτα» του Σαίξπηρ, και 
έτσι προσκλήθηκε και ο Βρετανός σκη-
νοθέτης Owen Horley, αξιολογότατος 
κατά πάντα, να το κάνει και στην Κύ-
προ. Μετά στη Θεσσαλονίκη ή στην 
Αθήνα, το 2024, το ΚΘΒΕ ανέβασε το 
«Σ’ εσάς που με ακούτε» της Αναγνω-
στάκη και ήταν μια καλή ιδέα να το 
κάνουμε κι εδώ, με σκηνοθέτη τον Θα-
νάση Γωεργίου. Ανέβηκε και το έργο 
του Φρίελ «Πες μου μια λέξη» το 2025 
πάλι στο ΚΘΒΕ, αλλά για να κάνουμε 
τη διαφορά εδώ θα ανεβάσουμε άλλο, 
και θα φέρουμε και Ιρλανδό σκηνοθέ-
τη, τον Patrick Myles και με συνεργάτη 
σκηνοθέτη τον Ανδρέα Τσέλεπο. Για 
το «Όριεντ Εξπρές» και τα «Ρούχα του 
βασιλιά» εικάζω πως ήταν προτάσεις 
που έγιναν αποδεκτές. Μπορεί όμως 
να κάνω και λάθος. 

∆εν γνωρίζω αν το ∆ιοικητικό Συμ-
βούλιο του Θεατρικού Οργανισμού Κύ-
πρου θα θελήσει να εντάξει το παρα-
πάνω ρεπερτόριο κάτω από κάποια 

λογική, πάντως θα είχε ενδιαφέρον να 
δούμε πώς μπορούν να συνδεθούν τα 
παραπάνω έργα και ποιο αποτύπωμα 
θέλει να αφήσει ο κυριότερος θεατρι-
κός φορέας της χώρας. Από τα έως σή-
μερα δεδομένα, πάντως, δεν φαίνεται 
να υπάρχει ρεπερτοριακό, αλλά ποσο-
τικό σκεπτικό, αφού δεν εργοδοτήθη-
καν αρκετοί ηθοποιοί το προηγούμενο 
διάστημα, ας δουλέψουν κάμποσοι το 
2025-2026, αλλά ηθοποιοί, γιατί από 
σκηνοθέτες είτε δεν έχουμε αρκετούς 
για να καλύψουν τα κενά, είτε δεν είναι 
αρκετοί για τις Σκηνές του ΘΟΚ, είτε 
είναι οικονομικότεροι οι εκτός Κύπρου, 
από τους Κύπριους, όπως τα εισαγό-
μενα προϊόντα… που δεν το νομίζω. 
Θα είχε ενδιαφέρον να μαθαίναμε αν 
οι εκτός Κύπρου σκηνοθέτες αμείβο-
νται όπως οι εντός έδρας και αν έχουν 
τις ίδιες υποχρεώσεις.

Ως τώρα πάντως από τις πέντε παρα-
γωγές τις τρεις θα τις σκηνοθετήσουν 
εκτός Κύπρου δημιουργοί (τις δύο πα-
ραγωγές της Κεντρικής Σκηνής» και 
τις δύο παραγωγές σκηνοθέτες από 
την Κύπρο (Νέα Σκηνή και 018 Σκη-
νή). Από εξωστρέφεια καλά πάμε, πα-
ράπονο κανένα. 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Εισαγωγή σκηνοθετών Vs απασχόλησης ηθοποιών… σημειώσατε Χ

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Παίρνοντας θέση»
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η παράσταση «Μαθήματα κωμω-
δίας» του Θοδωρή Αθερίδη κάνει 
πρεμιέρα στο ∆ημοτικό Θέατρο 
Λευκωσίας την Πέμπτη 12 Ιουνί-
ου και έρχεται στην Κύπρο μετά 
από τρία χρόνια επιτυχίας με συ-
νεχή sold-out στην Αθήνα αλλά 
και στη Θεσσαλονίκη. Πρόκειται 
για μία κωμωδία που όπως λέει ο 
συγγραφέας του έργου κ. Αθερίδης 
στην «Κ», ο οποίος σκηνοθετεί και 
πρωταγωνιστεί στην παράσταση, 
ξεκίνησε να πει μια ιστορία και σι-
γά-σιγά με τις παραστάσεις με τη 
συμμετοχή των ηθοποιών εξελί-
χθηκε σε μια κωμωδία όπου από 
την αρχή μέχρι το έργο γελάς, ση-
μειώνοντας πως και το θέμα του 
έργου είναι διαχρονικό. Στο έργο 
του Θοδωρή Αθερίδη, ένας μεσήλι-
κας, κάποτε σπουδαίος ηθοποιός, 
αποφασίζει να παραδώσει μαθήμα-
τα ερμηνείας της κωμωδίας σε επί-
δοξους ηθοποιούς… και απαντώ-
ντας ο κ. Αθερίδης αν διδάσκεται 
αυτό το είδος θεάτρου λέει πως 
«ή το ’χεις ή δεν το ’χεις, παρ’ όλα 
αυτά την κωμωδία μπορείς να τη 
σπουδάσεις δίπλα σε ανθρώπους 
που κάνουν κωμωδία». Όσο για τις 

παγίδες της κωμωδίας το 2025 ο κ. 
Αθερίδης λέει πως το κόλπο είναι 
να προσαρμοστείς στα ζητήματα 
των καιρών σου. «Και δεν μιλάω για 
τη θεματολογία τους, όσο για τον 
τρόπο. Μιλάω για τη woke αφύπνι-
ση, την οποία δεν μπορείς να μην 
τη λάβεις υπόψη σου, όταν όλη η 
κοινωνία την έχει λάβει, αλλά δεν 
πρέπει να τη φοβάσαι κιόλας».

–Κατ’ αρχάς, μπορούν να πα-
ραδοθούν μαθήματα κωμωδί-
ας, σε κοινό και συντελεστές 
του θεάματος;

–Η κωμωδία από τη φύση της 
λένε οι Αμερικάνοι την έχεις ή 
δεν την έχεις. ∆ηλαδή υπάρχουν 
τα πανεπιστήμια, η δημιουργι-
κή γραφή, η σεναριογραφία κτλ. 
μπορούν να σου διδάξουν άνε-
τα ένα δραματικό σενάριο, κω-
μικό σενάριο λένε δεν μπορούν 
να σου διδάξουν.  Ή το ’χεις ή 
δεν το ’χεις, παρ’ όλα αυτά την 
κωμωδία μπορείς να τη σπου-
δάσεις δίπλα σε ανθρώπους που 
κάνουν κωμωδία. Όπως τα ζευ-
γάρια ακροβατών, στο τσίρκο, 
παραδοσιακά μαθαίνουν στα 
παιδιά τους τα ακροβατικά και 
έρχεται η επόμενη γενιά να 
αντικαταστήσει την προηγού-
μενη έτσι γίνεται και με την κω-
μωδία στο θέατρο. 

–Ποιες είναι οι παγίδες της κω-
μωδίας το 2025. Έχουν αλλάξει 
οι κώδικες γραφής της;

–Η κωμωδία γενικά προσαρ-
μόζεται στην γλώσσα της εποχής 
της. Αν χρησιμοποιεί τη γλώσσα 
της εποχής της σημαίνει ότι το 
πρώτο βήμα το έχει κάνει, αυ-

τό όμως είναι κάτι που γινόταν 
σε όλες τις εποχές. Όσον αφο-
ρά το 2025, όλο το κόλπο πάλι 
είναι να προσαρμοστείς στα ζη-
τήματα των καιρών σου. Και δεν 
μιλάω για τη θεματολογία τους, 
όσο για τον τρόπο. Μιλάω για τη 
woke αφύπνιση, την οποία δεν 
μπορείς να μην τη  λάβεις υπόψη 
σου, όταν όλη η κοινωνία την 
έχει λάβει, αλλά δεν πρέπει να 
τη φοβάσαι κιόλας. Πρέπει να 
προσαρμοστείς. 

–Τι είναι αυτό που νομίζετε ότι 
κράτησε το έργο ζωντανό για 
τρία χρόνια;

–Η απόλαυση των θεατών, δη-
λαδή ήταν μια παράσταση που 
ξεκίνησε να πει μια ιστορία και 
σιγά-σιγά με τις παραστάσεις με 
τη συμμετοχή των ηθοποιών εξε-
λίχθηκε σε μια κωμωδία όπου από 
την αρχή μέχρι το έργο γελάς. 
Επίσης είναι διαχρονικό το θέ-
μα του έργου.
–Έχει αλλάξει κάτι δραστικά, 

που θα άλλαζε και στη στοχο-
θεσία του έργου;

–Όχι, όχι όλα μια χαρά.

–Διαφέρει η γραφή και η υπο-
κριτική από την τηλεοπτική 
στη θεατρική κωμωδία;

–Ναι, διαφέρει. Γιατί έχει το 
προνόμιο το θέατρο να βιώνει 
το ζωντανό γέλιο. ∆ηλαδή, λες 
το αστείο, γέλασαν πέτυχε το 
αστείο, δεν γέλασαν δεν πέτυ-
χε. Ενώ στην τηλεόραση και στο 
σινεμά, είναι πιο δύσκολο να κά-
νεις κωμωδία.

–Η εποχή μας είναι μάλλον δρα-
ματική… ένα κωμικό έργο μπο-
ρεί να σταθεί και πολιτικά ως 
αντίδοτο σε δύσκολες στιγμές;

–Κάθε γενιά από τότε που εμ-
φανίστηκε ο άνθρωπος, βιώνει 
την εποχή της ως δραματική και 
ως τη χειρότερη. Πάντα η κωμω-
δία έπαιζε αυτό τον ρόλο, αυτής 
της αποφόρτισης, αυτής της λο-
ξής ματιάς, να ξανακοιτάξεις τον 

κόσμο με άλλα μάτια και να την 
αντέξεις.

–Ποιος πιστεύετε πως είναι ο 
ρόλος του θεάτρου σήμερα;

–Ο ρόλος του θεάτρου είναι 
παρηγορητικός, το θέατρο απευ-
θύνεται μαζικά σε όλο τον κόσμο 
και σε καθέναν ξεχωριστά. ∆εν 
διαφέρει από τον ρόλο γενικότε-
ρα της τέχνης. 

Παραστάσεις: ∆ημοτικό Θέατρο 
Λευκωσίας: 12, 13, 14, 15 Ιουνίου. 
Παττίχειο Θέατρο Λεμεσού: 16, 17, 18 
Ιουνίου. Μαρκίδειο Θέατρο Πάφου: 
19 και 20 Ιουνίου. Αμφιθέατρο Πα-
νεπιστήμιου UCLAN, Πύλα: 21 και 22 
Ιουνίου. Πληροφορίες και εισιτήρια: 
ticketmaster.cy & ACS Courier

Μέρος των καθαρών εσοδών θα δι-
ατεθούν για τη στήριξη του Ronald 
Mcdonald House Charities.

Η κωμωδία
παίζει τον ρόλο

της λοξής ματιάς
Ερχονται στην Κύπρο τα «Μαθήματα Κωμωδίας»

και στην «Κ» μιλάει ο σκηνοθέτης και συγγραφέας

του έργου Θοδωρής Αθερίδης 

Ο ρόλος του θεάτρου εί-
ναι παρηγορητικός, το 

θέατρο απευθύνεται μα-
ζικά σε όλο τον κόσμο και 

σε καθέναν ξεχωριστά.

Για τις παγίδες της κωμωδίας το 2025 ο Θοδωρής Αθερίδης λέει πως το κόλπο είναι να προσαρμο-
στείς στα ζητήματα των καιρών σου, δεν μπορείς να μην λάβεις υπόψη σου τη woke αφύπνιση, όταν 
όλη η κοινωνία την έχει λάβει, αλλά δεν πρέπει να τη φοβάσαι κιόλας».
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Της ΣΩΤΗΡΟΥΛΑΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ

Ο Τύπος μετέφερε στους αναγνώ-
στες τον παλμό της υποδοχής 
του πλοίου «Ναύαρχος Μιαού-
λης», του Ελληνικού Βασιλικού 
Ναυτικού που αγκυροβόλησε 
πρώτα στο λιμάνι της Λεμεσού 
στις 6 Ιουνίου 1884 και παρέμει-
νε στην Κύπρος ώς τις 13 Ιουνί-
ου του ίδιου έτους. Οι περιγρα-
φές των εκδηλώσεων χαράς και 
συγκίνησης ήταν εφάμιλλες των 
ίδιων των σκηνών. Άλλωστε, και 
οι ίδιοι οι εκδότες και οι αρθρο-
γράφοι διαπνέονταν, κατά κανό-
να, από αγάπη για Ελλάδα και τον 
πόθο για ένωση μαζί της.

Το πλοίο της μητρός πατρί-
δος εθεωρείτο ελληνικό ελεύθε-
ρο έδαφος. Το πλοίο εκείνο ήταν 
η ίδια η πατρίδα, που προσέφε-
ρε στα αλύτρωτα παιδιά της το 
μήνυμα της παρουσίας της. Επί-
σης, η ανάπτυξη του ελληνικού 
στόλου (για την οποίαν ο Τύπος 
φρόντιζε να πληροφορεί τους 
αναγνώστες) έστελνε το μήνυ-
μα πως η μητέρα πατρίδα προε-
τοιμαζόταν για την ενσωμάτωση 
των αλυτρώτων της. 

Πρώτος σταθμός του «Ναυάρ-
χου Μιαούλη» στην Κύπρο ήταν 
η Λεμεσός. Το εύδρομο αγκυρο-
βόλησε στο λιμάνι στις 6 Ιουνίου, 
ημέρα Παρασκευή, προερχόμε-
νο από την Αττάλεια, και έμεινε 
εκεί έως την Κυριακή, 8 Ιουνίου. 
Το αγκυροβόλημα ακολούθησαν 
χαρμόσυνες κωδωνοκρουσίες, οι 
οποίες αποτέλεσαν το σύνθημα 
για να τρέξει ο κόσμος στην πα-
ραλία. Τα άλλα πλοία στο λιμάνι 
ύψωσαν τις σημαίες τους, το ίδιο 
και τα ξένα υποπροξενεία και οι 
εκκλησίες. Στο μεταξύ, το πλοίο 
περικυκλώθηκε από λέμβους, με 
ανθρώπους να ζητωκραυγάζουν 
υπέρ του ελληνικού έθνους και 
της ένωσης της Κύπρου με την 
Ελλάδα. Από τις λέμβους, ο κό-
σμος ξεχύθηκε στο πλοίο, όπου το 
πλήρωμα υποδεχόταν τους αδελ-
φούς με φιλοφρονήσεις. «Εάν οι 
ισχυροί της γης παρίσταντο κατά 
τοιαύτας στιγμάς και έβλεπον το 
εξ αγίου ενθουσιασμού μονονού 
κορυβαντιών πλήθος, αναμφιβό-
λως θα έλεγον αυτώ: ‘Ενώθητι 
μετά της Μητρός σου ότι ηγά-
πησας πολύ’», έγραψε εφημερί-
δα της πόλης. 

Ακολούθως, επισκέφθηκαν τον 
κυβερνήτη ∆ημήτριο Κριεζή ο 
υποπρόξενος Ιωάννης Καλού-
τσης, ο δήμαρχος Χριστόδουλος 
Καρύδης, ο Έξαρχος Θεοφύλα-
κτος και ο Βρετανός επαρχιακός 
διοικητής Ronald Mitchell. Το 
βράδυ, οι μουσικοί του ευδρόμου 
βγήκαν στην πλατεία εμπρός από 
το ∆ιοικητήριο, παιανίζοντας βρε-
τανικά και ελληνικά εμβατήρια. 

Εψάλη, βεβαίως, και ο ελληνικός 
εθνικός ύμνος ενώ ο Βασίλης Μι-
χαηλίδης απήγγειλε ποίημα υπό 
τον τίτλο «Εις την έλευσιν του ευ-
δρόμου Μιαούλης». Την επομένη 
επισκέφθηκαν τον κυβερνήτη οι 
υποπρόξενοι της Ιταλίας, της Αυ-
στρίας και της Γαλλίας καθώς και 
μαθητές και μαθήτριες με τους 
καθηγητές και τους δασκάλους 
τους. Μάλιστα, η Ελληνική Κοι-
νότητα της Λεμεσού και το Παρ-
θεναγωγείο κόμισαν και στεφάνια 
με κυανόλευκες ταινίες, με επι-
γραφές υπέρ της Ένωσης. 

Το βράδυ του Σαββάτου η Ελ-
ληνική κοινότητα της πόλης πα-
ρέθεσε προς τιμήν του πληρώμα-
τος του πλοίου χορό, στον οποίον 
έδωσαν το παρών και Βρετανοί 
αξιωματούχοι με τις συζύγους 
τους και οι Οθωμανοί πρόκριτοι 
της πόλης. Οι προπόσεις υπέρ 
του Βασιλέως Γεωργίου και της 
ένωσης της Κύπρου με την Ελλά-
δα συνδυάστηκαν με προπόσεις 
υπέρ της Βασίλισσας Βικτώριας. 

Σύμφωνα με τις περιγραφές 
στον Τύπο, το διήμερο που έζη-
σε η Λεμεσός χάρη στον «Μια-
ούλη» ήταν μαγικό: «Ήρκεσεν η 
εμφάνισις πολεμικού της κοινής 
πατρίδος σκάφους, σκεπομένου 
υπό της ενδόξου σημαίας […], 
ήτις εκυριάρχησε του Αιγαίου, 
υπό τον περικλεή φερώνυμον του 
του Ελληνικού ευδρόμου, όπως 
προκαλέση κύμα αχαλίνωτον φι-
λοπατρίας των Ελλήνων».

Ιερόν καθήκον 
Ο «Ναύαρχος Μιαούλης» έφτα-

σε στη Λάρνακα το πρωί της 8ης 
Ιουνίου 1884 και έμεινε εκεί έως 
και τη 13η Ιουνίου. Η έλευση και 
η παραμονή συνέπεσαν με τις 
εορτές της Πεντηκοστής και του 
Αγίου Πνεύματος και την πανή-
γυρη του Κατακλυσμού. Έμπλεη 
ενθουσιασμού, το πρωί της έλευ-
σης η ελληνική νεολαία της πό-
λης ναύλωσε και σημαιοστόλισε 
το αγγλικό ατμόπλοιο «Ελπίς» για 
να προϋπαντήσει και να συνοδεύ-
σει πανηγυρικά το ελληνικό πλοίο 
κατά την είσοδό του στο λιμάνι.

Καλωσορίζοντας τον «Μιαού-

λη», ο σχολάρχης Νικόλαος Λανί-
της, αφού εξέφρασε τη χαρά και 
τη συγκίνηση των Ελλήνων Κυ-
πρίων, ευχήθηκε στον κυβερνήτη 
και το πλήρωμα δόξες εφάμιλλες 
της γενιάς του 1821. «Ζήτω το 
έθνος! Ζήτω το βασιλικόν ελλη-
νικόν ναυτικόν», κατέληξε. Στη 
συνέχεια, στο πλοίο μετέβησαν 
ο γενικός πρόξενος της Ελλάδας 
στην Κύπρο Ανάργυρος Χατζη-
αναργύρου και ο μητροπολίτης 
Κιτίου Κυπριανός. Ακολούθησε 
επίσκεψη του επιτελείου του ευ-
δρόμου στον Βρετανό επαρχιακό 
διοικητή Claude Cobham, ο οποί-
ος και ανταπέδωσε την επίσκεψη 
την επομένη. 

Στο μεταξύ, πλήθος κόσμου 
συνέρρεε στη Λάρνακα, συνδυ-
άζοντας τον εορτασμό του Κα-
τακλυσμού με την ανεπανάλη-
πτη εμπειρία της επίσκεψης στον 
«Μιαούλη». Σύμφωνα με τον Τύ-
πο, η παρουσία του πλοίου διπλα-
σίασε τους πανηγυριστές, λες και 
εκείνη τη ∆ευτέρα εόρταζε και 
πανηγύριζε ο Ναύαρχος Μιαού-
λης ως άγιος. Ο κόλπος της Λάρ-
νακας καλύφθηκε από μικρά πλε-
ούμενα γεμάτα επιβάτες, καθώς ο 
κόσμος θεωρούσε ως «θρησκευ-
τικόν, απαραίτητον, ιερόν καθή-
κον» να πατήσει στο κατάστρωμα 

του πλοίου, το οποίο έφερε την 
ελληνική σημαία. Όπως εξηγεί-
ται, οι Έλληνες Κύπριοι έβλεπαν 
στο πρόσωπο του Κριεζή τον βα-
σιλιά τους στην Κύπρο, ενώ στο 
ελληνικό σκάφος ένιωθαν να απο-
λαμβάνουν στιγμές ελευθερίας.

Την Τετάρτη, ο ∆. Κριεζής, οι 
αξιωματικοί του πλοίου και ο γε-
νικός πρόξενος Χατζηαναργύ-
ρου μετέβησαν στη Λευκωσία, 
όπου έτυχαν θερμής υποδοχής 
από χιλιάδες (έξι έως δέκα κατά 
τον Τύπο) κόσμο, αφού –όπως 
σημειώνεται– και στην πρωτεύ-
ουσα η ορμή του γενικού πόθου 
για ένωση με την Ελλάδα ήταν 
ασυγκράτητη. Σε διάφορα σημεία 
στήθηκαν αψίδες με μυρσίνες και 
σημαίες, ενώ το πλήθος έραινε με 
άνθη τους εκλεκτούς εκπρόσω-
πους της μητρός πατρίδος. Επισή-
μως ο ∆. Κριεζής επισκέφτηκε τον 
Αρχιεπίσκοπο Σωφρόνιο και τον 
ύπατο αρμοστή Robert Biddulph 
(εθιμοτυπικά, όπως τονίζεται).

Η υποδοχή του αντιπλοιάρχου 
Κριεζή και των συνοδών του στη 
Λάρνακα, κατά την επιστροφή, 
ήταν μεγαλειώδης, με «άπειρον 
πλήθος λαού» να συρρέει στο μο-
ναστήρι του Αγίου Γεωργίου, μία 
λεύγα απόσταση από την πόλη, 
για να τους προϋπαντήσει. Τον 
Κριεζή προσεφώνησε ο βουλευ-
τής Λάρνακας Ζήνων Πιερίδης. 
«Ζήτω ο βασιλεύς Γεώργιος! Ζή-
τω ο κυβερνήτης Κριεζής! Ζήτω 
ο αντιπρόσωπος του Βασιλέως 
των Ελλήνων! Ζήτω το Αγγλικόν 
έθνος!», κατέληξε.

Το βράδυ, η Ελληνική Κοινό-
τητα της Λάρνακας παρέθεσε, 
προς τιμήν του κυβερνήτη, των 
αξιωματικών και των δοκίμων 
του «Ναυάρχου Μιαούλη», χορό, 
στον οποίον προσεκλήθησαν και 
παρέστησαν ο διοικητής Cobham 
και άλλοι Βρετανοί αξιωματούχοι, 
πρόξενοι και μέλη της ελίτ της 
πόλης, μετά των συζύγων τους. 
Πέραν των άλλων ασμάτων, κα-
τά τη δεξίωση παιάνισε ο «Ύμνος 
εις την Ελευθερίαν». Επίσης, ο 
Θεμιστοκλής Θεοχαρίδης, εκδό-
της της εφημερίδας «Στασίνος» 
και συγγραφέας, απήγγειλε εκτε-

νές ποίημα, έμπλεο μηνυμάτων 
και συναισθημάτων, συμπυκνώ-
νοντας πάθη, αγώνες, αγωνίες 
και ελπίδες. Ο «Ναύαρχος Μια-
ούλης» απέπλευσε τη 13η Ιουνί-
ου, με προορισμό το Πορτ Σάιντ 
της Αιγύπτου, «καταλιπών τοις 
Κυπρίοις αφάτους συγκινήσεις 
και ζωτικοτάτας ελπίδας».

Στον σημερινό αναγνώστη κά-
ποιες σκηνές φαίνονται, ίσως, 
σουρεαλιστικές, αδιανόητες. 
Ήταν δυνατό Έλληνες, Βρετανοί, 
και Οθωμανοί ακόμα, να υποδέ-
χονται πανηγυρικά ένα ελληνικό 
εύδρομο και πολιτικοί, λόγιοι και 
λαός να ζητωκραυγάζουν, διαδο-
χικά, υπέρ του ελληνικού και του 
βρετανικού έθνους, των βασιλέων 
της Ελλάδας και της Μ. Βρετανί-
ας και της ένωσης της Κύπρου με 
την Ελλάδα; Ας μη λησμονούμε, 
όμως, πως μόλις έξι περίπου χρό-
νια νωρίτερα η παραχώρηση της 
Κύπρου στη Μεγάλη Βρετανία 
σήμανε το τέλος της Τουρκοκρα-
τίας, υπό την οποίαν στέναζε το 
νησί για τρεις και πλέον αιώνες. 
Οι πρώτες μεταρρυθμίσεις στη δι-
οίκηση και τη δικαιοσύνη και τα 
έργα υποδομής, που είχαν αρχίσει 
να υλοποιούνται σηματοδότησαν 
το ετεροχρονισμένο πέρασμα του 
νησιού από τον ύστερο μεσαίω-
να στη νέα εποχή. Η ελπίδα πως 
η αγγλική κυριαρχία θα αποτε-
λούσε τη γέφυρα για ένωση με 
την Ελλάδα ήταν έντονη, με την 
ενσωμάτωση των Επτανήσων, 
είκοσι μόλις χρόνια νωρίτερα, 
να αποτελεί σημείο αναφοράς. 
Πανθομολογουμένως, το 1884, 
πενήντα μέρες μετά την Ανάστα-
ση, οι Έλληνες Κύπριοι δεν ένιω-
σαν να φωτίζονται μόνο από τη 
χάρη του Αγίου Πνεύματος αλ-
λά και από το φως της μητέρας 
πατρίδας, αφού η παρουσία του 
«Ναυάρχου Μιαούλη» εκλήφθη-
κε ως μήνυμα πως η Κύπρος, που 
το 1821 αιματοβάφτηκε, θα βίωνε 
και αυτή τη λύτρωση. 

Ας σημειωθεί πως παρόμοια 
ήταν η υποδοχή του «Μιαούλη» 
και από τους Έλληνες άλλων πό-
λεων όπου αγκυροβόλησε, πριν 
φτάσει στην Κύπρο, όπως η Σμύρ-
νη, όπου η παρουσία συνέπεσε 
με την εορτή του Αγίου Γεωργίου. 

Η κα Σωτηρούλα Βασιλείου,
είναι δρ Ιστορίας ΑΠΘ.

Για το εικονογραφικό υλικό, ευ-
χαριστίες οφείλονται στο Ελληνικό 
Λογοτεχνικό και Ιστορικό Αρχείο, στη 
Βιβλιοθήκη του Ιδρύματος Αρχιεπι-
σκόπου Μακαρίου Γ΄ και στο Ιστορικό 
Αρχείο - Κέντρο Μελετών Λεμεσού.

Οταν ο Ναύαρχος Μιαούλης
αγκυροβόλησε στην Κύπρο

«Ήρκεσεν η εμφάνισις πολεμικού της κοινής πατρίδος σκάφους

όπως προκαλέση κύμα αχαλίνωτον φιλοπατρίας των Ελλήνων»

1. Το εύδρο-
μο ΝΑΥΑΡΧΟΣ 
ΜΙΑΟΥΛΗΣ 
(περ. 1902-
1903). ΦΑ 

ΕΛΙΑ/ΜΙΕΤ, αρ-
χείο Νικολάου 

Μακκά. 

2. Το εύδρο-
μο ΝΑΥΑΡ-
ΧΟΣ ΜΙΑΟΥ-

ΛΗΣ (1905). ΦΑ 
ΕΛΙΑ/ΜΙΕΤ, αρ-
χείο Σοφοκλέ-
ους ∆ούσμανη.

1

3

4

2

3. Άποψη του λιμανιού 
της Λάρνακας, το 1879. 
Tristram, Ellis, Twelve 

Etchings of the Principal 
Views & Places of Interest 

in Cyprus, London: 
Gammon & Vaughan, 

1879. Βιβλιοθήκη Ιδρύμα-
τος Αρχιεπισκόπου Μακα-
ρίου Γ΄/ Συλλογή Φανε-

ρωμένης.

4. Άποψη του παραλια-
κού μετώπου της Λεμε-
σού, το 1881. Ιστορικό 

Αρχείο - Κέντρο Μελετών 
Λεμεσού.

Η ταυτότητα του ευδρόμου
Κατασκευάστηκε στο γαλλικό ναυπηγείο των Forges et 

Chantiers στη Seyne της Τουλώνης, στα 1878-1880 και ήταν, κα-
τά γενική ομολογία, ένα από ωραιότερα εύδρομα της εποχής 
του. Είχε εκτόπισμα 1.770 τόνους, μήκος 81 μέτρα, πλάτος 11 
μέτρα, βύθισμα 4,6 μέτρα, πρόωση 2.200 Hp και ταχύτητα 16 
κόμβους. Ο εξοπλισμός του συνίστατο σε 4 πυροβόλα «KRUPP» 
των 17 εκατοστών και 4 πυροβόλα των 7,5 εκατοστών. Κύρια 
αποστολή του ήταν η ανάδειξη της ναυτικής παρουσίας (Naval 
Presence) της Ελλάδας στη Μεσόγειο και πέραν αυτής. Μάλι-
στα, το 1900, με κυβερνήτη τον Παύλο Κουντουριώτη, έφτασε 
στις ΗΠΑ. Μετά τον παροπλισμό του, το 1912, χρησιμοποιήθη-
κε ως Σχολή Πυροβολικού και Σχολή Υπαξιωματικών. Ο κύκλος 
ζωής του ολοκληρώθηκε το1931, με την εκποίησή του. Όταν ο 
«Μιαο ύλης» έφτασε στην Κύπρο, το πλήρωμά του αριθμούσε 
συνολικά περίπου 225 άνδρες. Κυβερνήτης ήταν ο αντιπλοίαρ-
χος και υπασπιστής του βασιλέως Γεωργίου Α΄ ∆ημήτριος Κριε-
ζής, γιος του ναυάρχου του 1821 και πρώην πρωθυπουργού της 

Ελλάδας (1849-1854) Αντωνίου Κριεζή.

Το πλοίο της μητρός 
πατρίδος εθεωρεί-

το ελληνικό ελεύθε-
ρο έδαφος. Το πλοίο 
εκείνο ήταν η ίδια η 
πατρίδα, που προσέ-
φερε στα αλύτρωτα 

παιδιά της το μήνυμα 
της παρουσίας της.

Σύμφωνα με τον Τύ-
πο, η παρουσία του 
πλοίου διπλασίασε 
τους πανηγυριστές, 

λες και εκείνη τη Δευ-
τέρα εόρταζε και πα-
νηγύριζε ο Ναύαρχος 
Μιαούλης ως άγιος.
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« Όταν έχασα την ησυχία μου», 
της Ανδρονίκης Λασηθιωτάκη, 
μόλις κυκλοφόρησε από τις Εκ-
δόσεις Τελεία. Μερικές φορές, εί-
ναι τόσο υπέροχο να χάνει κανείς 
την ησυχία του! Ειδικά όταν αυ-
τή η ησυχία κρύβει μοναξιά και 
απομόνωση. Όπως και ο τίτλος, 
έτσι και όλο το υπόλοιπο βιβλίο 
είναι σε πρωτοπρόσωπη αφήγη-
ση, σαν να εξομολογείται κανείς 
στο ημερολόγιό του. Ή σαν να 
λέει την ιστορία του σε έναν πο-
λύ δικό του άνθρωπο. Η ιστορία 
μιλάει για ένα κορίτσι, μόνο στο 
τελευταίο θρανίο, που δεν συνη-
θίζει να μιλάει με τα άλλα παιδιά 
στην τάξη. Ίσως και να προσπα-
θεί να πείσει τον εαυτό της ότι 
το να έχει «μια χαρά την ησυχία 
της» είναι πολύ σπουδαίο πράγ-
μα. Πόσες φορές δεν έχουμε όλοι 
μας παρηγορήσει τον εαυτό μας 
με τέτοια κόλπα! 

«Ήρθε στη μέση της χρονιάς 
και κάθισε στο μόνο άδειο θρα-
νίο που υπήρχε. Σ’ αυτό που ήταν 
ακριβώς δίπλα μου». Κάπως έτσι 
ξεκινάει η ιστορία, όταν ένα αγό-
ρι έρχεται στη μέση της χρονιάς. 
Το αγόρι αυτό είναι «ο καθρέφτης 
της». Ούτε αυτό μιλάει, ούτε στην 
τάξη, ούτε στο διάλειμμα. Είναι 
κι αυτός παρατηρητής στο πα-
γκάκι του, κοιτάει τα άλλα παι-
διά να παίζουν και αυτό που τον 
κάνει να ξεχωρίζει είναι μια με-
γάλη, καφετιά βαλίτσα. «Άραγε 
να έχει μέσα κάτι το πολύτιμο;» 
αναρωτιέται η ηρωίδα μας. Και τι 
θα γίνει όταν μια μέρα το αγόρι 
και η βαλίτσα του σημειώσουν 
απουσία; Και τι θα συμβεί όταν το 

κορίτσι καταλάβει ότι η 
ησυχία τελικά είναι ανυ-
πόφορη;

Η Ανδρονίκη Λασηθιω-
τάκη δίνει στη βαλίτσα τον πιο 
σημαίνοντα ρόλο στην ιστορία: 
γεφυρώνει κόσμους, πολιτισμούς 
και στο τέλος φαίνεται πόσο ίδιες 
ανάγκες έχουμε όλοι, από όπου 
κι αν ερχόμαστε, όπου κι αν πη-
γαίνουμε. Η βαλίτσα είναι… «η 
πατρίδα μου. Η θάλασσα και τα 
βουνά της. Το ζεστό ψωμί της μα-
μάς μου…». Το βιβλίο αυτό, ένα 
πολύ τρυφερό και «αγαπησιάρι-
κο» βιβλίο, σου δίνει την αίσθηση 
ότι μπαίνεις σε ένα σπιτικό, όπου 
μοσχοβολάει το ζεστό ψωμί της 
μαμάς. Μιλάει χωρίς διδακτισμό 
για την ενσυναίσθηση, για την 
αγάπη, για την ανάγκη να γελά-
με με έναν φίλο μας που μας αρέ-
σουν τα ίδια πράγματα, να χαιρό-
μαστε την ίδια γιορτή. Και είναι 
βέβαιο πως δεν περιορίζεται στα 
όρια του παιδικού βιβλίου. Είναι 

μια ιστορία που μιλάει για την 
ανάγκη του «ανήκειν» και χαϊ-
δεύει την ανθρώπινη ψυχή. Και 
ποιος δεν έχει νιώσει έστω και 
μία στιγμή της ζωής του πως δεν 
έχει κάποιον να τον καταλάβει; 
Πως είναι μόνος στο τελευταίο 
θρανίο, όταν όλοι οι άλλοι είναι 
μια παρέα, κι αυτός δεν ανήκει 
πουθενά; ∆εν έχει με ποιον να γε-
λάσει; Και πόσο λυτρωτικό είναι, 
αλήθεια, όταν βρεις έναν άνθρω-
πο, έναν ξεχωριστό φίλο, έναν 
δικό σου άνθρωπο; «Τότε, ένα 
χαμόγελο αρκεί για να χαλάσει 
την ησυχία του κόσμου!».

Αυτό το βιβλίο, γραμμένο με 
ευαισθησία, μιλάει με αλήθεια για 
το τι μπορεί να συμβεί. Με έκανε 
λοιπόν να αναρωτηθώ: Μήπως η 
ησυχία ισοδυναμεί με αδράνεια 
και εφησυχασμό; Μήπως η ησυ-
χία είναι βάρος, από το οποίο απε-
λευθερώνεται κανείς με αγκαλιές 
και τρανταχτά γέλια; 

Αυτό το πολύ ξεχωριστό βιβλίο 

είναι το πρώτο βιβλίο της συγγρα-
φέως, αν και η άνεσή της στη 
γραφή και η ζωή της, που είναι 
γεμάτη από βιβλία, μάς δίνει 
την αίσθηση ότι δεν είναι το 
πρώτο της. Η Ανδρονίκη Λαση-
θιωτάκη είναι γεννημένη καλλι-
τέχνης. Ο κόσμος της Στατιστι-
κής, την οποία σπούδασε, την 
περιόριζε, έτσι, μετά από χρόνια 
βρήκε καταφύγιο στον κόσμο του 
βιβλίου. Για πολλά χρόνια δούλε-
ψε σε βιβλιοπωλείο. Πολυτάλα-
ντη, φτιάχνει κεραμικά, γλυπτά, 
τα οποία ταξιδεύουν σε εκθέσεις 
στην Κύπρο και την Ευρώπη. Σή-
μερα, επιμελείται την Ψηφιακή 
Βιβλιοθήκη «Read Library», σχε-
διάζει και υλοποιεί δράσεις φιλα-
ναγνωσίας. Παράλληλα, συμμετέ-
χει στο πρόγραμμα «Πρεσβευτές/
Πρέσβειρες Πολιτισμού στα σχο-
λεία» του Υφυπουργείου Πολιτι-
σμού της Κύπρου. Είναι μέλος 
του ∆ιοικητικού Συμβουλίου του 
Κυπριακού Συνδέσμου Παιδικού 
Νεανικού Βιβλίου. 

Την εικονογράφηση έχει κάνει 
η Σοφία Λασηθιωτάκη. Είναι λιτή, 
με ωραία χρώματα και εκφραστι-
κά πρόσωπα, συμβαδίζει με το 
στυλ και τον τόνο του βιβλίου. 

Πληροφορίες: Η παρουσίαση του 
βιβλίου θα γίνει στις 18 Ιουνίου, στις 
5:30 μ.μ., στο βιβλιοπωλείο Πάργα, 
Τσερίου 94, Στρόβολος.

Η κα Ευαγγελία Χαραλάμπους είναι φι-
λόλογος, συγγραφέας.

ΑΝΔΡΟΝΙΚΗ 
ΛΑΣΗΘΙΩΤΑΚΗ
Οταν έχασα
την ησυχία μου
εκδ. Τελεία
σελ. 32

Της ΕΥΑΓΓΕΛΙΑΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ

Η ανθρώπινη ανάγκη του «ανήκειν»

Είναι μια ιστορία που μιλάει για την 
ανάγκη του «ανήκειν» και χαϊδεύει 
την ανθρώπινη ψυχή. Και ποιος δεν 
έχει νιώσει έστω και μία στιγμή της 
ζωής του πως δεν έχει κάποιον να 
τον καταλάβει;
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Βερονέζε, ο μεγάλος Βενετός
Με τη μεγάλη έκθεση-αφιέρωμα 
στην τέχνη του Πάολο Βερονέ-
ζε (1528-1588), το Μουσείο Πρά-
δο ολοκληρώνει ένα φιλόδοξο 
πρόγραμμα έρευνας, αποκατά-
στασης και εκθέσεων, εγχείρημα 
υψηλής στόχευσης που ξεκίνησε 
πριν από περίπου είκοσι χρόνια 
με σκοπό να αναδείξει όψεις της 
Αναγέννησης στη Βενετία. Αλ-
λωστε, τα έργα αυτής της κατη-
γορίας αποτελούν θεμέλιο λίθο 
της πρώην βασιλικής συλλογής 
και των συλλογών του Πράδο.

Η έκθεση θα διαρκέσει έως τις 
21 Σεπτεμβρίου και οργανώθη-
κε σε συνεργασία με το Ιδρυμα 

ΑΧΑ με επιμελητές τον διευθυ-
ντή του Πράδο, Μιγέλ Φαλομίρ 
(που ειδικεύεται στην ιταλική και 
την ισπανική Αναγέννηση), και 
τον καθηγητή στο Πανεπιστή-
μιο της Βερόνας, Ενρίκο Μαρία 
νταλ Πότσολο. Εχει τη φιλοδο-
ξία να εκπέμψει τη διάνοια και 
το ταλέντο ενός ζωγράφου που 
κατόρθωσε να επινοήσει ένα σύ-
μπαν. Ο Βερονέζε υπήρξε ένα 
φωτισμένο πνεύμα του 16ου αι-
ώνα. Στα έργα του, με τις πυκνές 
αφηγηματικές δυνατότητες, δια-
τύπωσε πλήθος αισθητικών και 
πολιτισμικών αναφορών με κύ-
ριο χαρακτηριστικό την απελευ-

θέρωσή του από τις νόρμες. Η 
ελευθερία της αφήγησης στα έρ-
γα του Βερονέζε είναι το κλειδί 
της κατανόησης.

Υπήρξε ιδιαίτερα δραστήρι-
ος στη Βενετία σε μια περίοδο 
κρίσιμη. Ηταν εποχή θρησκευ-
τικών εντάσεων και οι πρώτες 
ενδείξεις μιας πολιτικής και οι-
κονομικής κάμψης είχαν εκδη-
λωθεί. Ο Βερονέζε, όμως, υπη-
ρέτησε με πίστη και πάθος τον 
μύθο της Βενετίας. Οι συνθέσεις 
του, γεμάτες ομορφιά και τέχνη 
και αισθητική εκλέπτυνση, συ-
γκινούσαν. Στην εποχή του έγινε 
περιζήτητος. Από τον 16ο αιώνα 

έως τον 19ο, μονάρχες, συλλέ-
κτες και ζωγράφοι επεδίωκαν να 
εμπλουτίσουν τις συλλογές τους 
με έργα του Βερονέζε. Ενδεικτι-
κά, αναφέρονται από το Πράδο, 
ο Φίλιππος ∆΄, ο Λουδοβίκος Ι∆΄, 
ο Ρούμπενς, ο Βελάθκεθ, ο Ντε-
λακρουά και ο Σεζάν. 

Πάνω από 100 έργα συγκε-
ντρώθηκαν στη νέα αυτή έκθε-
ση. Προέρχονται από τις συλ-
λογές του Πράδο, αλλά και από 
άλλες σπουδαίες πηγές, όπως το 
Λούβρο, το Μετροπόλιταν, η Νά-
σιοναλ Γκάλερι του Λονδίνου, η 
Πινακοθήκη Ουφίτσι στη Φλω-
ρεντία και το Μουσείο Ιστορίας 

της Τέχνης στη Βιέννη. Σκοπός 
των επιμελητών ήταν η δημιουρ-
γία ενός διαλόγου των διάσπαρ-
των ανά τον κόσμο έργων με όσα 
έργα του Βερονέζε κατέχει ήδη 
το Πράδο. 

Η νέα έκθεση Βερονέζε αθροί-
ζεται σε μια μακρά παράδοση πα-
ρουσίασης αυτού του κορυφαίου 
δημιουργού. To 2014 ήταν εξαι-
ρετική η υποδοχή της μεγάλης 
έκθεσης στη Νάσιοναλ Γκάλερι 
του Λονδίνου, όπως και παλαιό-
τερα, το 1988, αίσθηση είχε προ-
καλέσει η αντίστοιχη έκθεση που 
είχε οργανώσει η Εθνική Πινα-
κοθήκη στην Ουάσιγκτον. 

Η νέα έκθεση στο Ινστιτούτο Τέ-
χνης του Σικάγου αποκαλύπτει τη 
φιλία της Φρίντα Κάλο και της Μέρι 
Ρέινολντς, Αμερικανίδας της παρι-
σινής αβάν-γκαρντ. Γνωρίστηκαν 
στο Παρίσι το 1939 και συνέπλευ-
σαν για μια σύντομη και γόνιμη 
περίοδο στις παραμονές του Πο-
λέμου ανάμεσα σε σουρεαλιστές 
και πάσης φύσεως καλλιτέχνες, 
αναζητώντας μια νέα ταυτότητα. 
Η έκθεση φωτίζει εκείνη τη σύ-
μπλευση με έργα και αρχεία από 

διεθνείς συλλογές.

Μια επισκόπηση της ιστορίας της 
ζωγραφικής μέσα από τις συλλο-
γές του προσφέρει στους επισκέ-
πτες του το Ιδρυμα Beyeler στα 
περίχωρα της Βασιλείας, στην Ελ-
βετία. Αίθουσες αφιερωμένες σε 
καλλιτέχνες ιδιαίτερα επιδραστι-
κούς διαδέχονται η μία την άλλη. Ο 
επισκέπτης μπορεί να δει έργα των 
Ζαν-Μισέλ Μπασκιά, Μαρκ Μπρά-
ντφορντ, Μαρλέν Ντιμά, Πάμπλο 
Πικάσο, Γκέρχαρντ Ρίχτερ (φωτο-
γραφία), Μαρκ Ρόθκο, Βόλφγκανγκ 

Τίλμανς, Αντι Γουόρχολ κ.ά.  

Το περιοδικό Strand στην Αγ-
γλία, αφοσιωμένο επί δεκαετίες 
στην αστυνομική λογοτεχνία, μας 
υπενθυμίζει ότι πρώτο αυτό είχε 
δημοσιεύσει το 2008 το ημιτελές 
νεανικό έργο του Γκράχαμ Γκριν 
με τίτλο «The empty chair» (1926). 
Αναδημοσιεύει τα έξι τεύχη (αρ. 

28-33) που περιλαμβάνουν το συ-
γκεκριμένο έργο το οποίο δεν είχε 
κυκλοφορήσει όσο ζούσε ο Γκριν. 
Τα τεύχη είχαν εξαντληθεί, γι’ αυ-
τό και η επανακυκλοφορία ενδια-
φέρει τους λάτρεις του είδους. 

Η αποκατεστημένη όψη μιας 
νέας πτέρυγας στο Μετροπόλι-
ταν της Νέας Υόρκης, η πτέρυγα 
Μάικλ Σ. Ροκφέλερ, εγκαινιάστη-
κε πρόσφατα. Επειτα από μακρο-
χρόνια διαδικασία επανέκθεσης, η 
νέα πτέρυγα συγκεντρώνει τρεις 
σημαντικές συλλογές: τη συλλο-
γή με εκθέματα από την Αφρική, 
τη συλλογή της αρχαίας Αμερικής 
και τη συλλογή της Ωκεανίας (φω-
τογραφία). Η πτέρυγα Ροκφέλερ 
είχε ανοίξει για πρώτη φορά το 

έτος 1982. 

Το Finsbury Circus στα βόρεια 
του Λονδίνου δημιουργήθηκε το 
1812 και είναι ένα από τα παλαι-
ότερα αστικά πάρκα της βρετανι-
κής πρωτεύουσας. Είχε κλείσει για 
μία δεκαετία για συντήρηση και 
επανασχεδιασμό (λόγω εργασιών 
του μετρό, γραμμή Elizabeth), και 
τώρα άνοιξε και πάλι με νέα στοι-
χεία, νέα δέντρα, παβίλιον, κοινό-
χρηστους χώρους, αρχιτεκτονικό 
πνεύμα, ένα αίσθημα ομορφιάς, 
τάξης και γαλήνης με σεβασμό 

στους πολίτες. 
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Πάολο Βερονέζε, «Ο Ιησούς ανάμεσα στους ιατρούς στον ναό» (1560). Μουσείο Πράδο, Μαδρίτη. 

ΣΙΚΑΓΟ ΒΑΣΙΛΕΙΑ ΒΡΕΤΑΝΙΑ ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ ΛΟΝΔΙΝΟ

Φρίντα Κάλο Ιδρυμα Beyeler Γκράχαμ Γκριν Μετροπόλιταν Ανάπλαση

«Η συμφωνία αυτή δεν μετράει»...

Ο κύριος Γκρι έχει σταθερές αδυ-
ναμίες. Ο Ζορντί Σαβάλ και το 
μουσικό του σύνολο Le Concert 
des Nations, με τις ιστορικά ενη-
μερωμένες ερμηνείες του, είναι 
μία από αυτές. Επειτα από δεκά-
δες άλμπουμ που έχουν γίνει ση-
μεία αναφοράς τόσο ως προς την 
μπαρόκ και την κλασική εποχή 
όσο και στις μουσικές του κόσμου 
(από την Αρμενία έως τα Σεφα-
ραδίτικα της Ισπανίας), ο Σαβάλ 
έχει στρέψει το ενδιαφέρον του 
στον 19ο αιώνα. 

Το τελευταίο μεγάλο του πρό-
τζεκτ ήταν οι εννέα συμφωνίες 
του Μπετόβεν ερμηνευμένες, κα-
τά το δυνατόν, με τον τρόπο που 
πρέπει να τις άκουσε το κοινό των 
αρχών του 19ου αιώνα. 

Πολύ πρόσφατα, ο Σαβάλ «ξα-
ναχτύπησε» με ένα νέο άλμπουμ, 
όπου προσεγγίζει δύο λησμονη-
μένα συμφωνικά έργα των Ρό-
μπερτ Σούμαν (1810-1856) και 
Αντον Μπρούκνερ (1824-1896).

Ο Σούμαν, ο οποίος κατέλη-
ξε παράφρων σε άσυλο φρενο-
βλαβών στο Ντίσελντορφ έπειτα 
από μια απόπειρα αυτοκτονίας, 
έγραψε συνολικά τέσσερις συμ-
φωνίες, όμως υπάρχει μία ακό-
μα συμφωνία που προηγήθηκε 
αυτών: σε σολ ελάσσονα, με την 
επονομασία Ζβίκαου, από την 
ιδιαίτερη πατρίδα του συνθέτη. 
Νεανικό έργο, ημιτελές επίσης, 
αλλά ήδη προαναγγέλλει τον ρω-
μαλέο, στοχαστικό, φορτισμένο 
ρομαντικό συνθέτη που θα γινό-

ταν αργότερα ο Σούμαν. Το κλεί-
σιμο ειδικά είναι αντάξιο ενός 
φτασμένου συνθέτη που έχει 
πλήρη επίγνωση των εσωτερι-
κών του δυνάμεων.

Το νέο αυτό άλμπουμ του Σα-
βάλ διατρέχει ένα σημαντικό μέ-
ρος του ρομαντικού 19ου αιώνα, 
εκκινώντας από έναν πρωτοπό-
ρο της εποχής για να καταλήξει 
στον τελευταίο, ίσως, τον Μπρού-
κνερ (εκτός κι αν συμπεριλάβουμε 
στην ομάδα αυτή τους Μάλερ και 
Ρίχαρντ Στράους). Ο Μπρούκνερ, 
βέβαια, είναι ο μέγας μουσουργός 
εννέα «ωκεάνιων» συμφωνιών, 
καθώς επίσης έξοχης θρησκευ-
τικής μουσικής. Στο ανά χείρας 
άλμπουμ ο Σαβάλ επιλέγει τη «μη-
δενική» συμφωνία που έγραψε 

ο συνθέτης, σε ρε ελάσσονα, το 
1869. Μηδενική διότι δεν αριθμή-
θηκε ποτέ, παρότι χρονολογικά 
γράφηκε ανάμεσα στην πρώτη 
και στη δεύτερή του συμφωνία. 

Γιατί δεν έγινε η υπ’ αριθμ. 2; 
Ο Μπρούκνερ υπέφερε από ένα 
τρομακτικό έλλειμμα αυτοπεποί-
θησης. Το κριτικό σχόλιο ενός 
αρχιμουσικού τον υποχρέωσε να 
αποσύρει το έργο. «Η συμφωνία 
αυτή δεν μετράει», αποφάνθηκε. 
Ο κύριος Γκρι την ακούει και μέ-
νει άναυδος από τη βλακεία των 
ανθρώπων. Ειδικά με την ερμη-
νεία και ηχογράφηση αυτού του 
έργου, ο Σαβάλ αποκαθιστά μια 
δικαιοσύνη έχοντας σύμμαχό του 
τον χρόνο. Ο Μπρούκνερ ήταν με-
γάλος κι ας μην το πίστευε.

Robert Schumann
Symphonie g-Moll 
«Zwickauer»
Anton Bruckner
Symohonie d-Moll 
«Nulte»
Le Concert dea 
Nations
Jordi Savall
Alia Vox

Δύο ακατάτακτες συμφω-
νίες του Ρόμπερτ Σούμαν 
και του Αντον Μπρούκνερ 
ερμηνεύουν ο Ζορντί Σαβάλ 
με την ορχήστρα του στο 
νέο του άλμπουμ.

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

ΜΑΤΙΕΣ                  ΚΟΣΜΟ
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ΑΝΘΟΛΟΓΙΑ
Παλαιστινιακή ποίηση

εκδ. Πρεσβεία του Κράτους 
της Παλαιστίνης στην Κυπριακή 

Δημοκρατία, 
2022, σελ. 106

Η πρεσβεία του Κράτους της 
Παλαιστίνης στην Κυπριακή ∆η-
μοκρατία το 2022 επανέκδωσε 
την ανθολογία «Παλαιστινιακή 
ποίηση» (πρώτη έκδοση 1985, 
στην Αθήνα από τη Γενική 

Ένωση Παλαιστινίων Φοιτητών 
Ελλάδας), η οποία περιλαμβά-
νει ποιήματα τριών κορυφαί-
ων Παλαιστίνιων ποιητών, των 
Μαχμούντ Νταρουίς, Σαμίχ Αλ 
Κάσεμ και Ταουφίκ Ζαγιάντ. 
Στην έκδοση περιλαμβάνε-
ται μία ιστορική επισκόπηση 
του παλαιστινιακού ζητήματος 
και πρόλογος στην ανθολο-
γία. Για τον Ταουφίκ Ταουφίκ 
Ζαγιάντ έγινε επιλογή έντεκα 
ποιημάτων από τις συλλογές 
του «Θάψτε τους νεκρούς σας 
και σηκωθείτε», «Σας σφίγγω 
τα χέρια» και «Του γυρισμού». 
Μεταξύ των ποιημάτων ξεχω-
ρίζω το «Άνεμος απ’ την ανα-
τολή», σελ. 29, ενδεικτικός ο 
στίχος: «∆άκρυα είν’ αυτός ο 
άνεμος | που ’ρχεται απ’ την 
ανατολή | φορτωμένος με τις 
φωνές των απόντων αγαπημέ-
νων | με το σαράκι της νοσταλ-
γίας […] | ∆άκρυα είν’ αυτός ο 
άνεμος | που ’ρχεται απ’ την 
ανατολή». Για τον Σαμίχ Κάσεμ 
ανθολογούνται οκτώ ποιήμα-
τα από τις συλλογές του «Το 
αίμα πάνω στην παλάμη μου», 
«Το πέσιμο των προσωπείων», 

«Περιμένοντας το πουλί της 
βροντής». Ιδιαίτερα το ποίημα 
«Ο τελευταίος στίχος του ποιή-
ματος», σελ. 53, «Καταραμένε 
τάραξες τη σιωπή | καταραμένε 
σάστισες την εικόνα | του τε-
λευταίου στίχου». Από τον Μαχ-
μούντ Νταρουίς, ο οποίος θε-
ωρείται ο εθνικός ποιητής της 
Παλαιστίνης, ανθολογούνται 18 
ποιήματα, από τις συλλογές του 

«Τα φύλλα της ελιάς», «Ερω-
τευμένος από την Παλαιστίνη», 
«Το τέλος της νύχτας», «Η αγα-
πημένη μου σηκώνεται», «Από 
τον ύπνο της», «Το ημερολόγιο 
μιας παλαιστινιακής πληγής» 
και «Γραφή κάτω από το φως 
του τουφεκιού». Το ποίημα του 
Νταρουίς «Ένα απλοϊκό τρα-
γούδι για τον Ερυθρό Σταυρό» 
ακούγεται το 2025 τόσο έντο-
να, με τη γενοκτονία στη Γάζα, 
από την κυβέρνηση του Ισραήλ: 
«Σα μένουν άδεια τα τσουβάλια 
απ’ αλεύρι | το φεγγάρι γίνεται 
καρβέλι στα μάτια μου» και σε 
άλλο σημείο: «Πατέρα, φυτρώ-
νουνε λουλούδια στον ίσκιο 
του σταυρού | και κελαηδάει τ’ 
αηδόνι; | Τότε, γιατί ανατινάξα-
νε το σπίτι μου;». Το εξώφυλλο 
είναι πίνακας του Παλαιστίνι-
ου ζωγράφου Ισμαήλ Σαμμούτ, 
από τη σειρά «Ταλ Αλ-Ζάα-

σταρ».

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

«Είναι επιθυμία μου, αν όχι καθή-
κον μου, να προσπαθήσω να μιλή-
σω σε εσάς τους συνάδελφους με 
κάποια ειλικρίνεια για το τι συμ-
βαίνει στα ΜΜΕ. [...] ∆εν έχω τε-
χνικές συμβουλές ή οδηγίες να 
προσφέρω σε εσάς που εργάζε-
στε σε αυτό το πεδίο που παρά-
γει λέξεις και εικόνες. Θα με συγ-
χωρήσετε που δεν σας λέω ότι τα 
εργαλεία με τα οποία εργάζεστε 
είναι θαυμαστά, ότι η ευθύνη σας 
είναι άνευ προηγουμένου ή ότι 
οι φιλοδοξίες σας συχνά απογο-
ητεύονται. ∆εν είναι απαραίτητο 
να σας υπενθυμίσω πως το γεγο-
νός ότι η φωνή σας ενισχύεται 
σε τέτοιο βαθμό ώστε να φτάνει 
από τη μια άκρη της χώρας στην 
άλλη δεν σας προσδίδει μεγαλύ-
τερη σοφία ή κατανόηση από ό,τι 
είχατε όταν η φωνή σας έφτανε 
μόνο από τη μια άκρη του μπαρ 
στην άλλη. Ολα αυτά τα γνωρίζετε. 
[...] ∆εν υπάρχει κανένας λογικός 
λόγος για προσωπική καταγγε-
λία, αλλά με κατακλύζει ένας δι-
αρκής φόβος για το τι κάνουν τα 
Μέσα στην κοινωνία, τον πολιτι-
σμό και την κληρονομιά μας. [...] 
Η ιστορία μας θα είναι αυτή που 
εμείς θα φτιάξουμε. Και αν υπάρ-
χουν ιστορικοί σε 50 ή 100 χρόνια 
από τώρα, και αν έχουν διατηρη-
θεί οι ειδήσεις μιας εβδομάδας, 
θα βρουν εκεί καταγεγραμμένες 
σε ασπρόμαυρο ή έγχρωμο, απο-
δείξεις της παρακμής, της φυγής 
από την πραγματικότητα και της 
απομόνωσης από τον κόσμο στον 
οποίο ζούμε. [...] Σε πολύ μεγά-
λο βαθμό, τα μέσα μαζικής επι-
κοινωνίας σε μια δεδομένη χώρα 
αντανακλούν το πολιτικό, οικο-
νομικό και κοινωνικό κλίμα στο 
οποίο ευδοκιμούν. [...] Θα παρα-
μείνουμε απλώς στις θέσεις μας, 
συμπεραίνοντας ότι η υποχρέωση 
των Μέσων έχει εκπληρωθεί όταν 
εργαζόμαστε για την ενημέρωση 
του κοινού για ένα ελάχιστο χρο-
νικό διάστημα; Ή πιστεύουμε ότι 
η διατήρηση της ∆ημοκρατίας εί-
ναι μια εργασία επτά ημερών την 
εβδομάδα, που απαιτεί περισσότε-
ρη ευαισθητοποίηση, καλύτερες 
δεξιότητες και περισσότερη επιμο-
νή από ό,τι έχουμε σκεφτεί μέχρι 
τώρα; Σε όσους λένε ότι οι άνθρω-
ποι δεν ενδιαφέρονται, ότι είναι 
πολύ εφησυχασμένοι, αδιάφοροι 
και απομονωμένοι, μπορώ μόνο 
να απαντήσω: Υπάρχουν, κατά τη 
γνώμη ενός δημοσιογράφου, ση-
μαντικά στοιχεία που αντικρούουν 
αυτόν τον ισχυρισμό. [...] Τα Μέσα 
μπορούν να διδάξουν, μπορούν να 
διαφωτίσουν, μπορεί ακόμη και 
να εμπνεύσουν. Αλλά μπορούν 
να το κάνουν μόνο στον βαθμό 
που οι άνθρωποι είναι αποφασι-
σμένοι να τα χρησιμοποιήσουν 
για αυτούς τους σκοπούς. ∆ιαφο-
ρετικά, είναι απλώς καλώδια και 
φώτα σε ένα κουτί. Υπάρχει μια 

μεγάλη και ίσως αποφασιστική 
μάχη που πρέπει να δοθεί ενάντια 
στην άγνοια, τη μισαλλοδοξία και 
την αδιαφορία».

Τα παραπάνω είναι αποσπά-
σματα από την ομιλία που έδω-
σε το 1958 ο δημοσιογράφος Εντ 
Μάροου στην Ενωση Ραδιοτηλε-
οπτικών Ειδήσεων στο Σικάγο. 
Αφορούν κυρίως το νέο ΜΜΕ της 
εποχής, την τηλεόραση αλλά, βε-
βαίως, είναι αδύνατον να ισχυρι-
στεί πλέον κάποιος ότι αφορούν 
μόνον αυτήν.

Η θεατρική παράσταση «Good 
Night, and Good Luck», το ντε-
μπούτο του Τζορτζ Κλούνεϊ στο 
Μπρόντγουεϊ, μεταδόθηκε χθες 
από το CNN. Ερχεται μετά την 
ομώνυμη ταινία που σκηνοθέτη-
σε ο Κλούνεϊ το 2005 αφηγούμε-
νος την πραγματική ιστορία του 
Εντουαρντ Μάροου, του εμβλημα-
τικού δημοσιογράφου του CBS, ο 
οποίος τη δεκαετία του 1950 τόλ-
μησε να σταθεί απέναντι στον γε-
ρουσιαστή Τζόζεφ Μακάρθι και 
στην αντικομμουνιστική υστε-
ρία που σημάδεψε τις ΗΠΑ. Το 
σλόγκαν του Μάροου, με το οποίο 

έκλεινε τις εκπομπές του –«καλη-
νύχτα και καλή τύχη»– έγινε συ-
νώνυμο όχι μόνο της δημοσιογρα-
φικής αξιοπρέπειας, αλλά και μιας 
συνεχούς «υπενθύμισης» για την 
ανάγκη υπεράσπισης της δημοσι-
ογραφίας ως δημόσιου αγαθού. 
Μια παρόμοια ομιλία σήμερα, μια 
παρόμοια υπεράσπιση, διαπίστω-
ση και διεκδίκηση είναι πιο πι-
θανό να κατέτασσε τον Μάροου 
στην κατηγορία των «γραφικών», 
αν δεν τον πέταγε στην αρένα 
των κοινωνικών δικτύων όπου η 
δημόσια αμφισβήτηση των προ-
θέσεών του μπορεί να τον έκανε 
να κλείσει όλα τα «κουμπιά» και 
να πάει για... ψάρεμα. Πληγωμέ-
νος και εκτός.

Σύμφωνα με έρευνα του Reuters 
Institute (Digital News Report 
2023), μόνο το 40% των ερωτηθέ-
ντων σε διεθνές επίπεδο δηλώνει 
ότι εμπιστεύεται τα μέσα ενημέρω-
σης. Σε χώρες όπως η Ελλάδα, το 
ποσοστό αυτό υποχωρεί στο 19%, 
το χαμηλότερο στην Ε.Ε. Παράλ-
ληλα, το 56% των ερωτηθέντων 

δηλώνει ότι αποφεύγει συστηματι-
κά τις ειδήσεις. Οχι επειδή δεν εν-
διαφέρεται για την επικαιρότητα, 
αλλά επειδή αισθάνεται ότι αυτή 
μεταδίδεται με τρόπο μονόπλευρο, 
προκατειλημμένο ή «αποπνικτικό».

Η ευθύνη του κοινού
Προσωπικώς, δεν είμαι σίγου-

ρη ότι είναι ακριβώς έτσι. Το «κοι-
νό» έχει ευθύνη. Συμμερίζομαι τα 
λόγια του Ιβάν Κολπάκοφ, αρχι-
συντάκτη του meduza: «Φαίνε-
ται αδύνατο να κάνεις αυτή τη 
δουλειά αν δεν πιστεύεις 100% 
σε αυτό που κάνεις. Αλλά είμαι 
ο μεγαλύτερος σκεπτικιστής της 
δημοσιογραφίας που μπορείς να 
φανταστείς. Αμφιβάλλω συνεχώς 
για την αναγκαιότητά της. Κατα-
λαβαίνω, για παράδειγμα, πόσο 
κακό κάνει η δημοσιογραφία, πα-
ράλληλα με το καλό. Και καταλα-
βαίνω πόσο συχνά δεν κάνουμε 
τη δουλειά μας αρκετά καλά. Ζη-
λεύω τους ανθρώπους που μπο-
ρούν να πουν: “Κάνω τη δουλειά 
μου επειδή πιστεύω στη δημοσι-
ογραφία. Οι ενήλικοι πρέπει να 
έχουν πλήρη πληροφόρηση, ώστε 
να μπορούν να κάνουν ενημερω-
μένες επιλογές”. ∆εν νομίζω ότι οι 
άνθρωποι διαβάζουν τις ειδήσεις 
για να κάνουν ενημερωμένες επι-
λογές. Είναι περισσότερο ένα από 
τα πολλά είδη ψυχαγωγίας. Για 
εμάς δεν είναι, για αυτούς είναι».

Παρότι θεωρώ τη διαμόρφω-
ση της σχέσης των πολιτών με 
την ενημέρωση σχεδόν το ίδιο 
σημαντική και υπεύθυνη με την 
ενημέρωση αυτή καθαυτή, οφεί-
λουμε να παραδεχθούμε ότι η «μη 
εμπιστοσύνη» προς τους δημοσι-
ογράφους δεν δημιουργήθηκε εν 
μια νυκτί. Είναι το αποτέλεσμα δε-
καετιών πολιτικής χειραγώγησης, 
εταιρικών πιέσεων, infotainment, 
δημοσιογραφικής επιπολαιότητας 
και, πιο πρόσφατα, της «συνθη-
κολόγησης» των παραδοσιακών 
ΜΜΕ απέναντι στην ταχύτητα και 
στον θόρυβο των κοινωνικών δι-
κτύων. Αντί να αντισταθούν στην 
εφήμερη, υπερφορτωμένη πληρο-
φορία των timelines και στην αδι-
αμεσολάβητη επικοινωνία της ρη-
τορικής των «influencers», πολλά 
ΜΜΕ προσπάθησαν να προσαρ-
μοστούν – όχι ενδυναμώνοντας 
την εγκυρότητα, αλλά μιμούμενα 
το στυλ και τη δομή των πλατφορ-
μών αυτών. Τρέχοντας έτσι έναν 
μαραθώνιο, ο νικητής του οποί-
ου, στο τέλος, θα ταυτιστεί με τη 
μεγάλη ήττα της δημοσιογραφίας 
ενισχύοντας μια κοινωνία που είτε 
πιστεύει μόνον ό,τι επιβεβαιώνει 
τις απόψεις της είτε δεν πιστεύει 
τίποτα. Και αυτό δεν προμηνύει 
τίποτα καλό. Για κανέναν. «Μια 
μεγάλη και ίσως αποφασιστική μά-
χη πρέπει να δοθεί ενάντια στην 
άγνοια, τη μισαλλοδοξία και την 
αδιαφορία».

Καληνύχτα και καλή τύχη

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο Τζορτζ Κλούνεϊ ως Εντουαρντ Μάροου. Στην παράσταση «Good Night, and Good Luck» αφηγείται την πραγματι-
κή ιστορία του Μάροου, του εμβληματικού δημοσιογράφου του CBS, ο οποίος τη δεκαετία του ’50 τόλμησε να σταθεί 
απέναντι στον γερουσιαστή Τζόζεφ Μακάρθι και στην αντικομμουνιστική υστερία στις ΗΠΑ.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Το μυθιστόρημα της Μίτσικο Αο-
γιάμα «Η βιβλιοθήκη των κρυφών 
ονείρων» (εκδόσεις Πατάκη). Αγα-
πώ πολύ τις βιβλιοθήκες, καθώς 
έχω περάσει πολλές ώρες της ζω-
ής μου μέσα σε αυτές, και αυτό 
το βιβλίο, εκτός των άλλων, είναι 
ένας ύμνος στις βιβλιοθήκες και 
στους βιβλιοθηκάριους.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιαβάζοντας το βιβλίο του δασολό-
γου Πέτερ Βόλεμπεν «Η μυστική 
ζωή των ζώων» (εκδόσεις Πατάκη) 
μέσα από τις περιγραφές του για 
τους περίπλοκους τρόπους συμπε-
ριφοράς των ζώων του δάσους, 
ανακάλυψα ότι (και) τα άγρια ζώα 
ότι μπορούν να νιώσουν όχι μόνο 
στοργή, αλλά και συμπόνια, θλίψη, 
πόνο, ντροπή.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας επει-
δή διαβάσατε ένα βιβλίο;
Θυμάμαι πως όταν κυκλοφόρησε 
το βιβλίο του Πάουλο Κοέλιο «Ο 
αλχημιστής» (εκδόσεις Λιβάνη) 
έσπευσα να το δανειστώ από μια 
φίλη μου, που το είχε ήδη αγορά-
σει. Ομως μου άρεσε τόσο πολύ 
που το κράτησα μάλλον περισ-
σότερο απ’ όσο εκείνη θα ήθελε, 
προκαλώντας τον εκνευρισμό της.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Μια ήσυχη, φωτεινή, αναπαυτική 
γωνιά του σπιτιού, συντροφιά με 
απαλή μουσική.
 
Υπάρχουν κάποια είδη λογοτεχνίας 
που προτιμάτε και άλλα που απο-
φεύγετε;
Κάθε είδος έχει τη χάρη του, όλα 
παρουσιάζουν ενδιαφέρον, μας 
προσφέρουν γνώσεις και μας προ-
καλούν συναισθήματα, όπως άλ-
λωστε συμβαίνει και με τα διαφο-
ρετικά είδη μουσικής και τέχνης. 
Τα μυθιστορήματα, όμως, με ταξι-
δεύουν περισσότερο.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η όμορφη, αμερόληπτη αφήγηση, 
χωρίς ακραίες και απόλυτες θέ-
σεις. Η ξεκούραστη γραφή που σε 
παρασύρει γλυκά και σου μεταφέ-
ρει θετικά μηνύματα για τη ζωή.

Υπάρχει κάποιο αγαπημένο βιβλίο 
που θα θέλατε να γίνει ταινία;
Θα ήταν πολύ ενδιαφέρον να 
έβλεπα στη μεγάλη οθόνη το μυ-
θιστόρημα της Χίρο Αρικάουα «Το 
χρονικό ενός πολυταξιδεμένου 
γάτου» (εκδόσεις Μίνωας).
 
 
Ενα βιβλίο με ήρωα ένα σκύλο, 
γιατί; Ποια χαρακτηριστικά έχει 
ο Λουπέν που εκτιμάτε;
Η μεγάλη μου αγάπη γι’ αυτόν με 
οδήγησε στη συγγραφή· η απώ-
λειά του και η ανάγκη να μη σβή-
σουν από τη μνήμη μου οι στιγ-
μές που μοιραστήκαμε. Ο Λουπέν 
ήταν πραγματικά αξιολάτρευτος: 
καλόψυχος, γενναιόδωρος, υπο-
μονετικός, ανεκτικός, μα πάνω 
απ’ όλα είχε το χάρισμα να κατα-
λαβαίνει τα συναισθήματα των 
ανθρώπων γύρω του και να προ-
σπαθεί να τους δώσει χαρά με τα 
σκέρτσα του και τα παιχνίδια του. 
Με συντρόφευσε σε κάθε δύσκο-
λη στιγμή της ζωής μου, σαν ένας 
«μικρός» μεγάλος ψυχολόγος. Πα-
ράλληλα, ήταν γενναίος και ατρό-
μητος, έτοιμος να με υπερασπι-
στεί είτε από ανθρώπους είτε από 
ζώα. Υπήρξε ένα χαρισματικό και 
σοφό πλάσμα.
 
Τι σας/μας προσφέρουν τα ζώα;
Ενα από τα πολυτιμότερα αγαθά: 
απεριόριστη και ανιδιοτελή αγάπη.
 
Τι ελπίζετε να αποκομίσουν οι ανα-
γνώστες διαβάζοντας το βιβλίο 
σας για τη σχέση ανθρώπων και 
ζώων;
Θα ήθελα να πάρουν μια γεύ-
ση της ομορφιάς της καθημερι-
νής συμβίωσης με ένα ζώο και να 
αντιληφθούν πόσο αυτή η σχέση 
μπορεί να αλλάξει όλη μας τη ζωή 
προς το καλύτερο. Κοντά στα ζώα, 
μικροί και μεγάλοι διαμορφώνου-
με χαρακτήρα. Γινόμαστε καλύ-
τεροι άνθρωποι, πιο ευαίσθητοι, 
συμπονετικοί, αλτρουιστές, κοινω-
νικοί. Μαθαίνουμε να μοιραζόμα-
στε, να φροντίζουμε, να θέτου-
με σε προτεραιότητα τις ανάγκες 
των πιο ευάλωτων και ανήμπορων 
πλασμάτων, ενώ ταυτόχρονα αυτά 
μας βοηθούν να ξεπεράσουμε ευ-
κολότερα τα δικά μας προβλήματα 
και να τα αντιμετωπίσουμε με με-
γαλύτερη αισιοδοξία και υπευθυ-
νότητα, βλέποντάς τα στη σωστή 
τους διάσταση.   

Επιμέλεια: ΤΑΣΟΥΛΑ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

με την 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ 
ΔΑΣΚΑΛΑΚΗ

Το σλόγκαν του Μάροου 
έγινε συνώνυμο όχι μόνο 

της δημοσιογραφικής 
αξιοπρέπειας, αλλά 
και μιας συνεχούς 

«υπενθύμισης» για την 
ανάγκη υπεράσπισης 
της δημοσιογραφίας 
ως δημόσιου αγαθού.

Η Κωνσταντίνα Δασκαλάκη σπούδασε Φιλολογία 
στο Πανεπιστήμιο του Μάντσεστερ και Εικαστικά 

στην Ελεύθερη Ακαδημία Καλών Τεχνών της 
Φλωρεντίας και στη φημισμένη σχολή χαρακτικής 

«Il Bisonte». Ειδικεύτηκε στην ιαπωνική τεχνική 
ζωγραφικής με μελάνι «sumie» και εμπνεύστηκε 

από ταπεινές αλλά βαθιά εκφραστικές μορφές 
τέχνης. Το μυθιστόρημα «Ο αξιολάτρευτος 

Λουπέν», που πρόσφατα κυκλοφόρησε από τις 
εκδόσεις Λογότυπο, με ήρωα ένα σκύλο, είναι το 

πρώτο της βιβλίο.

500 ΛΕΞΕΙΣ
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Το project της ∆ήλου ξεκίνησε 
για την Εριέτα Αττάλη τον Σε-
πτέμβριο του 2022, τελεία ωστό-
σο δεν έχει βάλει ακόμη. Εντεκα 
επισκέψεις, 26 ημέρες παραμο-
νής στο ιερό νησί, περισσότερα 
από 350 χιλιόμετρα πεζοπορίας, 
πολλές λήψεις, οκτώ συνεργάτες 
που εναλλάσσονταν όλα αυτά τα 
χρόνια και τη βοηθούσαν να με-
ταφέρει τον εξοπλισμό από άκρη 
σε άκρη. «∆ουλεύω με μια μηχα-
νή μεγάλου φορμά, βάρους 20 κι-
λών, θα ήταν αδύνατον να δια-
νύσω όλα αυτά τα χιλιόμετρα και 
να φτάσω σε μερικά δυσπρόσιτα 
σημεία χωρίς βοήθεια», εξηγεί.

Την πρώτη φορά που η κατα-
ξιωμένη φωτογράφος βρέθηκε 
στη ∆ήλο, τα έβαλε με τον εαυτό 
της. «Αναρωτιόμουν, τι δουλειά 
είχα να βρεθώ μετά δύο δεκαετί-
ες που ζούσα σε μακρινές ηπεί-
ρους στο κέντρο του Αιγαίου», 
σημειώνει. Είχε εγκαταλείψει 
την αρχαιολογική φωτογραφία 
τουλάχιστον 20 χρόνια πριν –
είχε ξεκινήσει την πορεία της 
στη φωτογραφία με τις ανασκα-
φές στη Βεργίνα–, είχε αλλά-
ξει όμως αντικείμενο, φτιάχνο-
ντας μια διαδρομή με πολλές 
διακρίσεις στην αρχιτεκτονική 
φωτογραφία και στη φωτογρα-
φία τοπίου. «Και σε αυτήν την 
περίπτωση, υπήρχε η ιδέα της 
αρχιτεκτονικής που εντάσσε-
ται και συνομιλεί με το τοπίο, 
όμως η ∆ήλος είναι κάτι πολύ 
περισσότερο από αυτό. Η αρ-
χική σκέψη ήταν να κάνω μια 
μικρή έκθεση στη Σιγκαπούρη, 
την οποία θα παρουσίαζα την 
άνοιξη του ’23· είχα αποφασί-
σει ότι απαιτούνταν τέσσερις 
ημέρες και θα ολοκλήρωνα το 
εγχείρημα σε αυτό το διάστη-
μα. Αρχισα να φωτογραφίζω το-
πίο, τα αρχαία σε σχέση με το 
χώμα, το βουνό, και στις 7 το 
απόγευμα έπαιρνα το καραβά-
κι της επιστροφής για Μύκονο. 
Από την πρώτη φορά κιόλας δι-
απίστωσα ότι αποχωρούσα την 
καλύτερη ώρα της ημέρας, έχα-
να τα χρώματα στον ουρανό, το 
πιο γλυκό φως. Τη δεύτερη μέ-
ρα ανέβηκα στον Κύνθο. Οταν 
απομακρύνεσαι από το επίπεδο 
της θάλασσας, αντιλαμβάνεσαι 
τη θέση του νησιού στο αρχιπέ-
λαγος. Αρχίζεις να διακρίνεις 
τις σχέσεις με τα άλλα νησιά». 
Υπογραμμίζει ότι για εκείνη εί-
ναι πολύ σημαντικό να δείξεις 
ότι βρίσκεσαι σε νησί, αν εστι-
άζεις μόνο στα ερείπια και έχεις 
τη θάλασσα απλά στο βάθος, χά-
νεις τη μεγαλύτερη ιστορία τού 
να δείξεις τι ήταν η ∆ήλος στην 
αρχαιότητα, πώς συνδεόταν με 
τον υπόλοιπο κόσμο. «Σίγουρα 
στη φωτογραφία τεκμηρίωσης 
η κατεύθυνση είναι διαφορετι-
κή, όταν όμως κάνεις καλλιτε-
χνική φωτογραφία πρέπει να 
ακολουθήσεις το ένστικτό σου, 
να πιστέψεις στην ιστορία που 
θέλεις να πεις». 

«Γη εν πλω»
Μου εξηγεί πώς έπειτα από 

τόσα χρόνια επισκέψεων στο νη-
σί δεν έχει ούτε μία λήψη από τα 
λιοντάρια. «Εχουν φωτογραφη-
θεί, πρέπει να “αφουγκραστείς” 
τον τόπο, το νησί είχε κατοικη-
θεί σε διάφορα σημεία, πρέπει 
κατά τη γνώμη μου να φωτίσεις 
και άλλες πτυχές», μου λέει και 
με τραβάει προς την ανατολική 

πλευρά, εκεί όπου έχουν ανα-
σκαφεί η Συναγωγή και το Στά-
διο. Κάθε λίγα μέτρα σταματάει, 
στήνει και φωτογραφίζει. Νόμιζα 
ότι είχε καταλήξει στο υλικό που 
θα δείξει στην έκθεση «∆ήλος. 
Γη εν πλω», που θα παρουσιά-
σει στο Μουσείο Μπενάκη. «∆εν 
έχεις εικόνες από τη Συναγωγή. 
Το κάνεις για να μπορείς να συ-
γκρίνεις;» τη ρωτάω. «Βέβαια, 
έχω, από το πρώτο, κιόλας, τα-
ξίδι, είναι λάθος όμως να μιλά-
με για συγκρίσεις. Αυτή σήμερα 

είναι μια άλλη εικόνα, μια δια-
φορετική ώρα της ημέρας, που 
αποτελεί κομμάτι σε μια άλλη 
αφήγηση», υποστηρίζει. 

Στην έκθεση θα παρουσιάσει 
25 εκτυπώσεις και ένα φιλμ επτά 
λεπτών, σε επιμέλεια της Ελισά-
βετ Τσουχτίδη, και μια χαρτο-
γράφηση, σχεδιασμένη από τον 
αρχιτέκτονα Αρη Καφαντάρη. 
Αναρωτιέμαι πόσο δύσκολο εί-
ναι να επιλέξεις ανάμεσα σε τό-
σες εικόνες. «Συμβαίνει ακριβώς 
το ίδιο που ισχύει και για τους 

γραφιάδες. Αν πρέπει να πεις 
την ιστορία σε μία, πέντε ή εκα-
τό σελίδες δεν θα διαχειριστείς 
το υλικό σου ανάλογα; ∆εν θα 
κάνεις οικονομία λέξεων;». Τη 
βλέπω να στρέφει την κάμερα 
σε διαφορετικά σημεία του ορί-
ζοντα. «Εχεις δει πώς περιστρέ-
φονται τα παιδιά γύρω από τον 
εαυτό τους όταν παίζουν; Κάνω 
κάτι παρόμοιο με τη μηχανή, 
“σαρώνω” το τοπίο. Προσπαθώ 
να καταγράψω τον ορίζοντα, να 
επιχειρήσω να απαντήσω στο 

πώς ερμηνεύουμε τον κόσμο 
όταν είμαστε στο κέντρο του». 

Τον Οκτώβριο του ’22, ένα 
μήνα αργότερα από το πρώτο 
ταξίδι επέστρεψε, όμως μια κα-
κοκαιρία την κράτησε στη Μύ-
κονο. «Συνειδητοποίησα πως 
ήμουν τόσο κοντά, αλλά και απί-
στευτα μακριά· εκεί άρχισε να 
παίρνει πιο σαφές σχήμα και 
το concept αυτού του εγχειρή-
ματος. Η ∆ήλος ήταν άπιαστη, 
χανόταν μέσα στον ορίζοντα 
ανάλογα με τον καιρό. Ξεκίνη-
σα να τη φωτογραφίζω από μα-
κριά αλλά και αργότερα, προσεγ-
γίζοντάς την από τη θάλασσα. 
Πώς φάνταζε η ∆ήλος στα μάτια 
των άλλων;» αυτό ήταν επίσης 
ένα σημαντικό ερώτημα, ανα-
φέρει, και άρχισε να οργανώ-
νει ταξίδια στην Πάρο, τη Νά-
ξο, τη Σύρο, την Τήνο, τη Σίφνο 
και την Αμοργό, κυνηγώντας το 
«ίχνος» της.

24 ώρες στο νησί
Τον Ιούνιο του ’23 γύρισε στη 

∆ήλο και έχοντας εξασφαλίσει 
άδεια από την Εφορεία Αρχαιο-
τήτων Κυκλάδων και τη Γαλλική 
Αρχαιολογική Σχολή, έμεινε στο 
νησί. «Η διαφορά ήταν εξαιρε-
τικά σημαντική, ήμουν εκεί όλο 
το εικοσιτετράωρο, είχα την ευ-
καιρία να αποδώσω τιμή και στις 
δύο θεούς στους οποίους είναι 
αφιερωμένος ο τόπος, τον Απόλ-
λωνα και την Αρτεμη, μπορούσα 
να καταγράψω το φως της ημέ-
ρας αλλά και το φεγγαρόφωτο, 
να φωτογραφίσω με την ανατολή 
του ηλίου αλλά και με πανσέλη-
νο, να μιλήσω για τη σχέση αυ-
τών των δύο αντιθέτων και για 
ποια ατμόσφαιρα δημιουργείται 
στο νησί ανάλογα με τις εποχές 
και τις καιρικές συνθήκες». 

Τονίζει ότι οι φωτογραφίες 
από το πρώτο ταξίδι το ’22 είναι 
ασπρόμαυρες, γιατί επισκεπτό-
ταν το νησί όταν ο ήλιος ήταν 
ψηλά και ήθελε να αποδώσει αυ-
τήν τη σχέση ανάμεσα στο εκτυ-
φλωτικό φως και στην πέτρα, 
στις υπόλοιπες αποστολές όμως 
χρησιμοποιεί έγχρωμο φιλμ για 
να αιχμαλωτίσει τους μοβ, πορ-
τοκαλί, κόκκινους τόνους στον 
ουρανό, να ακολουθήσει τον 
τρόπο που το φως μεταμορφώ-
νεται, συμβάλλοντας σε αυτήν 
τη μαγευτική εικόνα του νησιού. 
«Κινούμαι σε ένα χώρο ανάμεσα 
σε αρχιτέκτονες όπου όλα είναι 
ασπρόμαυρα, όμως το χρώμα δεν 
πρέπει να το φοβόμαστε, η ∆ή-
λος φέρει στην ιστορία της όλα 
τα χρώματα της Μεσογείου, είναι 
άδικο να μην το δείξεις αυτό». 

Τολμώ να της πω ότι μια βόλ-
τα εξελίχθηκε σε project ζωής. 
«∆εν με συγκινούν οι βόλτες, 
δεν είμαι άνθρωπος της βόλτας, 
δεν είμαι περαστική από κανέ-
να μέρος. Εχω ζήσει μεγάλα δι-
αστήματα στη Νέα Υόρκη, στη 
Μελβούρνη, στο Λονδίνο, στο 
Τελ Αβίβ, στην Κωνσταντινού-
πολη, στην Αθήνα, στο Παρίσι, 
στο Τόκιο. Εχω γνώμη για κάθε 
πόλη όπου έζησα. Οπου και αν 
βρεθώ, αισθάνομαι σαν να εί-
μαι στο σπίτι μου, με ενδιαφέ-
ρει να βιώσω τον τόπο, να γνω-
ρίσω τους ανθρώπους του, να 
αισθανθώ μέρος του. Η ∆ήλος 
σε εμπνέει να δεσμευθείς μα-
ζί της. Η διαφορά με άλλα μέρη 
είναι πως κάθε φορά που είμαι 
εδώ, δεν έχω στον νου μου τον 
επόμενο προορισμό, δεν σκέ-
φτομαι να φύγω».

Της ΞΕΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

Τον Ιούνιο του ’23, έχοντας εξασφαλίσει άδεια από την Εφορεία Αρχαιοτήτων Κυκλάδων και τη Γαλλι-
κή Αρχαιολογική Σχολή, έμεινε στο νησί. «Ημουν εκεί όλο το εικοσιτετράωρο, είχα την ευκαιρία να κατα-
γράψω το φως της ημέρας αλλά και το φεγγαρόφωτο, να φωτογραφίσω με την ανατολή του ηλίου αλλά 
και με πανσέληνο», θυμάται η Εριέτα Αττάλη.
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Ο ορίζοντας

Εχεις δει πώς 

περιστρέφο-

νται τα παιδιά 

γύρω από τον 

εαυτό τους 
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Κάνω κάτι 

παρόμοιο με 

τη μηχανή, 
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Χρώματα

Κινούμαι 

ανάμεσα σε 

αρχιτέκτο-

νες όπου όλα 

είναι ασπρό-

μαυρα, όμως 

το χρώμα δεν 

πρέπει να το 

φοβόμαστε. 

Η Δήλος φέ-

ρει στην ιστο-

ρία της όλα 

τα χρώματα 

της Μεσογεί-

ου.

Από 25/6 έως 
21/9, Μουσείο 
Μπενάκη 
Ελληνικού 
Πολιτισμού, 
Κουμπάρη 1 
και Βασιλίσσης 
Σοφίας.

Στιγμές της ∆ήλου, ασπρόμαυρες και έγχρωμες. Αποτέλεσμα έντεκα επισκέψεων. Είκοσι έξι ημέρες παραμονής στο ιερό νησί, περισσότερα από 350 χιλιόμετρα πεζοπορίας, αμέτρητες λήψεις...
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Η Δήλος
σε εμπνέει

να δεσμευθείς
Μια φωτογραφική καταβύθιση στην ατμόσφαιρα
του ιερού νησιού με τον φακό της Εριέτας Αττάλη
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ΚΩΣΤΙΑ ΚΟΝΤΟΛΕΩΝ    
Η Ηρα στον αστερισμό του καρκίνου   
εκδ. ΑΩ, 2025, σελ. 120     

 

Το μυθιστόρημα «Η Ηρα στον αστε-
ρισμό του καρκίνου» που έγραψε 
η Κώστια Κοντολέων συνιστά μια 
ιδιότυπη λογοτεχνική τοιχογρα-
φία της ανθρώπινης αντοχής, ένα 
υπαρξιακό χρονικό μιας ολέθριας 
πορείας που καταλήγει σε εσωτε-
ρικό φως. Με σπάνια αφηγημα-
τική εγκράτεια και ύφος σχεδόν 
δωρικό, η συγγραφέας δεν υπο-
κύπτει στη ρητορική της θυμα-
τοποίησης ή στον συναισθημα-
τικό εκβιασμό. ∆εν γράφει για να 
προκαλέσει τη συγκίνηση ή το 
δάκρυ. Αντιθέτως, αντιμετωπίζει 
τον καρκίνο του μαστού με έναν 
σχεδόν ασκητικό ρεαλισμό, ανα-
σκάπτοντας τα βαθύτερα στρώ-
ματα της ψυχής και του σώμα-
τος. Γράφει αυτό το βιβλίο για να 
αναδείξει πόσο σημαντικό είναι 
να «δηλώνεις παρούσα στη ζωή 
που σφύζει γύρω σου», ακόμη και 
μόλις έχεις σηκωθεί από το κρε-
βάτι της χημειοθεραπείας.   

Στο αφηγηματικό επίκεντρο 
τοποθετείται η Ηρα, μια γυναίκα 
που φέρει το αρχαϊκό βάρος του 
ονόματός της. Ομως, η Κοντολέ-
ων δεν αρκείται σε έναν εύκολο 
συμβολισμό· παρουσιάζει την 
ηρωίδα της ως ενσάρκωση μιας 
σύγχρονης Αμαζόνας, που ακρω-
τηριάζεται σωματικά, όχι όμως 
ψυχικά, για να επανασυνθέσει 
τον εαυτό της εκ νέου. Ο καρ-

κίνος εδώ δεν λειτουργεί απλώς 
ως απειλή ζωής, αλλά ως μηχα-
νισμός αποδόμησης που πλήτ-
τει τις στερεότυπες ταυτότητες 
της γυναίκας, της μητέρας, της 
επαγγελματία, και αναγκάζει την 
ηρωίδα να αναμετρηθεί μαζί του, 
δεν μπορεί να αγγίξει, όμως, τα 
όνειρά της.  

Η Κοντολέων μετατρέπει τον 
καρκίνο από καθολικό φόβο σε 
εργαλείο δύναμης. Αν και δεν 
αποσιωπά τη φρίκη της διάγνω-
σης, τις χημειοθεραπείες, την 
ψυχική κατάρρευση, εντούτοις 
το βλέμμα της προσηλώνεται πά-
ντα στη χαρά της ζωής. Παραμέ-

νει αισιόδοξο και αυτή είναι και 
η μεγαλύτερη αρετή του βιβλίου. 
Στο πλαίσιο αυτό, η αισιοδοξία 
της δεν είναι επιφανειακή ή εξαγ-
γελτική. ∆εν υπόσχεται φρού-
δες ελπίδες, αλλά βαθιά υπαρ-
ξιακή αποδοχή. Η Ηρα «νικάει» 
τον καρκίνο συνυπάρχοντας μαζί 
του, συνομιλώντας με τον φόβο, 
ωριμάζοντας μέσα από τη συ-
ντριβή. Και δεν του εκχωρεί απο-
λύτως κανένα δικαίωμα.  

Η αφήγηση, ευθύβολη, απερί-
φραστη, με υποδόρια ειρωνεία, 
στηριγμένη σε σύντομα και σφι-
χτοδεμένα κεφάλαια, λειτουρ-
γεί ως πλοηγός μιας εσωτερικής 

διαδρομής. Ο μονόλογος της συγ-
γραφέως, πυκνός, με σύντομες 
φράσεις γεμάτες υπονοούμενα 
και εσωτερική ένταση, ελίσσεται 
ανάμεσα στο λυρικό και το ωμά 
ρεαλιστικό, επιτυγχάνοντας μια 
σπάνια μορφή στοχαστικότητας. 
Η διείσδυση στις ενδόμυχες σκέ-
ψεις της Ηρας και η σύζευξη του 
παρελθόντος με το παρόν απο-
δίδουν τη νόσο ως χρονικό και 
ως δοκιμασία ταυτοτικού επα-
ναπροσδιορισμού.   

Κρίσιμο στοιχείο της αφήγη-
σης είναι η απουσία κάθε μελο-
δραματικής έξαρσης. Αντ’ αυτής, 
η συγγραφέας επιλέγει μια οδό 

εγκράτειας, αφήνοντας τον ανα-
γνώστη να βιώσει την πυρακτω-
μένη σιωπή, τις βαθιές ανάσες 
και τους εσωτερικούς μονολό-
γους. Ο αναγνώστης δεν λυπά-
ται την Ηρα· συμπορεύεται μα-
ζί της, αγγίζει τη μεταμόρφωσή 
της, νιώθει το ρίγος της επιβί-
ωσης. Και χαίρεται κάθε φορά 
που καταφρονώντας την απειλή 
πετυχαίνει «δαγκωνιές του θα-
νάτου», για να θυμηθούμε τον 
ποιητή.    

Η σχέση της Ηρας με τον Ρή-
γα, έναν σύντροφο που την αγα-
πάει το ίδιο, ολόκληρη ή ακρωτη-
ριασμένη, φέρνει στο προσκήνιο 
την ανθεκτικότητα της αγάπης 
στην αναμέτρηση με την απώ-
λεια.  

Η γραφή μετατρέπεται από 
καταγραφή σε κάθαρση. Η Ηρα 
αποφασίζει να γράψει, να μιλήσει 
για την ακρωτηριασμένη φύση 
της. Η λογοτεχνία αναλαμβάνει 
όχι απλώς να εξιστορήσει, αλλά 
να εξορκίσει. Σε μια εποχή που 
ο καρκίνος εξακολουθεί να περι-
βάλλεται από φόβο, η Κοντολέων 
τολμάει να γράψει ένα βιβλίο που 
νοηματοδοτεί και απενοχοποιεί 
κάθε φόβο, κυρίως, όμως, παρη-
γορεί και εμφυσά την ελπίδα.   

«Η Ηρα στον αστερισμό του 
καρκίνου» είναι ένα μάθημα αξι-
οπρεπούς επιβίωσης. Μια υπό-
μνηση ότι η ζωή, ακόμη και στην 
πιο εύθραυστη μορφή της, παρα-
μένει πολύτιμη, αρκεί να τη βιώ-
σουμε με αλήθεια, με κατανόη-
ση, με ευπρέπεια και κυρίως με 
όραμα την προσωπική άνοιξη.   

Ωδή στη χαρά της ζωής      
Η συγγραφέας μετατρέπει τον καρκίνο από καθολικό φόβο σε εργαλείο δύναμης     

Της ΤΕΣΥΣ ΜΠΑΪΛΑ    
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Στο βιβλίο της η Κώ-
στια Κοντολέων πα-
ρουσιάζει την αρρώ-
στια ως μηχανισμό 
αποδόμησης που 

πλήττει τις στερεότυ-
πες ταυτότητες της γυ-
ναίκας. Αναγκάζει την 

ηρωίδα να αναμετρηθεί 
μαζί της, δεν μπορεί 

να αγγίξει, όμως, 
τα όνειρά της.      

Η Κώστια Κοντολέων 
γράφει αυτό το βιβλίο για 
να αναδείξει πόσο σημαντι-
κό είναι να «δηλώνεις πα-
ρούσα στη ζωή που σφύ-
ζει γύρω σου», ακόμη και 
μόλις έχεις σηκωθεί από 
το κρεβάτι της χημειοθε-
ραπείας.   

H ηρωίδα του βιβλίου, η Ηρα, φέρει το αρχαϊκό βάρος του ονόματός της. Είναι η ενσάρκωση μιας σύγ-
χρονης Αμαζόνας, που ακρωτηριάζεται σωματικά, όχι όμως ψυχικά, για να επανασυνθέσει τον εαυτό της.     
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Η Ιταλίδα Μάουρα Ντελπέρο απέ-
σπασε (δίκαια) τον Αργυρό Λέ-
οντα στο τελευταίο Φεστιβάλ 
Βενετίας με ένα οικογενειακό 
δράμα, που παντρεύει ιδανικά 
την ιστορική συνθήκη με τις 
καθημερινές προκλήσεις της αν-
θρώπινης ύπαρξης. Βρισκόμα-
στε κάπου στα ορεινά της βόρει-
ας Ιταλίας, όπου ο ανιψιός του 
δασκάλου του χωριού επιστρέ-
φει ως φυγάς από τον πόλεμο. 
Μαζί του θα φέρει τον Πιέτρο, 
έναν νεαρό συμπολεμιστή του, ο 
οποίος θα γνωρίσει και θα ερω-
τευτεί τη Λουτσία, τη μεγάλη κό-
ρη της πολυμελούς οικογένειας 
του δασκάλου. Οι δυο νέοι τε-
λικά θα παντρευτούν, ωστόσο, 
ο Πιέτρο φεύγει προσωρινά για 
την πατρίδα του, Σικελία, προ-
κειμένου να συναντήσει ξανά 
τη μητέρα του.

Η Ντελπέρο δημιουργεί ένα 
εξαιρετικά χαμηλότονο φιλμ, 
όπου οι σιωπές, οι κλειστές πόρ-
τες και τα ερμητικά πλάνα έχουν 

ίση, αν όχι μεγαλύτερη, αξία με 
τους διαλόγους. Η πατριαρχική 
κοινωνία της εποχής καθρεφτί-
ζεται κυρίως πάνω στη συμπε-
ριφορά του πατέρα-αφέντη, αλ-
λά και στις τρεις κόρες του, οι 
οποίες θα δουν τις ζωές τους να 
αλλάζουν με διαφορετικούς τρό-
πους στη διάρκεια ενός έτους. 
Η γυναικεία εμπειρία βρίσκεται 
προφανώς εδώ στο επίκεντρο: 
από το σκίρτημα ενός μεγάλου 
έρωτα έως τη σεξουαλική αφύ-
πνιση και την υποχρέωση απέ-
ναντι στην οικογένεια και στον 
Θεό, που κρίνει κάθε επιλογή 
και σκέψη.

Από την άλλη, το ιταλικό φιλμ 
θα ήταν απλώς ενδιαφέρον αν 
δεν υπήρχε η εκπληκτική κινη-
ματογράφηση της Ντελπέρο και 
του διευθυντή φωτογραφίας της, 
Μικαΐλ Κρίσμαν. Οι δυο τους 
καδράρουν μοναδικά τα χιονι-
σμένα τοπία των ιταλικών Αλπε-
ων, αντιπαραβάλλοντάς τα στα 
σκοτεινά εσωτερικά του σπιτιού 

της οικογένειας και καταφέρνο-
ντας έτσι να προεκτείνουν το 
προσωπικό δράμα στη σφαίρα 
του συλλογικού και του αιώνιου. 
Κληρονομώντας το πνεύμα του 
νεορεαλισμού, ο οποίος απεικό-
νισε με θάρρος και ευρηματικό-
τητα τη μεταπολεμική Ιταλία, η 
Ντελπέρο δημιουργεί για την 
ίδια εποχή ένα μοντέρνο φιλμ, 
που αποπνέει πάντως την αύρα 
του διαχρονικού.

Σημαντικό επίσης ότι όλοι 
οι χαρακτήρες του, ακόμη και 
οι πιο στρυφνοί, προσεγγίζο-
νται με ευαισθησία και ανθρω-
πιά, καθώς πίσω τους κρύβονται 
ξεχωριστές –αν και ανείπωτες– 
ιστορίες και μυστικά, που δίνουν 
ακόμη περισσότερο βάθος στο 
σύνολο. Μαζί και με τις πολύ 
καλές ερμηνείες, μιλάμε για ένα 
άρτιο φιλμ, το οποίο μπορεί να 
μην αιχμαλωτίσει την προσοχή 
κάθε θεατή, όμως θα ανταμείψει 
όσους μπουν για τα καλά στον 
κόσμο του.

Οταν οι επιθυμίες
πνίγονται στη σιωπή
Οικογενειακό δράμα με φόντο τις ιταλικές Αλπεις

Σκηνή από το φιλμ «Βερμίλιο: Η νύφη του βουνού». Η Μάουρα Ντελπέρο βραβεύτηκε με τον Αργυρό Λέοντα για την 
ταινία της, που απεικονίζει τη σκληρή μορφή της πατριαρχίας σε μια μικρή, κλειστή κοινωνία του ιταλικού Βορρά. 

Βερμίλιο: Η νύφη 
του βουνού ���½
ΔΡΑΜΑ (2024), 119΄
Σκηνοθεσία: Μάουρα 
Ντελπέρο
Ερμηνείες: Τομάσο Ράνιο, 
Μαρτίνα Σκρίντζι

O Μάθιου Γκουντ σε σκη-
νή της σειράς «Dept. Q», του 
Netflix.

H εμμονή με τα σαλιγκάρια 
και η αγάπη για τα βιβλία οδή-
γησαν την Γκρέις στις υποψη-
φιότητες των βραβείων Οσκαρ.

� κακό  

�� μέτριο  

��� καλό   

���� πολύ καλό   

����� εξαιρετικό

Dept. Q
ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ (2025)
Δημιουργοί: Τσάντνι Λακάνι, 
Σκοτ Φρανκ
Ερμηνείες: Μάθιου Γκουντ, 
Λιν Μπερν

 
Μία από τις πιο ενδιαφέρουσες 
αστυνομικές σειρές που έχουμε 
δει πρόσφατα, μας έρχεται από 
την πλατφόρμα του Netflix. Οι 
δημιουργοί του επιτυχημένου 
«Γκαμπί της βασίλισσας» μάς 
στέλνουν αυτή τη φορά στο 
Εδιμβούργο, εκεί όπου ένας 
υψηλόβαθμος ντετέκτιβ της 
αστυνομίας (Μάθιου Γκουντ) 
προσπαθεί να ανακάμψει ψυ-
χολογικά, έπειτα από μια δολο-
φονική επίθεση που αφήνει τον 
συνεργάτη του παράλυτο και 
άλλον έναν αστυνομικό νεκρό. 
Επιστρέφοντας στη δουλειά, 
του ανατίθεται η διεύθυνση 
ενός νέου τμήματος, το οποίο 
ασχολείται με την επανεξέταση 

χρόνιων άλυτων υποθέσεων. 
Ο Μάθιου Γκουντ είναι φαντα-
στικός στον ρόλο του τραυμα-
τισμένου ντετέκτιβ, ο οποίος 
στάζει ειρωνεία και κυνισμό σε 
κάθε του κουβέντα. Η ευφυΐα 
και η περιέργειά του ωστόσο θα 
επικρατήσουν, καθώς βυθίζε-
ται όλο και περισσότερο σε μια 
παλιά υπόθεση, με τη βοήθεια 
δύο αναπάντεχων συνεργατών. 
Ατμόσφαιρα, μαύρο χιούμορ και 
καλοστημένες ανατροπές είναι 
η συνταγή της επιτυχίας για μια 
αστυνομική σειρά που βλέπεται 
απνευστί.

 
Αναμνήσεις 
ενός σαλιγκαριού ���
ΑΝΙΜΑΤΙΟΝ (2024), 95΄
Σκηνοθεσία: Ανταμ Ελιοτ
Ακούγονται: Τζάκι Γουίβερ, 
Σάρα Σνουκ

Οσκαρική υποψηφιότητα για το 
τελευταίο animation του Αυ-

στραλού Ανταμ Ελιοτ, που βλέ-
πουμε στην πλατφόρμα του 
Cinobo. Η Γκρέις είναι ένα μο-
ναχικό κορίτσι με εμμονή για 
τα σαλιγκάρια και μεγάλη αγά-
πη στα βιβλία. Οταν μια σειρά 
από τραγικά γεγονότα θα τη χω-
ρίσουν από τον δίδυμο αδελφό 
της, η θλίψη την κυριεύει, έχο-
ντας για μοναδική παρηγοριά τη 
φιλία της με μια εκκεντρική ηλι-
κιωμένη. Ο Ελιοτ χρησιμοποιεί 
τη χαρακτηριστική claymation 
τεχνική του (μορφές σαν πλα-
σμένες με πηλό), δημιουργώ-
ντας έναν μοναδικό κόσμο για 
την ηρωίδα του, η οποία ωστό-
σο προτιμά να μείνει κλεισμένη 
στο... καβούκι της. Εδώ δεν έχου-
με προφανώς να κάνουμε με ένα 
παιδικό φιλμ, αλλά με ένα βαρύ 
δράμα γύρω από τη μοναξιά και 
τη σκληρότητα του κόσμου, το 
οποίο πάντως εμποτίζεται με δό-
σεις μαύρου χιούμορ πριν οδη-
γηθεί στο λυτρωτικό φινάλε.

Ντετέκτιβ με ειρωνεία και μαύρο χιούμορ
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Ως αφιέρωμα στο Eτος Σοστακό-
βιτς προβλήθηκε η συναυλία της 
Κρατικής Ορχήστρας Αθηνών 
που πραγματοποιήθηκε στις 25 
Απριλίου στην αίθουσα «Χρήστος 
∆. Λαμπράκης», παρότι δύο από 
τα τρία έργα του προγράμματος 
προέρχονταν από την πένα άλ-
λου συνθέτη, του Φινλανδού Ζαν 
Σιμπέλιους. Η βραδιά ξεκίνησε 
με το πρώτο Κοντσέρτο για τσέ-
λο και ορχήστρα του τιμώμενου 
συνθέτη και συνεχίστηκε με το 
συμφωνικό ποίημα «Φινλανδία», 
καθώς επίσης την Eβδομη Συμφω-
νία του Σιμπέλιους. Σολίστ ήταν 
ο Γάλλος Εντγκάρ Μορό, ενώ την 
ορχήστρα διηύθυνε ο Εσθονός 
αρχιμουσικός Μίχκελ Κίτσον. 

Το πρώτο Κοντσέρτο για τσέ-
λο του Σοστακόβιτς γράφηκε για 
τον Μστισλάβ Ροστροπόβιτς, ο 
οποίος και το πρωτόπαιξε το 1959 
στο Λένινγκραντ υπό τη μουσική 
διεύθυνση του Γεβγκένι Μραβίν-

σκι. Κίνητρο για τη σύνθεσή του 
υπήρξε, φυσικά, το ξεχωριστό τα-
λέντο του σπουδαίου τσελίστα. 
Αυτό προσδιόρισε τον βαθμό δυ-
σκολίας της γραφής. Με αρκετές 
διακρίσεις και ήδη αξιομνημό-
νευτη σταδιοδρομία, ο 31χρονος 
Εντγκάρ Μορό ανταποκρίθηκε 
άνετα στις τεχνικές και δεξιοτε-
χνικές δυσκολίες του πρώτου και 
του τρίτου μέρους. Ερμήνευσε με 
επιτυχία τη γωνιώδη γραφή και 
τη σατιρική διάθεση της μουσι-
κής, στην οποία περιλαμβάνεται 
στρεβλωμένη παράφραση ενός 
τραγουδιού που αγαπούσε ο Στά-
λιν, πριν αποδώσει ορμητικά την 
πυρετώδη, εμμονική διάθεση των 
τελευταίων μέτρων του έργου. 

Oμως, αυτά τα ακούει κανείς 
το ίδιο καλά παιγμένα και από άλ-
λους τσελίστες. Εκείνο που έκανε 
τη διαφορά στην ερμηνεία του 
Γάλλου ήταν η βαθιά εκφραστι-
κή ερμηνεία του αργού δεύτερου 
μέρους και της «καντέντσας» που 
το ακολουθεί. Είχε κανείς την ευ-
καιρία να απολαύσει τη μουσικό-
τητα του Μορό και τον ποιητικό 
τρόπο με τον οποίο διαμόρφωνε 
τις φράσεις, την πλαστικότητα 
που προερχόταν από τις διαρκείς 
αυξομειώσεις της δυναμικής και 
τις ανεπαίσθητες αναπροσαρμο-

γές της ταχύτητας. Θετική υπήρξε 
η συμβολή του κόρνου (Κώστας 
Σίσκος), που στο μέρος αυτό έχει 
ξεχωριστή παρουσία. 

Eργα Σιμπέλιους
Η επιλογή έργων του Ζαν Σι-

μπέλιους στο δεύτερο μέρος της 
βραδιάς θα μπορούσε να στηρι-
χθεί εξωμουσικά με ποικίλους 
τρόπους. Λόγου χάριν, φέτος συ-
μπληρώνονται 160 χρόνια από τη 
γέννηση του συνθέτη. Oταν το 
1899/1900 έγραψε το συμφωνι-
κό ποίημα «Φινλανδία», η πατρί-
δα του ήταν μέρος της Ρωσικής 
Αυτοκρατορίας, αλλά το 1924, 
όταν ολοκληρώθηκε η Eβδομη 
Συμφωνία του, είχε εγκαθιδρυ-
θεί το σοβιετικό καθεστώς και 
η Φινλανδία ήταν προεδρική δη-
μοκρατία. Το συμφωνικό ποίημα 
«Φινλανδία» γράφηκε ακριβώς σε 
αυτό το πνεύμα απελευθέρωσης 
από τη Ρωσική Αυτοκρατορία και 
πρωτοπαρουσιάστηκε στο Ελσίν-
κι. Η Eβδομη είναι η τελευταία 
συμφωνία του Σιμπέλιους και από 
πολλές απόψεις πρόκειται για έρ-
γο πρωτοποριακό. Αρθρώνεται 
σε έντεκα επιμέρους ενότητες, 
που όμως συνιστούν ένα μόνο 
μέρος. Αυτός είναι ο λόγος που 
όταν παρουσιάστηκε για πρώτη 
φορά ο συνθέτης την ονόμασε 
«συμφωνική φαντασία». Ωστό-
σο, την επόμενη χρονιά (1925), 
όταν ήρθε η ώρα της έκδοσης, 
τη μετονόμασε Συμφωνία αρ. 7 
(σε ένα μέρος). Το έργο ξεχωρίζει 
επίσης για την τονικότητά του, 
την ντο μείζονα, καθώς στην επο-
χή του εθεωρείτο ότι είναι πα-
ντελώς ατελέσφορο να επιχειρεί 
κανείς να γράψει σε αυτήν, αφού 
είχε δώσει τους καρπούς της και 
κρινόταν ως εξαντλημένη. Πολύ 
σύντομα, ακόμη και συνάδελφοι 
του Σιμπέλιους όπως ο Βρετανός 
συνθέτης Ραλφ Βον-Ουίλιαμς, 
αναγνώρισαν ότι ο Φινλανδός 
κατόρθωσε να προσφέρει κάτι 
εντελώς νέο.Ο Μίχκελ Κίτσον 
υπερασπίστηκε με επιτυχία και 
τα δύο έργα. Η ερμηνεία του συμ-
φωνικού ποιήματος διέθετε την 
αναμενόμενη ενέργεια και την 
«επαναστατική» διάθεση. Στην 
πολύ πιο πολύπλοκη Eβδομη Συμ-
φωνία, ο Εσθονός αρχιμουσικός 
κατόρθωσε να υπερκεράσει τον 
σκόπελο της πυκνής γραφής και 
να αποδώσει με σαφήνεια τον δι-
αφορετικό χαρακτήρα καθεμιάς 
από τις υποενότητες του έργου. 
Καθοδηγώντας με ακρίβεια τις 
διαφορετικές ομάδες της ορχή-
στρας, πέτυχε τη δημιουργική 
σύνθεσή τους και ανέδειξε το 
μεγαλείο της μουσικής.

Ο Εντγκάρ Μορό
παίζει Σοστακόβιτς

Η ερμηνεία του Μορό ξεχώρισε για τη βαθιά εκφραστική απόδοση του αρ-
γού δεύτερου μέρους και της «καντέντσας» που το ακολουθεί.

Με το πρώτο Κοντσέρτο 
για τσέλο συνεχίστηκε 
το αφιέρωμα της Κρα-
τικής Ορχήστρας στον 
Ντμίτρι Σοστακόβιτς.

CINEMA
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΜΟΥΣΙΚΗ
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Σε λίγες μέρες συμπληρώνονται 
δύο χρόνια από την πανηγυρι-
κή αθώωσή του. Πέρασαν όμως 
και σχεδόν δέκα από την άδικη 
αποπομπή του και τον πόλεμο λά-
σπης που δέχθηκε. Τα σημάδια 
αυτής της μάχης δεν σβήνονται 
εύκολα, αλλά ήταν η χαρά που 
επικράτησε, οι θερμοί ασπασμοί 
και μια μελαγχολία όταν ο Γιώρ-
γος Λούκος, ο αναμορφωτής του 
Φεστιβάλ Αθηνών, εμφανίστηκε 
στην Πειραιώς 260 το περασμένο 
Σάββατο για να δει την παράστα-
ση της φίλης του, Αριάν Μνου-
σκίν. Οχι ως κάποιο τιμώμενο 
πρόσωπο –αν και οι παλιοί συ-
νεργάτες του έτσι τον έβλεπαν–, 
αλλά ως θεατής. Το ίδιο έκανε 
και την Κυριακή στην πρεμιέρα 

της «Τουραντότ» και ανεβαίνο-
ντας τα σκαλιά του Ηρωδείου για 
να βρει τη θέση του αντάλλαξε 
μόνο ένα νεύμα με την επίσημη 
πολιτεία που κάθονταν λίγο πιο 
κάτω. «Το φεστιβάλ μού έδωσε 
κυρίως αγάπη και γνώση για την 
Ελλάδα. Αλλαξε τη σχέση μου 
με την Ελλάδα», είπε ο ίδιος στο 
μεγάλο αφιέρωμα του Τέχνες & 
Γράμματα στο Φεστιβάλ Αθηνών 
της περασμένης Κυριακής. Μια 
δήλωση με πολλές αναγνώσεις. 

 
Οι «Δράκοι» πάντως της Μνου-
σκίν ήταν από τις πιο τολμηρές 
και θαρραλέες παραστάσεις για 
τον πόλεμο στην Ουκρανία. Θέ-
λοντας να φτάσει στην πηγή των 
πραγμάτων για να δει, με απλά 

λόγια, πού στράβωσαν τα πράγ-
ματα με τη Ρωσία, η Μνουσκίν 
με το Θέατρο του Ηλιου αναβι-
ώνουν μια σειρά από ιστορικά 
επεισόδια που εκτυλίσσονται 
στην Οκτωβριανή Επανάσταση 
και στα μέτωπα του Α΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου. Η επικράτηση 
του Λένιν, κατά τη Μνουσκίν, 
ήταν κάτι σαν πραξικόπημα της 
εποχής. Από κοντά βλέπουμε και 
τους άλλους πρωταγωνιστές της 
ιστορίας, από τον Χίτλερ στα χα-
ρακώματα του πολέμου μέχρι τον 
Γκέμπελς και τον Στάλιν. ∆εν εί-
ναι εύκολο ούτε ινσταγκραμικό. 
∆εν είναι μάθημα Ιστορίας αλ-
λά μια ματιά πάνω στην Ιστορία 
και εξηγεί πολλά για τη φύση και 
τους μηχανισμούς του ολοκλη-

ρωτισμού. Στην αρχή μοιάζουν 
όλα ρομαντικά.

 
Οι χοροί και τα τραγούδια άρε-
σαν στους τουρίστες. Πάντα 
τους αρέσουν κάτι τέτοια χάπε-
νινγκ. Φαίνεται στα βίντεο και 
στις φωτογραφίες που ανήρτη-
σε το υπουργείο Πολιτισμού. Το 
γνωστό μουσικό συγκρότημα 
Encardia έκανε έναν «μουσικό 
περίπατο» για τα εγκαίνια του 
νέου πωλητηρίου της Ακρόπο-
λης. ∆εν νομίζω να κατάλαβαν 
γιατί τόσες γιορτές για ένα πω-
λητήριο με αναμνηστικά. Και οι 
τουρίστες δεν είναι οι μόνοι. Του-
λάχιστον μπήκε πάλι σε λειτουρ-
γία ο ανελκυστήρας για τα άτομα 
με αναπηρίες.

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Η επιστροφή που άργησε δέκα χρόνια

ΕΚΤΟΣ ΥΛΗΣ

Ο Γιώργος Λούκος, ο ανα-
μορφωτής του Φεστιβάλ Αθη-
νών, το περασμένο Σάββατο 
εμφανίστηκε στην Πειραιώς 
260 για να δει την παράσταση 
της φίλης του, Αριάν Μνου-
σκίν, και την Κυριακή παρακο-
λούθησε την «Τουραντότ» στο 
Ηρώδειο.

Μικρός ήθελε να γίνει αρχαιολό-
γος, αλλά έτσι όπως παρατηρεί 
το έδαφος θα μπορούσε να είναι 
γεωλόγος. Ή οιωνοσκόπος, γιατί 
το πέταγμα των πουλιών τραβάει 
το βλέμμα του, ενώ βρίσκεται  δι-
αρκώς χωμένος μέσα σε ένα σύν-
νεφο καπνού τσιγάρων.

«Επειδή μεγάλωσα στον Εμφύ-
λιο –γεννήθηκα το 1941 στην Κα-
λαμάτα–, έμαθα να κατασκευάζω 
αυτοσχέδια παιχνίδια με τους φί-
λους μου, έμαθα να χαίρομαι  το 
τυχαίο, να απολαμβάνω τις συ-
μπτώσεις, να διακρίνω τις αντα-
νακλάσεις και ό,τι παράξενο στη 
φύση, να αυτοσυγκεντρώνομαι 
για να δω τις σημαντικές λεπτομέ-
ρειες και άλλοτε να χάνομαι στις 
σκέψεις μου», λέει.

Με τον εικαστικό Γιάννη Μπου-
τέα συζητήσαμε αρκετές φορές 
στη διάρκεια της παραμονής μας 
στον Πόρο. Ηταν το διάστημα που 
εκείνος προετοίμαζε την επικείμε-
νη έκθεση με τίτλο «∆ιαστρωμα-
τώσεις - Μεταπλάσεις» στο αρχαι-
ολογικό μουσείο του νησιού, στο 
πλαίσιο της ετήσιας συνεργασίας 
της γκαλερί Citronne Πόρου με το 
μουσείο. Συνήθως η συνέντευ-
ξη γινόταν καθώς εκείνος κινείτο 
στον χώρο και άλλες φορές ήταν 
προτιμότερη η παρατήρηση του 
τρόπου που εργάζεται, από τις δη-
μοσιογραφικές ερωτήσεις. 

Οσοι τον γνωρίζουν, καλλιτέ-
χνες που από χρόνια είναι φίλοι, 
ξέρουν πως έχει τεράστια επιμο-
νή στην ακρίβεια, ακόμη κι αν 
στις εγκαταστάσεις του κάποια 
υλικά μοιάζουν τοποθετημένα τυ-
χαία. Ωστό σο, η ορθολογιστική  αυ-
στηρό τητα δεν επικρατεί  από λυ-
τα στην πορεί α του. Τα «φτωχά » 
υλικά  που επιλέ γει (σχοινιά  και 
σπά γγοι, πέ τρες, λαμαρί νες, πλα-
στελί νη, καουτσού κ, ά σφαλτος 
και, αργό τερα, καθρέ φτες) διατη-
ρού ν την αυτό νομη εκφραστική  
και εννοιακή  τους φό ρτιση, ενώ  
ταυτό χρονα γί νονται μέ ρος μιας 
ευρύ τερης  χειρονομί ας, που πη-
γά ζει από  την ευαισθησί α του. Οι 
συνθέ σεις του απλώ νονται κα-
τά  κανό να στο δά πεδο ή  στους 
τοί χους, ενώ  κατά  καιρού ς επα-
νέ ρχεται στη δισδιά στατη εικό να 
και συνδυά ζει τις κατασκευέ ς του 
με ζωγραφική  ή  φωτογραφικέ ς 
επεμβά σεις.

Αυτό συμβαίνει και τώρα στις 
δύο μικρές αίθουσες του μουσεί-
ου, που ξεχειλίζουν από αρχαιολο-
γικά ευρήματα τοποθετημένα το 
ένα δίπλα στο άλλο με έναν οικείο, 
παλιομοδίτικο τρόπο: στα κέντρο 
του δωματίου και στις γωνίες, στα 
βάθρα και τις ξύλινες προθήκες. 

Σε αυτούς τους χώρους ο Γιάν-
νης Μπουτέας έχει απλώσει στο 
πάτωμα έ ναν «διά δρομο» μή κους 
περί που 2,5 μέ τρων, ο οποί ος ορι-
οθετεί ται από  έ να barcode, πά νω 
στον οποί ο έχει τοποθετήσει χρη-
στικά  αντικεί μενα της σύ γχρονης 
εποχή ς μαζί  με αρχαί α πετρώ ματα. 

Αναμνήσεις παιδικής ηλικίας
Με μια δημιουργική  διαδικασί α 

που φέρει αναμνήσεις των παι-
χνιδιών που σκά ρωνε στην παιδι-
κή  του ηλικί α, χρησιμοποιώντας 
φαινομενικά άσχετα υλικά, αντι-
παραβάλλει τα αρχαί α ευρή μα-
τα του μουσεί ου με τεχνολογικά  
σύ μβολα και αντικεί μενα, «που 
ταξινομού ν μια αρχαιολογί α του 
παρό ντος, αποσκοπώ ντας να προ-
κύ ψουν νέ ες ιδέ ες μέ σα από  την 

παραδοξό τητα των αντιθέ σεων», 
εξηγεί ο ίδιος.

∆ίπλα δίπλα και πάνω στον 
γραμμοκώ δικα, λοιπόν, γειτονεύ-
ουν μια σιδερένια βούρτσα, ένα 
τηλεχειριστήριο, ένα ξύλινο μέ-
τρο, ένα παλιό πιρούνι, μια πλα-
στική σύριγγα και μερικά από «γε-
ωλογικά καρότα» που μαζεύει επί 
σειρά ετών. Τα λεγόμενα geo-log 
είναι κυλινδρικά δείγματα που εξά-
γονται από τη γη με ένα ειδικό ερ-
γαλείο και επιτρέπουν στους επι-
στήμονες να μελετήσουν σε σειρά 
τα διαφορετικά στρώματα του εδά-
φους και να κατανοήσουν τις γε-
ωλογικές ιστορίες τους. «Αυτά τα 
αντιφατικά μεταξύ τους στοιχεία 
για μένα συμπυκνώνουν τον χρό-
νο δημιουργώντας ένα είδος πα-
ραίσθησης», λέει ο καλλιτέχνης. 

Καθώς μιλάμε για τη γεωλο-
γία, διηγείται μια ιστορία που θα 
μπορούσε να αποτελεί σενάριο 
μιας μικρού μήκους ταινίας για 
τον τρόπο που τα γεωλογικά καρό-
τα βρέθηκαν στα χέρια του, όταν 
λεηλατήθηκε μια αποθήκη φύλα-
ξης τέτοιου υλικού που προερχό-
ταν από γεωτρήσεις. Στη συνέχεια 
αφηγείται πώς ο ουρανός καλύ-
φθηκε με αποδημητικά πουλιά 
ένα ξημέρωμα στην Πύλο και μετά 
για την ανακάλυψη ενός χρυσού 
νομίσματος μέσα στην άμμο, τη 
στιγμή που η θάλασσα τραβούσε 
πίσω ένα κύμα. 

Αναφερόμενος σε αυτές τις 
εμπειρίες που βρίσκονται μετα-
ξύ ονείρου και πραγματικότητας, 
ενθουσιάζεται. Στην ουσία περι-
γράφει ένα είδος μετατροπής του 
τυχαίου σε συναίσθημα, σαν όλα 
τα μόρια μιας εντύπωσης να με-
τασχηματίζονται σε κάτι απόλυτα 
νέο. «Η αλληλουχία του απρόσμε-
νου από τη σχέση που δημιουρ-
γείται με τη συνύπαρξη δύο ή πε-
ρισσότερων αντίθετων υλικών 
παράγει πάντα κάτι καινούργιο. 
Αυτό είναι ένα γεγονός που μπο-
ρεί να βιώνουμε καθημερινά, αλλά 
ίσως δεν έχουμε προσέξει», λέει.

Από το 1972 στο σήμερα
Ο Γιάννης Μπουτέας σπούδασε 

χαρακτική στην ΑΣΚΤ της Αθή-
νας με τον Κώστα Γραμματόπου-
λο και συνέχισε τις σπουδές του 
ως υπότροφος στη Σχολή Καλών 
Τεχνών του Παρισιού, όπου εργά-
στηκε για δέκα χρόνια.  Από την 
πρώτη του ατομική έκθεση στην 
Αίθουσα Τέχνης Αθηνών το 1972 
χρησιμοποίησε φωτισμό νέον μαζί 
με καθημερινά υλικά, όπως σχοινί, 
αλλά και με υλικά που είχε μαζέψει 
από τον δρόμο, όπως λαμαρίνες, 
ξύλα και άσφαλτο. Η τεχνολογική  
και γεωμετρική  πλευρά  της δουλει-
ά ς του τονί στηκε με τη συμμετο-
χή  του στην ομά δα «∆ιαδικασί ες 
- Συστή ματα» (1976), την οποί α 
ί δρυσε ο θεωρητικό ς της τέ χνης 
Εμμανουή λ Μαυρομά της. Εκπρο-
σώ πησε την Ελλά δα στην Μπιε-
νά λε του Σάο Πάολο (1981) και 
την 44η Μπιενάλε της Βενετίας, 
μαζί με τον Γιώργο Λάππα (1990). 
Το 2004, στο πλαί σιο των Ολυμπι-
ακώ ν Αγώ νων,  πραγματοποί η-
σε μια εγκατά σταση μή κους 18 
μέ τρων στον αρχαιολογικό  χώ ρο 
κοντά στον Λό φο Φιλοπά ππου, 
ενώ το 2007 δημιού ργησε το έ ργο 
«∆ιαστρωματώ σεις Ενεργειακέ ς 
Εικό νες ΧVΙ» για τον σταθμό  του 
Κεραμεικού  στο αθηναϊ κό μετρό .

«Με ενδιαφέρει να ψάχνω τις 
έννοιες και τις ιδέες, που στην 
ουσία αποτελούν κάτι σαν απολι-
θώματα του χρόνου», καταλήγει. 

Μια αρχαιολογί α του παρό ντος
Γιάννης Μπουτέας, εικαστικός

«Φτωχά» υλικά της καθημερινής ζωής έρχονται σε συνομιλία με αρχαί α πετρώ ματα

Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Σε ένα διάλειμμα από το στήσιμο της έκθεσης, ο Γιάννης Μπουτέας ποζάρει στον φακό της «Κ» μπροστά 
στον διάδρομο που έστησε στο Αρχαιολογικό Μουσείο Πόρου. Τα geo-log, τα κυλινδρικά δείγματα που 
εξάγονται από τη γη, συνυπάρχουν με αντικείμενα όπως μια πλαστική σύριγγα και ένα τηλεχειριστήριο.

Κύλινδρος με νέον καλυμμέ-
νος με ράστερ, τοποθετημένος 
πάνω από επιτύμβια στήλη με 
ανάγλυφη παράσταση σκύλου 
των κλασικών χρόνων.
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H έκθεση του 
Γιάννη Μπουτέα 
«Διαστρωματώ-
σεις - Μεταπλά-
σεις» στο Αρχαι-
ολογικό Μουσείο 
του Πόρου εγκαι-
νιάζεται στις 13 
Ιουνίου στις 7 μ.μ.
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